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SADRŽAJ: 

Pre dnevnog reda: 1 - - Čitanje i usvajanje za- 
pisnika XVII redovnog sastanka; 

2 — Saopštcnjo Ukaza Kraljevskih Namesnika o 
postavljenju Ministra poljoprivrede Svotozara Stan- 
kovu'a zfl zastupnika Ministra saobraćaja dr. Meh- 
meda Spahc, koji Oc se izvesno vreme baviti u ino- 
stranstvu; 

3 — Saopštenje:   da   Stevan   Janković  podnosi 
OStavku na SVOJ poslanički mandat, pošto je Ukazom 
Kraljevskih Namesnika od 9 januara о. g. imenovan 
/a senatora i da dr. Mile Miškiilin, Svetozar Stan- 
ković i Mihailo l.ukarević podnose nstavke na posla- 
nički mandat, pošto su (i februara o. g. na izborima 
izabrani za senatore; 

4 - Odgovor Ministra finansija Dušana Letiee 
na kratko pitanje narodnog poslanika Radivoja 
Nikolića. 

Govornici: Vuiisi;i\ Lazlć (primedba na Eapistiik), sekre- 
tar Nmii.i Pozderac (odgovor na primedbu n;i zapisnik), Alek- 
^iiid.ir    Lazarevid   (o   povredi   Poslovnika),   Ministar   l'iiiaiisiia 
bujan kolica, Radivoje Nikolić, Potpretsednik Narodne ikup- 
bliiic Franjo Markić (devcl puta), 

Dnevni red: Nastavak pretresa u načelu izveštaja 
Finansijskog   odbora   o   predlogu   budžeta   državnih 
rashoda i prihoda sa predlogom Finansijskog zakona 
za  budžetsku   1938/39 godinu. 

Govornici: Izvestilac većine Branko Todorović, Potpret- 
sednik Narodne skupštine Radisav Vučetić (sedam puta), Mi- 
linko Milntinović (radi liCnOg objaSnjenja), Mita DiTiiitrijević 
(radi ličnog objaSnjenja), Branko Todorović (radi ličnog obja- 
šnienia), Milan Banić, Potpretsednik Narodne skupštine Franio 
Markić (devet puta), Potpretsednik Narodne skupštine Jevreni 
Tomić (četiri puta), Ministar fizičkog vaspitanja naroda dr. 
Vjekoslav Miletić, dr. Dorde Marković, izvestilac većine 
ih. Jure Koce, Milan Banić (radi ličnog objašnjenja), Joca Ka- 
šaiiin, i/.vistilac manjine Ivan Mohorič, Ministar finansija Dušan 
Letica, Pretsednik Narodne skupštine Stevan Ćirić (četiri puta). 

Potpretsednik Franjo Markić: Imam čast otvo- 
riti XVIir redovni sastanak Narodne skupštine. Mo- 
lim g. sekretara da izvoli pročitati zapisnik prethod- 
nog sastanka. 

Sekretar Nurija Pozderac pročita zapisnik XVII 
redovnog sastanka. 
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Pofpretsednik Franjo Markić: Ima li ko od go- 
spode narodnih poslanika kakvu primedbu na zapi- 
snik. (Vojislav Lazić: Molim za reč"). Reč ima narodni 
poslanik g, Vojislav Lazić da učini primedbu na 
pročitani zapisnik. 

Vojislav Lazić: Gospodo narodni poslanici, čuli 
ste da je g- sekretar u zapisniku napisao da je posle 
govora g. Save Mikića radi ličnog objašnjenja govo- 
rio g. Dimitrije Mirković. Iz toga, gospodo, logično 
izlazi da je g. Mirković imao neka objašnjenja sa 
g. Savom Mikićem, jer ko poznaje naš Poslovnik 
i zdravu logiku njemu to tako izgleda, jer naš Po- 
slovnik kaže ovako: »Ako poslanik traži reč radi 
toga da jspravi svoj navod, koji je pogrešno izložen, 
te je da^o povoda kakvom nesporazumu, ili izazvao 
potrebu lične odbrane, onda će mu se dati reč čim 
svrši svoj govor onaj, koji je tu ispravku izazvao". 
Dakle, iz ovoga zapisnika, kako je sastavljen, izgle- 
da da je govor g. Dimitrija Mirkovića i njegove 
ispravku izazvao njegov predgovornik Sava Mikić; 
međutim, bilo je drukčije. G. Dimitrije Mirković 
javio se za reč da mi odgovori na moj govor, u 
koliko je on njega tangirao, sa sfidnice skupštinske 
još od 16 februara, kada sam ja davao obrazloženje 
predloga invalidskog zakona. G sekretar u onom 
delu zapisnika, gde je uneo da je govorio i g. Mir- 
ković, nije rekao da je on govorio radi ličnog 
objašnjenja sa mnom nego samo radi ličnog obja- 
šnjenja tako, da ispada nelogično zašto se ja javljam, 
kad on mene nije ničim tangirao. Vidite, kako se 
šuplje vode zapisnici i kako se izvrću činjenice u 
zapisnicima. 

A, gospodo, još više povredio je Poslovnik pret- 
scdavajući g. Markić što je dozvolio g. Mirkoviću 
da govori radi ličnog objašnjenja, kad on od pret- 
hodnog govornika nije ničim bio tangiran, jer ako 
je g. Mirković od moje strane bio huigiran onog 
dana kad sam ja obrazlagao svoj zakonski predlog 
invalidskog zakona, on je bio dužan onda da se Javi 
za reč, odmah posle mog govora, jef je on tu bio 
prisutan, Jer seje sa mnom dobacivanjem objašnjavao 
i, prema tome, on je morao odmah da traži reč, 
ako je imao šta da se- odmah sa mnom objasni, a ne 
posle 6 dana, jer naš Poslovnik ne dozvoljava takvu 
praksa kao što ju je sad zaveo naš pretsedavajući 
g. Markić. To Je jedno gaženje. Poslovnika sa nje- 
gove strane. Odmah zatim dolazi drugo gaženje zato 
što meni nije dao reč da odgovorim g. Mirkoviću, 
jer je g- Mirković nanovo vršio jedno sasvim nepo- 
trebno izazivanje i sa providnim tendencioznim sme- 
roni. G. Markić je bio dn/an da mi da reč da ja 
g. Mirkoviću odgovorim. On to nije učinio i lako 
je i PO drugi imt pogazio Poslovnik. 

Gospodo, ja to samo konslatujem i protestujem 
i protiv ovakvog vodenja zapisnika u kome sve 
ostaje nejasno i mračno, protestujem i protiv dvo- 
gllbog gaženja Poslovnika od strane pretsedava ju'.'-eg 
g. Markića, a g. Mirkoviću ja ĆU odgovoriti na ono 
što je on sinoć govorio drugom prilikom i to onako 
kao što dostojanstvo nalaže da treba da mu od- 
govorim. 

I'olprclsvtlnik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, sadašnje i/vode g. Vojislava Lazića mogu 
da podelim na dva dela. 11 prvom redu on protestuje 
protiv povrede Poslovnika, a u drugom delu Stavlja 
primedbu na sastavljanje zapisnika. Na prvu optužbu 

dužan sam da odgovorim: § 41 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini glasi: »Ako poslanik 
traži reč radi toga da ispravi svoj navod, koji je 
pogrešno izložen, te dao povoda kakvom nespora- 
zumu ili izazvao potrebu lične odbrane, onda će mu 
se dati reč odmah čim svrši svoj govor onaj, koji je 
tu ispravku izazvao". Ovde se radi o tome da posla- 
nik koji treba da ispravi svoj govor ima pravo pre 
već najavljenih govornika da ispravi svoj govor, ali 
nigde ne stoji da nema prava i docnije da se javi- 
Međutim, gospodo narodni poslanici i uvaženi po- 
slanički druže g. Laziću, možda sam ja malo liberal- 
nije primenio Poslovnik, odnosno reči Poslovnika. 
Ja sam, ako sam liberalnije primenio reči Poslovnika, 
to učinio radi toga da očuvam duh i smisao Poslov- 
nika, prosto radi toga što Poslovnik u duhu svom 
hoće da omogući svakom narodnom poslaniku da 
kaže što ima, bilo po opštim ili javnim pitanjima; 
bilo u svoje ime lično. 

G. Dimitrije Mirković spada medu one poslanike 
koji se neobično retko javljaju na govornici. G. Mir- 
ković ne čuje se sa ove govornice tako često, ne radi 
toga što ne bi imao šta da kaže ili ne bi znao šta 
da kaže, nego radi velike skromnosti da bi druga 
gospoda kolege mogle doći na red. 'A kada je g. 
Mirković, koji se vrlo retko javlja na govornici, 
zatražio nakon pet dana reč da ispravi navode g, 
Lazića, ja sam sasvim shvatio da je g. Mirkoviću 
mnogo  slalo  do  toga   da  ispravi   navode  g.  Lazića. 

Kad bi gospodin Mirković spadao u onaj red 
narodnih poslanika koji se često javljaju za reč, ja 
mu ne bih dao reč. Međutim, gospodo, ja sam sma- 
trao da sam dužan da mu dam reč, prosto radi toga 
da očuvam smisao i duh Poslovnika. Gospodinu La- 
ziću nisam mogao i nisam smeo da dozvolim da 
odgovara gospodinu Mirkoviiću, jer bi se ti odgovori 
i protivodgovori protegli u beskonačnost; nisam 
mu dao reč iz prostog razloga Sto gospodin Mirko- 
vić u svome govoru nije ničim uvredio gospodina 
Lazića, nego je naprotiv rekao, ja svačije mišljenje 
pa i mišljenje gospodina Lazića poštujem, i molim 
gospodina Lazića da isto tako poštuje i dobrona 
mernost moga mišljenja. Osim toga, gospodo narod- 
ni poslanici, gospodinil Laziću nisam smeo dati reč 
ne samo zbog toga što ga g. Mirković nije izazvao, 
nego i radi duha Poslovnika nisam mu tnbgao dati 
reč, jer dajući njemu reč omogućio bih da se ova 
govornica Upotrebi kad i kako ko hoće. Prema tome 
nalazim da nema Povrede Poslovnika, kako to g- 
Lazić navodi. 

Ima reč sekretar g. Nurija Pozderac, da odgo' 
voii gospodinu Laziću na njegOVU primedbu na ZA' 
pisnik. 

Sekretar Nurija Pozderac: Primedbu narodnog 
poslanika gospodina Vojislava lazića na zapisnik oe 
primam isa razloga što Je zapisnikom konstatovane 
da je g. Mirković tražio reč radi ličnog objašnjenja, 
a šta je on govorio, to se može videti u Stenograf- 
skim beležkama. 

Potpretssdnik Franjo Markić: Prima li Narodu;' 
skupština   učinjenu   primedbu   g.   Lazića   na   sastav 
zapisnika?   (Ne   prima!)    Ko   od   gospode   narodnih 
poslanika   lu   primedbu   prima,   neka   izvoli   sedeti,  ;1 

ko je protiv, neka izvoli ustali (Većina ustaje). UtVI 
dujem da Narodna skupština ne prima primedbu S' 
Lazića  i  da je zapisnik primljen onako kuko ga JC 
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g. sekretar pročitao. (Aleksandar Lazarević: Mol;m 
reč o povredi Poslovnika). 

Ima reč narodni poslanik g. Aleksandar Lazare- 
vić, o povredi Poslovnika. 

Ллександар Лазаревић: Господо народни по- 
сланици, у нашем-Дому постоји један закон који 
морамо мн сви да поштујемо, како са леве тако 
и са деснс стране. O извршењу ових законских 
прописа стара се no Пословнику Претседник На- 
родне скупштине. Господо, ja сам данас изашао 
на говорницу да констатујем г.овреду Пословника 
која je учињена баш од страие самога Претседни- 
штва Народне скупштине. Повређен je пропис § 49 
Пословника Народне скупштине, који говори o 
правима народних посланика да упућују питање 
на Претседника Народне скупштине и o дужности 
Претседника да на та питања одговара. Прекјуче, 
господо, ja сам упутио једно питање г Претсед- 
нику Народне скупштине, које се односи на цензу- 
рисање Стенографских бележака. Господин Прет- 
седник Народне скупштине на то питање требао 
je да ми одговори по Пословнику на јучерашњој 
седницц, али како није одговорио, то сам no њс- 
говом позиву отишао код њега у Кабинет и добио 
приватно обавештење, због чега mije могао и није 
хтео да ми одговори. 

Господин Претседник Народне скупштине ка- 
зао ми je трм приликом да не може одговорити 
na ово моје гштање због тога, mro то питање 
мора ирочитати пред пленумом Народне скуп- 
штине; na како се у том питању налазе и ставови 
из стснографских бележака, који су избрисани, то 
би значило да би ти избрисани ставови и цитати 
n.'. стенографских бележака морали сада опет vlm 
у стенографске белешке, a он, казао je, TQ не може 
дбпустити. Разлог због чега je он избрисао поје- 
дипо цитате из стелографских бележака, као mro 
]е он казао, тај je, mro ти цитати садрже увреде 
и клевете на господина Претседника Краљевске 
владе д-ра Милача СтојадиНовића. Ja сам na то 
упитао господина Претседникд Народне скупшти- 
не: na како онда један народни посланик може 
пред плснумом Народне скупштине да изнесе 
истинита факта, истините чињенице које не иду у 
прилог господина Претседника владе или гооподе 
Министара. Како he господин Претседник рквали- 
фиковати те чињенице? Ла ли he посподим Прет- 
седпик оквалификовати као клевете све one чиње- 
нице које не иду у прилог Претседнику владе и 
ако су истините, и обрнуто да ли he све оне чиње- 
нице, које идј у прилог Пр1етседнику владе, про- 
r.iacinn за псишпте, иако можда исте нису тач«е. 

Онда ме Je на ово Господин Претседник Ha- 
родне скупштине упитао: Па добро, господиме по- 
сланиче, Ви сте адвокат, Ви сте правник, na хајде 
покажите ми једним примером, које бн чињенице 
могао оквалификовати кар кЛевете, a које као 
истините, кал u lin сами знате да сам no Послов- 
нику дужаи да пазим и да не допустим да се ro- 
спода посланици и приватна лица уопште клеве- 
тају n вређају. Ja гам му на то казао: Господине 
Претседниче, rto Кривичном законику, § 301, тачно 
je n jamu обележено шта je клевета. Ту се каже 
да га кад o неком лицј   износе или про- 
носе неистините чињенице у намери да се то лице 
оклевета. Треба, дакле, чак да постоји и намера 
да се то лице оклевета. Даље сам му казао: кад 
бих ja устврдио нешто што се тиче породичног 
живота Господина Претседаика владе, онда би то 

била клевета и онда би и Господин Претседник 
Народпе скупштине имао права да то избрише, јер 
се то не може ни доказивати, док се ово што сам 
je тврдио no Закону може доказивати, те Госпо- 
дин Претседник Владе има пута и начина, ако 
мисли да су изнете чињенице неистините, да то 
пред надлежним судом и докаже. Али тај мој 
разлог господин Претседник Народне скупштине 
није уважио. Казао ми je просто и јасно да он 
не може дозволити да то, што je брисао, уђе по- 
ново у стенографске белешке. 

Па ja вас сада питам, господо народни посла- 
ници: кад се зна да ми и поред ове оковане штам- 
пе и поред тога што се наша слободна реч, ван 
зидова ове Скупштине, не може да чује, кад и 
поред тога што су галерије празне — оне су пуне 
само кад говоре посланици са десне стране, a кад 
говоре посланици са левице one су увек празне... 
(Граја. — Гласови из већине: To није истина!) И 
кад народни посланици говоре ноћу пред празним 
клупама, — онда вас ja питам: на који други на- 
чин може да се чује реч народног посланика у 
овом Дому, кад се и из стенографских бележака 
брише све оно што je један народни посланик у 
своме говору изнео као истинито, a што не би 
ишло у корист Краљевској влади 

Господо народни посланици, мој говор од 
15 фебр\'ара искасапљен je ол господина Прет- 
седника Народне скупштине; све оно што je важно 
из њега je избрисано. Узео je велике маказе и 
ошишао-га вите него што je ошишан сам ,,Оши- 
тани јеж". (Чује се: Обријао ra je!) Да, обријао 
га je. IJlro год je речено на штету Краљевске 
владе то je брисано; mro год je речено o непо- 
inTcii.v и o неморалу Краљевске владе, то je бри- 
сано. (Гласови са деснице: Брисао je клевете!). 
Али једну ствар не могу дозволити да се брише, 
a ra je ствар, господо, једна јавна оптужба, не 
само моја него оптужба целе јавности, која je 
изнета противу Претседника Краљевске владе д-ра 
Милана Стојадиновића. Господо народни посла- 
ници, дуж целе Лугославије шапуће се, и илегална 
штампа говори, и то говори под пуним потписом 
свога иисца o томе, да je др. Милан Стојадиновик 
имао једаи негагиван став за време шестојану- 
арског режима према ■•оме режиму. (Протести на 
десници). Ja сам изнео у своме говору на једном 
мосту, где сам говорио o Конкордату, за који je 
г. Стојадиновић казао да ra je узео ca Краљевог 
стола, изнео сам у једноме пасусу који je цензура 
избрисала, — молим вас да чујете тај пасус ja hy 
ra прочитатн и захтеваћу понова да уђе у стено- 
графске белешке, na ако ra г. Претседпик Скуп- 
штипе и сутра буде избрисао, то he бити нова 
повреда Пословника и тако he n.hn у бесконач- 
иост; raj цитат из мога говора гласи овако: 
Сговорник цитира из свога говора ставове који 
се косе са §§ 45 и 102 Закона o пословном реду, 
mro je no § 130 Пословника изостављено из сте- 
нографских бележака. — Жучни протести код 
већине   и   узвици:   To   je   скандал!).   Скандал   je, 

подо посланици, mr.o су то и^тините чиње- 
нице, алп ja пво говорим не у намери да клеветам 
Милана Стојадиновића, него у намери да ra нате- 
рам да ме тужи за ово a ja hv одговарати. (Ba- 
conu из већине: To je лаж!). (Нисам ja, господо, 
ово   ивмислио.   У   „Отацбини"   изашла   je   једна 

1'шка која o томе говори. Ис тврдим ja исти- 
нитост ових чињеница, ово говоре и тврде људи, 
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који су оили претседници влада у овој земљи, и 
говоре и тврде људи којима се мора вер.овати. 
(Бучни протести на десници). Г. Димитрије ЈБотић, 
који je био министар у овој земљи, изнео je под 
својим потписом у „Отаџбини" ове чињенице. 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine Laza- 
reviću, ja sam tolerantno i strpljivo saslušao Vas 
ukoliko se tiče ispravke Vašega govora odnosno 
brisanja iz njega, ali ja ne mogu dopustiti da se 
diskutuje o tome šta neki drugi govore i pišu što 
se same stvari ovde ne tiče. 

Александар Лазаревић (наставља): Ja хоћу да 
прочитам ово што пише у „Отаџбини" што мора 
имати интереса за свакога. (Гласови са деснице: 
To су лажи и клевете!) Ja знам да вас истина боли, 
зато тако и вриштите ... 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine Laza- 
reviću, ja mislim da ste kazali šta ste imali da kažete 
i molim Vas da završite. 

Александар Лазаревић (наставља): Господо 
народни посланици, ja ћу да завршим и да кажем 
још само ово. У § 130 Пословника стоји, кад на- 
ступи onop између Претседника Народне скуп- 
штине m посланика који je говорио, онда o томе 
има да реши Народна окупштина. Овде постоји 
спор између мене и Претседника Народне скуп- 
штине због иензурисања стенографских бележака. 
Претседник Народне скупштине тврди да он no 
своме праву, које му Пословник даје, неће дозно- 
лити да yhe овај цитат који je брисан изстено- 
графских бележака. Ja сматрам да no Пос.шинику 
он то право нема јер то није клевета ни увреда, 
него тврдим да су чињенице које износим исти- 
ните... (Повици са десннце: Јесте правп клс- 
вета!)... и тражим да Народна скупштина према 
томе пропису Пословпика jiemn да ли ово што je 
г. Претседник Народне скупштине брисао из cre- 
нографских бележака, треба да ybe у стенограф- 
ске белешке. (Гласови са деонице: Ие треба!) Ja 
вас, господо, са дсснице упозоранам да водите ра- 
чупа o томс како ћете гласати, јер и аосле овога 
ако цвнзура остане, онда значи да сте се ви со- 
лидарисали са Претседникоад Народне скупштине, 
али ће ипак ове чињенице које сам изнео у моме 
говору остати. 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, i ja i vi sa mnom zajedno, strpljivo smo 
saslušali ц-. poslanika La/.arovića. Iz njegovog izla- 
ganja šta je gOVOPio sa g. Prrtsvdnikom Стсчмп i 
šta mu je ovaj odgoN'orio kao i iz njvgovo^ citata 
šta je on neki dan na sedfldd govorio, vidi si- jasno 
da su te stvari morale biti brisane. Jer druga je to 
stvar ako g. Aca Lazarević kaže: ja tvrdim da je to 
tako i tako. a druga je stvar ako g, Ara Lazarević 
kaže: govori se da je to tako i tako. Prema tome, 
po gospodinu LazareviĆU, ovako teške, ovako krvave 
uvrede treba da ostanu u Stenografekim beleškama, 
da bi videla javnost i bila pod impresijom da su isti- 
niti ti napadi. (Aleksandar Lazarević: Neka me tuži 
sudu!) Međutim g. l.a/arević [zbegava da kaže to, 
nego kaže: tvrdi se. Jasna je stvar da je radi toga 
i takvih njegovih stavova i navoda morao Pretseduik 
g. ćirić da briše ove stvari iz StenografsJldh beležaka. 
(Aleksandar Lazarević: Da reši Narodna skupština I). 
Gospodine Lazareviću, ja ne dozvoljavam da o toj 
stvari rešava Narodna skupština, to je diskreciono 
pravo Pretsednika Narodne skupštine, a  nije  to be- 

zanje od rešavanja Narodne skupštine, jer je, kao 
što se i sami možete uveriti, većina Narodne skup- 
štine za stav, koji ja zauzimam ovde. (Burno odo- 
bravanje u centrumu i na desnici. — Aleksandar La- 
zarević: To je gaženje Poslovnika!) 

Izvolite čuti jedan Ukaz Kraljevskih Namesnika. 

Sekretar Nurija Pozderac (čita): 

»U IME 
NJEGOVOG   VELIČANSTVA 

PETRA II 
po  milosti  Božjoj  i  volji  narodnoj 

KRALJA   JUGOSLAVIJE 

KRALJEVSKI   NAMESNICI 

pošto će se Ministar saobraćaja Spalio l)r. Mehmed 
baviti izvesno vreme u inostranstvu, to na predlog 
Pretsednika Ministarskog saveta i Ministra inostranih 
poslova, a na osnovu čl. 12 Zakona o uređenju 
Vrhovne državne uprave, postavljaju: 

Za zastupnika Ministra saobraćaja Stankovića 
Svetozara, Ministra poljoprivrede. 

Pretseduik Ministarskog saveta i Ministar ino- 
stranih poslova  neka  izvrSi  ovaj Ukaz. 

8   februara 1938   godine 
Beograd 

PAVLE. s. r. 
D-.-   R.   STANKOVIĆ,   s.   r. 
D-r i. PEROVIĆ, s,  r. 

Pretsednik   Ministarskog   savetd 
i Mipistai  inostranih poslova 

Dr. M.  Al. Stojadinović,  s.   r. 

(Narodni poslanici saslušali SU čitanje Ukaza 
stojeći.) 

Potpretsednik Franjo Markić: Izvolite čuti ostav- 
ke  g.  g.  narodnih  'poslanika  na  poslaničke mandate. 

Sekretar Nurija Pozderac (saopštava): G. Stcvaii 
Janković podnosi ostavku na SVOJ poslanički mandal, 
pošto je Ukazom Od 9 januara ove godine imenovan 
za senatora; g. đr. Mile Miškttlin, g. Svetozar Stan- 
ković i g. Mihadlo Lukarevrć podnose ostavke na 
poslanički mandat, pošto sit na izborima od (i febru- 
ara   ove  godine   izabrani   za   senatore. 

Potpretsednik Franjo Markić: Ove će se ostavke 
uputili   Veril'ikanounm   odboru. 

Reč ima Ministar rinansija g. Dušan l.elica, da 
odgovori na kratko pitanje narodnog poslanik:' 
g. Radivoja Nikolića. 

Министар финансија Душан Легица: Господо 
народни посланици, napo.um посланик г. Радивоје 
НикОЛИћ vuvTiio je na мепе крВТКО пптап.е OBfi 
садржине: 

,,lipe ncKit дан, приликом подношења Вашег 
експозеа o предлогу буџета државних прихода и 
расхода за 1938/39 годину, Ви сте Народној скуп- 
inTinin претставили државне финансије у одличном 
стању, показавшн чак знатну суму суфицита ДР" 
жавних прихода нал расходима за прошлу односно 
ову буџетску годину, која je upu крају. 

Затим, изнели сте да je i 1ародна привреда у току 
one године показала велики просперитет, који ЈР* 
пушта U' i-Lun    1р>катт\ расхода зл 1.270,000.000 
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дкнара,  као   и   да  то   повећање  расхода   народна 
привреда HCIIC ни осетити.    • 

Финансијски одбор, односно његова већина, 
подносећи свој извештај Народној скупштини, на- 
вео je: да пораст државних финансијских прихода 
није последица неке пореске стеге, него привред- 
ног оживљења. A говорник владине већине г. .др. 
Ото Гавриловић, народни посланик, који je бранио 
владин предлог, тврдио je да нема егзекуције, и то 
нарочито подвукао. 

Међутим, и сада читава војска пореских чинов- 
ннка и егзекутора налази се у егзекуцији на терену. 

Јуче, Ili овог месеца, био сам у свом селу и 
la.Mo загекаи једног егзекутора од кога сам сазнао, 
да се само у моме срезу налазе у егзекуцији на 
терену o егзекутора и три иореска чиновника. 
i ICTOra дана доставл>ени ми je, да je на дан 10 ов. м. 
у мом срезу у селу Лесковцу порески егзекутор 
неки Светомир Милановић, у циљу егзекуције за 
порез из Јарма иа орању испаличио две краве 
Живка Тодоровића ондашњег. Како се овоме успро- 
тивила Живкова жена Ј5убица, јер су им те две 
краве једина запрега, егзекутор je на њу — Љу- 
бицу испалио пушку. Жеиа се од овога престравила 
и na.ia, док су деца и остала чељад вриштала и 
кукала, и после тога се разболила. Истог дана тај 

акутор je у егзекуцији погрзао иушку и на Ми- 
ливоја Пегровића, a npe неколико дана одузео 
стоку Живана Живков^а у истоме селу. 

Ово су чињенице, које насупрот тврђењу, да 
je у  привреди  и  пољопривреди  наступио проспе- 
ритет, као и да фина«сијски  приходи притичу у- 
државну  клсу без егеекуцијв, јасно тврдеј да je 
на селу juni увек тешко приврвдно ciaibe. 

Поводом овога част ми je умолити Иас, да ми 
иа првој наредиој Скупштинској седници изволите 
дати усмен одговор o следећем: 

lj Je ли Вам познато, Гооподине Министре, 
да na селу још увек влада теижо привредно финан- 
сијоко стање и оскудаца у иовцу, те народ тешко 

,,,{ii до платежних сретстава, да би могао пла- 
i.arn порез и остале дажбине, као и да га због 
овога финансијски органи у егзекуцији цеде и те- 
роришу. 

2) AKO Вам je то познато, зашто сте дсхпустили 
да се у Народној скупштиии претставл>ају неверие 
чињениие. 

;')) Je .i.i Вам познато да земл>ораднички сга- 
леж у овогодишње време не располаже платежним 
сретствима, већ слмо Есада му стигне летина. 

4) Јесте лп ипл.ип наредити, да се егзекуција 
обустави до жетве, када сељачки свет долази до 
својих прихода и могућности уновчења." 

Ha ово пшап.е г. народног посланика Ради- 
воја Николића, част ми je, господо народни иосла- 
ници, одговорити, да порески егзекутори, у ко- 
лико се сада налазе на терену no селима, у већини 
случајева врше наалату ненаплаћених разноврсних 
такса, као и доспелих ануитета no уредби o ликаи- 
дацији земљорадничких дЈтова. Државни ndpe ■• 
no правилу наплаћују само у колико je остао на 
дугу код пореских обвезника, који нису земљо- 
pa iimun. II због тога нам je потребан порески 
егзекутивни апарат на селу, да би могао иалла- 
iiiiuani дужни nopes од оних обвезника, који нису 
землуорадници. Држанпи порез на прву четвр- 
тииу  ове   године   према   аакону  трсбало  je   пла- 

тити до 15 фебруара. Они порески дужници, 
који нису до 15 фебруара платили своју прву 
четвртгодишњу рату, они се опомињу и после 
опомене, no законском пропису, врши се код њих 
егзекутивна наплата. Међутим ни та егзекутивна 
наплата код других пореоких обвезника иеземљо- 
радника, није у ово доба године тако оштра, као 
што се то у овоме питању истиче. 

Према томе, господо, данас се на селу не врше, 
као што се овде каже, неке оштре егзекутивне 
пореске мере због наплате државних пореза. У 
колико се оне ипак врше, чини се то једино због 
наплате неплаћенога ануитета земљорадничких ду- 
гова за протеклу годину или због наплате држав- 
них дажбина које нису непосредне порезе. 

Због тога се, господо народни посланици, и 
не указује потреба да се данас предузимају неке 
мере опћенитог карактера у оном смислу како 
тражи г. народни посланик Радивоје Николић. 
Случај, кога у свом питању истиче г. Николић, 
фактично се збио, он je утврђен и званично, али 
je односног егзекутора, који се дрзнуо да употре- 
би и оружје, које му није службено дано, према 
пореским обвезницима, сам шеф Пореске управе 
оног истог дана суспендовао из службе и затра- 
жио од виших власти да буде из службе и 
отпуштен. 

Potprelsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Radivoje Nikolić da se izjasni da li je 
zadovoljan  odgovorom  g.  Ministra. 

Радивоје Николић: Господо народни посла- 
ници, свима вама који познајете живот земљо- 
радничког света на селу, познат je факат, да зем- 
љораднички свет на селу до својих прихода до- 
лази само једном у години. To je онда када при- 
бере приходе од своје жетве. Тада je у могућно- 
сти, да своје производе уновчи и да плати држав- 
не дажбине. Код нас у Србији раније, и онда када 
су биле тешке финансијске прилике, пореске вла- 
сти уздржавале су се да у невреме, у пролеће и 
пред крај године, када земљораднички народ нема 
тако peliH никаквих прихода, врше егзекутивну 
наплату пореза. Поготово je сада неразумљиво за- 
што je Краљевска Влада поелала толике егзеку- 
торе у егзекуцију, када neli тврди пред Народном 
екупштипом, да су државне финансије у одличном 
стању. Било je и код нас времена када су приме- 
њиване егзекуције. To je било за време оних нена- 
родних режима; народ je добро запамтио те ре- 
жиме и онако како су заслужили он им се тако 
и одужио. .Ja Нисам, господо посланици, дужан да 
водим рачуна o опортунитету Краљевске Владе, 
која овако сада у неиреме врши притисак на no- 
реске обвезнике. Иека води рачуна o томе сама 
Влада n ви, господо посданици, који помажете да- 
нашшу Владу. Али, господо послапици, овде су 
пала тврђења пред Народном скупштином да не.ма 
никакве пореске стеге; да државни приходи при- 
тичу сасвим оиако лако, и пало je твр1)ење да нема 
nn егзекуције, док je r. Министар сада рекао да 
пма егзекуције; али делимичне, тј. врши се егзе- 
кутивна наплата од оних пореских обвезника који 
нису земЛЈорадници. Међутим, и ово тврђење није 
тачно. Конкретнв случајеви-, које сам ja навео у 
свом пптап.у, односе се баш на земљораднике no* 
реске обвезнике, јер и овај Живко Тодоровић KO- 
MO je дошао пореска егзекутор да испрегне краве 
u то па (ipaii>y, земљорадник je. Землорадни« je 
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и >К;!за;; Тодоровић, коме je пре некрлико даиа 
била одузета стока за наплату поре^.а. лато, го- 
сподо посланици, ja не могу да се задовољим овим 
одговором  г.  Министра. 

Potprctsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, prelazimo na dnevni red. Na dnevnom je 
redu: Nastavak pretresa u načelu izveštaja Finansij- 
skog odbora o predlogu budžeta državnih rashoda 
i prihoda sa predlogom Finansijskog zakona za 
budžetsku 1938 39 godinu. 

Reč ima izvestilac većine, narodni poslanik g. 
Branko Todorović. 

Извесгилац већине Бранко Тодоровкћ: Госпо- 
до народни посланици, до саде вођена дискусија, 
са овога места, на важном иитању претреса, у на- 
челу, извештаја Финансијског одоора и предлоју 
буџета државних расхода и ирихода, са предлогом 
Фикансијског закона за 1938 39 годину, дала ми je 
повода, да као известилац већине Финаисијског 
одбора, узмем реч. 

(Ј5зирсм na ток дискусије и њене важне ка- 
рактерне особипе дозволићете ми, господо на- 
родни посланици, да се задржим ua критичким 
проматјЈањима Појединих говорника и да ту дам 
суд и оцену свога мишљења у односу на оправда" 
ност њнхове критикс. 

Уважени колега г. д-р Ото Гавриловић сво- 
јим говором у главном се задржао na привредном 
и финансијском делу политике Краљевске владе. 
Своја документована H3;iai"aii)a on je зпалачкп 
сврстао у ред фак^та, којима je доказао да je 
успех Краљевске владе na привредно-финансиј- 
ском пол»у очигледан, упрадо импозантан. Чиње- 
пице које у маси струје кроз све живсше арте- 
рије овог организма потпуно су на страни ових 
тврђења n ono саме no себи говоре много више o 
васкрслом, једним добрим делом, васкрслом ста- 
jio.vi народном олагостаљу. 

Желећи да се више задржим на политичком 
делу критике наше опозиције, ja овоме аутентич- 
ном сведочењу немам ништа нарочито да додам, 
јер сматрам да говорници левице нису могли све 
то иичим обеснажити. Али да интерпрстацију фа- 
ката колеге г. Гавриловића допуним својим ко«- 
статацијама, хоћу да 'истакнем да je mama трГО- 
винска  политика напоредо са  нашим опол>но-по- 
.■тТИЧКПМ    IipiILM ll/i.i.M,    МОЖДа     iipiill     ПуТ,    Iipiill     UVI' 

у својој iiLi.ii'Mijii, под овом Владом изишла из 
појединнх усамљености и склопивши низ, инте- 
ресима њених потреба, одговарајућих трговинских 
уговора, она je пошла путем једипсгвених im- 
треба живота на целом подручју свога задатка. 
To сс, господо народии посланици, никаквим об- 
јективним разлозима и никаквим објвктивним чи- 
њеницама   не   може  оповргнути. 

Учешће у раду на привредном пол>у учи нас 
да привредни и фипапсијски организам пма и 
своје унутрашње законе. У складу са п.има, прома 
могућностима и адасталим потребама, Влада je 
спровела у живот разне реформе екопомско-со- 
цијалног и националног зиачаја. 

Уравнотежен државни буџет и све животне 
силе домаће радиности изразито и na јсдап ау- 
торитативан начин оведоче o свему томс. 11ола- 
зећи од тачне оцеие, да je ваљано фииансишо 
стање немогуће све донде док се привреда земл.о 
налази у стагнацији, a њена произнодња у »ро- 
ничној  депресији,  Влада  je  прибрала  све  своје 

снаге и сва сретства да привреду, a преко ње и 
државне финансије консолидује и среди. Са удво- 
струченом активношћу она je прионула своме 
програмском раду и оживотворила у њему један 
снажан привредни импулс. Учинила je нужне ре- 
форме у давању кредита разне врсте. Са Законом 
o раздужењу земљорадника, са новим Закопом o 
задругарству, са Законом o пољопривредним ко- 
морама, она je унела нове, свеже и позитивне чи- 
њенице у развоју и економском подизању нашсг 
села, задругара и нашег земљорадника уопште. 
Побољшањем куповне снаге најширих народних 
маса и другим мерама Краљевска влада je одстра- 
нила хронично стање депресије наших пијаца. 
Повећањем надница, a затим и плaтav допунила je 
програм социјалног збрињавања економско сла- 
бих чиновника и радника. Тиме je, господо, и број 
радничких штрајкова сведе« на једну незиатну 
цифру. Једновремено je тиме дат и доказ o томе 
колико одговарају истини тврђења опозиције, да 
je Влада банкократска и капиталисгичка. Проблем 
цена који je код нас био често поражавајући, рс- 
шен je на један задовољавајући пачин. Постојао 
je сувише велики распан у трошковима произ- 
водње и куповне моћи потрошача. To je изазвало 
једну неприродну, економски пеодређену, a UPU- 
TOM тешку ситуацију нашег продуктног и новча- 
ног тржишта. Taj распон je сужен, опорављење je 
наступило, оно делује и снажно се осећа у при- 
вредном побољшању државе и појединца. 

План обнове г. др. Милана СтојадиновиКа 
добија све више карактер једне смишљене и зна- 
лачки, сигурном руком вођене политике. Тако се 
монсе рећи да je оно, што je пре две годипе у 
привредно-финансиском животу наше земље из- 
гледало немогуће — сада у томе плану дошло до 
пуних позитивних изражаја. Статистика o извозу 
и увозу, o улозима и повлачењу улога и целокупне 
привредне делатности говорн o овоме. Када се 
томе дода национализација некојих важнпх грапа 
производње и трговине онда се овај појам стиче 
још више на један изразито репрезентативан на- 
чин. И тако, док читаву Европу још увјок даве 
последице para, ми се постепено али сигурно из- 
влачимо из тога хаоса. 

Једном речи, ми, господо ■народни иосланици, 
udi окоро ipii годнне присуствујемо инстипктив- 
noM ;44'liaii)y све јачег при®редног струјања У 
земл.и и све већем снажењу слапа, који je na П0- 
четку овога времеиа ипспирисан духом n вођством 
шефа Владе и Југословеноке радикалне заједнице 
др. Милана Стојадинодића. Из тога, господо, ви- 
димо, да je пород других дошао пред нас и фа- 
кат, да je Влада у своме раду постигла м«ого 
umne од онога mro je одговарало ibenHM стварним 
спагама. Њено дело социјалних реформи \г оиак- 
вој ситуацији може се развијатп кроз њену ве- 
лику и плодну будућпост, сасвим несметано. 

11a ипак, господо пародни прслашици, наша 
иначе нрло драга колегиница Југословенска u:1- 

цшшалпа странка, послала je свога говорника у 
лицу петомајског Министра ушуТрашњих дела| 
ирло уваженог г. Вел>у Поповића, да нам изрази 
негодовање, што својом векином одобравамо np0' 
рачупс и riiMe ОМОГућшамО Крал.еискпj ВЛЗДИ Да 
настави рад на рушењу политике националног и 
државпог јсдппстиа. Онакаи јодаи арекор up'"1'' 
ставља свакако само добронамерност и бригу Ју- 
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гословенске националне странке, да и ми, уче- 
ствујући у вршењу националног и државног је- 
динства, заједно са Владом, не западнемо у исту 
грешку и не дођемо у несрећу да нам она суди 
за све злочине, будући да само она — Југосло- 
венска национална странка — има права на чу- 
вање ових народних тековина, na према томе и 
на суђење no кривицама за нарушавање њихових 
вредности. За мене, господо народни посланици, 
овакав један прекор, озбиљно протумачен, сем не- 
моћне срдите Југо.словен:ске националне странке, 
ништа друго не значи. Са том својом анемичиом 
срдитошћу Југословенска национална странка се 
стално хвата у коштац. И ваљда само из те борое 
noHHiKao je и други крик срџбе, да Владина већина 
подржавајући већ три године политику Краљев- 
ске владе, даје доказа да je њена приврженост 
тој политици стална и сигурна. И ваљда због пре- 
велике жалости једног оваквог заиста тешког са- 
знања r. Министар се пита: „Да ли je окупштин- 
ска Bcluiina морално квалификована и no повере- 
њу народном била могућа за један овакав рад 
оозирсм на политику no којој je биранаГ Ta no- 
литпка, no г. Министру, била je у духу одбране 
националног и државног једииства од свих ру- 
шилачких тенденција, a no TOIM истом смислу no- 
литика садашње Владе и ii>eiHe већине своди се на 
рад у обрнутом правцу, Господин Министар ИД€ 
и даље na каже: 

„Скулштинска већина није умела да се cnalje 
после избора, и заплашсиа изјавом да lic петомај- 
ски избори oinii лт<иидиЈ)ани) она je пришла овој 
Влада.... Ihcn став je према народном поверен>у у 
знаку издаје... Њен однос лрема иародном повере- 
њу je нелојалан и немогу!!. Ипак и ако Влада има 
подршке ове веНипе, ona исма поверења плрода. 
Њу треба уклонити. Она je вршила поткупљива- 
ња... Скутптина je дисквалисјшкована за рад 
итд. итд." 

Сад да иидпмо ima lic пстипа да каже на овај 
овако исрап 11]>иказ. Сви смо ми ,са деснице и са 
левице, биди no техничмај сили изборног закона 
кандидачти Земаљоке листе г. Јевтића. Ншсо од нас 
Н»је постављао каидпдацију као партијск« човск, 
јер je ii нооилац г. Јевтић, истулајући из .11 iC за- 
једно са чданошша свога ондашњег Кабинета, ис- 
lakao сиоју лпсту као испартијску. Сваки je међу- 
IIIM припадао пре inra некој ОД наших партијских 
формација. Лли будући да Земаљока лпста nnjc 
била обојена партијски, ппко ОД nac CSOJOM капди- 
дацијом ,није давао, нити je могао дати обавезе, 
да lic после избора остати са г. Јевоићем. Остало 
je прсма томс да се сиаки изабрши капдидат no 
дчласку у I hip.iaMCiiai ОПредељује према сптуацијп 
и своме нахођењу. 

За врсмс иабора међутши одиграли c)1 се и у 
расположењу посланичких кандидата и у раопо- 
ложељу бирача судбоносни гренутци no режим г. 
Јевтћа. 

Ilpc избора п аа време ових дешавалв су се 
чуда. llpim, спраховита ирцварења у погледу ве- 
зивања за листу. A после, пошто je у Влади г. 
Бошт .lomnlia скоро ова«и Мишнста]) иретстаи.ч.ао 
iiiriiD/iapa sa С5ебе м радио na својој превласти, TO 
je сваии од ших, na чак и сам оидашњи Минисгар 
војске имао n своје капдидатс. (Милиикп Милути- 
iiomil,: To није истииа!) 

Кад се у погледу кандидата нису могли спора- 
зумети они -су у поједине срезове — скоро у три че- 
ифткне срезова — пустили no неколико кандида- 
та. Убрзо je настала борба између њих. Сваки je 
министар, међутим, гледао да његов кандидат npo- 
ђе у срезу. (Милинко Милутиновић упада). To je 
изазвало и употребу полиције, жандармерије и 
свих дозвољених и недозвољених сретстава. Већ 
и ради тога, што je за листу г. Јевтића, поред 
кандидата са опозиционих листа, било везано no 
неколико кандидата, народ се питао: — шта je 
ово, шта ово сад треба да значи? A кад су власти 
no Hapelieiby из Београда, no наређењу појединих 
заинтересоваиих Министара у Влади г. Бошка 
Јевтића почеле да раде на терену често тако да 
су падале и главе бирача, онда je тек настало npa- 
во огорчење. Да би ситуација била карактеристич- 
нија, да би сигуација била no Владу поузданија у 
нским срезовима полиција je радила за једног, a 
жандармерија за другог кандидата. Настао je, го- 
сподо, прави лом. 

Полиција je била против кандндата за које je 
радила жанлармсрија, a opranu јавне безбедноои 
залагали су се за сне кандидаге за које je била 
полиција. У ствари и једна и друга страна бирача 
страдала je. Због тога се може мислити како je и 
iим бирачима n њиховим каидидатима омилио ре- 
жим г. Јевтића. (Једап глас са левице: Па да није 
било Јевтићеве листе ти не би. био посланик). 
Да није био Јевтић носилац листе био би неко 
други носилац листе na бих ja опет дошао у Скуп- 
штину. (Душаи Ипаичевпћ: Јевтић те je довео у 
Скупштину!) Овде ме je довело народно повере- 
ње! (Пљескање код већнпе). И полиција и жандар- 
мерија г. Јевтића били су против мене. Нови избо- 
ри показаће ко има народно поверење a ко га 
псма. (Милипко Милутиновић упада у реч). 

Potpretseđnik Radisav Vučetić: Gospodina Milu- 
linovića molim da ne upada u reč, a g. govornika 
molim da produži svoj gOVOf. 

Бранко Тодоровић (наставл>а): Ви сте, г. Ми- 
лутиновићу, показали Ваше квалификације када 
сте са оие говормице показали свсжањ хил>адар- 
ки за које сте тврдили да Вам их je дао Претсед- 
ник Владе г. др. Милаи Стојадииовић. (Милинко 
Милутиновић: Повуците реч, то je срамота што ми 
кажете да сам клеветник. Хоћу да ми се извимите, 
иначе nehv да Вам допуггим да говорите!) Ja нећу 
да се извииим im да поиучем реч. 

Potpretseđnik Radisav Vučetić: Gospodine Milu- 
(inoviću, izvolite ići na svoje mesto i nemojte ome- 
tati govornika (Milinko Milutinović, uzrujan prilazi 
govornici i Kaže: Ne mogu da dozvolim da dalje 
govori  dokle  ne  povuče  reči). 

Бранко Тодоровић (наставл>а): Нисам ja рекао 
да сте Ви ислеветпик него сам рекао да сте учишили 
нешто mro m' одговара правом стан»у ствари. 

Potpretseđnik Radisav Vučetić: Gospodine po- 
slanice Milutinoviću, dođite posle na govornicu pa 
se objasnite, 

Бранко Тодорови!! (пасгавља): И тако, кад je 
Скупштина почела да ради, Влада je код већине 
посланшка, који  су, узгред било речено, осетили 

iK-parcKii     режим   r.  .Icmiilia  на  СВОЈОЈ    души, 
ia  ()M|),4ii\ ia. Ови су onu чскалп тренутак да се 

и>с оелободе. И заиста, сносећи последице овакво- 
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га рада ii лругога сличног, Влада je, после кратко- 
га медено! a мссеца, морала да иде са државне 
управе. in.vie je једа«, no државу и народ штетан 
героцес међусобнсг грвења и нелојалне утакмице 
у  ibuj, завршен. 

Народ je одахнуо. И да би случај, колико je 
тај режим оио нерадо гледан у народу био још 
јасиији, већ сутрадан све наше јавно мнење сла- 
вило je дан овог нашег великог народног догађа- 
ја, када je Влада Бошка Јевтића морала да одсту- 
пи no сили неминовности n no сили свега онога 
што je npe тога урадила. 

Непосредно лоше стечено искуство у режиму 
г. БоголЈуба Јевтића, определило je одмах већшну 
народних посланика за нову Владу г. др. Милана 
Стојадиновића. Бирачи свих тих народних посла- 
ника не само да су тај поступак одоорили, него су 
га још и радосно поздравили, спонтано су га npn- 
хватили. (Др. Јордан Аћимовпћ: To се тражи na 
изборима, a не тш кулоарима!) Постепено бројност 
тих посланичо се увећавала, тако, да данас Луго- 
словенска радикална заједница има у Парламенту 
једну солидну, у борби прекаљену и .сасвим ком- 
пактну ве1шну, a та већина има за собО'М и огромпу 
већину народа. (Др. Српко Вукановпћ приговара). 
Други докази за то, сем општинских и сенатошх 
избора, да Влада има опромну већину у народу, 
мислим да тису потребни. У осталом то ће свакако 
ускоро потврдити и избори за народне посланике 
— 'ПО трећи пут. (Живо одобравање у центруму и 
на деоници — Др. Јордан Аћииовић: Само да буде 
тајно гласање! — Михаел Бреичич — према др. 
Лордану Аћимовићу —: Онда ти, докторе, nelu-m 
доЈии!) 

ETO, господо народни посланици, шта je одлу- 
чило формирање скупштинске већине. Ие страх, 
него љубав за нове, конструктивне n сиестране 
плодне акције. Не имлровизирано од клеветника 
поткупл>иван>е, него спремност за бесплат-ан родо- 
љубив рад. Али оставимо то за часак na страну да 
бисмо одговорили na питање шта je Влада г. Бошка 
Јевтића после пада радила? Са врло малим бројем 
народпих посланпка повезаних сродничким везама 
и пријател.ским обнприма она je n сама напустила 
тако звани Лугословенски клуб, кога je npe тога 
образовала и сад помсла да ради na поврата« у ре- 
дове ЛПС, иако je чак и изборе водила противу ње. 
Да би иронија била већа, Господш Мпппстар вој- 
ске и морнарице у њеном кабинету постаје прет- 

гик те страпке и његовом заслугам, можда, KIIII- 
иице појединих њених чланова пајзад су амиести- 
раие n они враћени у ЈНС. Сада се та иста господа, 
ти исти петомајски минпсчри под окрпл.ем ове 
стравке јавл)ају и траже нов изборнм За/кон, За- 
кон o штампи и Закон o зборовпма, тражН једа« 
niinnm реакцпопарни режим за вођвње пупе демп 
кратије. 

Али су та бивша господа петомајскп министри 
заборав-или да нам претходно даду једно објаш- 
n.eihe, да нам кажу аашто они ове законе рису до- 
iitMu онда кад су били на власти и оида кад су за- 
иста имали могућности да их донесу. Па реците, 
господо народки посланицИ) ко je сад диасвали- 
фикован за парламентарни рад и на чијој je страни 
морал? Имају ли права чланови те бивше Влад| 
ronope o демократији, o иадајству иародног пове- 
pi'ii.n, o доследности, политици и политичхом мо- 
ралу? Ja мислим, гооподо народни посданици, да 

иемају то право, да су то право својим сопственим 
радом и својом сопствено.м кривицом у целокупном 
свом ранијем политичком раду изгубили. 

Ilo и поред тога заборав на оно што je било 
као да даје почасно место, почасно право баш 
оваквим члановима једне странке да говоре овде 
са овог мсста у њено име. To нам, господо народни 
посланици, нимало не даје воље да се поиосимо 
баш озаквим партнером. Нарочито пак кад се се- 
гимо оне нечувсне опструкције у Скупштини 
1935/36 год. и свпх њиховпх колово1)а. Ту смо тек, 
гек гу, видели да разни утицаји сскудног програм- 
ског рада наших партија мору да личе npe на не- 
какве револуционарне конвенте, са повременим, 
несталним делањем, пего ли на уредне парламеи- 

не паргијске организације. A дапас вмдпмо Д^ 
неке од њих садрже у ееби једну читаву историју 
— историју која je читавим TOKOM свога форми- 
рања у ствари историја раздора и штетног међу- 
собног трвења, у којима се на личним пигањп.ма 

ie измишљени програми и све подлоге за no- 
: uTiiiMia CTP.apaffia и та површност n несталност ках 

герише све uiro долази у обзир код овако схва- 
ћене ситуац^ије. У прилог овога иде случај са осни- 
вањем Лугословенске националне странке, затим 
ib&H рад, њено програмско и фактичко станошпите 
и најзад њен слом и све оне недоследностп o ко- 
јима смо мало час говорили. 

Али и поред тога ти политички људи, којп су 
стварно без икакве подлоге у народу, који прет- 
стављају остатке ове странке, не устручавају се да 
поричу поверење народа у Југословенску ради- 
калну заједницу и да правце свога рада одређују 
no принципима спојпх старих навика: да траже 
оно што сами нису дали и да критикују свс оно 
mro су сами лодржавали, хвалили и стварали кад 
су били na и.части. 

Случај Конкордата који je сжа странка naipa- 
фирала дао нам je масу доказа сличне врсте. 

у поштовашу права свих грађанв и свих веро- 
исповести v .(емл.п желело се озакоњење законског 
пројехта o Коикордату, који je израђен и napa- 
фиран без икаквог namer учешћа. П шта се десило! 
Баш они 'inju су претставници сарађивали и na mni- 
цијативи и na доношењу овога Конкордата, устали 
су протпв нас. 

Извесне одредбе Конкордата протумачене ej 
у форми издајства државе и православља. Поје« 
.■mini политички људи, чак и римокатоличке вере, 
стављајући na себе одору југословенског национа- 
ni.iM.i, устали су такође у одбрану „државе и пра- 
вославл>а" У својој претенциозности ишли су то- 
лико далеко, да су v богомол>ама и пред њима 
дрисали гов( ре противу Владе која хоће „дасруши 
неприкосноввиа права државе, да потчиии пра- 
вославну цркву и православље". 

Л&тцима, брошурама, дошаптавањима и opra- 
низовањем реакције створили су у земљи једну 
тешку психологију. Држава, њен престиж и н>ен 
опсганак није за њих тада доведен v питање. Они 
су и no nC\w највећих метежа били готови Да 
искупе реализоввље својих генденција у обаран>Ј 
Владе једино и само радн тога дв би je заменили 
na власти. Балкански политички ћифтизам овде i1' 
господо народни посланици, дошао до пуног изра" 
жаја. Народу свака хвала и част. Ослобођавајупи 
расположење   свих   оних кој«   су били   противу 
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Конкордата, примеса разних несавесних агитација, 
a имајући у виду природу нашег народног карак- 
тера, специјално српског, и целокупну историју 
правпславља, страдања, падања и умирања — ja 
морам да овде са овог места учиним једно упо- 
зорење. 

Већина личних мишљења у овоме онако про- 
буђеном ннтересу била су оскудна у самосталном 
формирању. Али се показао веома живахан темпо 
приликом ширења идеја и мисли. Показало се да 
народ није под притиском тешке апатије. Пока- 
зало се да на њега делује жива реч много више 
него мртва мисао или апстрактна доктрина. И то 
импулзивније дејство личне пропаганде јесте је- 
дан доказ више да наш мали човек лако прима 
сугестије. To у исто време значи и једну погодност 
за васпитање у правцу светлих страна његове 
нсторије и части његовог унутрашњег живота. 

Много више то значи, господо, на пример по- 
требу да се сугестије чине добронамерно, савесно 
и објективно. И данас, када je јуче изабрати нови 
Патријарх Његова Светост Гаврило Дожић, при- 
ликом свога јучерашњег свечаног устоличења, 
примио из руку Њ. В. Кнеза Намесника Павла 
жезло старих српских Патријарха и када су се све 
паше родољубиве захвалности окупиле у великом 
броју, крај светле успомене Благоупокојеног Па 
тријарха Варнаве — сводећи све o Конкордату на 
голу истину, морам пожелети да се соЦИЈална по- 
литичка пропаганда v нашем народу пренесе из 
сфере чисто политичког — субјективног личног 
делања, у сферу позитивног социјалиог култа и 
иесебичног стварања. To нарочито од нас поли- 
тичара захтева наша дужност и дух народа. у 
коме се развијају, no својој' приррди, самп благо- 
роднс идеје, ол кпјих лржавна мисао цппе cnnjv 
најбољу храну за пшроке националне концепције. 

Имајући v виду баш ту потребу, ja hy се v 
даљем TOKV свога говора осврнути n на све Друге 
примедбе и пригопорс учињене раду Краљевске 
владе, a у ппвом реду на оптужбе да су Влада и 
Владина већина напустили линију националног и 
државног јединства. 

Наше народно јединство ио почива само на 
првобитном сродству племена. Оно има и својих 
дубљих корсна и у патријархалном режиму нашег 
народа. To ми зиамо и 'стога оматрамо излипшим 
све лекције које нам се чине v томе правцу. Лли 
знамо да код нас jom није опрооедеиа амалгама- 
ција посебних културних одлика, и расппложења 
екстрсмиих елемената. којих има, како v Слпвс- 
пачкој, тако и у Србијц и Хрватској. Стога le 
потребно постспеио, али потпјгно спровођење уни 
фикације свих елемвната који гарантују одржање 
н чување народног и државиог јединства. По- 
требно je да се поравњају урвине и пукотине пој- 
мова и назора који карактеришу три народна 
имдивидуалитета. Потребна je на томе пољу nc- 
лика пожртвовано-мисионарска и родољубиво не- 
себична |единствена акција свих ишвотних сила 
нације. Gse name моралпе и духовне настројено- 
сти треба де се окупе на томе фронту, фронту на- 
ционалне обавезе и части кога југослопсискп pa- 
дикална заједница тако добро заступа и браки 
Сва nama морална и духоипа настојавања треба 
ту да почивају. Tv треба бој бити и победу изво- 
јевати, али не иутком и камом, топом и бомбом 
прогањањем и хапшењем, иеразумом и предрасу- 
дама,   mio   као   mio   ncl,   рвКОХ,   јсдиом   снажном 

пропагандом мисли, истоветног осећања и несе- 
бичног исповедања југословенске идеологије. 

Али господо, како то можемо да постигнемо 
у атмосфери једног међусобно искључујућег вре- 
ња наших партија? Ми имамо опозицију у парла- 
менту и ван парламента са скроз неједнаким по- 
гледима на државно уређење, на ред и поредак у 
односу на државне финансије, привреду, народну 
економију, културу na чак и нацију. Узмите, го- 
сподо народни посланици, у обзир само шаре- 
нило уверења и схватања која се пројецирају сва- 
ко-дпевно са овога места no предмету расправе 
и решења тако звапог хрватског питања. Не ви- 
дите ли ви како ту распарчаност и неслога ца- 
рују на разним тенденцијама неједнаких личних и 
иолитичких нарави и стремљења? 

Како да се снађемо и какав став да заузмемо? 
У прилог тези за решење хрватског питања 

Удружена опозиција, преко свога споразума од 
8 октобра прошле године, тражи укидање са- 
дашњег и октроисање привременог Устава и но- 
вог Изборног закона, изборе за Конституанту, рал 
Конституанте на доношењу новог Устава и то без 
мајоризације Срба, Хрвата и Словенаца и пре све- 
га образовање једне нове коалиционе Владе. (Глас 
са левице: A не једне вештачке Владе!) Није ово 
вештачка Влада, него једна конструктивна нацио- 
нална Влада која je у економском погледу пока- 
зала много више резултата нсго ма која доса- 
дашња Влада. (Одобравање код већине). 

У основи својој ово, господо, значи један 
апсурд. Оно много личи на тражење да се родо- 
љуби ове земље одрекну родол.убивих обавеза у 
односу na чување исте у неповредљивим грани- 
цама п.сним. Кал то чипе, господа из УО као да 
заборављају иа који je начин поникла Југославија. 
У заносу страсти за реализовањсм неједнаких тен- 
icimnja потписници овога споразума као да HHCV 
имали у виду да ова држава не припада само 
н.има -- да je то држава свих оних који југо- 
словенски осећају и мисле у њој и да се ти ситнп, 
знани и иезнани работници на народном послу, 
ne слажу са њима. (Гласови са левице: Ви сте за- 
боравили како je ова лржава постала na сте се 
сада тога сетили), Сетили смо се свега тога мкого 
пре исго ли ви, али ми немамо тај патент да испо- 
ведаме југословенски пационализам као ви, и 
због тога вама као да mije пријатпо кад ми o ово- 
ме гоиоримо. 

I^n сте, господо, имали прилике да видпте, 
непосредно после објављивања овога споразума, 
како сс ускомешала еруптивна нациопалпа илејп 
у револту свих тих људи. Они су појелиначно, и 
лично и усмено, и писмено, као и преко својих 
разиих организација, сви од реда, осудили један 
оиакав акт. 

Народ je окваЛификооао raj споразум као по- 
кушај да се изврши лржавпи удар. (Стамеико 
Стошић: Оквалификовао га преко Мипистра уну- 

■i'pamii>ii\ дела!) И са том својом правилном ква- 
лификацијом цела on je изрекао и своју праведпу 
пресулу, не, г. Стошићу, преко Министра унутра- 
шљих дела, него преко својих пациопалних осе- 
Кања. (Одобравање на двсници). У образложепл' 
re пресуде видно су истакнуте коистатације да у 
предвиђеном новом Уставу, међу најбитнијим 
ггринципима уређења државе и њене правне си- 
гурности отсуствују одреНена, и са државпе тачке 
гледнтга  и  народне  воље,  врло  важна  начела  у 
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погледу неповредимости државних граница, је- 
динства војске, државе и народа. (Стамеико Сто 
шић: Taj споразум су донели наши најбољи ро- 
дољуби!) Ja hv вам одговорити на све ово што 
кажете само са једним пи-гањем, шта ћете ви на 
наредним посланичким изборима моћи да по- 
стигнете са таквим својим радом који сте пока- 
зали у Парламенту. (Стаменко Стошић: Употреби- 
ћете силу, али се ми силе не бојимо!) Иећемо упо- 
требити силу него народно поверење a уверен сам 
да Ви нећете имати храбрости ни да се канди- 
дујете. 

Ha напред истакнуто mrraibc које се само no 
себи, из духа самог споразума, јавља, споразу- 
мапти нису дали одреНен jačan и прецизан одго- 
вор. Они га не могу ни дати, јер je ово питање 
тежипгге тога споразума и најважнија последица 
његове материје, o којој они, бар сада, не смеју 
да говоре, Народ .je ипак све добро разумео. 
(Стаменко Стошић: Њега je Вел,а поставио за по- 
сланика!) Мене. господине Стошићу, није нико по- 
ставпо, мене je народно поверењс довело на овај 
положај. 

Pofprefsednik Radisav Vučetić: Molim Vas, go- 
spodine Todoruvu'u, da nastavite svoj govor a da ne 
diskutujete sa pojeditiom  gospodom poslanicima,  a 
g. Stošića molim da se umiri. 

Бранко Тодоровић (наставл.а): Парод je као 
mro рскох, госполо, ene то дооро разумео и уо- 
чио. A то наролно разуменаље поклапа сс са 
нашим уверењима да je у питању један акт испо- 
стављен ггротивно историкмсим и националтш кон- 
цепцијама једне, после надчовечанских напора и 
огромних жртава, организоване државе. 

И као mro видате, господо народни послапи- 
ци, name уверење нде у корак са овакђим народ- 
ним разумееањем. Отуда мислим да mije im napo- 
чпто погребио да na овомс Mecrv jom једпом na- 
глаоимо да je ЈРЗ сталио заступала и бранила и.че- 
ју народног јединства. 

Кад то кажем, МОрам еасипм ОДЛучнО Дв ПОД- 
вучем и наше увереп.е, које произилази и из важно« 
сти теорИЈС пациопа/ттота, да СМО јелап нарОД И 
да смо зато тто смо један народ, пасле светстсога 
para ,v коме je гепије српске pače показао cnv 
величлшу српскога духа, размакнули граиице 
државе малене КраљеЕгиие Србије и добмли једнЈ 
јелинствену и недељиву Краљевину Југославију. 
(Одобравање на десници и узвиии: Тако ie!) 

Чуваћемо Југославију, чуваћемо je сви<ма 
сретствима, које стварне гтотребе њенопа развоја, 
сгабилизовап.а n сиажеп.а, повремено бчлу ОД нас 
тражиле. Чуваћемо je пре свега истином да при- 
падамо њој, илејочл гграса и правде и n.enc сувереме 
недељивасти. Ту члеју, господо, пре свих, мораого 
n:'.pa3in-n у манифесту стварности њенот мира и 
општег просперптета. Али, ГОСПОДО, гпри овем TOW 
морамо поставити себи питаље не само o томе шта 
(v иоже остилриги, a шта ne. него и KIMMM путем 
тпебаио гтоћи rra све то заетста и остварвмо. Трс- 
бамао свакамо чоУт tt vCeheita na  i га оввка 
тежн>а без идеЈа тривијална и '> ■' гава као и много 
ничз шта, mro се нажалост деигава v naimni полм- 
тичком животу. (Анте Ковач: Тако се v име ЈРЗ 
ре сме готмттмП Mn, господане Ковач, са пунши 
nnin(>M тако I'OIKMMIMO ieo cv то »леали вас na- 
,, м, ^алпста v .' DHKH тиој ta [е тницт^ 
(Аите Ковач:   Ви   заборав.тгис   у   коме   сте   др\- 

штву!) Не, господине, ja врло добро знам у ко.ме 
се друштву налазим и како то друштво ради. И 
зато и наглашавам м истичем да су те идеје слике 
наших идеала — идеала на којима je постала и на 
којима сс мопа развијати несметано наша држава. 
За те св идеале ваља одутевљавати; њих треба 
жаром срца распиривати и у ватри ентузиазма 
челичити. Оне су жарко сунце које треба у истој 
мерп да све нас — цео наш народ — загреју; сунце 
које мора да све надмашује својим вид^цима и 
својим сјајем и које не сме заћи ни потамнети, na 
ни no цену иаших живота. (Бурно одобравање на 
десницп.) Аманет Блаженопочившег Краља и на- 
родног Bohe Мученика Александра Уједииитеља 
„Чувајте Југослаиију" мора бити негова« само у 
оваквој одори југословенских националиста. (Чује 
се са левице: Мисли ли и зна ли за то Корошец?). 

Господин Корошец то врло добро зна, можда 
npe него Ви, господине! Далеко под тежим окол- 
ностима у њему се формира свакако та мисао! 
(Пљескање на десници. — Др. Мирко Дошеи: Поо- 
читајте „Словенец", његов  главии лист!) 

Potprefsednik Radisav Vučetić: Ja ponovo opo- 
minjem gospodina govornika da ne polemiše sa 
gospodom poslanicima! 

Боанко Тодоровић (наставл3а): He смеју они, 
југословенски националисти, сметнути с ума да 
ве.гика дела траже велике жртве и врло, врло npo- 
страна одушевл.ења. (Војислав Лазић: Kao што сИ 
и ти лао!) Тешко ономе ■народу, гооподшне Ла- 
зићу, у комс je замро осећај заноса, јер нестане 
ли идеалног одушевљења, нестане ли заноса за 
велика народна прегнућа, распли-нуће се сие у 
ситне свакилање бриге. болеоне амбиције личног 
карактера и у празна политизирап.а. која Ви, г. 
Bojo Лазићу, нолите често да спроводите са овога 
места! (Др. Мпрко Дошен: Говорите као да кри- 
тикујете Јврезу!) Тако пешто no Вама, господине! 
(Војпслпп Лазић: Никада neherc Ви дати земљи 
ono mro je дао Boja Лазић!) Опла обично npona- 
дају enc позитпвне одлике n аредност као mro 
проттада тело беа исивота. Taj случај, господо, као 

je чл замрачеиам хоризанту поимања и схва- 
тања namer рада м паших плодова оставио ч\ ■ 
ооке трагопе. И то je пајпесрећнија црта ШОГИХ 
претставника данашњег политичког живота. Већи 
број од њих у дубокој старостп своје подмлађенв! 
да ne кажем чолетмњарспе, амбицпозпостч п жул- 
n.е за влашћу и пепречптКепом ваздуху нереал- 
iioi- политичкаг схватап.п, изгубило je опособност 

одЈШ1евл>еи>е и заједно са овојим нездравим 
Kpiirepii\TMo\i спалп mi mino најобичнијих поли- 
тичких рачуиџија. (Стаменко Стошић упада х1 реч). 

Potpretsednlk   Radisav   Viičctič:   Gospodina   pO* 
slanika   StoSića   opominjem   da   ne   upada   u   reČ- 

imenko   StoSič:   .Moram   da  upadam   kad   napada 
moga šefa stranke!) Ako hoćete da govorite izvolite 
doći na govornicu. 

Бранко Тодоровић (ваставља): Ja жалим, i"" 
ОПОДО, ШТО na опако драстмчап пачпч и можда Н8 
велику жалост извеше гооподе из апозиције мо* 
рам да ПОДВучеМ, a.'in кад помислпм oam na |,,|V 

госиоду, ca којпма се мало пре забавио r, колега 
Стошић, na примср na г. Дмидови^а, Станојеви^ 
и Јоцу .lonanoimlia, јсдва се, право да нам кажем. 
једва ci узд^жавам TI нх не идентификујем l";1 

mi|)o;uiiiM 11о1,ама onoia parna. Они су из неКвКВИХ 
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демсжратских обзира 6 јануара 1929 године, када 
je inoKojiHH Краљ Александар no историској нуж- 
ности државе и народа распустио Парла.менат са 
свима последицама овога чина, били одлучно про- 
тиву тога државног удара, како су га онда међу 
првима прозвали. Ишли су толико далеко ла су 
Крал^а чинили одговорним, a све, њихове жалбе и 
тужбе носиле су у себи и изражаје претње. У 
разним меморандуми.ма доказивали су да овај акт 
није био потребан, да од тога трпе уставно-пар- 
ламентарни и демократоки принципи, да од тога 
земља може да дође до расула и чак до .распада. 
A сада, господо, када они дају потписе за једа« 
држав«и удар, за један удар који no своме ре- 
ално садржајном тону и смислу не гарантује чак 
ни неприкосновеност држанних граница, та иста 
г^спода као у улози Јуде, покушавају да докажу 
оправдано револтираном 'народу да je такав један 
поступак за ^адашње време и прилике оправдан. 
Питамо се: које су то при.чике, које га правдају? 
Koje су то наде, што ra заиста могу оправдати 
и коje су то силе, које га могу и садеју одобрити? 
Ha то питање, исто тако као и на питање o непо- 
вредимости дрл<ав«их граница, јединства војске, 
државе и иарода — од њих не може.мо лобити 
одговор. {Др. Јордан Аћииовић; Они нису над- 
лежни да решавају o томе него Уставотворна 
скупштина!) Они покушавају и мимо тога иако 
иису надлежни, али зато у њихово име, овлаш- 
heim или не, говоре овде друга господа у улози 
народних посланика. Они тврде, да je то све у 
рсду, a нс питају се шта o томе мисли народ, 
Koia они претстављају. (Др. Јордан Аћимовић: 
Зато они траже тајно гласање!) Ми, међутим, 
знамо, да je овде у питању она лоша и наопако 
схваће/на језуитска девиза: цил> оправдава ср'ет- 
ство и сретство оправДава циљ. (Др. Јанко Барп- 
чевић: To je девиза Корошчсва! — On je језуита!) 
У овом случају, г. Баричевићу, девиза г. Давидо- 
Hulia, Станојеви1\а и Јовановића (Др. Јанко Барн- 
чевић: Пије, братс, то!), цакле они, које Ви хоћете 
r. Барићевићу, национализмом Вашим да сатрете. 
(Др. Јаико Баричспић: To je лруга ствар!) 

11еко je овдс хтео власт, a неко, порсд евен- 
туалие власти, и једну легитимацију. Споразум je 
у ствари био овај: ja Ку, или ми ћемо теби, Влатко, 
i,i иотиишемо легитимацију, a ти нама (iM(>r\liii 
да дођемо до власти евентуално заједно с тобом. 
Прећгутале су, међутим, те обе стране једна дру- 
рој да кажу ono, што су неминавно једнсжремено 
тмалб у главн приликам углављиваља онога и 
овамвога споразума a после видећвмо ко he 
КОМе да подиалп . . . (Др. Војпслав Дошси: Да ли 
je Стојадиновић покушавао да прави споразум), 

() томо, ГОШОДО, какве je врсге та .кчитима- 
unja, ja нвћу да говорим, јер ice ош jacno iiaciv- 
livjc из тенста caiMor опоразума. Морам, међутим, 
да IU'IIVJCM, да у ЊСНу аутет пчпост не верују ни 
њени Tiiopun, ji'i1 факат je, да би ona, чак и у 
покушају да будо употребљена, била оглашена 
као фалтфикат, (Граја на левици), 

Potpretsednlk Radisav Vučetić: Molim Vas, go- 
spodo, da ne upadate п reč g. gOVOrnikU. Ako lako 
nastavite, gospodin govornik neće mocM ila lavrši 
sNdj   gOVOr, 

БранКО  Тодорони!!  (паетаи.ч.а):  11    кад    Овако 
мислим, 1'осподо, o овоме молим вас, господо ча- 
родни  послаиици, за верованзе да  истоветно ne 

мислим и o браииоцпма у Парламенту, o парла- 
мептарним браниоцима једног оваквог споразума. 
He ■мислим овако ни o прослављепом идеологу 
разпих политичких партија, бившем претседнику 
Финансијског одбора ЈРЗ г. Мити Димитријевићу. 
Али, господо, г. др. Влаттко Мачек, као што ви- 
димо, ипак je добио ту и такву легитимацију a ова 
друга господа, иако беочузи једног те истог 
ланца, нису у положају r. Мачека. Народ je сазнао 
и-стину. On je видео њихов морал у огледалу њи- 
хове реакционарне девизе да je шестојапуароки 
државпи удар био лош само зато, што су морали 
сшда да изгубе власт и да je покушај осмоокто- 
барског државног удара добар само зато што су 
хтели да na њему добију власт. Власт, господо, 
и само власт хоћете, господо, пишта без власти! 
(Др. Сулејман ХафизадиН: To je случај код вас: 
Само власт и власт, шишта више!) Ми ћемо се 
познавати и после власти .. . (Др. Сулејман Хафи- 
задић: Камо вам програм, камо вам пршципи?) . . . 
Нмамо програм и принципе, више пего што их ви 
na тој страни имате. (Др. Јордан Аћимовић: Добар 
вам je био Аца Станојевић када je стварао ЈРЗ!....) 
Није je стварао Аца Станојевић, него je ЈРЗ 
стварао дух Милана Стојадиновића! Све што je 
испирисапо духом пациопалпог једипства, ono je 
напустило ову господу. Народ се, гооподо, овде 
показао спор али достижан судија, као уосталом 
w правда. (Упадица са левице: Ko je Вас изабрао? 
Полиција!) Ни полиција, ни жапдармерија; пего 
само народ против воље и полиције и жандарме- 
рије. Уосталом, присталицама бившег г. Мипистра 
унутрашших дела то јеврло добро позпато. To he 
потврдити и присутан г. Министар Веља Поповић. 
(Стаменко Стошић: On je крив што си ти посла- 
кик, али ако on попово дође, тешко теби!) He бо- 
јим се никога. Али, гооподо, ево и разлога зашто 
je овај споразум публикован чак и у званичпом 
оргапу ЈРЗ — „Самоуправи". Објављеп je ради 
тога да се преко њега растуре аутептичпе фото- 
графије ове господе. Случајно су они дали доказа 
0 својим правим вредностима, a мп смо желели 
да их поред nac и парод добро уочи. И, хвала 
Богу, on je то добро загледао и трезве.по просу- 
дио. Једа« други петамајоки Мипистар као да се 
због тога пешто љути. У своме гоеору on се до- 
тиче овога питања и raj случај као да жели да 
ирикаже као демопспративни акт ЈРЗ против ве- 
лике и сзетле политичке линије Краља Алексан- 
дра. Он се бупи што je баш на дап троголишњицс 
смрги Kjia.i.a Мучеиика Влада публиковала овај 
споразум. Ми сс, господо, ne .само бунимо пего у 
својој тоталпој привржености идеологији југо- 
t мовбпства и њеног пеумрлог заточшика КралЈа 
Алексапдра, свим силама једног здравог разума 
и крепке нациопалне пулсације протествујемо, ne 
зато што je овај и овакав опоразум публпкован, 
mero зато што je on у своме цишизму према пме- 
пима светлих жртвзма са брапика пациопалног 
ocvioooheii.a и уједињс11>а беспрнмеран у историји 
хмпербо.шсап.а (|)аката. 

Ми \ и.ему, поред другога, видимо и нацио- 
i'.iiio, да no кажем моралпо банкротство свих 
оних, који су ra сачинили и свих оних који су га 
одоорили. A.n: уважеиом г. Мииистру Којићу тре- 
бао je једаи ефекат за ораторску аспирацију na 
je, доводећн TO у везу са временским слагањем 
г^бликацијс споразума и трогодишњице смрти 
Блаженопочившег Краља, протествовао.  A ви са 
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левице бурно, врло бурно сте му одобравали. Ме- 
сто да заједно са њим, као што смо то ми учинили 
пре вас, протествујете што се онаквом једном не- 
гацијом државног суверенитета на дан 3-годишњи- 
це смрти Краљеве ругају Његовом аманету, свима 
ратним жртвама и свима онима који овако не 
мисле. Место тога они су no мишљењу г. Мини- 
стра, које сте ви такође аплаузом одобрили, же- 
лели да то влада од народа сакрије, a када она то 
није учинила онда je публикација овога и оваквог 
документа демонстрација на дан 3-годишњице 
смрти Краља Александра (Повици на левици: To 
није истина!) To je истина, то стенографске беле- 
шке говоре. Сада ми реците, господо, да ли je то 
лепо и да ли je то лојално? (Др. Јордан Аћимовпћ 
упада) 

Potpretsednik Radisav Vučetić: Ako hoćete da 
branite sporazum, gospodine Aćimoviću, možete doći 
na cjovorn'cu- Ovo nije politički zbor. Ла Vas opo- 
minjem da se umirite inače ću biti primoran da Vas 
kaznim zapisanom opomenom. Gospodina govornika 
molim da produži- 

Бранко Тодоровић (наставља): Ми смо већ 
толико пута пре овога споразума и у време када 
je он постао и после тога истицали да смо за на- 
родно и државно јединство, да смо одлучно npo- 
тив сваког споразума са претставницима бивше Хр- 
ватске сељачке странке овакве врсте и оваког на- 
чина. Истицали смо да je у нама нашла највећег 
заштитника политика народног јединства и сва 
наша разумна национална политичка активност. 
Ипак и поред свега тога, и поред многобројних 
чи11>еница са којима се овакав рад Крал>евске вла- 
де м деснице утврђује, нама се каже свс na чак и 
то да угњетаиамо југословепску савест и верност 
и;1р()дт)ј династији. Критикујете, господо, режим 
цемзуре, тражите слободх тг.чмпе, a када г. Ми- 
стар протестнује што je Влада омогуНпла публи- 
К()ваи>е спорааума ви сс са њим, сасвнм природно, 
солидаришете. Тражите да народ буде обавештен 
Првко штампе 0 томе шта се ради, али јгдионрс- 
Mi'iio не желите да он путем те исте штампс сазна 
за један сарафоси споразум кога су сачинрли ње- 
гони претставници. 

Желите да сачхиатг сувере^итет државе      т- 
родпо и /ц^жавпо једииство — a v свакој прплнци 
\'лажете напоре да све потезе ЈРЗ у томе правцу 
компромитујете. 

Реците — кажитс куда то води и камво при- 
знање да вам одамо? Није лп го негација истине, 
пијс ли то један обичан политички рачуп бба дуб- 
јш\ соиијалних акција. Ви непрестано уз TO на- 
глашујете да политички фактори MopaJN' ммагп мо- 
ралне и техпичке особине se увођење иоипх чи- 
ibeimua v иарошс и државне оргапилмо, с једне, 
a с друге стране дајоте доказа да v вама овн за- 
иста важип предуслови 'Отсуствују. П1та чпачи TO 
V осноии својој? Спакако спмо то ni name оцсиг 
И иати закллчцп у одиосу na рад Крал.свске и.ча- 
де не гточивају на нужиом ггринЦипу објектовиости 
самоконтролс и диспиплине духп. A MU мислимо, 
господо, да јсчпо друштно, зпзаЛО со ono riajLia 
мстат, опозииија или другојачс, да би било Ko- 
mično 'И способпо за спрово1)Р11,о опога пгго jo ма- 
поду и држави потребпо, мора да у првом релу 
буде регрутовапо од члапопа који импј\' порсд np- 
ганп.чаторгких n стнпралачкпх гиогобиостп и cno- 
собиост за  личну  моралт'  самоконтролу,  да  би 

својим радом и ставом могло да заслужи уважење 
чак и онога чију делатност кроз призму савесне 
и објективне моралне самоконтроле подвргава 
критици у јединој намери да се из те делатности 
излуче све чињенице које je не чиие довољно до- 
бром. Да ли je такав случај у друштву овога Дома 
остављам то вашој оцени, господо народни посла- 
ници, у напред приправан да избегнем могућности 
сваког изненађења ако та оцена буде субјективна, 
као и оцена целокупног рада Краљ-евске владе. To 
ме, дакле, неће зачудити, јер левица још није са- 
гласна ни у многим, главним стварима, ни у мно- 
гобројним појединостима, a скоро увек ^е не сла- 
же ни у најважнијим државним питањима. У сво- 
јој противуречности она се групно дивергира. По- 
једини њени говорници замењују врло често ево- 
луционизам са фаталпзмом, јер недовољно разли- 
кују историју развоја државе од повремених и трс- 
нутиих догађаја у њој. (Бурно одобравање на де- 
сници.) 

Они мисле да je историјска еволуција истб 
што и природни процес, који се одиграва независно 
од свих нас, као последица унутарње народне амал- 
гамације. Спорадичне изгреде у Хрватској они 
идентификују са револупијом и анархијом. Такво 
фаталистичко схватање нема ништа заједничко са 
\и\'тратН)Пм идејама еводуције земл:>е, оно прин- 
ципијелно негира да се све што се дога1)а у соци- 
јалном животу државе, догађа међу новим л.удима 
ii да људи CTBapaiv те догађаје поставлзајући себи 
HII.I.CHO и иастојећи ла их остваре. У томе je, го- 
сподо, само један од разлога неслагаља Између 
иас са деснице м иас са левице. Bn у гооподину 
Мачеку видите HOBQ „Величанство", a ми у њему 
глвдамо само једног партмјског вођу (Стаменко 
Стошић: Зашго му ви врцгите параду у Загребу!) 
У п.сгоиим иаптпјским организацијама ви гледате 
опремл>ену војску, на подручју њеног политичкос 
рада ви уочавате безаконско законско стање 
и заповедништво мимо бапске власти и шшо 
закона — засебно хрватоког уставпог фак- 
тора. (Др. Сулејмпи ХафиЗадић: Bn уопште 
нишга не видите, v томе и iecre фатал- 
ност што ништа ne видите!) Ми баш све 
то у овим впзијама ппкако no ВИДИМО. Ми ви- 
димо да со тамо   импапају с ирсмопа na  нро.мо ра- 
зни иступи. У либералиој пртичш .чакопа краљев- 
ска  и.мада  жо.™  да  створп   помпрл.иву  атмосферу 
пи)|)а:!\ма   п   na лмонап.а.   Ona   MHOI-O   рач\-па   in 

■ ipanv  сиост  Хрватског  пароча.  lio   идо11тш|шк\'јо 
парол.  Ca   чппонпма   иојодпппх   окстрома,  п.пхоичм 

imimruoM   n   ц.ихоипм   пппцпјатпвама. 
Ona   очекује   оиакако   да   he   тпх   ппцпчопата 

бити гио мап.о. У погроГшом иромоп\- ,ча кпајп.о ре- 
зултате процоса [еднот превирања ona пма у виду 

орију отмарап-а n ктсолИловаља других држа- 
В8 И са oiiiiaii'iaiMiM мачама ОЧекујб n раДИ na rovo 
•ia го raj процес VCKODO чакптп. Оовдсгва која foj 
со гфедлажу ол фачстооа бииитх режима avronu- 
тагпипо иолчтко, orojo ioi VBBK na паоположгпл'. 
Али. иттак наше очи ... (Војислав Лааић: Госпл- 
аине Ппетседниче звшто лозвољавате да он го- 
вори eeh  'ina оата). 

Potpretsednik Franlo Markih: GosDOclin erovor 
nik povori u inu" većine Flnansiskoe; odbora. 

Бранко ТоДОрОВИћ (иаогапл.а): . . . a.'in, пиак. 
nanio  очп   п  iiamii  појмонп  no  дају  v  imcMarpamv 
јодпог то  iicToi- развоја истоветнв  фоггогрвфије. 
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Наше су фотографије ретуширане и осенчене из- 
разима олтимизма, док су ваше без ретуша, хлад- 
ног и одмерениг 1фосу1>ивања ствари и догађаја, 
колирисане још и тенденциЈама вашег опозицио- 
ног става, некако ма1-ловите. „Јунаци" које ви гле- 
дате у њима изгледају вам и сувише храори, a ири 
том и страшни. (Др. Српко Вукановић: O Ђурн 
Јанковићу би нам могли мало да испричате!) „Kao 
нациоиалисте из ирвог степена сродства са свим 
нашим заслужним хероЈима и див јунацима' ви 
се бојите да ми у .нагонима разарања државе и 
других народних тековина не успемо сасвим. 
(Мирко Урошевић: Дај Боже да успете, то свако 
жели!) Иоред једне вен страшне, ви видите у нама 
ii другу можда још страшнију слику, и онда није 
чудо што заиста тако миого страхујете. (Бурно 
одобравање на десници.) 

lio неким манирима и свагањима као да се 
дужиосг југословенских националиста састоји у 
томе, да равне сеои ipal^aHe у свим националним 
надахнућима, прогласе за деструктивне и иоред 
истоименог њиховог стања, да дигну ларму npo- 
тиву љих и да монополисањем ироповеда o чу- 
ваљу државе и њених идеја — постану једини або- 
ненти заједничке трпезе националног жаришта — 
као да и сви ми нисмо крвљу својих дедова и npa- 
дедова, својим осећашима, својом савешћу и за- 
логом својих живота иосгали претплатници те 
исте трпезе. (Бурно одобравање на десници и no- 
клици; Живео!) 

Polpretsednik Franjo Markić: Gospodine govor- 
nice, ma da sie izvestilac većine Finansijskog odbora 
i imate pravo još ua govorite, ja Vas ipak molim, da 
s obzirom na hitnost stvari, što pre završite. 

Бранко Тодоровић (шставља): Нама се, rocno- 
до, овде читају лекције као ј^ацима o државном 
« народном јсдииству. Нама се подмеће да ми ни- 
смо ни за једно ни за друго. Г. Стојадиновић je, 
кажеге, тај исги споразум пудио Мачеку. Г. Сто- 
јадинсквић .je сад протииу тога. On je хтео да жр- 
тоује државну цслииу за љубав одржања на вла- 
сри. (Ји je тај који се иреко ноћи претворио у уни- 
таристу и који тако ирерушеи rpiun na Давидо- 
imha, Станојешћа, ЈовановаФћа што су учипили 
ono, што je on upe њих безуспепЈно иудио. On 
гаЗИ Устаи и on je raj, КОЈИ je xico да уништи 
Устав. Он je raj којм je ИЗДДО Dcclian.a олагодар- 
iiocm нашега марода према namoj савезници 
Фраицуској итд. итд. И гако свакодневно. И, го- 
скодо, заиста слушајући acopo свакога даиа ову 
стару песму у најрааиоврсиијим варијацијама, ми 
Јииијамо упн-ак да др. Милана Стојадановића, 
Претседника Владе Краљевине Југославије, треба 
111)огласити држаиии.м непријатељем број једап . . . 
(Одобравање на левиц«)... али насупро* тој ае- 
dm СКОрО хрппо.шткп nac.iaraiia сиоје дела. (lA'p- 
но одобравање код већине.) Кад погледаге ризни- 
ny тс богатс иаслаге ви here видспи да cee у њој 
одише заветом за чуваље државног и народнот 
јединстаа и сталном бригом [^заљевске владе да те 
ооновне народне религије учврсги и унапрчеди, дела 
која иико не можг ПОбИТИ и KOJa нико не мпже 
тичиажити. 

Можс .m се претпоставити да je ■'• др- Стоја- 
диновић пудио Г. Мачеку овакаи споразум И да je 
nnir етео да жртвује државну целину за л>убав 
једн« овакве погодбе? Ja држим да ае можс и да 
би  оиака   оиакиа  чак   и   прогиосгаика,  a  ие још  и 

тврдња, морала да се уврсти у ред најординарни- 
јих клеветања. Јер г. др. Стојадиновић je реала« 
човек. Он гледа на ствари и догађаје онако, како 
оне јесу, a не онако како му се подмећу и прика- 
зују. Математички иопитује стварности и уноси се 
у њмх свом проницљивошћу једног ретко свежег 
духа. Ие за љубав власти, него ни за љубав свога 
живота г. др. Милан Стојадиновић ни једном је- 
дином мишљу није могао овако што да нуди, a 
још мање да одобри. (Др. Војислав Дошен: Не за 
љубав власти него и за љубав сласти!) Ви радите 
и за љубав сласти и за љубав власти коју узалудно 
очекујете. (Др. Војислав Дошен: Ми тражимо ау- 
тономију Војводи,не!) Да се војвођанска крава не 
окрене на ову страну! 

Најзад сви смо ми сведоци да он има власт у 
својим рукама и без овога споразума, и да je 
усред сређивање и одажање те власти у садашњем 
режиму ЈРЗ, тим npe и тим' више, постало држав- 
на иужност. (Бурно одобравање на десници.) Ми- 
лан Стојадиновић се никада пије удаљавао од 
својих унитаристичких схватања. Цео његов рад и 
рад Краљевске владе и ЈРЗ прожет je само том 
идеологијом, незавионо од ма каквога унутраш- 
№er и спољнога биланса. Његово и наше скретање 
са те линије постоји само у очима оних који су у 
непрекидној трци за изналажењем парола помоћу 
којих 6и услели да један реформаторски режим 
компромитују и доведу до слома. 

Милан Стојадиновић није тај који гази Устав, 
он je тај iKojn га брани и поштује на један заиста 
примеран начин. (Милан Петковић: Гази на један 
заиста безпримбран начин!) Они који га «е no- 
штују нису у нашим редовима. Где icy то смо већ 
видели. Критика Уставне повреде под режимом 
ЈРЗ не може потећи из објективне оцене. Ham 
Устав, при том, «ије произвољан продукат, разу- 
•ма или самовоље ма кога фактора и реформато- 
ра, пего израз сразмере сила, на којима je изгра- 
i)eiHa ова држава и израз потреба које владају у 
њој. Само no смислу тезе споразумаша он je но- 
ииналан и имагинаран, За nac je он и органски 
шроизвод тока развића inamera иарода. И све 
донде док je он ту, у складу са овим принципима, 
Краљевока влада ће га и поштовати и бранити од 
непоштовања других. (Одобравање на десниц«.) 
Милан Стојадиновић, није тај који je издао осе- 
liama благодарпости пације према Француској. To 
традиционално пријатељство није »ичим пореме- 
heno системом наше спољне политике Ono je 
С иама бол>е него што je раније било, јер je осве- 
дочени пријатељ Француске—Југославија, у зна- 
чају међународног саобраћаја и живота, проши- 
рила своје хоризонте и обогатила своје сшара- 
лачке .violin. Фраицуока je тиме у њој добила јед- 
mora још јачега и моћнијег пријатеља. Али, го- 
сподо, мислп се иа овој страни овога Дома да и 
шријателуство Француске треба да се од те стране 
издвоји из нашега осећања, и приграби за себе, 
исто онако као и бусање у npca, за одбрану је- 
дипства државе и народа „националиста" ове леве 
од „ненационалиста" ове десне стране. (Бурпо 
одобравање и повици: Тако je!) И не само да се 
тако мисли него се тако и ради само што je тај 
рад ncli провидан и илузоран,   господо   народни 
лосланици. 

Француска je наша, у нашим осећањима, исто 
голико Ko.niKo ii ваша, a npe nama, јер смо ми у 
тумачењу ocehama шашега народа сасвим доследни 



540 XVIII REDOVNI SASTANAK — 23 FEBRUARA 1938 

и  лојални.  (Жагор   на   левици. — Пљеокање   на 
десници). 

Вођење наше спољне политике руковођено je 
ауторитативним фактом, да смер једног дри<авни- 
ка не сме бити само очување онога што постоји, 
него и проширивање акције на све cijepe унутар- 
њега међународног живота у границама потреба 
народа и државе. Овде, у једном оваквом раду — 
одакле једи«о може да проникне реформаторски 
елан — могу се «аћи и одговори на примедое ono- 
зиције у погледу вођења спољ«не политике. Ta 
С1и;љна политика, — упамтите — то je нова југо- 
словенска нацио1нална рефлексија на пољу међу- 
народне утакмице. Али о«а, ни у колико не обара 
стара да ои дошла до нових пријатељстава. него 
она изналази и учвршћује, чувајући erapa и даЈЈ l.ii 
им у границама интереса саме ствари довол.но 
благовремених обавештења за све оно што се пре- 
дузимало и оно што се предузело. Ако пак неко 
од г. г. народнлх посланика са ове стране на npii- 
мер, мисли, да међународни живот стоји не:ш- 
мично на једној тачци светског хоризонта, да он 
не живи и да нема свој ход, те да се према том 
ходу и времену које га инспирише, не треба упра- 
вљати и укључивати, онда je сасвим оиравдана 
теза да je због овога запостављено нато прија- 
тел>ство са Француском. 

Није, господо, то пријатељство прснсброгну- 
то, ни то пријатељство ни наше обавезе и припад- 
ност Малој Антанти, Четворном Балкаисхсм Gno- 
разуму ни уговорима o миру и савезима. (Бурно 
одобравање у центруму и на деоници.) Версајски 
Мировни уговор поделио je заиста снот у даа ra- 
бора на двема линијама ме1)ународне утакмице са 
огтречним тежњама рушења и заштите снега onura 
што je овим уговором стечено. Наша je држава 
нашла заиста подршку у овоме уговору, после 
извојеваних победа «а бојнам пољу. Али, господо, 
иитајмо се да ли и данвс постоји нста међународна 
иодела? За све «ас јасно je и сиима иама иоанато 
je да one поделе више нема у npeljaurftoj epa mepu 
њеиих чланица. Неке су се државе ископчале из 
утицаја Версајског Уговора, a неке су промениле 
своје улоге. Пастало je ново iipei-p\iimanaii,o н 
оно се данас налази у сасвим дј^угим равмерама. 
Јеомо ли и ми моЈ^али да ее према свему томе 
раииамо или смо требали да ОСтанвМО тамп i i 
нас je Версајски Угонор затскао? JaOHO je, ГОСШО- 
до, да не. Јасно je да с.мо се морали прилагођавати 
iHOBHM струјањима не напуштајући зато своје ста- 
ре незе и стара пријатол.пиа, као и расне инте- 
јзесе Словвмства и Југословенсгва. lla ипак, госпо- 
ДО, и onaj се случај уписује у грех нашој CIM i. ;• j 
политици, Иде се још и даље nra се roeof>M o чи- 
и.опицама које су и оваком иашем обичном грађЗ" 
нину позтате у погледу експвнзије поједадаих лр 
жава и namer и и.ихоиог гвографског полажаја. 
Тако се обавештавамех ..ilnje фамозни герман.-кп 
Дранг пах Оетсч!  плммтл.еиа и  иеттачка  кабинеп 
ска тмоЈнмтна. . . ." 

Ни критику онако аргумеипжапу ne МОГу ДО- 
Ho.'hiio да разумем као тежау, да се преко ње даду 
корише сугестије. Cbe mro смо чули \ виду крп- 
тичке оцене ираиаца name спол>иг иоппикч' иени 
личи на миЈШвење ла ое ни nam опољнонполитички 
живот ни omi који га ВОДе, inicv смели Maiviom 
ca сиојих мвСТв. Сгојалшктп!, НИЈ€ СМСО да пде v 
Рим, није смео да иде у Берлин, јер се тиме руше 
Твмељи на којима се политичкп и појнички насла- 

ња наша држава. Противно овоме ja мислим, да 
се ти темељи не само не руше него да су они по- 
стали још јачи ,и чвршћи. (Бурно одобравање у 
центруму и на десници.) 

Наглашује се поред овога да наша спољна по- 
литика «ије верна политици Друштва народа и 
политици колективне безбедности. И ова нота, 
господо, «е одговара правом стању ствари. И у 
том погледу наша сиољна полишка има јасно 
одређене правце. 

Ми знамо да je поремећена равнотежа сила на 
Средоз^мном Мору и готово у делом свету и да 
Друштво иарода има једну племениту кулгурну ми- 
сију регулатора ме1)ународних спорова. i' иракси 
се међутим иоказало да оно није могло да при- 
оави поштовање свога ауторитета и да свс caoje 
чланове приволи на извршење љегових одлука. 
Жалећи овај случај наша држава ипак je иотпуно 
идана идеји Друштва народа. A ако наш Министар 
сио.^них послова ii поред тог разговара и чини 
иосете државницима земаља Koje су се идрекле 
чланства у Друштву народа, то »икако не значи 
да и наша земља није верна Друштву народа. Ta 
верност je до сада, господо народни послаииии, 
толико пута диказаиа присуством сталних наших 
делегата з Друштву народа, узимањем учешКа у 
раду истог на принципима међународне сарадње 
и политике колсктшше безбедиости. У ТбЖЊИ да 
иоред овог ипстру.мента мира загарантује земљи 
ШТО сигуриију безбеднОСТ, на иачели.ма yii\ ipaiiiibe 
самииомићи Краљевска влада je отишла још дал.е. 
И.мајуНи у виду чињеницу да сиољна иолитика зем- 
ље треба да се добрим делом засиива na сиази и 
спреми наше оружане силе, она je, сагласно са г. 
Министром војске и МОрнарИЦе, извела једаи до- 
бар део ирограма наоружаи.а name војске. Кад je 
то чинила она je имала у виду психозу и грозни- 
чаво наоружање које се даиас сироводи без мало 
у цслом сисгу. Али то наоружање, господи народ- 
ии послааици, још увек ие значп да je свршенр 
и да оно треба да одвоји иашу земљу од Друипва 
народа. Краљеиска илада lie и у будуће као и до 
сада оетатп уз ibeia, a иапружање које еироводи 
иретставља гараитију за што ueliy сигурност у слу- 
чају да евентуални спорови не буду решени у кво- 
руму Друштва народа или да се овај мехашизам 
демонтира. lla ове евентуалности морамо да рачу- 
иамо. Морамо да наоружавамо војску  и домеме 
name СПОЛаНб mi.'iin ике. Ta ДОбро СХВЗћеца иостан- 
ка Краљевске владе налази пуне подршке и много 
ииицијативе nam \ сдоме Претседнику, који бу- 
,4\liii да ]е једновремено Мтшстар спољних no* 
слова има највеће могућности да оцени шта на- 
moj војсци треба. (Бурно одобравање код већине.) 

l'oiiopeliii o буџету Министарства војске у Фи- 
нансиском одбору, ja сам, господо народии аосла- 
ници, овим iioHD.ioM рекао да опрема наше војоке 
и морпарице ЈОШ mije доиол.иа и иодмукао ио- 
гребу mro јачег наоружања. Тиме, господо народ- 
im ПОСЛаКИЦИ, mu-ам мео рећи да иаоружаи.е тре- 
ба да па.м буде un.i., a.ni еиакако сам ХТвО да пре« 
iui.iii|)aM, да je оно у оквиру Еморужања овета, 
оретство да се [1остигне и учврсти иир. Ту паролу 
истичем и сада, јер сви пародп проповедајући 
прииципе п потребу недељивог међународног ми- 
pa, врше и наоружање. Утусврху Енглеска |е ва- 
КЛ>уЧИЛа   чак   п   посепап   лајам.   II   то   mro  je  v   по- 
гледу наоружања io i 1да учинила Внглеска, Не- 
мачка, Фраицуска, Америка, ИталиЈа —■ чиле и ene 
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лруге   европске   државе   као   и   земље   Балкана   и 
блиског истока. 

Ми смо у буџету Министарства војске и мор- 
на1)ице) предвидели једа« плус. Но, на питање хопе 
ли то све бити довољно да се наоружање сироведе 
до иотребне мере одговориће нам сам господин 
Министар, кад Оуџет Министарства војске и мор- 
на1>ице дође пред нас. Иезависно од гога посгоји 
уверење да се морамо оспособити за догађаје, ко- 
Ји изглсда да лако могу доћи, у сразмери ваших 
стопроцентних потреба. Тако ћвмо најлакше усие- 
ти да сузбијемо сваки штетан утицај споља. Уиу- 
трашњом свагом нашега народа и добрим наору- 
жањем наше војске и морнарице обојићемо већом 
енергијом мудро вођ№>е опољне политике нашег 
премијера. (Бурно одо&равање код већине.) Углед 
Haiue државе у мефуиародном животу, у том слу- 
чају, мора jom ните да ојача. .lep, господо, н.Пр. 
само једна добро оргаиизована држава, са јаком 
и добро опремљеном аојском, може да се осећа 
сигурном, и да једновремено спокОјно сарађује на 
великом делу међународног мира, овоје културе и 
лсмо.чратије. Краљевска влала je од првОга дана 
OBOJe хираве г.о .чиала. Она je у својој декларацији 
то иарочито подвукла речима: „Искрено и дубоко 
одана идеалу мира међу пародимај Краљевска вла- 
да ипак не може да затвори оч« пред чињеницом 
једис нове \такмице sa Енкзружањем. У иемогућ- 
ности ла сами нешто у томе гштању учинимо, ми 
IU'MO помагат сне паиорс у uii,i>y редукције и 
пграиичења наоружаша, али докле ГОД се у томе 
1|равц\- не постигну какви поаитивни и трајни ре- 
.'хлтати, MU ne смемо прелебрегнуга најозбиљније 
старање sa иашу оружаму силу. Ради одбране зем- 
л>1' тку окупе никаквс материјвлне жртве. Војска 
и морнарица одувек су биле nama снага и nam 
noiioc. Тако има да буде и данас и у будуће" — 
такб je, господо народни посланици, било -- тако 
he ii бити. 

Kao што видите, рооподо иародни посланици, 
nama je ciio.i.iia мо/ттика и њена yiivipamii>a opra- 
ниаација на своме месту. Животна динамика нам 
еама одређује овоје тгеве ^— ona нас гоии да 
п.има II.U'MO, кад спорије, кад брже да поне- 
кад застанемо, предахнемо и да срце питамо шта 
luvm разум. Ilo roj огстл.ииој iio.iv.m паро.чпог и 
Државног живота не сме ге несмотршо ић«. 3« 
велмка дела потребне су не само жртве него и вре- 
ме. Л у TOM иремепу ми ие смемо да За>ПОСТавиМ0 
om) m ц. je битно: i Um. будућносги. Ако се данас 
ni' споравумемо н« .чиачи да се нећемо споразу- 
Мети сутра, A разумевање практичнчл политичких 
мера рреба да иде руку под руку Qa загрејаношћу 
:*а крајње 11ил>еве. Тамо жар, овде Јасност; загре- 
jaiioi-T за кдеал, a Јаоност за програм који тр( 
Да значи средства и mm.ene којима Ке се доћн до 
1срајњег циља. 

Онда кад иаучимо разликовати две сасвим 
Различите ствари успећемо да здружимо одуше- 
вљење са здравгаи смислом за политику. Јер као 
Што je свакидањи јалови кифткзам последица за- 
Мене програма са идеалом, тако je и закржљал« 
Нолитичких опособности, последица замене поли- 
"IKC ca веровањем. Онај који се научио да разли- 
^Ује средство од циља моћи he увидети да греба 
^вшког напара док се кроз трње политике дође до 
'"•л.а. To, господо народни гтосланици, важи за 
VUi' нас na м :<а Крал.евокг иладу. II она je oii.ia 
eiH4'iia тога. To се види из целокулног њеног |)ада. 

Она je на пр. знала да се програм преко кога 
треба да се изведе читава народна и државна ре- 
форма не може спровести без тешкоћа и потребне 
дужине времена. Зато je према свима сметњама 
на које je и наилазила у своме раду да постипне 
крајњи циљ, често толерантна и у односу на по- 
требно време за извршење свог програма, стално 
активна. 

Прелазећи од изолованости ка пуном учешћу 
у CBeiTKOM исгоријском животу, Влада je нашу 
државу обогатила сјајним развојима и успесима, 
нроширењем не само спољно тшлитичким него и 
тргов«нског видокруга. Прва њена брига била je 
да подигне привредно-економски ниво земл^е и да 
хроничиу празноћу државне касе, среНивањем др- 
жавних финансија и уравнотежењем државног 
буџета, отклони. Ha томе послу она je за непунс 
3 године иоказала одличне резултате. Важни еко- 
но.мски фактори наше привреде дошли су до по- 
зитивног изражаја. To се мора од свих нас у овоме 
Дому признати, јер je то био један крупан, сми- 
тл.ен и врло важан посао Владе. Велике р&пе-рку- 
сије међународних догађаја које су као ш.то смо 
видели имале дубљег одјека и у нашој земљи и у 
развоју наше спољне политике, такође су одузелс 
Краљевској влади доста времена. To време, ro- 
сподо народни посланици, искоришћено je до мак- 
си.мума на једам, за земљу и иаш народ, врло про- 
мишљен и користан начин. (Одобраван.е код ве- 
liiine.) Резултати тога рада претворили су нату 
земљу у «ацио«алну државу вишег ртга. При«- 
ципи једнакости сеију становника, појединаца и 
оних културно, економски и политички оргаиизо- 
ваних у pasiHe јединице све више налазе уточишта 
v начелима демократије. (Бурно адобравање.) 
Влада, међутЛм, не може да буде крива и одго- 
иориа због тога, што поједшне групе и појединци 
с времеиа иа време, схватајућђ погрешно ова њена 
настојања, чи«е испаде исто тако она не може да 
буде одгонорна ради тога што своју политику 
опрезно и nocTeneiHo упућује у правцу успоста- 
ВЛ>ан>а пуне .•u'M' лрагпје. Влада, ГОСПОДО народни 
посланици, није могла одмах да донесе све законе 
које je у својој дшларацији обећала, не зато mro 
TO нијс хтела и што и сама није за демократију, 
него једино и само зато што je морала најлре да 
се позабави важнијим проблемпма народа и држа- 
ве, као iiiTO су питаи.а сре1)Ивања државних фи- 
uaiiciija, равиотеже у државиом буџету, ожинл.м- 
вање иаролие иринреде, стараи.е 0 земл.ораднику, 
чување вредности пародног новца, сгаремиост за 
ефикасну одбрану земл>е у случају каквог напада 
( иол.а, учиртКивап.с натег спол.иег ПОЛИТИЧКОГ 
положаја итд. итд. (Тако je! — чују се повици на 
ич-ипци.) 

Ради тога, господо народни посланици, и твр- 
ђењЈа да Влада 1није одговорила очекивањима да 
донесе обећане законе х1 својој декларацији, мо- 
рају по cirm саме логике да отпадау. Деклара- 
ција Крал.евске владе претставља програм њенога 
рада. За извођеље свакога пропрама гтотребно je 
имати, поред довољно иремепа, и погодност при- 
лика у kojima се народнв и државни жквот нала- 
зи. Ирограм се увек спроводи no етапама почев 
од најважнијих пропрамкжих питања. Ta иајваж- 
нија иитам.а су, као mro смо ВИдели, хвала Богу, 
ионол.но решена. И кад то узмемо у оцену виле- 
Кемо да je ГСраљевска влада веЉи део свога про- 
грама савесно и сјајно извршила. Она je при том 



542 XVIII REDOVNI SASTANAK — 23 FEBRUARA 1938 

господо народни посланици, и мимо тога што обе- 
ћане политичке законе није донела, целокупним 
досадашњим радом дала доказа да je за демокра- 
тију. To што je она наследила од ранијих режљма, 
описује на дирљив иачии беду у коју je био ува- 
љеи наш народ. Мз тс беде режима г. Јевтића, којн 
je носио у себи све одлуке апсолутизма —■ да je 
Краљевска влада изоставила решење питања без 
којих ни народни т.рбух ие би имао шта да ради 
и одмах доиела речене законе, није тешко оце- 
нити да ли би ти закони били у слагању са сгвар- 
ним потребама земље и народа и шта би они до 
нели својом применом. Ja тврдим, г. народни по- 
сланици, да би настала ситуација, која би сваку 
Краљевоку владу натерала да се бари противу ibe^ 
Историја других народа «ас упуКује на опрезност." 
Ми имамо историју Француске, где je проблем 
демократије_ био претресан под свежи.м утисцимд 
и догађајима револуције. У то доба та се демо- 
кратија истакла као режим деспотичннји од ста- 
l)or апсолутизма. Слобода je бстала као празна 
реч, наглашена у Уставима и никад не остварена. 
Дошао je затим Наполео« са својим дсмократским 
цезаризмом. После његовог пада ваопостављена 
ди.настија Бурбона прогласила je Уставну Грамату 
(1814 године), која je осигуравала пуне пр^анске 
слободе. Али je сада прегила опасност од разних 
екстремних елемсната и емиграната, који су се по- 
вратили и заједно са екстремистима радили na ва- 
спостављању старога рвжима. Онда je, под овим 
околностима и са.мо ради ii)iix Уставна Грамата 
морала бити укинута. 

Ради тага ja пма.м смелу мисао да je можда 
чак и врло добро mro ови закони joiu нису доне- 
ти, јер сзака ситуација тражи своје. 

Нећу тимс да кажем да их ne треба доносити. 
Напротив, ii>ii\ треба донети a.m само сжда кад 
се покаже да ивмеђу материје и општег друшиве- 
ног стап.а земл>е постоји непооредна, пуиа и јасиа 
веза. Ta веза je на np. сада, куд и камо боља него 
пре 3 годиие. Она већ даје могуКности и разлож- 
них повода за доношење ових заасона. Л за ове то 
ii\ia се захвалити опет само раду Краљевске владе, 
која je и у отсуству оиих закопа оживотеорила 
миого, раније отсуших, принцила демократије. 
(Ij\-pii() одобраиап.с у цсптруму  n  na деСНИЦИ.) 

Зато je, госиодо народни посланици, садањи 
цржавни и друштовни аореда« наше :ICM.I.C ипак 
резултанта свих фактсцра, који су пресудни за др- 
жавни и друпмиспп асивот садашњиде и будуЈшо- 
сти. Taj поредак најттк' одговара објвкТивним 
условима земље и п.еним потребама. Mu можемо 
само пожелети да га Влада напоредо са поболлиа- 
mi'M условима .ifM/i.r n начину и степену развића 
namera парода, иомгра у праицу пупс демокра- 
тије. Само у прајницама onor оргамског процеса 
оравмере еила имамо право контролисат« и форси- 
рати ово питање и [фаљевску владу критиковати. 
(Бурпо пл>ескан>е код већине.) 

Kao imo иидпте ciu1 оио не значи im фашизам 
ни хитлерпзам. II стога игка колега „Збара", за- 
једно с иде^ л пијом његовог „Збора" буде crtOKO- 
јап. ЈРЗ неће TO што хоКо г. Љотић. Пна je при- 
ложила sa демократију веЛ доста, Слободе које 
ona ишооеда и којима cee више даје ма\а никако 
je no vnvhvjv mi овакву ствариост. Према гоме не 
мо/кг бити im речи o ма каквом разговору њеног 
iiii'i|ia ca noKiiM, сада избачешнм из „Збора", прет- 
ставником Љотићвве политике.      Г. Милан Стоја- 

диновић води озбиљне разговоре само са озбиљ- 
ним људима. Овакви разг-овори не долазе v обзир 
за овакву квалификацију. 

Поред осталога чули смо са ове трибине да 
г. Др. Корошец спроводи клерикалну политику, a 
једновремено да га осуђују његови Словенци mro 
je отворено иступио прогиву аутономије. Ове две 
чињенице ja «е могу да сложим и поред м<еље јед- 
нога колеге. 

"Г. Корошец je такође дао довојбно доказа o 
томе да je за државно и народао јединство. Te 
доказе ine може нико оборити. При том ми знамо 
да г. Корошец исповеда само политику Ј.Р.З., да 
има са собо.м са незнашим .изузехком сву браКу 
Словенце и да све те масе његових пријател>а одо* 
бравају политику коју он са шефовима naiue 
странке др. Стојадиновићем и др. Спахом у пупиј 
хармонији успешно води. Не може при томе битИ 
речи o IOMC да се прогањају у Словеначкој људи 
Ki/jn сарађуј) na стварању југосдовенске пдсоло- 
гије и на дизању националних споменика. Ако je 
у Љубљани распуштен Одбор за подизање споме- 
ника 1\рал>у Александру, то не може и не оме ни* 
mra друго да 31начи сем један акт власти преко 
кога су ваљда требали да се заштите убраии при- 
лози од милион и no динара за овај спомспик и 
да се једноиремсно оспгура што брже његово по- 
дизање. (Тако je! — повици са деспицс.) 

Исто тако, ГООПОДО иародпи послапицп, мора 
бити лишена сваког озбил.пог основа оптужба да 
сс namii Сојооли ма у којсм делу државе прога- 
п.ају. Кад je v мптању Соколство ми морамо свИ 
oiini за његову иупу заштиту. Ми му морамо ука^ 
зивати сис потребне помоћи n части, јер ано vo 
својом пдсјом, enojim заДЈацима и овојим одгојем 
iioinvno заслужује. Соколство као организација 
name народне одбрапе мора уживати name na- 
КЛОМОСТИ И СВИ СС Mil морамо осиогопити да ПрИ- 
иадамо, ако не (јтзпчки a ono бар духовно, п.нма- 
\,in то jom ппкако не .(иачп да бпсмо мп из m'- 

.'IIITIIKC требали да постанемо соосоли или чланови 
Народне одбране, да би тамо у редовима чланства 
ових оји апитација, ангажујући често и целу op- 

raim:iannj\', ОПРОВОДИЛИ name личпс ћефове И na- 
ma политичка viu'peii.a. Ha жалосг било je и i'a- 
квих л.\д11. II \- иајпо.ч.ој miMopn да овим oprawH' 
зацијама сачувају чистаћу њиховог нациоиално! 
васпитнбг зааатка, власти су интервенисале у |U" 
ким случајевима противу појединих личности, сма* 
грајући да су nam m л>уди пре п.с пре власпи 
— били дужии да уносе најбоља осећања за ствар 
скојпх оргапплацпja. Никада међутим re интерввН" 
nnjr кису биле уперене противу организације као 
целине, {ep све те организације јесу и морају "^1" 
и остати саставни деО наше југословенске пд1'1'' 
логије. (Бурно одобраванЈе на десници.) II l'):l1" 
taro оу сви umi кпјп поверењем долазе до воп' 
crna у Нлима, свима пама одговарни. Kao гакаИ| 
(mu морају служитш само нал.апп.м примерима '' 
\, своме раду унооити ову чистоту срца и д\,п|1' 
a будући да и\ сматрамо заточлицима национал- 
не идеологије они нвмају прааа очеиивати да ,1N 

\IIIMI>II1)\' последице иежељеног рада. 
Кад (тако сввдемо биланс критике na рад KP"* 

љевске владе, ми с&свтл јасно запажамо, voon0J^. 
народни гсосланици, да je цифарски део тога ',|1

| 
ланса иодтчч-п највећим својим делом na ефск 
да fm се предузеће приказало као активно. A к',_ 
извршимо реалну анализу гога биланса, непвФ6 
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не   ставке  избацимо  ван  њега,  a  иеке  поставимо Милинко Милутиновић: Госпочо народни по- 
на своје припадајуће место, онда тек долазимо на сланици,  ja сам узео печ ради личног објашњења 
оно право: да je тај и такав биланс пасиван на су- јер je господии предговорник v своме говору спо- 
прот оилансу оне друге стране — у овом случају менуо и моје име. Бићу у својој речи врло кратак 
Краљевска влада и ЈРЗ, који je активан и чија je Господин предговорник отпочео je свој говпр на- 
ri.iBHa особина реалност — требала je да се побије иадом на  оне који  нису овде и "који не мог\ 
оним првим фиктивним билансом. СБурно одобра 
ван.е у центруму и на десници.) Случај да ли то 
у основи својој значи демагогију или што друго, 
остављам на решење као ребус. Да бих пак олак- 
шао решење овога ребуса да „обавестим заинте- 
ресоване" да се ту негде налази и граница опозм- 
ционих тежњи, које се исцрпљују у „хероизму" 
негације сзега позитивног у раду Владе. A та не- 

-.огу да 
се бране, тврдећи да je ондашњи господин Мини- 
стар војске и морнарице, r. Петар Живковић, имао 
своје кандидате, — док то у ствари није тачно. Ja 
сам му из клупа добацио да то није тачно, да он 
то не може доказата, a он ми je на то одговорио 
да сам ja клеветник што сам оида изнео новац, 
кад je био Прегседник Владе овде. (Одобра-вање 
на левици.) Ако сам ja, господо. клеветник, онда 

raunja, као непрекилно одрицање свих заслуга не би за клевету имао да ме тужи Претсеаник Владе 
може бити извор духа објективног уверења и об- господин Стојалиновић, a никако госпочин пред- 
јектавнс оцене. — Можла  се у свему томе види говорник  нема  права  да  ме  назива  клеветником 
особина опозиционих трибуна, који жртвуј\' исти- Ja стога тражим од Господина Претседника да г 
HV ла би епентуално изазвали жртве; али се 6aui предговорник због овога повуче конзеквенце. To 
ту, свима тим својим негативним цртама. -врло ja- сам имао да кажем. 

Pofprefsednik Franjo Markić: Ima reč narodni 
poslanik g. Mita Dimitrijevic radi ličnog objašnjenja. 

Мита Димитријевић: Господо народни по- 
сланици, прелгонприик господин Тодоррвић по- 
менуо je у моме осуству и моје име и до- 
лао неке речи, због чега xohy да дам своје обја- 
шњење' Кад je год требао да оживи у својој акци- 
ји, п-сполин Тодоровић je, кал сам ja долазио \: 

ФинансмЈскч одбор na говорницу, увек својим ми- 
лозвучним гласом no нешто додавао. Ja сам га и 
сада слуцшо и разговарао са људима из већине и 
сви омо дошли ло закључка ла on no може свој 
глас да nne.ua на микрофо«, да тај његов глас не 
може да лође im чо наихих ушиду a још мање io 
наигих сазнања. Упропастио je лиа сата једнс Ko- 
pnene чеоате! Кац je гшорио г. Часлав Никитовић, 
ми емо to могли слушати, али њему можда слава 
г. HuKiiTOBnlia ne да спавати. 

Pofprefsednik Franio Markić: Gospodine Dimi- 
triievićii. molim da se ne udaljujete od traženog 
('hiašnienia i da ne vredate eosoodina poslanika 

неОеалидоване жулње м B^anihv, )iero ммп m fOr. Srp/ro Vufcsnov/d-Kad naše drugove nazivaju kle- 
vetnicima, vi njih ne uzimate u odbmnnlV Ja održa- 
vam red n ovome Domn i ne moerti dopustiti nikakve 
ni uvrede ni klevete, niti udaliavanie od predmeta, 
za koji sam dao reč .i_r. govorniku 

Мита Димитри1евић (наставл.а): Госполип То- 
•loptrniiii, иапалаj\-Iiii споразум, напао je И мене. 
ГоопоДО, TO мс јако потеећа na јелпу лепу шалу 
која je недавно објввљена у (tvpamiycKoj штамли. 
Ha име   једаи фракцуски резервии наредник на- 
ГШСао je Kii.nrv 0 TOMe: ла ;m je Uano.ieon BOJ- 
иички reimje х^очштс. И. госполо, као mro je no 

flJOMe пмтаи.у да ЛИ je Наполепн иојнички rcHnie 
пли имје важно Miiin.'MMi.e овога нарелника, та«о 
je исто важно n миш/пеп.е господина Тодоровића 
o опоразуму: не гштају се жабе, када се бапе vun- 
пггавају! 

Господин Тодоровић je казао ла сам ia идео- 
лог мипгих локтрина. Јесте, госполинс Тодоро- 
niihv, ja еам бпо илеолог мпогих локтрина, и'свака 
доктрина коју сам ja проповелао, чак и онда кала 
сам био \тамл,еп, благолареИп ВИСОКОМ схватању 
наптх људи, мостала je допније onima. (Одобра- 
вање.) Moje гледиште којс сам изнео o раду пок. 

сно показујс нссавршеност, да не кажем — cv6 
јектипност ланашн.е илеологнје опозиционих рру- 
па. Стога морам да извучем закључак ла cv циљвви 
опозиционот става госполе са левице усрелсређе- 
ни једнно у .тежњи да општом негацијом свих 
врелиости "које Краљевска влала уволи v др- 
жавни и паполни организам — no могућству осла- 
бе љсн престиж и њен\г могућност ла остане у по- 
зишпама у којпма се ланас чврсто иалази. 

Ту, гоеполо, no мом мишљен>У почива грапица 
ових тсж-њи и објеклт Koin ее raha — истина уза- 
.TVflHO — али ге raka. ГПлобпаваи.е na леснипи). 
Кала сс пак има V mi.iv залатак опозиције да ло- 
јалном паоламвнтаоном саоалњом остане ппа- 
ВИЛан кппектпи рала Кпал.енеке плале и објективан 
чппилаи оиене тога Ј)ала, оила овакав њен став 
еагвим супротан луху њеног залатка, ne може ла 
одговара ипејама парламкнт^ариих поинципа и vav- 
'■■i   За tO MHin.-i.en.e.   ла TV лежи n.ena иајвска сла 
fiorr    теба   čvora   чосапашње   маиире   зшенити 
ИОвИМ,  ien  ПОвИТИВНИ  жпиотпи,  к\-лтурни  и  поли- 
тички илеали no cMoiv потицати 1*3 ocehaia мпжње 
u 
еиете лл^баип ппема СЧеМХ' ТоЛпОМ - пезппигчо ол 
•'■"•:i   ко   тм    -i'-'m  i    СТВвОа И   И.Ч   пппчпап.а   roia 
тпг-бп да пооиаилазе из оЛ?ективних rvioni паоив- 
iniv и песебичних народнџх оодол»уба. 

\   еала    гогполо   нарОЛНИ   ч(>е.чачипч    na   зп- 
КЉЛгиим I 

Т^ка'H're'i'n 'ii' rnamn.r'. rnoTvU^ roim i'i.'n'o-K^'.7'- 
■r\-nMi'   и   imunoe'""1   полптпм-    IPTTHP    ппжа'"1   ипо^- 
i-ra" i.-MN- i>T'-nr- r>Tif>M(Mrro п,(чт.- rim'-n'M-i'inilir- i-мч. 

|Ч>   п   RPirvitlUHP    Пегччп   oiMiM   ппмч1П"М1МГ1   fTin.-o   н   i-n- 

IMIr Mil ■Ilir1     СЧ.-ПЧПМ"!'"1     T^ITIT,""!"!"!      ОПЈЈТП      IP       v     пргуи- 
п-ч\'   роогп   ппт^   лтие.тт^    'тп   1тпттп'   '>г»>»тт,^'   ттплуп   ^л^ 

'■"1МЧПО H^rnal.iMtMV uMT'Minu ui ;-1ППЛ.'МГП\ ilriv-' 

ТОПП увпгтм U ррч •мг.1.-а,,:1 '■nmrr:i ПДНГр Псоиниа 
^nrvra MI'^-■iiiirmn и ma'-crm '\^ ттим in^unn^' ч.етч-п 
ini'iha Протгетпжт Kna.'MMtni" члапв  u anhp   ТР^ 

■ i.   ipti.,     мм      М      Pi'.i'i-i'iM   •.iil.'i    TI    -ia   i    чата 

Изјава 'ia ћемо глагати за rmal ovner значи v ^гто 
Впеме n nmnnan.e KOie .ТРЗ O'iaie ечоме mfidiv и 
оПпмх-    п.(м-мие    гтпапалпчке   и   0Т)Г8НИ?«ат0ОСКД    и' 
'niP   -in    (Гипр..  ..'i, ■'.чачац.е   и   м ч,|'ек'1П.е  ЈСОД Вв- 
кине n повици; Жпиоо!) 

Pofprefsednik  Franjo   Markić:  lina   reč   narodni 
lanik   !■;.   Milinko  Milutlnović   radi   ličnog  obja-    Радаћа, великог вође хрватског, примљено je као 

snjenja, Ji    оиште и сада са овога места и зваии и незвани no- 
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?чвају ce на то моје гледиште. Стога госполин 
Тодоровић са својим гласом који je тако милозву- 
чан и мелодиски, најмање може да допре до све- 
сги ове стране. 

Изволите, господине Тодоровићу, затражити 
нешто друго, затражите анкету да ce изврши у 
сној делатности Вашега рала у којој ce Ви бога- 
тите. (Одобравање на левици). 

Potprefsednik Franjo Markić: Ima reč narodni 
poslanik g. Branko Todorović radi ličnog obja- 
šnjenja. 

Бранко Тодорорић: Господо народни посла- 
ници, мој говор побудио je двојицу наших колега, 
наролних посланика, да ради личног осјашњења 
изнссј извесне ствари које не спадају у домен 
озбил>нога схватања и које су лишене сваке оз- 
бил>не подлоге. 

Говорећи o ситуацији коју смо имали у Пар- 
ламевту 1935 године ja сам између осталогв до- 
такао ce и случаја када je један народии пссла- 
чик са левице, са ове говорнице, подигао свежањ 
хил>адарки и узвикнуо: Ево како влада поткуплл- 
је народне посланике. (Граја на лсчмци.) Хтео сам 
на тај начип да укажем на једну нелојалност n 
недоследност каква ce ни у једном парламенгу не 
би могла појавитп. И ja остајем и ламас при томе 
да je то био једап необичан начин и једна нело- 
јална клшровкзација, лишена свакс истине и сваке 
подлоге за ма какав аправдан поступак. (Проте- 
сти на левици. — Др. Српко Вукановић: Што није 
Претсслпик владе тужио МнлутиноинКа. -     Граја). 

Potpretsednik Franjo Markić: Molim vas, gospo- 
do,  da   se   umirite,   a   Vas,   pospodine' Todoroviću, 
pozivam, ako imate još nešto radi ličnog objašnjenja 
da govorite, izvolite to kazati (Graja na levici. 
Bu.čnl protesti na desnici). 

Бранко Тодоровић (наставља): Што ce тиче 
изјаве r. Мите Димитјријевића морам да пзјаиим 
да je целокупан мој рад и као народног послаиика 
и као jamini- ралсппка био увек савестан u о.чго- 
иарао свпма принциттима највећег морала, принци- 
пима поштења и пуне корбктности. Толико сам 
само хтео да кажем. (Бурно одобравање и пљеска- 
ii>e na десници). 

Potpretsednik Franjo Markić: Ima reč narodni 
poslanik g. Milan Banić. 

Milan Banić: Gospodo narodni poslanici, uistini 
je mukotrpan naš poslanički život u ovoj parlai 
tauioj eri: Godišnje jedanput, dvaput ili triput, 
imamo da sastavimo pismeni kućni zadatak pa da f^a 
ovde, sa više ili manje glumaikog talenta, pročitamo. 
(Smeli) Gospodo, to nije zamerka, nije zanierka od 
moje strane, jer ja znam da je i Miraho, najhriljan- 
tniji govornik francuske revolucije, čitao svoje go- 
vore. To nije zamerka nego |е gospodo, izvinjenje 
od moje strane šio i ja nisam tako postupio. Sto 
nisam napisao kućni zadatak i što ne mogu da 
pročitam pred vama. No baS u vezi s time, upućujem 
na vas jednu molim, jedan apel: Ja sam, nažalost, 

'još od svoje rane mladosti zazirao od pisanja kućnih 
zadataka nego sam ih pisao ili između časova ili za 
\ieme časova n školi, koristeći benevolenciju mojih 
drugova ili čak i nastavnika. Dabome ako su mi pri 
tome smetali moje kolege i bockali me, pismeni za- 
datak ispadao je vrlo bedno, a isto tako bedno je 
ispadao,    ako   nije    bilo    nastavničke    benevolencije. 

(Smeh) Ja ovo napominjem zato da vas umolim da 
mi ne smetate upadanjem (Čuje se sa desnice: Kao 
ni vi drugima!) Ja nisam ni jedne upadice učinio za 
vreme ove debate, samo sam jednom umolio kolegu 
Zdravkovića   da   mi   objasni  pojam  proširene  Srbije- 

Dakle, gospodo, ja vršim apel na vašu lojalnost 
i »t'air play«. Nemojte se toliko zadržavati na mojim 
premisama nego sačekajte moje zaključke. Znate do- 
1 ro da je moje vreme ograničeno, jer ne govorim u 
ime .irrupe. A da stanem na gledište: ,,le groupe c'est 
moi" -- „grupa sam ja" — to mi neće dozvoliti Zevs 
našeg parlamentarnog Olimpa, naš pretsedavajući. 

Slušao sam govornike u ovoj načelnoj budžet- 
skoj debati; slušao sam govornike i sa levice i ^1 

desnice. Ima ljudi koji su izneli neobično jake argu- 
mente za potvrdu svoje teze, ali prosečno šta je mo- 
gao čovek da konstatuje, da zapazi, u ovoj debati? 
Gospoda sa desnice kažu: sve što ova Vlada radi, 
sve je to leno, belo; a gospoda sa levice kažu da je 
sve crno. Postavlja se dakle antiteza: belo ili crno- 
A, gospodo, postoji U prirodi spektar boja; nije u 
prirodi sve belo ili crno, ima u prirodi i drugih boja, 
i akreptiranje ove podele na belo i crno pretsta- 
vlja degradaciju inteligencije. Imam, gospodo, dosta 
iskustva, i u našem poliličkom životu zapazio sam 
ovo: Ako je čovek uz neku vladavinsku kombina- 
ciju, uz Vladu, onda че sme biti pesimista, onda je 
pesimizam ne samo greli nego i /ločin; a ako se na- 
lazi u opoziciji, te je optimista obzirom na rad Vlade, 
onda je to pogotovo kvalifikovano kao zločin... 

Tvrdilo se, gospodo, i u ovoj debati da je hrvat- 
sko pitanje primarno, kardinalno pitanje ove zemlje. 
Ali ia se s time ne bih složio. Po mome mišljenju, 
kapitalno pitanje, kapitalni problem ove zemlje, to W 
beogradsko pitanje. Beograd, ovaj naš moderni Va- 
viion, je jedna kujna otrova; Beograd je nalik nfl 
Floberovu Kartami u kojoj se bore klike i koterije 
za vlast samo radi vlasti, ne radi izvesnih princip*! 
ne radi ideologije, radi dobra ove zemlje, nego sam" 
radi. vlasti   i  za   vlast. 

U Beogradu se sprovodi izvesan l'arl potir 
l'art-izam u borbi za vlast. Gospodo, mi imamo, 
već dvadesetkiu godina, tU pojavu: Dođe jedna Via- 
da na upravu zemlje i ona je od naroda, prostodU- 
silosa dobrog naroda u provinciji, dočekana bar sa ra- 
doznalošću, jer narod hoće da vidi šta će nova VladS 
da uradi. Ali, već osam do četrnaest dana, najkasnije 
mesec dana po njenom dolasku na vlast, iz Beograda 
se sipa otrov u narod, iz Beograda se ubacuje p"' 
klik: ..Drž'te tata! U toj Vladi su tati!" Međutim 
COSpodO, kroz dvadeset godina na upravi ove zeinb0 

izredale su se upravo sve naše partije, sve koterij6, 

sve klike, sem jedino komunista. Sve koterije, sV(' 
partije bile su ili na vlasti ili pri vlasti! 1 prema toim' 
kada se konstantno i na sve viče: „Drž'te tata", onda. 

podo, treba da se pitamo: nema li možda u OVO] 
zemlji, u buržoaziji ove zemlje, zvala se ona srpskai 
hrvatska ili slovenačka, nema li i odviše onih koje 
narod drastično naziva tatovima! Na taj način, tak"' 
vini metodama, oborili se i blatom uprljali apsolutn0 

svi autoriteti u ovoj zemlji. A, gospodo, jedna zemlja 
iedna država,  jedna nacija, ne može dugo da ^1V' 
bez jedne ideje vodilje, ne može dugo da živi bc'- 
autoriteta. 

Zato ću ja da ostanem veran principu koji s;llU 

istakao u prošloj budžetskoj debati, kad sam rek:"'- 
„Daću Bogu Možije, a Stojadinoviću StojadinoV' 
ćevu!" (istina, dodao sam: „Neka mi Gospod B0* 
o|Mosii 5to ga dovodim u vezu sa g. Slojadinovićeiii)- 
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Ostaću veran i principu koji sam u Konkordatskoj 
debati istakao, t.j. da neću da služim klikama i ko- 
terijama nego interesima celog naroda i dinastiji 
Karadordevića. (Pljeskatije). Dok hoću da budem 
objektivan prema svima i svakome, moglo bi se reći 
da želim da zauzmem neki superioran stav. Nije to! 
Ja sam, gospodo — dozvolite mi da učinim jednu 
ispovest pred vama — ja sam možda spužva koja 
upija većinu poroka i vrlina ove naše sredine. Sve- 
stan sam t aga, ali imam jedno svojstvo, a to je: 
gledam istini u lice i hoću da je kažem po svaku 
cenu. Naći će ih se, koji će reći: „Aha! Ovaj je valjda 
nešto udesio sa g. dr. StMJadinovićem". Gospodo, 
ja sam, tamo od diskusije o Konkordatu, priznajem 
otvoreno, dosta razgovarao sa g. dr. Stojadinovićem; 
ali nisam, gospodOj verujte mi, apsolutno ništa ude- 
sio. Nasuprot, gotovo sam stekao uverenje da ovaj 
režim nije daleko od toga da mi zakrene vratom, u 
pol;:tičkom smislu reči. Nisam, dakle, ništa udesio! 
1 .prema tome, ovaj govor i moji govori koje ću da 
izgovorim u ovoj budžetskoj debati mogu da budu 
u Izvesnu ruku, i moja labudova pesma. Ispada na to 
da ja, po svojim intelektualnim i moralnim kvalite- 
tima ne spadam u ovaj naš „elitni" politički život. 
Zato kažem-: vennatno ću u ovoj budžetskoj debati 
da otpevam svoju labudovu pesmu, pa ako ona i ne 
bude lepa, biće barem prožeta istinoljubivošću i, do- 
zvolite da kažem, patriotizmom. 

Red je, u budžetskoj debati, da se baci pogled 
i oko nas. Gospodo, kako izgleda savremena Evropa, 
Jer ona je okvir našeg, jugoslovenskog zbivanja? 
Zigfrid, veliki francuski ekonomista i sociolog, u na- 
(и4in, п jeku svetske ekonomske krize, rekao je: 
„To je, pre svega, kriza Evrope,,. Uistini je savremena 
Evropa u teškoj krizi. Nedavno sam čitao klasika 
staro-grčke istoriografije Tufkidida — trebalo bi da 
ga čitaju sva državnici, političari i javni radnici naše 
epohe! i  čitajući  Tukidida, ja  sam  bio  iznenađen 
frapantnom analogijom, dabome, ne sasvim potpu- 
nom, jer potpunih analogija nema, između savre- 
mene Evrope i Grčke posle Peloponeskog rata, posle 
dugotrajnog rata izmedli Sparte i At ine. 1 Grčka 
je tada i>ila ratom ne samo izmorena, nego iscrpljena. 
"i Grčka je u toj izmorenosti težila za mirom i op- 
štim izmirenjem. 1 Grčka je tada stvorila instituciju, 
koja je neobično slična savremenoj instituciji Lige 
Naroda; Društvu Naroda stvorila je instituciju 
Amfiktionija. 1 tadašnja Grčka nije imala volje za 
ratove, ali je pokazala neobičan smisao za natjecanje 

ima viteškim igrama u sportovima, te je do sa- 
vršenstva (lolerala sistem olimpijskih igara. 1 Grčka 
Je tada pokazala veliki polet tehničke kulture, ali na 
štetu, na uštrb, moralne kulture. 1 Grčka je razvila 
neviden luksuz, konfor, ali i pauperizaciju širokih 
masa. Ta Grčka bila je učiteljica sviju vest ina, pa i 
ratne veštin« Međutim, ona je sve dublje i dublje 
padala u hedonizam, u feminizaciju, u dekadenru. u 
amoralnost, u degeneraciju, u duhovni debakl. Došlo 
|e dotle, da je, na kraju krajeva, rasno svežiji, sirovi 
varvarin, Rimljanin, Grka nazvao podsprdnim imc- 
tiom  „GraeCUlus" „GrČiĆ",  i  anektirao Grčku go- 
lo, ■> IKV. rata. Postavlja sr, gospodo, pitanje: ko će 
da bude zavojevač savremeni varvarin ove naše 
Evrope?  Da   li   Hvrazijae  ili   Azijat? 

Koje mesto zauzimamo mi u današnjoj našoj 
Evi opi? 

Mi smo, kroz vekove, robovali ludinn, i to rop- 
stvo ostavilo Je dubokoc traga na nama: Mi smo 
zaostali    ne   samo   kulturno,   ne  samo  socijalno,  ne 

samo ekonomski, ne samo politički, nego, gospodo, 
i moralno. Ropstvo udara pečat na moral poroblje- 
ni g i zarobljenog naroda. I kad smo se konačno, na- 
kon Svetskog rata, oslobodili i ujedinili — a nikad toga 
ranije nije bilo u našem istorijskom životu — mi 
smo stali pred jedan veliki zadatak: da naknadimo 
ono, što smo kroz ropstvo izgubili, da uklonimo zao- 
stalost, da pođemo svi zajedno u utakmicu sa dru- 
gim, naprednijim evopskim narodima. Dabome, taj 
zadatak tražio je ogromne napore i veliki rad. Ali 
mi zaziremo od napora i rada. Mi radije idemo po 
liniji najmanjeg suprotivljenja ,po liniji najmanjeg 
otpora, i pošli smo posle ujedinjenja tom linijom 
u našem nacionalnom životu. I šta smo učinili, 
stvarno, za ovih 20 godina? Mi smo našu zemlju pre- 
tvorili u Abderu^ tesnogrudosti, zadrtosti, intelektu- 
alne tuposti i moralne neosetljivosti. Stvarno nismo 
stvoriti jednu Abderu nego tri, ako ne i više Abdera. 

Dozvohte mi, gospodo, da, u kratkim crtama. 
prikazem, kako -izgledaju te naše Abdere. Razume se, 
dok 'h budem prikazivao, neće me rukovoditi želja 
za sadističkim užitkom, nego jad i bol, što je tome 
tako. 

Red je, razume se, da metem najpre pred svojim 
vratima, pa ću pre svega da prikazem hrvatsku Ab- 
deru. Hrvatstvo nije uvek bilo Abdera! To dokazuje 
pojava jednog Jurja Križanića, oca panslavizma, a 
dokazuje i pojava Gundulića, Jelačića, Štrosmajera, 
Ivana Mažuranića i t. d. Dokazuje to, gospodo, po- 
java i jednog Ante Radića koji je stvarni otac 
i ideolog Hrvatske seljačke stranke. Ante Radić je 
godinu dana pre tragedije koja je zadesila Obreno- 
viće u Srbiji, tačno 29 maja 1902 u „Domu" napisao 
sledeče: „Ova četiri imena — srpsiko.bugarsko, hr- 
vatsko i slovenačko ime — to su izabrala gospoda, 
a za ona druga imena, za šokce, race, vlahe it.d., 
za ta gospoda ne mare. Ali čujte sada novost. Kako 
su se neuki ljudi grdili i rugali jedan drugom radi 
onih imena kao što je šokac, vlah it.d., tako se sada 
gospoda pravdaju, jer se ne zna pravo ko je Hrvat, 
ko je Srbin, ko je Bugarin ili Blgarin, a ko je Slo- 
venac". To je napisao Ante Radić, otac Hrvatske se- 
ljačke stranke; to nije bio Stjepan njegov brat, nego 
baš Ante Radić. Gospodo, nije H to dokaz da je on 
imao unitarističko shvatanje? U ostalom, gospodo, 
jesmo li mi Hrvati, pogotovo u svojoj novoj istoriji, 
ikada što značajnije učinili bez Srba? Imali smo po- 
javu Uskoka. Teško je reći nisu li Uskoci bili više 
Srbi nego Hrvati! Imali smo baluard za odbranu 
protiv Turaka, našu Vojnu Krajinu, Granicu. Vojna 
Krajina držala se je više na junačkim mišicama Srba 
negoli Hrvata. Imali smo Gubčevu bunu, bunu Matije 
Gubca. On je nije mogao podići bez pomoći srpske, 
bez pomoći Žumberačkih Srba; i kada su mu oni 
odrekli pomoć, on je kapitulirao. Imali smo urotu 
Zriiijskog i l-'rankopana. I kod toga su Srbi i te 
kako pomogli. Jelačić bez Srba ne bi mogao ni da 
pomisli da povede pohod protiv Mađara. Jedna neo- 
bično tragična hrvatska figura, Kvaternik, otac prava- 
ške ideologije, dizao Je bunu protiv Austrije. S kim? 
Isključivo sa Srbima! Šupilo, ako je na prvi plan u 
ail tro-Ugarskoj politici uzdigao hrvatsko pitanje, on 
je tO učinio, i mogao da učini, samo i samo, pomoću 
Srba . . (Mita Dimitrijević: Samo Frank ne!) G. Mita 
zna vrlo inteligentno da dobacuje ponekad; ■ ova 
upadica  nije baš bila na visini. 

Gospodo, našao se konačno jedan čovek koji je 
i/, prve linije ne Hrvat, nego Slovenac g. dr. Maček, 
Otac mu je bio čistokrvni  Slovenac.  G.  dr. Vlatko 
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Maček nosi, dakle, u sebi mentalitet Slovenca, a men- 
talitet Slovenca je alpinski mentalitet. Alpinci, go- 
spodo, po konfiguraciji svog tla, su od prirode upu- 
ćeni na partikularizam. Alpe su kolevka modernog 
partikularizma, onog partikularizma o koga se je 
razbio, u vreme Viljema Tela, univerzalizam habsbur- 
ški, onog partikularizma o koji je polomio po koji 
zub, u vreme Andrije Hofera, univerzalizam Napo- 
leonov. Jedan Slovenac, koji je bio ne samo veći pe- 
snik, bolji pesnik, nego i bolji političar od Stanka 
Vraza, France Prešern, računajući sa stihijskom na- 
klonošću alpinaca prema partikularizmu, stvorio je 
od Slovenaca jedan nacionalni mikro-kosmos. A dru- 
Cfi Slovenac dr. Maček, upravo zato jer je po poreklu 
i mentalitetu alpinac, hoće na silu, na pravdi Boga, 
falsifikatom istorije, da stvori posebni hrvatski mi- 
kro-kosmos, posebni hrvatski nacionalizam. 

A njemu u prilog ide izvestan osećaj inferior- 
nosti, koji nesumnjivo postoji i vlada kod Hrvata: 
800 godina mi Hrvati nismo tačno znali jesmo li dr- 
žava ili smo jedna zarobljena, jedna osvojena po- 
krajina. Mađari su nas tešili sa svojom devizom: 
»E\tra Hunsfariam non est vita, si est vitn. non est 
ita«, ali mi smo osećali da smo skučeni, da to niie 
ono što mi tražimo. Postoialo ie. kod nas Hrvata, 
ono što se u nauci zove ..kompleks interiornosti": 
kroz ereneraciie i ceneraciie. 1. razume se, posle uje- 
dinjenja tražilo se da se nade neka kompenzacija za 
taj osećai inferiornosti. 

I našla se kompenzacija — dozvolite da to ka- 
žem iskreno —■ u mecfalomaniii. Posle ujedinjenja!. 
mi smo disfli barjak hilindmrndišnje kulture, a ia sam 
se vazdan u sebi zeranjavao kada sam sam sebi po- 
stflvliao nUanir- Pa dobro! Ako ie hrvatska kul- 
tura stara hiljadu sfodma. crde nam je napredak? Zar 
smo mi tako malo kulturno nanredovali. u hiljadu 
<rodina. da još danas — kako kaže jedan od ideolosra. 
! to naiintebVentniiih ideologa hrvatskog naroda ili 
hrvntskop- seliačkof nokrota. dr. Rudolf IVčanić — 
70^  Hrvata ne snava u krevetu! 

U ovoi hrvatskoj Ahdori. koju danas stvara Slo- 
venac Vlatko Maček, u toj Abderi dešavaju se fiudne 
stvari, u najmanin ruku čudne stvari. Krn ioni nmšlc 
rodine n.nr. održavana je sednica Udruženja hrvat- 
skih kniižovnika. (^itao sam i/veštaj u novinama o 
toj skupštini Udruženja hrvatsk'h književnika: Sitan 
sam izveštai da ic na toj skupštini učestvovalo Ж"), 
oko 80 kniižovnikn, od sveea 150 koliko ih ima za- 
članjenih U Udruženju. Gosnodo. kmla velike nacHe 
kao što su omrloska. nomačka. francuska, ital'innski 
i ruska mosMi tek nn nrste oheiu rnka da nabrole 
svoi> kniižovniko, mi Hrvati hoćemo da imamo IFin 
kniižovnika! A ko zaslužtno nn/'V knii/pvnikn knd 
nas Hrvata? Ko м '/aslužuio? Nosnmnih'o Kr'^ž' 
iodan Pocom dani talonat. koi; se. modnfim ho!l 
da so no razlilo, na ie sam svoi talonat turio u oklon 
marksizma i na svo nrohlomo života Hoda kroz nriz- 
mn marksi7ma   Književnikom, literatom   može da so 
Ti'ivnve    Г>м1и'      Oi-urcivir      Рс>-/'ч-с>(-      \/;IM^II

;
       ^      rlrnir«! 

■Ta sntn Hrvat, i no znam ^do stt t; rlrii""! hrvntskl 
knllževnlcl. Dabome. Matica hrvatska io nedavno 
štnnmnl?! knii"-!! jednop- то<т zemljaka. noko<i- Frana 
PflveSIČa. koii no zna naprosto kada fla^olsk1 infi- 
nitiv u našom lezlku dobiva na kraju »J* a kada to 
%U isnada: ne zna čovok ni to. ali mu to Matica StflTTI 
nnln kni'Vn zato    јрг  io u toi kniiz1 uderln it vM'ko- 
hrvatske   talambn^e    u   talambase   ek^kliizlvlstičkof 
hrvatstva! 

Dešava se u našoj Abderi, na primer, i to: Pro- 
fesor Krišković dokazuje u jednoj knjizi — koju je 
opet Matica izdala — da je pojam seljačke države 
jedan apsurd. Ustaje voda hrvatskog naroda, voda 
hrvatskog seljačkog pokreta, nosilac barjaka ove hr- 
vatske seljačke države, ustaje sam Vlatko Maček i po- 
kušava da vis-a-vis Kriškovića brani ideologiju se- 
ljačke države. Gospodo, branio ju je upravo bedno, 
tako da je mene bilo stid (jer sam i ja pripadao Ra- 
dićevoj stranci) da voda hrvatskog seljačkog pokreta 
tako brani iedologiju svoga pokreta. 

U ostalom, šta je danas Hrvatska seljačka stran- 
ka? Ona je, za živog Radića, uistinu bila seljačka 
stranka, ali danas je to skroz na skroz buržoaska, 
stranka partija hrvatske buržoazije koja vesto bara- 
ta demagogija i iskorišćava neupućenost, bezazlenost 
dobrosr hrvatskog seljaka. A tu buržoaziju karakterišc 
ne tek od danas ili juče, prazno frazerstvo i snobi- 
zam. Snobizmu su skloni poodavno ne samo Hrvati, 
nego takode i Srbi i Slovenci! Pre nekoliko godina 
hrvatski književnik Nehajev napisao je roman koji 
se zove »Vuci«, (takode izdanje Matice hrvatske) i u 
kome su prikazani podvizi jednog srednjevekovnog 
hrvatskog pustolova, feudalnog: avanturiste Krste 
Frankopana. Nehajev je toj knjizi priložio rukovet 
originalnih dokumenata, originalnih povelja i pisa- 
ma, i iz jednog od tih pisama proizlazi ovo: Žena 
pomenutog feudalnog avanturiste, Katarina Franko- 
panka saznala je da Papa u Rimu priređuje jedan 
elitni bal. To je bilo oko 1520 (fodine. Saznala je 
da Papa priređuje elitni bal, randevu čitave tadašnje 
aristokratske Evrope. I orosoođa Katarina Franko- 
Danka hoće da ide na taj ok'tni bal. ali nema para. 
Pa šta da radi? Dokumenat, niezind pismo, kazuje 
šla ie uradila: Napisala ie oismo jednom venc- 
ciianskom trgovcu, n kome kaže: »Pozaimi mi 10.000 
dukata, da uzmosrnem poći na bal sa sjajnom prat- 
niom, a za nzdarie daiem ti koncesiiu za seču šnmc 
na primorskoj stnnr' Velebita od Jahlanca prema Kar- 
lobas.ru.« Dala ic. dakle. Frankopanka onom mletač- 
kom trsrovcu funtu živoe naSesr mesa, a mi dan^s 
tvrdimo da SU nam Voneciianci divliački DOSekli šu- 
mu!  A takvoe snobizma, gospodo, ima i danas. 

Dešava se cospodo. u našoj hrvatskoj Abderi 
mnoeo štošta Kako /nato, uzeo sam nedavno učešća 
na senatskim izborima u Savskoi banovini. Na svima 
izborima u Sav^koi banovini Иава se. od 101ri na- 
ovamo, ili /a nezavisnu Hrvatsku, ili zn .Tnfoslaviju. 
Гч sam odflsao-za .Tnoroslaviiii ^Rurno odobravanie) 
("■•Msnodo. na t'm izbor'ma desilo se ovo^okuoili so 
littrH, (»kmiili se (rlasači. oretsedniH opština. banski 
većnici i narodni noslan'ci. \fr rano liititrn i ht^H 
liiidi ris VCM'- niiilrn plasaiii, <M;in Dlmltrilfivič nešto 
doharnio) Gostvodn. ia sam slušao sve vas i. ako mi 
se činilo i'a netfo кч^е nešto što mj SP ne svirtn, 1и 
sam tu nribeV^Jn i илеп ц !vo5 cmvnr Тм mocfiićnosi 
Imate svi vi dq učinite п sopritolnoi debati .Ta n'sflm 
posnodo odnševUpn /-i p-i' norlamentarlzam ali n(> 

želim da "'a degradiram, v^ Jelim п) ovaj pa^lamenai 
da pretvorim n Ivron/ birtiju. (Odobravanje na 
desmoi) 

Dakle   cosnodo   kao što sam  rekao   olunlll ^1' 
clasači da što nro J/vršo svo ili dužno-1 da bm'u posle 
podno slobodni, Okn 0 časova nre norine bik nas io 
oko ^оп čit'M- red l ludi čekao ;o da bude nrloušten 
na "■ias;mii> Formirao s* ..ron", kao za vreme '"'^'' 
nred hakaln'camfl ler »l^sanie odm'če dosta so^ro 
Sta sam moffao da radim? Stanem i ia n red • čpkam 
pa čekam, kad oko  10 sati čujem    poklike:    »ŽiviP 
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voda hrvatskog naroda!« OJvrenein glavu i vidim ne- 
uglednu figuru vode hrvatskog naroda, koji se je is- 
prsio, digao glavu i gura pravo kroz stisnute redove 
od 200 ljudi koji u »repu« čekaju da na njih dođe 
red za glasanje. Gledao sam, kako se dr. Maček bez- 
obzirno i suvereno probija kroz redove glasača, pa 
sam se pitao, na osnovu kojih demokratskih principa 
on sme i može da glasa pre nas, koji smo toliko 
čekali. Pretsednik francuske republike, koja je po 
teritoriji 20 puta veća od naše države i na kojoj živi 
preko 100 milijona ljudi, taj Pretsednik Republike, 
kada dođe na glasanje, neće da glasa pre nekoga koji 
već čeka pred njim, nego čeka dok dođe red na njega; 
a dr. Maček, barjaktar demokratskih principa, gura 
pravo kroz red od 200 glasača, i ne vodeći računa o 
tome da tu nisu biii samo njegovi glasači, jer je od- 
nos snaga na biralištu bio gotovo 4:2, t.j. 450 prema 
210 glasova. A, gurao je ne samo on, nego i ceo 
njegov štab, vodstvo je išlo neženantno za njim. 
(Glas sa levice: Ja ga ne bih propustio!) 

Gospodo, ali nije on to sam učinio. Posle njega 
je došao uvaženi aktivni Ministar za fizičko vaspi- 
tanje naroda, g. dr. Vjekoslav Miletić, koji nije gurao 
kroz nas, nego mimo nas, uz taj red od 200 ljudi koji 
su čekali. Mogao je i on i dr. Maček, kao što radi 
Pretsednik Francuske Republike, da telefonira i da 
se raspita, pa da dođe na glasanje onda kada nema 
glasača. Gospodin dr. Miletić nije to uradio, nego je 
proparadirao pokraj nas i glasao za pet minuta, a ja 
sam na pr. čekao puna četiri sata da glasam. Posle 
njega došao je i bivši Ministar za fizičko vaspitanje 
naroda, pa je i on isto tako uradio: Nije prošao kroz 
naš »rep«, nego mimo »repa«. Kada sam sve to video, 
opetovao sam u sebi sa bolom tekst jedne arije, — 
da sam dobar pevač, kao što je mnogi od vas, mogao 
bih čak i da je ulpcvam — (Smeh) iz Albinijeve ope- 
rete »Baron Trenk«; »I takvi mi smo Hrvati junaci«.... 

Dozvolite, gospodo, da predem, posle prikaza 
hrvatske Abdcre, na srpsku Abderu. 1 srpstvo, Srbi- 
ja, nije bila uvek Abderal Bila to Srbija Karadorde- 
vićcvska, bila Obrenovićevska, pa opet Karadordevi- 
Ćevska, Srbija je kroz čitavih stotimi i trideset godina 
dostojno i muški, zalažući čak i svoju egzistenciju, 
vršila ulogu našeg Pijemonta. (Pljeskanje na desnici 
i u centrumu i povici: Bravo — živeo!) 

Ali danas kao da se je Srbija umorila od te uloge 
i kao da hoće da je skine sobi s leda. Vidimo, n. рт. 
pretstavnike stare Srbije, predratne političke Srbije, 
ljude koji su ceo svoj vek bili na terenu unitarizma 
i pre rala i posle rala, ljude koji su vodili Srbiju u 
rat u ime unitarizma, koji su mirovne ugovore skla- 
pali i potpisivali, opet u ime unitarizma. Ti isti ljudi 
najedanput dolaze do loga da kažu da smo mi Srbi, 
I hvati i Slovenci tri naroda, šta više i tri suverena 
naroda! 

Ja VSS pitam, gospodo, — ne želim nikoga da 
Vredam; u.u očito neĆU da upotrebljavam krupne izra- 
ze, kao »izdajstvo«, jer je prošlo vreme kad sam ope- 
risao s krupnim izrazima (Smeli i veselost), j jer Ti- 
rolci takode dolaze pameti s Četrdeset drugom godi- 
nom, - pitam vas, gospodo: Ne pretstavlja li ovakvo 
menjanje svog osnovnog stava, stava ne samo svog 
ličnog, nego stava celog srpstva od Vožda Karađorda 
naovamo, ne pretstavlja  :l to  ipak  izvestan    srbi- 
janski defetizam? Zar se, gospodo, nije nedavno čuo 
i poklič: »Povucimo granice države po granicama 
pravoslavlja? Šta tO znači: »granice državo po gra- 
nicama pravoslavlja?4 Zar nemamo i pojavu srpskog 
kulturnog kluba koji kaže da valja    najpre    izgraditi 

i ojačati posebnu srpsku kulturu, i kasnije kad bude 
jaka i snažna, onda ćemo od snažne ali zasebne srp- 
ske, zasebne hrvatske i slovenačke kulture da pravi- 
mo sintezu. Zar nema pravo universitetski profesor 
g. Erdeljanović koji kaže da je od tri zasebne, nacio- 
nalne kulture teško stvoriti sintezu, već da je vero- 
vatnije da će doći do borbe između potpuno — da 
tako rečem — autonomne, srpske, hrvatske i 
slovenačke kulture? Jest, doći će do borbe! I mi 
smo tu borbu već imali — borbu koja se vodila izme- 
đu naših erudita, naših naučenjaka, pa se je dokazi- 
valo, da Mažuranić nije hrvatski pesnik nego srpski 
pesnik, i obratno, a isto takva borba vodila se je i 
oko Preradovića, Gundulića, čitave dubrovačke i sta- 
rije dalmatinske literature, čak i oko naše narodne 
poezije, koju su također ekskluzivno svojatali Srbi 
i Hrvati! 

Gospodo, ima li smisla da se izgrađuje posebna 
srpska kultura u vremenu, kad ona gospoda u Za- 
grebu hoće čak i jezično da nas razdvoje? Skidali su u 
našim krajevima natpise sa opštinskih zgrada, metnu- 
li nove. Mislite li, da su metnuli natpis: „Općinsko 
poglavarstvo?"   Ne,   nego   „Občinsko   poglavarstvo"! 

Oni ne pišu danas i ne kažu: „rasprava", kako je 
to prirodno, da se jezik ne polomi, nego kažu: „raz- 
prava". 1 dok postoje te tendencije, ima li smisla da 
se izgrađuje jedna posebna srpska kultura? (Jovan 
Zdravković: Šta kaže na to dr. Krek?) Pala je parola 
da Srbi treba da idu na okup. Ta parola u ovome Do- 
mu je osuđena; ali ja držim da ima smisla da se Srbi 
okupljaju, ali samo za sprovodenje svoje pijemontske 
uloge (Jovan Zdravković: Diktatura to ne voli da 
sprovodi!) 

Da predemo na slovenačku Abderu. Kako sam re- 
kao, zasebnoj slovenačkoj kulturi i slovenačkom na- 
cionalizmu udario je temelje Prešern. Time je on 
stvorio slovenačku Abderu, a u njoj tragediju i tragi- 
komediju abderiske skučenosti, abderiskog Inferna, 
koji nam je vrlo lepo prikazao najveći, možda ne 
samo slovenački n-igo i najveći književnik Slovensko- 
ga Juga, Cankar. On je plakao nad tom tragedijom, 
ali ie je nad njezinom tragikomedijom i smejao krva- 
vim smehom, bičevi o nju, a bičevao i sebe! 

U toj slovenaČKOJ Abderi postoji još i danas 
borba između Gibelina i Gvelfa. Sta su to Gibelini, 
a što Gvelfi, mislim da ne treba da objašnjavam. 
Stvarno razliko izmedo njih u Sloveniji nema. Kultur- 
nu autonomiju Slovenije jednako brane i Gibelini i 
Gvelfi. Г liberali, aktuelne pristalice Jugoslovenske 
nacionalne stranke, i piistalice g. Korošca! 

Kad bih imao vremma, ja bih citirao jedan čla- 
nak iz ljubljanskog „Јшга", iz koga se vidi da se i 
„Jutro" bori protivu beogradskog centralizma. I je- 
dni i drUiji brano svoju , doželu", i nas Srbo-Hrvate 
ne puštaj i drukčije u tu IVOJU deželu, nego kao tu- 
riste (Milan Mravlje: To n je istina!) Malo koji Srbin 
i Hrvat može da bude zapoden u Slovenačkoj ali Slo- 
venaca Imade u srpskim i slovenačkim krajevima, na 
desetke i desetke hiljada, u državnoj i privatnoj slu- 
žbi! (Milan Mravlje: Pa dah smo vam Mačka; dosta 
vam je On]  Hvala vam ua nj-mm! Uzmite ga sebi! 

l/modu slovonačkih Gibelina i Gvelfa ne postoji, 
dakle, razlika  U suštini. Jediu i drugi        kako rekoh 

hrano kulturnu autonomiju svojo Slovenije. 
Možda imaju pravo. Čak i sa unitarističkog gledišia. 
Ш unitariste naime kažemo dl je jezik obeležje na- 
roda. Ako e tako, onda smo i li Srbohrvati jedan na- 
rod, i no m i- omo dozvoliti da I ude nacionalne podvo- 
jenosti    između    naše   Kastilije    i  Aragonije,  između 
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srpstva i hrvatstva. Ali Slovencima, koji imadu svoj 
zaseban Ki;ji:;evan jezik morai.io dozvoliti da budu 
naša Katjlon ja. Slovenački Gibelini i Gvelfi mrze se 
ipak neveruv itno. A mržnja je loš savetnik. I zbog 
toga dešavaji. se u Sloveniji neobične stvari. Na pri- 
mer 5 septembra prošle godine imalo je u Rakeku da 
bude odkr će spomenike pok. Velikome Kralju Uje- 
dinitelju. i;oim,rao se odbor koji je na proslavu 
otkrića po;.vao ..ve korporacije i sva društva bez razli- 
ke, pripadala ona Gibelinima ili Gvelfima. Međutim, 
pretstavnici ljubljanske Sokolske župe otkazali su 
učešće na proslavi otkrivanja spomenika Kralju Alek- 
sanclrn! (ИИап Mravlje: Zašto?) Reći ću to, razume 
se. Budite uvereni da sam bio pripravan na to pitanje. 
To se samo p i sebi razume! 

Gospjdo, ne trebam dokazivali da je meni insti- 
tucija sokolst' a sveta. Meni je krivo da ta institucija 
nije još daleko savršenija- Reći ću otvoreno: meni je 
kr.vo oa tU i istituciju vode sklerozni starci, institu- 
ciju којг trci a da oličava polet naše nacionalne, fi- 
zičke i moral ie snage. Meni je krivo da je i od te 
institucije stvoren Pritanej za starce. Meni je krivo i 
to da Sokolskoj instituciji nije podvrgnuta, i to oba- 
VC/.IK) i odvrir.iuta, čitava naša omladina, i školska i 
\ anško.1 ;ka, obzirom na njezino firičko, nacionalno i 
iiK.rain ) vaspitanje. 

Ali, gospodo, kada se poziva pripadnike te insti- 
tucije da učestvuju, zajedno sa narodom u Sloveniji, 
na otkriću spomenika Kralju Aleksandru, ta institucija 
i njero voćslvo, lokalno voćstvo u Sloveniji, župa u 
Ljubljani, otkazuje učešće. Sa kojom motivacijom? 
Evo, ja ću doslovno da pročitam tu motivaciju: (Ci- 
tira •notivacm Sokolske župe u Ljubljani na slove- 
načk ип). 

Gospodo, da prevedem ovo. Nažalost, treba pre- 
vesti, ma da smO inače jedan narod. (Žagor na levici). 
To maci, gospodo, ovo: »Sokolska Župa u Ljubljani 
ne može da učestvuje na prosi,.vi od 5 septembra u 
Rakeku, jei toj istoj proslavi učestvuju slovenački 
Fantje«. (ЛЈ /<-(;i Mravlje: Tako je:) To je organizacija 
g. Korošca. (Sekula Zečević: Fantje sil zabranjeni!) 

Potprvrsc(Jnil< Jevrem Tomfć: Gospodine Zeče- 
viću, molim Vas da ne ometate govornika! (Prigovori 
na levici). 

Milan Banić (naslavlja); Gospodo, molim vas ja 
prevodim ako Boga znale! ,>a ĆU kasnije dati svoje 
objašnjenje. Oni dalje kažu: > Nemamo nikakvo jem- 
stvo da nećemo od suprotne strane, tj, od slovenačk'Ji 
Fantov, da budemo izazvani. Razume se da Sokoli ne 
bi mogli da prouzroknju bilo kakav nemir ili nered, 
ili čak i nešto gore. Ovu izjavu dajemo posle sastan- 
ka što ga je održao Župski Izvršni odbor Od dana-  . 

Gospodo, šta vidite vi ovde u suštini? Toj proslavi 
otkrivanja spominka Kralju Aleksandru Ujedinitelju 
hoće da učestvuju Fantje, organizacija dr. Korošca. 
(Sekali Zečević: Ona je zakonom zabranjena!) Toj 
proslavi učestvuje i preko o.OOO naroda, pristalica g. 
Korošca. Dolaze, dakle, da se poklone liku Kralja- 
Ujedinitelja ti  takozvani separatiste, slovenački Gvelt'i. 

I zbog toga šio oni dolaze da se poklone Ljedini- 
leljii, umesto  da  se   tome   raduju! neće  da  se 
s njima, u lom aktu jugosloveuskog i unitarističkog 
patriotizma solidarišu nosioci unitarizma. (Protesti 
na levici). 

Gospodo sa levice, ja sam naučio da se borim 
argumentima ali ne da se borim i nadvikivanjem. 

Ja ĆU da navedem JOŠ jedan slučaj Gospodo, ja 
sam   objektivan,  ja   sam   iskren.   (Protesti   na   levici). 

Molim vas, na dan 1 decembra, na dan proslave oslo- 
bođenja i ujedinjenja, kod mene u Sušaku, desilo se 
ovo: Inicijativu za proslavu dao je starosta Sokolske 
2upe g. Ivo Polić i pozvao na učešće u njoj apsolut- 
no sva sušačka udruženja, pozvao je i separatističko 
»Hrvatsko srce«, »Hrvatsku ženu«, te je njihovim 
pretstavnicima rekao: »Slavimo, braćo, svi zajedno 
ujedinjenje!« Oni nisu mogli da otkazu učešće i zato 
je 1 decembar proslavljen u Sušaku kao nikad ranije! 

Međutim, šta se desilo u Ljubljani? Pretsednik 
opštine Adlešić uputio je svima korporacijama i svima 
udruženjima isti poziv: Hajdemo, gospodo i braćo, da 
svi zajedno slavimo dan ujedinjenja, i svi su se oda- 
zvali sem, nažalost, opet moram da kažem — ljubljan- 
skih Sokola: Soko se nije odazvao. 1 desilo se to da 
su u zajedničkoj povorci koja je 1 decembra ljubljan- 
skim ulicama krenula u 6 časova navečer, bili i do- 
brovoljci, i rezervni oficiri, i svi drugi. A tek onda 
kad se je razišla zajednička povorka građana i svih 
patriotskih korporacija, tek onda su Sokoli formirali 
svoju posebnu povorku, isto tako, gospodo, kao što 
izvesna gospoda, kad su ih pozvali da idemo zajedno 
9 oktobra na grob Kralja Aleksandra, nisu hteli za- 
jedno da podu nego zasebno! Gospodo, stavite ruku 
na srce i kažite, da li je to kompatibilno sa unitariz- 
mom? Zašto ne bi Soko zajedno manifestovao za 
ujedinjenje sa ljudima koji hoće da manifestuju za 
to ujedinjenje, koji hoće da pridu državi. Ali, u 
tome je stvar: ne puštaju se ljudi da pridu državi. 
(Žagor i protesti na levici). 

U toj Slovenačkoj Abderi, u tome slovenačkom 
Internu, u toj neverovatnoj mržnji i borbi između 
Gvelfa i Gilielina desila se je i famozna afera Mrak. 
U čemu je ta afera? Zavadio se naš kolega Koce sa 
jednim učiteljem. Učitelj je navodno govorio da treba 
popili ćelu Vladu. (Upadice i protesti na levici). Za- 
vadio se dakle Koce s tim učiteljem Mrakom, i učitelj 
je rekao Koceu: »Ja sam pripravan da idem i u Piško- 
peju! »A Koce mi je rekao: »Može tla ti se desi još 
i gore!« Saznala učiteljeva žena za tu KoceoVU izjavu 

Koce i Mrak SU se porečkali oko 6 sati po podne, 
a posle su pili do 2 sata u noći pa se žena ubila 
iz muževi jeva revolvera, U dubokoj noći. 

Gospodo, ubila se žena, jer je tobož mužu njenom 
priprećeno da će da ide ko zna kuda. Međutim, Žena 
koja ljubi muža identifikuje se s njime pogotovo u 
nevolji. Ako ga ljubi, poći će s njime i na kraj sveta, 
deliee s njime i dobro i zlo. Psihološki je, dakle, nemo- 
guće  da  se je  ubila  zbog  Koeeove  preluje!   Ali 
iii   su   Gvelfi    i   Gibelini   slnvinarki;   lu    je   paklena 
mržnja! I zbog toga je trebalo našeg dobroćudnog 
Kocea proglasiti krvožednim ubicom, koji tera i tudc 
Žene u grob; trebalo je tO razglasili ne samo u Slove- 
načkoj nego i po celoj zemlji. (Odobravanje kod 
većine). 

Gospodo i braćo Slovenci! Ja sam rekao, da sam 
pripravan, i sloveiiaekim Gvelfima i Gibelinima da 
priznam pravo da budu naša Katalonija! Ali vas jedi- 
no to molim: Nemojte svoj slovenački infeiiio da 
prebacujete i proširujete i na nas Srbe i I hvale, jer 
i bez vašeg, imamo dosta svog sopstvenog srpsko" 
hrvatskog pakla! 

Gospi,do, kako se režim g. Milana Stojadinovićfl 
odnosi prema lim našim Abderima .^ To vas valjda 
interesujel (Žagor i dobacivanja, međusobna objaš- 
njavanja poslanika sa levice i desnice). Gospodo, je li 
ovo Skupština, ako Loga znale? Je li ovo Skupština, 
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ili barem skup inteligentnih ljudi?! Gospodo, na 
kraju krajeva ovde ipak svako sebe fotografira. (Op- 
šte pljeskanje). 

U odnosu prema ovoj Vladi, prema ovom režimu, 
u ovoj budžetskoj diskusiji bilo je izneseno neo- 
bično jakih argumenata. Ja to priznajem, ali, na- 
žalost, većina govornika je kod ovog režima tra- 
žilo dlaku u jajetu. (Pljeskanje kod većme). Gospodo, 
ja to neću da činim, ja neću da tražim, niti da pre- 
biram .... — (Mirko Urošević nešto dobacuje). G. 
Uro.ševiću, ja sam Vama lane priznao da ste profesor 
pameti; ja i sada kažem da se prema Vama osećam in- 
feriornim; ja naprosto nisam u stanju da svoj intelek- 
tualni i moralni mač ukrstim sa Vašim. Jeste li za- 
dovoljni? (Mirko Urošević protestuje). G. Uroševiću, 
Vi ste već sedeli u J.R.Z. a ja još nisam! — Tražili 
su gospoda govornici, kako rekoh, dlaku u jajetu 
ovog režima, a ja neću da tražim i prebiram dlake 
ni u jajima . .. (Buran smeh — Mirko Urošević po- 
novo upada u reč). 

Gospodo, ovo je čislo ometanje moga govora: 
boce, svesno i namerno, da mi onemoguće da iznesem 
svoje gledište i агцитеШс za nj! 

Potpretsedntk Fevrera Tomić: Ja ću primeniti Po- 
slovnik prema svakom koji Vas bude ometao. 

Milan Banić (nastavlja): Nemam nameni da go- 
vorim o spoljnoj politici ove Vlade. O tome ću govo- 
riti u specijalnoj debati i izneti svoje gledište, ali sad 
hoću da kažem samo ovo: Prebacuje se Vladi da vodi 
avanturističku, nepalriotsku, sasvim lošu spolju poli- 
tiku. Za sad ću se ograničiti, gospodo, da kažem samo 
ovo: Kad bi Vlada dr. /Milana Stojadinovića vodila 
drugu spolnju politiku, a ne onu koju vodi, onda bi 
se stvarno moglo reći da joj je politika nepatri- 
otska i avanturistička I (Burno pljeskanje u centrumii 
i na desnici i uzvici: Tako je! — Graja na levici). 

l'Dlprclscdnik Jevrem Tomić: Dozvolite, gospo- 
do, da govornik nastavi svoj govor. 

Milan Banić (nastavlja): Gospodo, pokušali su 
neki govornici tla iznesu karakteristiku ne samo ovo- 
ga režima nego i ličnosti njegOVOg nosioca. Dozvo- 
lite mi da i ja pokušam.... (Miloš Rušović upada u reč). 

Potpretaednik Jevrem Tomić: Gospodine Rašo- 
vićn, opominjem Vas na red. 

Milan Banić (nastavlja); Upotrebio sam, 1935 
godine, jedan ležak izraz na adresu g. d-ra Milana 
Stojadinovića, jer sam, u tom momentu i u jednom 
pitanju, bio naprosto ohmanut od svojih drugoval 
Neću da kažem, koji je to bio momeiiai hoću da 
ostanem lojalan. Ali, kad mi gospođin Rašović čini 
upadice, on kao kulturan ćovek treba da zna da se 
ne kaže Stavinski nego Staviski (Miloš Rašović upada 
ponovo u reč       Graja). 

Potpretsedaik Jevrem  Tomić:  G^podjne  Raso- 
viĆU, opominjem Vas po drugi put na red, a drugu 
gospodu molim za mir. 

Milan Banić (nastavlja): Gospodo, dozvolile mi, 
kad su OVde toliki govornici dali karakteristiku uo- 
sioca OVOga  režima        dozvolili' da je i ja, u kratko, 
iznesem, 

Ima u našoj zemlji jedan političar, koji se Zove 
dr. Maček. Ali ja držim da više mačjih svojstava ima 
akluelni   l'relscduik   Vlade nosilac  ovoga   režima. 
Vidite, naime, ši;i on radi: Dr. Maček beži i izmiče a 
Prelseduik Vlade trči za njim i nudi nm SVOJU ljubav. 

Trči za njim čak po krovovima, i više puta mu 
se već desilo da mu se omakne noga, i da padne sa 
krova, ali još nikad nije pao na glavu, nego uvek na 
noge, onako isto kao što i mačke padaju. (Burno 
odobravanje u centrumu i na desnici — Burno odo- 
bravanje. Jedan glas sa levice: To je poručen govor!) 
Gospodo, ja mogu da primim sve upadice i gotov sam 
na sve umesne upadice i da odgovorim; ali nikako 
ne mogu dopustiti da me ovde neko vreda, da mi kaže 
da ja govorim po poruci. Ja protiv toga protestujem: 
iH-ma nikoga u ovoj zemlji koji može mene da naruči 
za ma što! (Burno pljeskanje i odobravanje u centru- 
mu i na desnici). 

Gospodo, ovaj režim, kao i njegov nosilac. Vlada 
ima ošećaj stvarnosti, Osećaj realnosti. On greši, ne- 
sumnjivo greši, ali svoje greške ispravlja. Tu je nje- 
gova  veština.  Na  žalost,  čini  mi  se,  da je  njegova 

\ mi greška u tome što je čitave dve i po godine 
utrošio na to što je grešio, pa zatim, naknadno svoje 
greške ispravljao! Taj je režim, kao Sto znate, u pi- 
tanju ekonomske politike, još u svom početku, obja- 
vio načelo: politiku treba postaviti ispred ekonomije; 
najpre treba rešiti političke pa tek posle ekonomske 
probleme. Međutim, ovaj je režim osetio da se poli- 
tički problem' u ovoj zemlji ne mogu tako lako re- 
ši! i, pogotovo da se hrvatsko pitanje ne može lako 
i brzo rediti, pa se je dao na rešavanje ekonomskih 
i socijalnih problema. On je usvojio gledište, s kojim 

■mo mi pošli na izbore 5 maja 1935; usvojio je, ili, 
ako hoćete, kopirao gledište g. Jevtića. I kad se je 
nedavno, na jednom banketu u Topčiderskom resto- 
ranu, g. Mažuranić, busao u prsa i uzvikivao, kako je 
on Hrvat, i kako g. dr. M. Stojadinović treba, u naj- 
manju ruku, da pripremi rešenje hrvatskog pitanja — 
definitivno rešenje tog pitanja rezerviše valjda g. dr. 
Mažuranić za sebe! — odgovorio je g. dr. M. Stoja- 
dinović da najpre treba narodu namaknuti hleba, pa 
će onda sve ići lakše. G. dr. Stojadinović usvojio je, 
dakle, načelo da treba dati prioritet ekonomskim i 
socijalnim pitanjima! Лко je reč 0 ekonomskoj i fi- 
nansijskoj politici ove Vlade, mogao bih i ja da kažem 
mnogo što šla, ma da su o ovim stvarima odlično go- 
vorili gospoda dr. Košta Popović i dr. Mirko Košić, 
čiji su prigovori u glavnom, na svome mestu. Ali, 
gospodo, hteo bih da ukazem ukratko, samo na neke 
stvari: Ovaj je budžet visok. Znak da je ovaj režim 
veliki optimista u pitanju državnih prihoda, prema 
lome i rashoda! Međutim nijedan budžet u ovoj zem- 
lji, od njenog osnutka pa sve do danas, nije bio realan. 
Svi su naši budžeti bili fiktivni. U svima našim budže- 
tima od 1019 naovamo bilo je kamufliranih stavaka; 
dešavalo se je i to, baš za vreme (5 januarskog režima, 
da smo imali na papiru budžet od deset milijardi pri- 
hoda i rashoda, a da je stvarno bilo ubrano i potro- 
šeno 8 9 milijarda, i ja bih to isto preporučio sa- 
danjem našem Ministru finansija: neka se i on toga 
drži, neka se prostre onoliko koliko može da se po- 
krije, neka iz meseca u mesec rashode podešava pre- 
ma državnim prihodima. Treba imati i malo pesi- 
mizma, jer aktuelna svetska privredna konjunktura 
nije baš sasvim zdrava: temperatura joj je, da tako 
rečem povišena, ali je povišena Zbog groznice nao- 
ružanja. 

Kaže se: nije zasluga ovoga režima što imamo 
kak.iv-takav privremeni i delomični, prosperitet u 
našoj privredi. Stvarno, nije zasluga, to je njegova 
sreća. Ali, gospodo, ja sam na sebi samome osetio 
kako je sreća u politici jedan važan elemenat. Pa 
gospođo,  sreću je,   na  primer,  imao  Napoleon  kod 
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Austerlica i kod Lodija, a nije imao sreće kod Va- 
terloa. Sreće nije imao ni Pašić u doba aneksione 
krize, kad ga je čak i Rusija ostavila, a imao je 
sreće 1914 godine, kada su Srbiji priskočili u pomoć 
ne samo Rusi nego i Francuzi i Englezi; i sreće smo 
imali svi mi zajedno, cela Antanta, za vreme rata, 
što nam je Amerika pritekla u pomoć. Ništa ne ide 
bez sreće! 

Razume se, sasvim je opravdan prigovor da su 
tekovine aktuelnog delimičnog prosperiteta u našoj 
privredi nepravedno podeljene, t.j. da su oni odozgo 
pobrali kajmak, a sirotinji da je ostala surutka, ili 
ono što kaže ruska pesma koja se slušala za vreme 
rata: »Oficeri polučili denjgi, a soldati kipjatok« 
(»oficiri dobili su pare a vojnici toplu vodu«). Tako 
se je stvarno desilo, ali to nije nikakav novum. Već 
punih 20 godina kod nas vladaju ekonomski libera- 
lizam i buržoaska demokratija, pa je po svemu pri- 
rodno da se »gornjih deset hiljada« davi u obilju i 
raskoši, dok se široki slojevi pate u oskudici i nei- 
maštini. Mi smo, međutim, išli na petomajske izbore 
s parolom »da se odlije gde je previše, a dolije gde 
je premalo«! A da se to postigne, treba ceo sistem 
menjati. Ja nisam pristalica ni ekonomskog libera- 
lizma, ni buržoaske demokratije, pa sam i kazao u 
lanjskoj budžetskoj debati da sam za socijalnu na- 
rodnu — ne narodno-sociallstičku, državu. Mi 
stvarno jož nismo imali pravu narodnu vladavinu u 
ovoj zemlji, u punom smislu narodnu vladavinu. (Glas 
sa levice: Nemamo je ni danas!) Nemamo je ni danas 
ali je nismo imali ni ranije. 

Što je, u stvari, dosada radio režim ,IRZ? Na- 
žalost, taj režim je išao po liniji najmanjeg supro- 
tivljenja; taj režim je, dugo vremena, bio demagog. 
Kada je došao na vlast, režim je kazao: hoću da 
uvedeni demokratiju, punu demokratijn, što puniju 
demokratiju. To se je, gospodo, lepo primilo, to je 
jako popularno. Ali uvesti punu demokratiju, to 
znači, pre svega, likvid-rati ovaj režim. 1 taj režim 
je sa tom demokratskom parolom operisao protivu 
nas nacionalista, sve dok nije osetio da se, u tom 
pogledu, nalazi pred zidom, pred slenom, koju nije 
lako prekoračiti. Zavesti punu demokratiju, to zuae 
ne samo likvidirati režim Jugoslovenske radikalne za- 
jednice, nego i Ustav od 1931 godine, jer se vrlo 
dobro zna koliku demokratiju dopušta Ustav, po 
kome Vlada nije odgovorna Parlamentu nego kruni. 

Dopustile mi, gospodo, da u šio kraćim pote- 
zima odgovorim na pitanje, da li uopšte u ovoj zem- 
lji može biti pune demokratije. Neću da sam dajem 
definiciju demokratije. Umesto mene, neka o demo* 
kratiji govori pokojni Masarik, čiji autoritet vero- 
vat no svi cenimo. Masarik O demokrat i ji ka/e ovo: 
»Politika koja je uistin; demokratska ima pred 80- 
bom problem kako da savlada zlokobni ntieaj par- 
tizanstva i strančarstva . . . Demokratija treba da je 
konstruktivna, lumiana, etička, radna i naučna, Onaj 
koji hoće da bude istinski demokrata, mora <la po- 
stane nov čovek. Za mene je mozgovna f lozot'ska 
revolucija neophodni ustov modeme demokratije. 
To kaže Masarik. A molim vas, koliko istinskih pre- 
dnslova za pravu demokratiju imate kod nas? D,i 
se održi demokratija u jednoj zemlji, onda ta de- 
mokratija treba da ima jednu zajedn čkn Ailiinu- 
d0VU taekn, treba bar nešto da joj bude sveto, treba 
bar nešto da bude van diskusije, a to je država. Me- 
đutim, gospodo, ako danas zavedete u ovoj zemlji 
pumi demokratijn, šta ćete imati sutra? I! najmanju 
ruku pun  puncat  trijalizam.  To je   lakat,  gospodo. 

Kada se kod nas govori o demokratiji, rado i 
često se upire prstom u češku demokratiju. A kako 
se drži demokratija u Cehoslovačkoj? Zar ne vidite 
da u vladi Cehoslovačke, već gotovo dvadeset go- 
dina, sede zajedno klerikalci, liberalni buržuji, agrar- 
ci, pa čak i socijaliste, levičari-socijaliste. Zašto oni 
mogu da sede zajedno ma da ih dele 3—4 nazora 
na život i svet? Jer tamo ima kulture, jer ima pa- 
triotizma, jer tamo imade i poštenja! A kako da za- 
vedete punu demokratiju u zemlji u kojoj se pro- 
pagiraju i rasturaju ouaki letci o Blaženopočivšem 
Patrijarhu Varnavi ili protivu Mitropolita Dositeja? 
1 kako može da bude demokratije u zemlji gde se, 
kao ripost, donose u Beograd plakati i letci u ko- 
jima se na onaj i onakav način napada Ministar po- 
sta Cvrkic ili Ministar Dragiša Cvetković?! Zar u 
zemlji gde se ovakve stvari dešavaju može da bude 
demokrat i je? To, gospodo, nisu pojave demokratije 
nego mangnpokrauje! (Odobravanje na desnici). Zar, 
može da bude demokratije u zemlji, gde je buržua- 
sko društvo u punoj dekompoziciji? Zar vi ne vidite 
da se danas ne mogu istinski i solidno da povezu 
ni pet do šest ljudi na jednoj ideji, na jednoj ak- 
ciji? Zar ne vidite da nemamo političkih partija 
nego samo klika i koterija; zar ne vidite da svugde 
imamo rogove u vreći. Zašto? Jer je društvo u de- 
kompoziciji, u rasulu, jer svako vuče sebi. (Graja). 

Potpretsednik Franjo Markić: Molim vas da ne 
prekidate govornika, a govornika molim da završi, 
jer mu je vreme već isteklo. 

Milan Banić (nastavlja): Gospodo, zar može da 
bude demokratije u zemlji ovako strašnog, upravo 
bestijalnog egocentrizma (Mitu Dimilrijcvić: Kako je 
moglo pod Kraljem Petrom!?) To je zasluga Crne 
ruke, a ne tvoja. Mito! Ti si onda bio Mita Olivera! 
Gospodo, kako može da bude demokratije u zemlji 
ovako strašnog egocentrizma kakav postoji kod nas. 
Rekao je Dostojevski i napisao: »Daj kartu zvezda- 
nog neba Rusu, učeniku 4 razreda gimnazije, nakon 
pet minuta on će ti je vratiti ispravljenu!« To vredi 
za Ruse, a kod nas je još gore. Svaka šuška i bnška, 
koja čita kroz godine samo »Politiku« i »Vreme« ili 
čak ni to, hoće da korigira sve i svakoga, hoće 
da rešava čak i svclske probleme! Gospodo, zar UZ 
ovaki egocentrizam može da bude demokratije! (Dr. 
Jordan Aćimović: Zato što čita ono što treba da 
čita! — Mita Dimitrijević: Gospodin Stojadinović 
govori da ima buržoaske demokratije, a ti govoriš da 
ne!) Zar može da bude pune demokratije u zemlji, 
U kojoj je buržoazija ovako strašno gladna, gde ona 
pokazuje ovako ogromne apetite! Zato zbog te 
strašne  gladi,   te   ne/asitljivosli,   koja   SC   mamlesinje 
n našoj buržoaziji, svako ko dođe na vlast sprovod 
geslo; »vuci sebi, bez obzira Sta Će da bude s narodom 
i državom! To je princip koji dominira U našoj bur- 
žoaziji od ujedinjenja. (Glasovi sa levice: A danas?) 
1 danas, sve više i više nažalost! Jer »sve što kas- 
nije, sve to jače tuče!« Kao kamen, kad poene da ^' 
niši ni/, kosinu, sve brže i brže se kotrlja po za- 
konu akeeleraeije. 

Gospodo, dozvolite da postavim jedno pitanje 
pred vas; Protiv pokojnog Velikog Kralja Ujedinite- 
lja govori se, još i danas, ovo i ono; svaki davO 
hoće da Iznese neku zamerku protiv Njega. A ja vas 
p tam: Sta bi bilo u ovoj zemlji i od ove zemlje, da \{-'- 
umesto šestojannarskog režima, posle 1928 godine, 
n njoj vladala puna demokratija? Kako bi ta zemlja 
izgledala?!   Ta demokratija je već polovinom  1928 
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ffndinc iz svoje sredine dala čoveka koji je došao na 
parlamentarnu govornicu, naslonio parabeluin na 
pult i pucao u goloruke ljude kao u zečeve. I do da- 
nas, iz ove demokratije nije se čula puna. muška. 
osuda ovoga akta, ovo.^a zločinačkog akta! Još do 
danas, iz redova i desnice i levice, nisam čuo osudu 
činjenice da se taj Puniša Račić može slobodno da 
seta po Požarevcu i da može žene da dovlači u 
tamnicu. Kako može tu da bude demokratije, kad ona 
nije kadra jedan ordinaran gangsterski zločin da 
osudi! Kakva je to demokratija?! (Mila Dimifrijević: 
To   je   dekadencija!)   Jeste,   dekadansa. 

Aktuelni režim pošao je po liniji najmanjeg 
suprotivljenja i time što je, u prvo vreme, možda i 
odviše paradirao parolom da treba korigovati sve što 
je б-januarski režim propagovao. N'ije bio potreban 
čak ni unitarizam. »Udri po unitarizmu, unitaristima, 
jugofašizmu, pofistima!" — to je bila parola, kad je 
režim g, Stojadimovića došao na vlast. Bilo ic to 
i popularno, a radilo se tako. dok se nije doteralo do 
duvara: Jer ako hoćete likvidirati unitarizam, onda 
morate likvidirati i Ustav od 1931 godine: a likvida- 
cijom toga Ustava, ima da ^с likvidira iks ustanova, i 
ova Vlada, i Skupština, i što još sve ne! (Glasovi sa 
levice: I Vi!-) Pametna upadica! 

I ovai režim morao ie da ustukne, da uzmakne, 
da se vraća na poziciju, dozvolite da kažem: naSu, na 
poziciju ne samo petomaievaca ne^o i šestoianua- 
raca. Morao je da se vraća! 1 Ministar u oenziii v. 
Kojić. sasvim pravilno ie ukazao na transformac'ie 
toBfa režima, .le^t, eosoodo, tu su transformacije neo- 
sporne. Ali, ia ne postavljam težiSte na pitanje: imali, 
ili nema. transformaciia kod toga režima, nego ga po- 
stavljam na pitan ie: kakve su transformacije lka2e:m 
sve transformaciie ovoga režima, u pitaniu demo- 
kratile i u pitan iu unitarizma, iesn poz:tivne! ГРЦе- 
skanie kod većine), ("»ne mene kao unitaristu zadovo- 
liavaju; one meni dozvoljavaju da otvoreno i pošteno 
kažem kao Sestojanuarac. kan ćovek, koji je os- 
novnu zamisao šest(i!r lanuara odobravao i loš danas 
hoće da Ie brani dn te transformaciie smfltram 
srećom za ovu zemlin Ko hoće rli dezertira sa frontn 
Sestop ianuara ili ^ maja, slobodno mu ic; ja neću 
i ne želim! 

Moj uvaženi eks-nretsednik f  dr  Janko ВагЈ?!<». 
vić. rekao ie: »Si duo faclunl idem. non esl  'dem! 
Sasvim točilo:     al--M dvojica rade iedno te isto .... 
f.Tedan Flas sa levice: <^n je el tednik   a ^':   te 
екч-?1»пП Takode oametna. dubokoumna upadica. 

Pekao Ie в  BariCev'ć:    ^ко đvojicfl rade ; 

te   isto, to  niie  isto<r.  r)ni,r;m   recima    nije  isto 
unitarizam sprovodi ova Vlada nakon šio su pa soro- 
vodile ranije vlade. To Ie ooetuiem tačno. sa- 
svim tačno. Dva Vlada hoće unitarizam: ona 'га mora 
hteti, mora ga hteti. U politici mra i želia izvesnu 
uloo-u. ?elia ie maika m'sli: ali, posnodo nužda ie ; 

maika ; otac misUtl Režim TP7 more dp brani units 
rizam, ler Inače bi morao da ide ' kfld mnr« л* "ч 
ivri,,i nndfl <o no.' m" te*'-" t^va Vlada > hoć* da 
brani unitarizaml Mi "osoodo. Sta neće da brani ova 
Vlada, i ne samo ova V/lnd«. П©РП aktu'dna državna 
noHtlka?       Neće dfl brani lu^oelovenski   Inteofral'- 

i   \ vidika ie razlika i/medu    unitarizma IJnte- 
■Гхта! 

ftto ie u stvari Inte^ralizam?   Dozvolite mi dn se 
.тИм nozabavim time  Znam da se p, 'г    lnteoTalisti 
«' Ант! st'de rmotrebp nez'va    .int^Teln^ dHFavnn i 

,,i,.,, ;, '        ■•   ler kad Ih se olta: Sta i'1 to In- 
tegralno   državno   jedinstvo,   oni   ne   mo'Mi   a d i   Пв 

priznaju,   da je  integralno   državno jedinstvo    isto- 
vetno s centralizmom, krutim centralizmom, kao što 
je i integralno i narodno jedinstvo identično s niveli- 
ranjem i Srba i Hrvata i Slovenaca, t.j. sa trpanjem 
i srpstva i hrvatstva i slovenstva u Prokrustovu poste- 
lju. Stide se da kažu da su za integralno državno i 
narodno jedinstvo, pa govore da su za »puno držav- 
no i narodno jedinstvo«. Ima li tu razlike? — Nema! 

Pa izmiču dalje. Kažu:    Mi smo za »beskompro- 
misno državno i narodno jedinstvo«. Ima li tu, gospo- 
do, razlike? Nema. »Nije šija nego vrat«!    Pa kažu 
dalje: Mi  smo za »pravo narodno i  državno jedin- 
stvo«,   za   »čist«   unitarizam«.    Šta   je   stvarno   inte- 
gralizam? Integralizam     - to je jedna dečija bolest, 
to je emanacija    mladenačke    brzopletosti i netole- 
rantnosti. Integralizam je ekstremizam koji hoće što 
pre sve da niveliše, kako bi što pre imao sasvim čistu 
situaciju u nacionalnom pitanju. Jugoslovenski inte- 
gralizam,    lo je — dozvolite da kažem — jugoslo- 
vensko pravaštvo. Mi smo imali hrvatsko pravaštvo, 
— integralizam to je jugoslovensko pravaštvo. Inte- 
gralisti kažu: »Nema hrvatskog pitanja«, kao što su 
pravaši govorili: »Nema Srba«. 20 i 30 godina govo- 
rili su oni da nema Srba, a međutim srpstvo se razvi- 
jalo, jačalo i stvorilo je ovu državu. — ali    oni    su 
tvrdili: nema Srba. Tako danas integralisti, jugoslo- 
venski pravaši, tvrde da nema hrvatskog pitanja. 

Na žalost, ima ga! Ima ga, ne mojom krivnjom. 
80% Hrvata stoje na gledištu da su Hrvati poseban 
narod, i hoće da budu ne samo poseban narod, nego 
poseban suvereni narod. I dok je tako, ne može se 
odricati da ovo pitanje postoji. Ja neću da to pitan ie 
naduvam. Kao što sam rekao, neću da tvrdim da je 
ono najvažnije, najsudbonosnije naše pitanje, ali je 
ono tu, i treba sa njim računati. Integralisti kažu: 
»Nema sporazuma.« Ne samo da nema sporazuma 
između tri naroda, nego — kažu — uopšte nema spo- 
razuma; dot. kažu da može da bude samo sporazu- 
ma 'zmedu partija. Nije tako, gospodo. Kad su po- 
kojni Pašić i đr. Trumbić pravili sporazum o Krfskoj 
deklaraciji, možda je pokojni Pašić, koji sučelice za- 
brinuto gleda na nas, a ne samo na nas nego na ćelu 
zemlju, imao parlisku legitimaciju, ali nije nastupao 
sa njom, nego kao pretsfavnik Srbije. Ali, ako je on 
i imao partisku legitimaciju, nije je imao dr. Trum- 
bić. Oni -11 razpovarali, oregovarali, pravili spora/um, 
jedan kao pretstavnik Srbije, a drugi kao pretstavirk 
Hrvata. fSukrija Kurtovič: Trumbić ic bio kao pret- 
stavnik Jugoslovenskog odbora! Tamo su bili Srbi, 
Hrvati i Slovenci!) .Makar i tako! To još mek ne zna- 
51 da je Trumbić na Krfu nastupio kao pretstavnik 
ove ili one partije 

Ako i nismo tri naroda, onda smo. u najmaniu 
ruku, tri plemena. To i tn? unitaristi priznajemo. Pa 
ako ie tako, onda, možemo da se sporazumevamo kao 
t'i nlemena: srpsko, hrvatsko i slovenačko. Ja se neću 
duže zadržavati na integralizmu, ali fakat je da je 
integralizam bio primenjlvan u nraksi, u životu ove 
države Intepralizam ie stvorio Vidovdanski Ustav, a 
Vidovdanski Ustav iskopao je prvi veliki jaz između 
Srba i Hrvata n ovojdržavi. Providenciiadnom mudro- 
šću pokojni Krali ie osetio da integrali/am ne valja, 
pa je dao drugi Ustav, dao je novu podelu zemlje na 
banovin.', Cime ie učinio koncesiju Hrvatima, čime 
je i Otl sam, hoćeš nećeš, valja to priznati - usvo- 
jio tezu da treba tražiti sporazum sa Hrvatima. Ali, 
na žalost, Integralizam se opet probio, i Integralizmu 
valja zahvaliti da su, za vreme Sestojanuarskog reži- 
ma, bile zabranjene plemenske zastave, barjaci srpski. 
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a pogotovu hrvatski i slovenacki. Ali je integrali- 
гат svršio svoje. On je na delu, u praksi, krahirao i 
aktuelna državna politika hoće da bude unitaristička, 
ali ne i integralistička. A to je potpuno u redu. 

Aktuelna državna politika hoće sporazum, ali ka- 
kav sporazum? 1 kakav treba da je sporazum? Ovaj 
režim, režim Radikalne zajednice, pogrešio je što nije 
lačno definisao, i t'ormulisao, kakav hoće sporazum, 
i kakav sporazum treba da bude u ovoj zemlji. Dozvo- 
lite da se donekle pozabavim tim pitanjem. 

Kod nas Jugoslovena već 'poodavno postoji ten- 
dencija da regionalizme izgradimo u nacionalizme. 
\ • može se reći za srpstvo, koje je već početkom 
XIII veka dobilo svoju narodnu crkvu, i koje je. u 
vezi s turskom invazijom, izvelo čitav niz migracija, da 
je ono u XIX veku bilo čisto regionalan pojam. Ali 
je neosporna istonjska činjenica da je hrvatstvo, sve 
do XIX veka, Stvarno bilo čisto regionalna oznaka. 
Ja sam i lani ukazivao na to, a dozvolite mi da i sada 
ukazem da su „Iliri", vode „Ilirskog pokreta", koji 
je bio ipak рге svega hrvatski pokret, na svoju „Ilir- 
sku" zvezda, Sestokraku svezdu, ispisali sledeča ime- 
na: Hrvati, Slavoncu Dalmatinci, Dubrovčani, Istri- 
ianci, Korušci, Kranjci. Štajerci. Medumurcl, Podu- 
navci, Bačvani, Banaćani, a ispod zvezde nacrtali po- 
lumesec s imenima onih južnih Slovena koji su tada 
još bili u sferi turskog ulicaja, tj. s imenima Srba, 
Rosu jaka, Crnogoraca, Hercegovaca i Bugara. Kako 
vidite, ..lliri" su pojam hrvatstva shvatili kao sasvim 
regionalni pojam, te su ga stavljali u isti red čak i 
nazivom Medumurac, Istranin, Dubrovčanin itd. 

Mi na žalost, pod kraj XIX veka, blagodareći 
školi i crkvama, naši vodeći regionalizmi ppčeli su se 
razvijati u nacionalizme u mikronacionalizme, u 
ekskluzivističke nacionalizme: srpski, hrvatski i slo- 
venacki. I naš problem, problem ove države, sastoji 
se u tome da se spreči da se od srpstva, da se od 
hrvatstva  i  slovenaStv^  izgrade  perfektni   naciona- 
li/mi, jer ako se to desi, tada. treba ići, u najmanju 
ruku, u trijalizam, jer svaki nacionalizam je egoizam. 
Da se to spreči, potrčimo je čak da se mikronaciona- 
lizmi suzbijaju regionalizmom. 

Kakav treba da bude spora/um? Koja je srpska 
teza bila sve do juče, ob/iroin ni uređenje države? 
Bila je, gospodo, centralistička! Srpslvo je bilo za 
centralizam,  i nije tO nikakvo čudo: Od Vožda  Kan- 
dorda, pa nadalje, Srbija se je na temeljima centra- 
lama Izgrađivala, sve više širila i jačala. Srbija je bila 
centralistička, može se reči, strogo centralistička Cen- 
tralizam je trotovo druga priroda Srbije obnovljene 
početkom XIX veka. Zalo kažemo: Srpska teza u pi- 
tanju državno!-; uređenja, centralistička je teza. A 
hrvatska teza je, gosoodo, decentralistička, čemu se 
također ne valja čuditi, Kroz son rodina« zajednice 
sa Mađarima i kasnije s Nemdma, Hrvati su branili 
onu svoju bednu i jadnu autonomiju, hranili su je 
i protiv države i protiv „posestrima zemalja". De- 
ceiitralizam je zato druga priroda Hrvata. Pa kako 
da se napravi sporazum? Zar da srpska leza kapitu- 
liri pred hrvatskom, zar da centralizam sasvim iz- 
makne pred decentrallzmom, koji je kod Hrvata da- 
u skoro sasvim Centrifugalan? Ili obratno, zar da hr- 
vatska leza, na osnovu sporazuma, kapitulira pred 
srpskom centralističkom tezom? Ne, nego sporazum 
je  polovina  puta. Treba  da  popusti  srpstvo,  treba  da 
popusti hrvatstvo i slovenstvo, a ne samo jedno ili 
dru?ol 

1 zato gospodo, sporazuma ne može biti neko- 
liko.  Sporazum  nije  harmonika,  koja  se  može  i  ste- 

zati i rastezati; sporazum može biti samo jedan, a to 
je sporazum na takozvanoj srednjoj liniji. Ili, — što 
je rekao veliki srbijanski državnik Voja Marinković 
— sporazum može biti samo na pravoj liniji, a to je 
popuštanje na jednoj, drugoj ili trećoj strani. 

Sporazum, gospodo, po mome mišljenju, može 
da bude samo na bazi — znate čeija? — Pokrajinskih 
samouprava! Širokih pokrajinskih samouprava! (Glas 
sa levice: Kasno! -    Odobravanje na desnici). 

Mi Hrvati i Slovenci u mesto „samouprava" upo- 
trebljavamo izraz „autonomija". Vi Srbijanci plašite 
se autonomije, jer mislile na one autonomije koje 
ste imali pod suverenitetom Porte, na one autono- 
mije koje ste tražili za Makedoniju i Južnu Srbiju, — 
na autonomije, koje daju mogućnost za odvajanja 
jedne pokrajine od države. 

Ali, autonomija je u stvari ono isto što vi zovete 
samoupravom. (Milau Pefković: Kakve pokrajine sa 
istorijskira granicama?!) Što se mene tiče, ja sam za 
široke pokrajinske samouprave. Pita me kolega Pet- 
ković, kakve treba da budu granice pokrajina. (Milan 
Petković: Da li sa plemenskim ili istorijskim grani- 
cama?) Plemenska pokrajina može da bude samo Sr- 
bija i Slovenija. Inače ih nema. Razume se, korektura 
granica može da bude. To nije nikakav problem, Ali, 
u glavnom, po mome mišljenju, te granice trebalo bi 
da se poklapaju s granicama istorijskih pokrajina, 
sem Južne Srbije i Dalmacije. 

/nam da je U ovom Domu pao prigovor da |€ 
eokrajme stvor'.> tudln. Gospodo, to nije istina Po- 
krajinu Srbiju ili Hrvatsku nije stvorio indin. Te po- 
krajine mi smo sami stvorili. Pokrajinu Crnu Goru nije 
Stvorio tuđin, a isto tako ni pokrajinu Vojvodimi nije 
stvorio ludin, nego smo je -tvorili mi, u borb'. protiv 
Vladara. A da li je tuđin stvorio Bosnu? Ne, to nije 
istina, i BOsnu smo slvorJi mi sami. 

Možda se vama neće svideti moje gledište na bo- 
sansko pitanje. Od kako sam počeo politički da 
mislim,   gledam    kako   se   ekskluzivni    nacionalizam 

kl i hrvatski bore u Posni. Srbi, ako su čak \ uni- 
taristi, JugOSloveni, kažu: -Posna je srpska!« Ako 
se   ne   varam,   '   koleba   Grdić   Je   rekao   da   je   Posna 

ka, i da treba da bude srpska. A, hrvatski sepa- 
ratisti traže da Bosna bude hrvatska. Gospodo, pre 
-ve<'a je-Istorljskl fakal to da Posna nikada nije či- 
lo.> ulazMa u sastav DuSanovog carstva, ni u sastav 
TomislaVOVOg ili  KreŠImlrOVOg kraljevstva.  Posna   je 
uvri, bila neslo za sebe, i u političkom pogledu, i u 
kulturnom pogledu. Posna, u svojoj jezgri, niie se 
opredelila U Srednjem veku nj za pravoslavlje ni za 
katolicizam, nego, u otporu prema jednom i drugom! 
formirala je neSto treće, svoje bogumilstvo, od kojeg 
je proizišlo Muslimanstvo, islam. 

Bosna je bila posebna država u Srednjem veku. 
posebna autonomna pokrajina u sastavu turske care- 
vine, pa i u sastavu Austrougarske monarhije. 

Razume se, gospodo, doh to kažem, mogu 
-amo jako zlobni ljudi ustvrdili da plediram za Kala- 
iev u lezu, le/u o posebnoj bosanskoj naciji. Nisam 

to Ali, baš zato što sam unitarista, baš zato 
što sam kon ekventan U mrtarizmu i hoću to da 
budem, ja I a>em da Posna ne treba da bude ni isklju- 
čivo srpska, ni isključivo hrvatska, a ne treba, рГ€ 

i, naša braća Muslimani da se opredeljuju IskljU- 
flvo prema srpstvu, ili prema hrvatstvu. Posna n'.jc 
! ini- : :;f kl centar .Iimoslavije: ona treba da je tO 
i po duhu i srcu, A naša braća Muslimani ne treba da 
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budu ni Srbi, ni Hrvati, nego Jugosloveni. (Odobra- 
vanje u centrumu i na desnici). 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine govor- 
nice, ja sam siguran da Vas sa velikim interesovanjem 
sluša Narodna skupština, pa Ipak Vas molim da zavr- 
šite. (Povici: Da čujemo!) 

Milan Banić (nastavlja): Neumesna je tvrdnja da 
se naši Muslimani nazivaju Turcima, zato što se nacio- 
nalno Turcima osećaju. »Turčin« nije oznaka nacio- 
nalne nego je to kod nas oznaka verske pripadnosti. 
Jer i mi sami, provoslavci i katolici, radije i običnije 
nazivamo našu braću Muslimane Turcima, nego Musli- 
mair'ma; ušlo je to tako u jezik, ali nije, kako rekoh, 
oznaka nacionalnosti  nego vere. 

Mogao bih mnogo i mnogo da govorim o gresi- 
ma i propustima ovoga režima. Ne mogu, naprimer 
da se načudim ovome režimu, — režimu, koji hoće 
sporazum, pravi, istiniti sporazum između Srba, Hr- 
vata i Slovenaca, — što on, režim srednje linije, re- 
žim sporazuma, u svojoj Vladi ima svega dva Hrvata, 
dok su režimi, koji nisu bili sporazumaški, imali četiri 
do pet Hrvata u Vladi.. (Glasovi sa levice: Pa i Ti 
hoćeš da budeš ministar!) Ja Vas molim, dopustite mi 
da govorim,  moram  što pre da  svršim. 

Zameram gospodi kolegama sa desnice ■— ta za- 
merka nije učinjena mala fide — što su dopustili da se 
J.R.Z. prikazuje kao neki valov, u koji se guraju ne 
samo glave nego čak i noge i papci. Trebalo je, u 
njihovom i državnom interesu, da onemoguće takav 
prigovor. Zameram i principu selekcije, koji postoji 
kod J.R.Z. Ja nisam bio u stanju da to proverim, ali 
mene bi krajnje začudilo, ako bi bilo istinito da je 
jedan čovek, zato Sto je izbio jednog popa, mogao 
da postane ministar! 

U čemu je jedna od najtežih, jedna od osnovnih 
greški ovoga rež'ona? Greška |e u tome što se orelaz 
iz Jevtićevog režima ka ovome režimu nije izvršio na 
normalan način. Slobodan Jovanović — ako se ne 
varam, na iednome mestu ti raspravi o dvodomnom 
sistemu kaže da se naš narodni život nije razvijao, 
i ne razvija organski, da se ne razvila u neprekinutoj, 
kontinuiranoj, nego u dk-cak liniji, da se promene 
režima kod na-, vrše ".otovo i državnim udarima. Na- 
žalost, i orelaz režima g. Jevtića u režim dr. Stojadi- 
noviea nije bio  normalan. 

Režim dr. stojadinovića trebalo ie da pretstavlja 
proširenje baze e. Jevtićevoa; režima, trebalo je, pored 
većine srpstva, da okupi gro bosanskih Muslimana i 
ero Slovenaca. Ali, što se je desilo? G. Jevtićn mo- 
žemo da nrebacimo ovo ili ono. ali mu moramo pri- 
znati to da je na pelomajskim izborima prikupio ne 
mnogo nas Hrvata unitarista, ne mnogo braće Slove 
liaca, ali je, nesumnjivo i neosporno, na svojoj listi 
okupio ero, većinu, srpstva. 

Prema tome, ako se je htela proSirlti baza Jev- 
tićevog režima, onda je, prc Svega, trebalo očuvati 
snagu koju je g. Jevtić sakupio. Međutim, pustilo 
se je da se ona ra/bije i rasparča, ne samo u Parla- 
mentu nego i n narodu. Narod nije naime mogao da 
shvati potrebu neočekivane i iznenadne РГОШепе re- 
žima, te je narod n Srbiji ostao n re/ervi, i pre Kon- 
kordata a pogotovo posle njega (Jedan glas sa le- 
vice: Neće u JRZ! Glasovi na desnici: Hoće, hoće!) 
I  -<ad  imamo  tu  satnaeijn. 

Po zamisli, gro vojske režima JRZ-e trebalo je 
da sačinjava srpstvo, a bosanski Muslimani kao i 
Slovenci  koji  su  sa   g,   Korošcem,   imali  su  da  budu 

samo pomoćne, iregularne trupe. Međutim, kada je 
glavnina bila rasparčana i oslabljena, onda su ulogu 
glavnine preuzele iregularne trupe, i na taj način 
stvorena je situacija da gro vojske JRZ prctstavljaju 
pristalice g. g. Korošeca i Spahe. Ovi vrše ulogu glav- 
nine, a razume se, u politici se to plaća. Tim je, 
kako vidite, stvorena abnormalna situacija, teška si- 
tuacija. I sada levica kaže: treba oterati Korošeca i 
Spahu. Jedna razumna državna politika to ne može 
da učini. Kada je već ispalo na to da su iregularne 
trupe režima postale njegova glavnina, njihovo ukla- 
njanje bi značilo isto što odstraniti režim, pa ne 
samo režim nego i državnu pfolitiku, kojoj je JRZ 
samo instrumenat. Odstraniti g. Korošca i Špahu, to 
znači oterati ih li tabor udružene opozicije; a kakva 
bi to bila državna politika koja bi ih tamo oterala! 
(Jedan glas sa levice: Tamo su bili, pa tamo treba 
i da idu). Meni se čini, ako se hoće da se ukloni ova 
abnormalna situacija, onda je jedini izlaz na bazi 
konstruktivne politike: treba glavninu ojačali, srp- 
stvo treba u JRZ ojačati! I govoreći kao patriota, ja 
bih rekao da baš braća Srbi treba — ne u interesu 
JRZ, ne u interesu jedne stranke, već u interesu jedne 
ispravne i dobre državne politike, u interesu zemlje 
i u interesu samoga srpstva — da ojačaju ovaj in- 
strumenat državne politike, koji pretstavlja JRZ. 
(Pljeskanje u centrumu i na desnici). 1 gospodi sa 
levice, u koliko su unitariste, ja ću da kažem: Mi 
smo svi osuđivali g. Stevana Ćirića u svoje vreme, 
i govorili smo o njegovoj izdaji. Danas se jasno 
vidi da g. Ćirić nije pogrešio. I kad bi u Jugoslo- 
venskoj radikalnoj zajednici bio ne jedan Ćirić, 
nego kad bi bilo deset i stotine Ćirića, unitarizam 
od toga ne bi  izgubio, nego bi samo dobio. 

Ova vlastodržačka kombinacija Radikalne zajed- 
nice vrlo je interesantna kombinacija. Išlo.se je zatim 
da se sa istoka okupe braća Srbi, sa jugoistoka bosan- 
ski Muslimani, sa zapada Slovenci, pa da zajedno obu- 
hvate, da cerniraju, hrvatski ekskluzivistički i centri- 
fugalni nacionalizam. Trebalo je obuhvatiti Hrvate i 
pustiti ih da se kuvaju u svome sopstvenom sosu. 
U ime toga, pušta se u hrvatskim krajevima da se 
radi što se hoće, čak i više od onoga što se sme 
pustiti. U našim krajevima, U Savskoj i Primorskoj 
banovini, država je na uzmaku. Tamo postoji »dvo- 
vlašće«. Stvarno vrši vlast Maček, a državna vlast 
je svedena gotovo sasvim na dekorativnu funkciju. 
U hrvatskim krajevima caruje danas haos i anar- 
hija! To se svesno dopušta, jer se ovako rezonuje: 
»Neka se Hrvati kuvaju u svome sopstvenom sosu 
pa će na kraju krajeva da im to dodija, i oni će 
da se smire!« Sve je to u teoriji lepo. Ali, kad se je 
već pošlo na laj eksperimenat, onda je trebalo taj 
hrvatski sos metnuti u lonac, jer inače preti opas- 
nost da se ne razlije. A baš to se je, nažalost, de- 
silo, i to je jedna neobično teška stvar: uzmak dr- 
žavne vlasti i anarhija, koji su danas u hrvatskim 
krajevima vidljivi i oselljivi, ne mogu se lokalizovati. 
jer su epidemične prirode, I anarhija se, polako ali 
sigurno, prebacuje, razliva i u druge krajeve. 

Da se paraliza vlasti proširuje i na druge kra- 
jeve, mogli smo jasno zapaziti prilikom Konkordat- 
ske kampanje, (Jedan glas na levici: Ko je za to 
kriv?) Gospodo, govorio sam O Konkordatu. Sada 
neću mnogo 0 njemu da govorim. Hoću da kažem 
samo to: Ja sam tada učinio svoju dužnost prema 
svima, na vreme. Rekao sam šta će biti, ako se Kon- 
kordat, ovakav kakav jeste, iznese pred Narodnu 
skupštinu. Zašto da budem skroman, -     ja sam, već 
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na prvoj sednici konkordatskog odbora, izneo pred- 
log da se odloži... (Glasovi na levici: Svi su bili 
za to!) Svi, ali ja sam prvi, u ime kluba, izneo pred- 
log-, koji je bio moj ne samo po inicijativi nego i 
po stilizaciji, a i motivaciji, da se, zbog atmosfere, 
Konkordat ne iznosi pred Narodnu skupštinu. (Dr. 
Vojislav Došen: Ipak su Vas poslušali, ali tek sad!) 

U tome pitanju Vlada je pogrešila. Ali je po- 
šteno i priznala da je pogrešila. Gospodo, Vlada je 
u tome pitanju i ispravila svoju grešku — to je fa- 
kat. (Živo odobravanje u centrumu i na desnici. — 
Prigovori na levici). Koga sam od vas — obraća se 
levici — uvredio time što sam rekao da je Vlada 
ispravila svoju grešku? 

Gospodo, zar mi sa levice imamo pravo, neću 
reći moralno, nego političko pravo, da u isto vreme 
prebacujemo Vladi i da je pogrešila, i da je ispra- 
vila svoju grešku? (Jedan glas na levici: A krv?) 
Konkordat, ovaj i ovakav, nije dete .Tereze. Zna se, 
ko mu je bio otac. Ali mati tome Konkordatu ne- 
sumnjivo su bili razni režimi Jugoslovenske nacio- 
nalne stranke. (Živo odobravanje u centrumu i na 
desnici). Možda sve tamo počev od Srškića pa preko 
Uzunovića i dalje! (Prigovori na levici). Učiniću vam 
jednu koncesiju: Ti režimi ako već nisu bili mati 
Konkordatu, oni su bili babica pri njegovom porodu. 

Režim Jugoslovenske radikalne zajednice lifeo je 
to dete, koje su drugi rodili, samo tla krsti, da ga 
unese u matične knjige krštenih. Pa? Došlo je do to- 
ga, da oni koji su ga rodili, ili u najmanju ruku asi- 
stirali rođenju toga deteta kao babice ili aknšeri, već 
pola godine viču na .1RZ režim: „Što da ga krstiš? 
Zašto ga ne zadaviš?!" (Graja i protesti na levici). 

Gospodo, u konkordatskoj kampanji desile su se, 
i dešavale su se, stvari koje bi patriote, unitariste ju- 
goslovenske, trebalo da zabrinu. Nažalost, ovo pi- 
tanje - pitanje koje je „par excellence" kabinetsko, 
koje je trebalo da se rešava u kabinetima, — prenelo 
se je u narod, i na tome pitanju razvila se jedna beso- 
mučua hajka, formirao se naš „Fronl Populaire", koji 
je obuhvatio od komunista pa sve ilo nacionalista 
Jugoslovena. (Vojislav Lazić: Bunio se narod srpski!) 
Vojo, meni je žao, ne što nemam tvoju pamet nego 
što nemam tvoj glas! Gospodo, stvorio se narodni 
„pučki front" koji je, nažalost, obuhvatio od komu- 
nista pa sve do nacionalista. Svi su oni išli sa jednim 
poklikom: „Oborimo ovu Vladu, oborimo je!" Go- 
spodo, desila bi se velika nesreća da je Mada na tome 
pitanju, na toj kampanji, oborena. Jer u toj kampanji 
se je jasno videlo i osetilo ko je imao Oči i nos! — 
da u ovoj zemlji ima eksplozivnog materijala; ose- 
tio se izvestan zemljotres, pa se mogik) osetiti i mi- 
ris dima, čak je i po koji plamičak već liznuo iz 
zemlje. Ja sam tada učinio svoju dužnost; u tom mo- 
mentu  nisam sipao ulje, zejtin, u vatru! 

Gospoda sa levice se zaustavljaju na prvoj fa/i 
konkordatske afere, a mene W više interesovalo da se 
pozabavimo   onom   drugom   fazom,   likvidacijom   te 
afere. Došlo je naime do kompromisa između pravo- 
slavne crkve i ove Vlade. 1 ja kažem: llvala Bogu 
da je došlo! (Živo odobravanje i pljeskanje u centru- 
mu i na desnici). 1 kad to kažem, gospodo, ja ne vo- 
dim računa 0 sebi i svojim interesima ili interesima 
hrvatstva, nego vodim računa prvenstveno o Int 
sima države i same pravoslavne crkve. I hala Bogu, 
da je do kompromisa došlo, jer da nije došlo, ne bi 
možda  stradala  samo  ova   Vlada nije   reč  0  ovoj 
Vladi; to je, više-manje instrument nego bi poslra- 
dala  država,  ali  i  sama  pravoslavna  crkva!   I  danas. 

posle kompromisa, imamo situaciju da i Vlada i re- 
žim Jugoslovenske radikalne zajednice i pravoslavna 
crkva treba da ližu rane koje su dobili u toj borbi, 
da žaleče rane koje su dobili! 

Ko ne treba da liže rane, to je jedino Vatikan 
i katolička crkva, koji rana u toj borbi nisu ni dobili. 
I zato nadbiskup g. dr. Stepinac nema prava da viče 
i vapije, jer katolička crkva, i mimo Konkordata, 
uživa već gotovo sva prava, koja joj Konkordat 
zajemčuje. 

Potprefsednik Franjo Markić: Gospodo, ja kon- 
statujem da cela Skupština, i levica i desnica, rado 
sluša g. govornika, i zato mu ja nisam ni oduzimao 
reč. Ja sam ga ipak dvaput opomenuo da završi svoj 
govor, i sad ga molim da to učini. 

Milan Banić (nastavlja): Da kažem, gospodo 
koju reč o sporazumu između S. D. K. i Udružene 
opozicije. Gospodo, već sam rekao: neću upotreblja- 
vati krupne reći. Ja verujem, i danas kao što sam ve- 
rovao i juče, da su Aca Stanojević, Davidović i Joca 
.lovanović- patriote. Taj sporazum, gospodo, nije 
izdaja ni veleizdaja, nego je to jedan kalamitet, jedna 
nesreća, i to nesreća koja je proizašla iz, rekao bih, 
gotovo totalnog nepoznavanja političkog mentaliteta 
Hrvata od strane naše braće Srbijanaca. Mi jesmo 
jedan narod, ali ima izvesnih razlika između nas. Mi. 
imamo dva razna politička mentaliteta. Vi Srbijanci 
ste politički praktičari, empiričari, na formalnosti 
mnogo ne dajete i formalne usluge lako i rado či- 
nite. Međutim, Hrvat je u politici formalista, ma da 
je^oti sklon iracionalizmu i mistici. Kad se Hrvatu 
učini jedan formalan ustupak, onda on iz, toga ustup- 
ka povlači i izvlači sve logične konsekvencije. 1 zato 
kad su gospoda iz Udružene opozicije priznali i rekli 
Hrvatima: „Pa budite zaseban narod, budite makar i 
suveren narod! Glavno je da dođemo u kontakt, pa 
ćemo onda lako!" kad SU gospoda iz opozicije uči- 
nila taj formalni ustupak, mislila su da to nije važno. 
Ali Hrvat, po svome mentalitetu i političkoj tradiciji, 
iz tog formalnog ustupka povlači sve konsekvence, 
sve logične konsekvence: „Kad ste nam priznali da 
smo suveren narod, onda tražimo i suverenu državu!" 

Za ovaj i ovakav sporazum, za koga sam naš 
kolega g. Zdravković kaže da, u ovom vremenu, nije 
mogao bolji da se učini, što znači da priznaje da se 
je mogao, i da je trebalo, bolji da se učini, - /a 
takav Sporazum ja ne kažem da je izdaja, nego ne- 
sreća! Jer taj sporazum je, u stvari, udaljavanje od 
sporazuma; on poieneira udaljavanje Srba od Hrvata. 
Taj sporazum nas vodi u triakzam Srba, Hrvata i Slo- 
venaca. Ako je već reč 0 trializmu, mi Hrvati mogli 
smo imati trializam i u drugoj državi, možda triali- 
zam koji bi Hrvatima više konvenirao u Jednoj veli- 
koj državi no u ovoj! Taj sporazum, u najmanju 
ruku vodi u neizvesnost. To je skok u neizvesnostl Ja 
neću mnogo da se zadržavam na lome, da je Udru- 
žena opozicija tim sporazumom zabila čavao ti glaVU 
mrtvih: Gnndulića, Kačića, Čaja, Jelačića, Račkoga, 
Bogosava Mažuranića i Šupila. Ona je, na žalost, tim 
sporazumom, pucala ц leda ; nama živim hrvatskim 
unitaristima ali i aktuelnom režimu i aktuelnoj držav- 
noj politici koja hoće pravi i pošteni sporazum na 
OSnoVU Ustupaka i Srba, i Hrvata i Slovenaca, a ue 
samo srpskih  ustupaka1 

Da se približim kraju i da završim: Sta danas 
radi režim Jugoslovenske radikalne zajednice? Ofl 
— hoćeš nećeš danas stoji na braniku Ustava 
iz 1931 godinel 
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To je politička stvarnost: Ovaj režim mora da 
brani Ustav, jer bi inače morao da ide. Pa dok je 
lako, dozvolite mi, da postavim i sebi i vama unita- 
ristima sa levice jedno pitanje: Da li je dužnost 
nas unitarista da branimo taj Ustav od 1931 godine? 
Treba li režimu JRZ u toj odbrani da pomognemo 
ili da odinognemo? Ovaj režim stoji danas na bra- 
niku sporazuma, ali ne trialističkog nego unitari- 
stičkog. Zato vas pitam, gospodo: Ako državna poli- 
tika danas traži takav sporazum, sporazum na bazi 
unitarističkoj, proste države, ja vas pitam, gospodo, 
da li je dužnost nas unitarista da tu Vladu oborimo 
ili da je branimo? To se pitanje neminovno postavlja 
pred nas unitariste sa levice. Aktuelna državna poli- 
tika nije stroprocentno jugoslovenska, nije integra- 
listička, ali možemo li je mi, unitaristi, samo zbog 
toga da rušimo i obaramo?!! 

Kolega Cvetić kazao je u Finansijskom odboru: 
l činile jedanput kraj ovoj neizvesnosti! Ili nam 

dajte integralno jugosiovenstvo, ili trializam!« — 
(Josip Cvetić: Nisam kazao »integralizam«) Dobro, 
kolega! Korigovaću: »ili dajte ^ugoslovenski naciona- 
lizam ili trializam!« 

Ja se, gospodo, ne mogu da složim s g. Cvetičem. 
Kao jugoslovenski unitarista, ja ne bih nikad mogao 
da postavim ovakvu alternativu. Za mene ne postoji 
alternativa: ili unitarizam ili trijalizam. Ako ne mogu 
odmah da ostvarim sloprocentni unitarizam, ja ču 
pokušati da ga sad ostvarim sa osamdeset, sa sedam- 
deset, sa šeset, čak i pedeseljedan procenat, pa ču se 
posle starati da ostvarim i ono što u ovaj mah nisam 
mogao ostvariti. (Josip Cvetić: To več znači kom- 
promitovanje unitarizma!) Niko nikad nije više kom- 
promitovao unitarizam nego što su ga kompromito- 
vali integralistel 

Dopustite mi, gospodo, da završim. Ja sam imao 
gospodo, kuraži, neposredno, pred pad Jevtićeve vla- 
de da kažem da če njegov pad, da če pad njegove 
vlade, da bude nesreča za OVU zemlju. 

Gospodo, ta Se moja izjava interpretirala u 
pravcu kao da sam hteo da diram u prerogative, zna 
se čije. Nisam imao tu nakanu. Za svakoga lojalnoga 
čoveka bilo je jasno, da je tada iz mene govorio samo 
strali i bojazan da ne uđemo u neku nesrečif. Po 
mome dubokom uveienju, promena u 1935 godini, 
onako kako se je desila da li krivnjom g. Jevtića 
ili g. Stojadinovića?! bila je jedna nesreča. Ja sam 
to već i ranije kazao. (Jedan glas sa levice: Ostajete 
li i sad pri tome?) Provokacija je jasna, pa ipak ka- 
žem: Ostajem! Ali, ako sam tada imao kuraži da ka- 
žem da bi to bila jedna nesreča teto tako imam kuraž:4 
da i sada kažem: da bi obaranje ovoga režima, u 
ovim prilikama, ne samo ovoga režima nego i ove 
politike, bila daleko veća nesreća n€gO obaranje 
Jevtićevog režima! (Г.пгпо pljeskanje u centrumu i 
na  desnici). 

ZavrSavam, gospodo. Naišao sam nedavno na 
društvo prijatelja i rekao: »Vidite li, kako je u l-'ran- 
CUSkOJ Sotanovoj vladi dala poverenje ne samo levica, 
ne samo francuski »narodni Front«, nego i centar, čak 
i jedan deo desnice?« Na tO mi je odgovoreno: »Jeste, 
dao je poverenje i centar, dao je poverenje i jedan 
deo desnice, ali tek posle rekonstrukcije koju je iz- 
vršio šotnn, tek nakon toga što je izbacio socijaliste 
i/, svoje vlade! Kazao sam: »Ne samo posle rekon- 
strukcije, nego i ranije, dok je šotanova vlada bila 
Čisto   narodnO-frontOVSka  vlada,  glasali    su    centar   i 
deo desnice za nju. Evo cifara: п francuskoj komori. 

narodni front ima 370 poslanika a opozicija 246 po- 
slanika. Pred rekonstrukciju Šotanovog kabineta, 
znači dok je bila čista vlada narodnog fronta, Šota- 
nova vlada je dobila 499 glasova u prvom glasanju, 
a u drugom glasanju čak 511 glasova! 

Kazao mi je jedan kolega na to: »Pa, to je zato 
što se Francuska sada nalazi u teškoj situaciji!« 
Odgovorio sam mu: »Ako se Francuska nalazi u 
jednoj teškoj situaciji, to je indirektno priznanje da 
se ova zemlja pod režimom dr. Stojadinoviča ne 
nalazi u tako teškoj situaciji kao Francuska- Znači 
da je Stojadinović ipak nešto uradio za ovu zemlju!« 
1 stvarno, ako hoćemo da budemo objektivni i da 
pogledamo oko sebe, nesumnjivo da su daleko teže 
prilike u savezničkoj Rumuniji, u Bugarskoj i Grčkoj 
nego kod nas. (Živo odobravanje i pljeskanje u cen- 
trumu i na desnici). A međutim, s druge strane, ako 
je kod nas stanje desperatno i tako crno kao što ga 
opozicija hoće da prikaže, onda bi pogotovu trebalo 
učiniti ono što su učinili Francuzi centrumaši i de- 
sničari: dati poverenje ovoj Vladi, pomoći joj u 
teškoj situaciji! Kazao mi je, konačno, jedan prija- 
telj: »Mani, more! Nema komparacije između Fran- 
cuske i nas! Gde je francuska demokratija, a gde 
smo mi, koji smo Balkan!« A ja mu na to rekoh: 
»Jeste! U tome je sva nevolja da smo mi Balkan, i da 
kod nas postoji jedan poseban tip patriotizma koji 
ne odgovara ni francuskom, ni nemačkom ni čeho- 
slovačkom! U Francuskoj, gospodo, nedavno se je 
dogodilo za vlade Bluma, da je Bluni, socijalista, 
ateista, marksista, apelovao na kardinala Verdijea 
da mu pomogne kod akcije oko upisa unutrašnjeg 
zajma. 1 kardinal Verdije odazvao se apelu marksi- 
ste i ateiste Bluma. Vidite, gospodo, to je patrioti- 
zam! Ovakvog patriotizma nažalost nema kod nas 
(Odobravanje i pljeskanje na desnici). Ali ja sam da- 
nas »vo^elfrei«! Vi se Jako varate, ako mislite da od- 
mah prilazim Jerezi! Ja sam sam za sebe, ja sam danas 
bela vrana, a često sam bio bela vrana: Bio sam to 
i 1916 godine u Odesi, kada sam u dobrovoljačkom 
korpusu dobio jedan arak da ispišem podatke, o sebi, 
svoja »generalia«, te sam napisao da sam jugosloven- 
ske narodnosti. (Odobravanje na desnici) Bio sam 
onda bola vrana, bela vrana hoću da budem i sada. 
Pa kažem: U ovoj situaciji, za koju mislim da nije 
ružičasta, naprotiv da je teška, u takoj situaciji neću 
da budem manji patriota ni od Ceha ni od Francuza! 
(Odobravanje i pljeskanje u centrumu i na desnici). 
Jeste, gospodo, ja sam kao hrvatski unitarista na 
senatskim  izborima glasao za Jugoslaviju a protiv 
nezavisne Hrvatske. Zato i sada, ja ne glasam ovoj 
Kraljevskoj vladi budžet nego, glasajući u načelu za 
ovaj budžet, glasam za budžet Kraljevine Jugoslavije. 
(Dugotrajno i burno pljeskanje i ŽiV0 odobravanje 
u centrumu i na desnici). 

Potpretseđnik Franjo Markić: Reč ima Ministar 
za fizičko vaspitanje g. dr. Vjekoslav Miletić. 

Ministar fizičkog vaspitanja naroda dr. Vjeko- 
slav Miletić: Gospodo narodni poslanici, smatram 
svojom dužnošću da i kao resorni Ministar a i kao 
soko najodlučnije odbijem ovaj ničim opravdani 
napadaj   na   jugoslovensko   sokolstvo   kao   takovo. 
(( Odobravanje  i pljeskanje). 

Gospodin kolega Banić treba da zna, a on zna 
loga mnogo, da je naše Sokolstvo prije rata i kao 
Hrvatski sokoli i kao Slovenački sokoli i kao Dušan 
Silni, časno i požrtvovano odgajilo naše generacije 

TO" 
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ne samo fizički nego i moralno i nacionalno .... 
(Odobravanje i pljeskanje) . . . i da su te naše gene- 
racije mnogo i mnogo doprinele našem oslobođenju 
i ujedinjenju. (Živo odobravanje i pljeskanje). 

Gospodo narodni poslanici, takode moram da 
odbijem i onu uvredu na naše dične sokolske borce, 
za koje g. Banić tvrdi da su iznemogli i izmoždeni 
starci u upravi Sokola, na naše dične starine, koji 
iako su stari po godinama. Bogu hvala, i danas su 
i telesno i duševno zdravi. Mene je, gospodo, zbilja 
začudilo da se kolega Banić pozabavio u načelnoj 
debati sa Sokolstvom, umesto da to uradi u speci- 
jalnoj debati. 

Što se tiče Slovenije, ja sam na licu mesta kon- 
statovao činjenice i uverio se kako stvar stoji, te i 
ako tu i tamo ima grešaka i ispada braće Sokola, to 
se niukom slučaju ne sme generalisati na celokupno 
Sokolstvo. On je to mogao prepustiti braći Sloven- 
cima sa levice i desnice, koji su na terenu i koji 
bolje poznaju prilike, i oni bi to pitanje sami iz- 
među sebe lakše raspravili. 

sto se tiče proslave 1 decembra, mogu da utvr- 
dim da su Sokoli proslavili dan Ujedinjenja u Slove- 
načkoj, a u Mariboru i Celju skupa sa slovenačkim 
tantima i ostalim društvima i da nije pravljena 
nikakva razlika u tim mjestima ko slavi 1 decembar. 
Ja sam u Sloveniji dao izjavu da Sokoli svugde i 
mek moraju biti van partija i iznad svih partija. 
(Živo odobravanje). Ja sam smatrao svojom dužno- 
šću da se utoliko osvrnem na govor g- Banica i da 
učinim  ove  konstatacije.  (Odobravanje). 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, g. Banić zamolio me je da mu dam reč 
radi ličnog objašnjenja, da se objasni sa g. Mini- 
strom za fizičko vaspitanje. (Glasovi sa levice: Ne 
može da govori!) Moja je stvar kako ja nađem po 
Poslovniku i kako Pretsedništvo Poslovnik prime- 
njnje, da li ĆU mu dali reč. Međutim, ja sam zamolio 
g. Banica da po OVOJ stvari odgovori g. Ministru 
fizičkog vaspitanja kada bude ha dnevnom redu spe- 
cijalni pretres njegovog budžeta. (Glasovi sa levice: 

■ dobro!) Meni ne trebaju ni glasovi odobravanja 
ni neodobravanja, ja postupam onako kako je po 
Zakonu o poslovnom redu i kako smatram po svojoj 
dužnosti da treba da postupim. 

Pošto je vreme poodrnaklo, ja ću sa vašim pri- 
stankom prekinuti ovu sednicu, a aastavićemo je, 

im pristankom, posle podne u l časa sa 
produženjem   današnje;;-  dnevnog   reda. 

(Sednica je prekinuta u  14.15 časova). 

(Nastavak  sedniee  u   16.30 časova). 

Pretsednik Stevan ćirić: Gospodo narodni po- 
slanici, nastavljamo sednien. Reč ima narodni posla- 
nik g. dr. Dorde Marković. 

Dr. Dorde Marković: Gospodo narodni poslani- 
ci,  u prvom   redu  izjavljujem  da ĆU  govoriti  u svoje 
ime i da primam punu odgovornost za današnji 
govor. 

Otkada je počela ova budžetska debata gotovo 
vakodnevno slušamo gospodu govornike sa Iftvice 

da napadaju Kraljevsku vladu, napadaju režim, da je 
baš Kraljevska vlada kriva, šio tobož vlada neka 
anarhija u krajevima Hrvatske. Napadaju Kraljevsku 
vladu da je ona  kriva Što nije ništa poduzela protiv 

stvaranja sporazuma između dr. Mačeka i Udružene 
opozicije. Napadaju Kraljevsku vladu što je dozvolila 
i nije rasturila svetkovinu rođendana g. dr. Mačeka, 
nazivajući ga suverenim. Isto tako napadaju Hrvate 
da   tobož   Hrvati   traže   neko   cepanje   naše   države. 

Gospodo narodni poslanici, ako se samo setimo 
onoga kobnog i ljutoga krvavoga događaja koji se 
bio desio u nekadašnjoj Narodnoj skupštini,-kada su 
pale nevine hrvatske žrtve i vode Hrvata, i kada su 
Hrvati napustili Beograd sa odlukom da se više ne 
vrate nikada u beogradsku Narodnu skupštinu, a u 
koju su bili uvedeni od strane pokojnog Stjepana 
Radića, vode hrvatskog naroda, i to posle vrlo teške 
i mučne političke borbe, onda nas, gospodo, ne treba 
ni najmanje niti buniti niti zastrašivati stvoreni i 
objavljeni sporazum između dr. Mačeka i Udružene 
opozicije. 

Gospodo, treba konstatovati, da su taj sporazum 
potpisali gospoda: Aca Stanojević, Ljuba Davidović, 
Jovanović i dr. Maček, pa već same te činjenice upu- 
ćuju da se u onom sporazumu stvarno ne može 
nazirati nikakva ozbiljna opasnost za našu državu, 
jer su svi oni, potpisnici sporazuma nesumnjive) 
dobre patriote. Najmanje se sine, gospodo, za taj 
sporazum optuživati današnja Kraljevska vlada, jer 
niti je ona u tom sporazumu sudelovala. niti ga je 
izazvala. Ne ulazeći u sadržaj samoga sporazuma 
koji se može sa različitih stanovišta raznoliko tuma- 
čili moram naglasiti da nije bilo niti oportuno niti 
korisno, što su gospoda sa levice u taj sporazum, 
svom svojom žestinom uperili oštrice i time mu 
možda dali preterano visoko značenje i izražaj bes- 
predmetnom svojem strahovanju od toga sporazuma. 
Ja ne vidim u tom sporazumu ništa što bi nam imalo 
zadati budikakvoga straha odnosno pogibije, bilo za 
narod bilo za državu, nego vidim jedno, a to je 
jedino važno, da su Hrvati u tom sporazumu, makar 
kakav bio u bitnosti, dokazali da hoće ovu državu i 
da SU spremni sa srpskim narodom da stvaraju spo- 
razum. Važno je da dr. Maček posle pogibije pokoj; 
nog Stjepana Radića i drugova u bivšoj Narodnoj 
Skupštini priznaje jedinstvo države i vladajuću Dina- 
stiju, koje pitanje stavlja van diskusije pa makar da 
traži stanovite "izmene našeg unutrašnjeg uređenja 
države. 

N'aglašujem, da je sada dana mogućnost, da se 
polako pristupi unutrašnjem uređenju naše države, 
jer su i sa strane Hrvata priznate bitnosti, o kojima 
ne može biti razmimoilaženja. Priznato je, gospodo, 
tim sporazumom jedinstvo države, priznata je i Di- 
nastija i priznate su granice države. Za mene nije 
važno, kakav će se oblik dali unutrašnjem uređenju 
naše države i kakav će se tomu dati naziv, jer je je- 
dino važno samo to, da se stvori teren, baza, na kojoj 
ćemo se moći sporazumevati sa Hrvalhna na podlozi 
pune njihove ravnopravnosti i njihovoga zadovoljstva. 
Moram naglasiti, da je pok. dr. Aule Starčević, slavni 
vod   hrvatskoga   naroda,  kada  je   pisao   i  govorio  0 

nju istočnoga pitanja, naročito naglašavao, da se 
ima od slovenskih naroda na Balkanu stvoriti jedna 
država, i da mu nije slalo, kako će se ta država zvali, 
nego da mu je stalo do loga, da ta država bude de- 

kratska i lako medena, da bude u njoj svaki dr 
žavljanin slobodan i punopravan. Po mojem iskrenom 
i tvrdom ubedenju može se ostvariti puna ravnoprav- 
nost Hrvata u našoj državi i lo na osnovi najširih 
samouprava, jer se tim putem može dali i osigurali 
hrvatskom narodu u ovoj državi puna ravnopravnost. 
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Ova im se mora dati i osigurati. To i jest ono, što 
hoće hrvatski narod. 

Hrvati su imali po pisanju Francuskog pisca dr. 
Horna „Le compromis de 1869 entre la Hongrie et la 
Croatie", u savezu sa bivšom Ugarskom državom pu- 
nu svoju i državnu suverenost. Hrvatski narod je 
odmah posle sloma Austro Ugarske Monarhije imao 
svoju potpuno slobodnu i samostalnu državu, a Hrvati 
su od svoje slobodne volje u poverenju u demokratski 
srpski narod ušli u današnju našu zajedničku državu 
— Jugoslaviju, verujući, da će u njoj naći ravnoprav- 
nost, jednakost i slobodu, te sve uslove ne samo za 
svoje održanje, neiro i za svoj napredak i blagostanje. 
Međutim se po krivnji prijašnjih režima dogodilo 
protivno. (Dr. Vojislav Došen: A i današnjeg režima!) 
Hrvati su izgubili tradicionalnu svoju bansku vlast, 
koja je danas svedena na vlasi jednoga običnoga 
upravnoga činovnika, dok je nekad ban bio zamenik 
Kralja. Izgubili su svoj Hrvatski Sabor, koji je imao 
svu zakonodavnu vlast i na mestu toga su dobili i 
Banska veća.. Imali su svoju vlast sa nizom ministar- 
stava, čak šta više i svoju vojsku, domobranstvo, a 
danas nemaju ništa, (Jedan glas: Imaju sve!), jer su 
po krivnji današnjih režima posvema istisnuti iz svake 
vlasti. Hrvati se osećaju gospodarski podviaštenima, 
jer se tuže, .da se od ogromnih svota, koje oni daju 
u državnu blagajnu, takoreći, ništa ne investira na 
njihovo teritorijalno područje. 

Ko, gospodo poslanici, sve to zna, taj može da 
razume, zašto su danas Hrvati u tolikoj meri neza- 
dovoljni, pa ko ima i samo malo patriotizma trudiće 
se da učini sve i sva,, kako bi se bez štete za državu 
razlozi ovoga nezadovoljstva odstranili. Nije dakle, 
prema izloženome, Kraljevska vlada imala ništa po- 
duzeti protiv potpisanog sporazuma g. dr. Mačeka i 
Udružene opozicije, ali će Kraljevska vlada potpunim 
razumevanjem i ljubavlju poraditi da se na podlozi 
najširih  samouprava  hrvatski  narod zadovolji. 

Padali su prigovori radi proslave rođendana g. 
đr. .Mačeka u Zagrebu i nastojalo se prikazati kao 
da je ta proslava bila neka vrsta vojne smotre, pa se ■ 
napadala Kraljevska vlada zašto je uopšte dozvolila 
tu proslavu. Čudim se tim posve neumesnim prigo- 
vorima gospode sa strane opozicije. Hrvatsko se- 
ljaštvo priznaje dr. Mačeka svojim vodom, pak mu 
je htelo prilikom njegovog rođendana pokazati da ga 
ceni i odlikuje i zato je priredilo onu proslavu, koja 
je prošla u najvećem miru i redu, Hteti toj proslavi 
dati neki vojni vid nije ozbiljno, a Kraljevska vlada 
je dobro bila ocenila ćelu stvar i radi toga nije ništa 
poduzela protiv te proslave. Nije ozbiljno govoriti 
da je se tu Vlada pokazala slaba i popustljiva, jer se 
mora naprotiv reći da je se pokazala jaka i mudra. 
Pitam vas, gospodo narodni poslanici, šta bi bilo da 
je Kraljevska vlada zabranjivala onu proslavu ili upo- 
trebila oružje da se raslera onaj narod? Mislim da ne 
treba dugo na tO tražiti odgovor. Pala bi krv bez 
opravdanog povoda, bilo bi opet nepotrebnih nevi- 
nih žrtava. A šta je ona proslava šletovala Kraljev- 
skoj  vladi ili  našoj  državi? Ništa. 

Prigovaralo se sa strane gospode iz opozicije da 
u Hrvatskoj vlada anarhija, a da Kraljevska vladi 
protiv toga nije ništa poduzela. Ja, gospodo, dobro 
poznajem hrvatske krajeve i narod, pa moram nagla- 
siti da je savršena neispravnost kada se govori o to- 
božnjoj nekoj anarhiji u hrvatskim krajevima. Narod 
je tamo odlično organizovan, te drži savršen mir i 
red. Istina je da se je bilo našlo ovde-onde pojedinaca 
koji  sn  nedozvoljeno sa javnih  ureda skidali pločice 

sa državnim grbom, ali su te pločice sa istim grbom 
u najvećem miru i redu opet uspostavljene na svoje 
mesto. Ko može optuživati Kraljevsku vladu za ona- 
kve pojedinačne ispade pojedinaca? Treba u interesu 
ove države otvoriti oči i istini pravo pogledati u 
lice, pa preduzimati sve i sva da bi se Hrvati zado- 
voljili, jer je njihovo zadovoljstvo životna potreba 
naše države, a ujedno i najsigurnije jemstvo za oču- 
vanje, odbranu i napredak naše države. 

Gospodo narodni poslanici, ja tvrdim da je još 
uvek otvoreno hrvatsko pitanje, a naša Narodna 
skupština krnja, jer nema u njoj pravih zastupnika 
hrvatskoga naroda. Zato nije kriva današnja Vlada 
nego krivim zato predašnje režime koji nisu shvaćali 
problem i biće naše države i nisu nastojali da rese 
nas unutarnji politički odnos. 

Predašnji režimi, koji su se osiguravali u vlasti 
stvaranjem krutoga centralizma na svim područjima 
narodnoga života izazvali su hrvatsko pitanje, a nisu 
ni najmanje pokazivali niti volje da to pitanje i rese. 

Gospodo, hrvatsko pitanje je pitanje delotvorne 
ravnopravnosti srpskog, hrvatskog i slovenačkog 
naroda u našoj državi, jer je oni sačinjavaju i svaki 
od njih ima puno pravo tražiti, da se u toj njihovoj 
državi na delu provede potpuna njihova ravnoprav- 
nost na političkom, ekonomskom, fjnansijskom i na 
prosvetnom polju. Naravno i na vršenju vlasti u dr- 
žavi, jer je to bitna oznaka ravnopravnosti. Država 
nije neki fantom izvan naroda nego je ona tvorevina 
naroda, koji u njoj živi, koji je stvara i izdržava, 
koji je brani i mora je braniti pa i svojim životima, 
radi svojega samoodržanja i blagostanja. 

Zato, gospodo, imaju svi narodi i pravo da traže 
da država podjednako služi svima njihovim životnim 
potrebama i interesima, da svi oni ravnopravno sude- 
luju u njezinom vodenju i upravljanju, kako bi njiho- 
vi životni interesi na svima linijama njihovog života 
bili ravnopravni i delotvorno zaštićeni i osigurani. 

Sve ovo nisu razumevali predašnji režimi, ili nisu 
hteli razumeti, pa je usled toga i iskrslo hrvatsko 
pitanje, pošto se u preteranom centralizmu Hrvatski 
narod našao podvlašćen, jer se nije vodila dovoljna 
briga o njegovom duševnom, telesnom i imovinskom 
integritetu, jer je nad svim linijama Hrvatski narod 
bio potisnut od vlasti, pa nije mogao ni steći osećaj 
da je ova zajednička država i njegova. 

Državni poslovi u bitnosti vodili su se sa tesnog 
gledišta negdašnje male Srbije, pa je to moralo do- 
vesti flo sukoba sa psihom hrvatskog naroda, koji 
je čitav prožet duhom pravice za koju su se neod- 
stupno uvek i u svim prilikama Hrvati znali boriti, 
da bi je očuvali. 

Gospodo narodni poslanici, slobodan sam napo- 
menuti, da treba poznati ogromnu vrednost Hrvata 
za našu zajedničku državu, jer nema prave veličine 
naše države dok ne bi svi njezini državljani mogli 
svojom ćelom snagom i svom svojom ljubavlju pora- 
diti na njenoj konsolidaciji na njezinom' razvoju i 
njezinom snaženju, a što može biti samo onda, ako 
budu u našoj državi svi oni jednako ravnopravni i 
budu ravnopravno sudelovali u njezinom vodenju i 
U njezinoj vlasti, te tako delotvorno saznali i osetili, 
da je Jugoslavija i njihova država. (Radivoje Nikolić: 
Dobro je ako svi iz Jercze tako misle!) 

I Hrvati i Slovenci hoće u vlastitom svom život- 
nom interesu ovu državu, hoće da bude ona što moć- 
nija i uglednija, ali oni hoće da budu u toj državi 
potpuno ravnopravni, da im u državi bude osiguran 
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njihov udeo u vlasti, a tim puteni da bude osiguran 
i  njihov duševni, telesni i imovinski integritet. 

To isto hoćemo i mi. I mi tražimo punu ravno- 
pravnost srpskog, hrvatskog i slovenačkog naroda, 
jer znamo i verujemo, da će Hrvati i Slovenci, kada 
bude ona na delu provedena biti najjači i najpožrtvo- 
vaniji branitelji Jugoslavije. (Radivoje Nikolić: Samo 
neka Stojadinović stavi potpis na sporazum!) 

Hrvatsko pitanje je problem ove države, pa se 
mora pristupiti njegovom rešavanju ozbiljno, stvar- 
no i sa punim poverenjem . . . (Dr. Branko Kalember: 
Mnogo ozbiljnije nego što ti misliš!) . . ., u tradicio- 
nalno poštenje Hrvata . . . (Dr. Vojislav Došen: A ne 
u Brezicama jest; ručak!) . . ., da bi se kod njih moglo 
steći poverenje, koje je uslov svakog sporazuma pa 
' snage i veličine ove države. (Dr. Branko Kalember: 
Pitaj Hrvate šta misle o tebi!). 

U tom cilju potrebno je spremiti kao prvi uslov 
predradnje stvaranja sporazuma, zakon o najširim 
samoupravama, koji bi imao da u našoj državi pro- 
vede potpunu ravnopravnost i koji će dati prilike i 
Hrvatima i Slovencima da ravnopravno sa Srbima 
neposredno sudeluju u vlasti. 

Isti tereti i ista prava za sve je onaj znak, u kome 
će se snaći srpski, hrvatski i slovenački narod, da bi 
većinom svoje velike životne snage i sposobnosti 
stvorio od Jugoslavije najveću i najnapredniju drža- 
vu Srednje Evrope i Balkana. 

Ja sam, gospodo narodni poslanici, uveren da da- 
našnja Kraljevska vlada dobro radi za narod i državu 
i da će u najskorije vreme svojim uspešnim radom 
doneti i unutarnju konsolidaciju naše države. Zadovo- 
ljan narod, čvrsta io država. Stoga izjavljujem da 
6u glasati za budžet. (Pljeskanje na desnici i u cen- 
f rumu). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima izvestilac ve- 
ćine g. Dr. Jure Koce. 

Izvestilac većine dr. Jure Koce: Gospodo na- 
rodni poslanici, ja ĆU najpre kao izvestilac, iako mi 
je dužnost da govorim o budžetu, govoriti o poli- 
ličkim pitanjima, pa ću na kraju da dodirnem i pri- 
vredna pitanja, a onda ĆU proći i na sam budžet. 

Mi smo u ovoj budžetskoj debati više puta čuli 
od strane opozicije da je dr. Korošec u Sloveniji 
federalista  a U Beogradu  unitarista. 

Gospodo narodni poslanici, dr. Korošec nikada 
nije bio federalista nego je bio nvek samo za samo- 
uprave. (Dr. Vojislav Došen: Autonomista!) 1 Stojan 
Protić je Isto tako bio za samouprave kad se išlo 
za tim, da se donese Vidovdanski Ustav i to je argu- 
mentisđo time, da će u slučaju da se mede centra- 
lizam biti posledica ta, što će delovati takozvana 
centrifugalna sila dok će U slikaju ako se medu sa- 
mouprave delovati ka Beogradu, dakle mesto centri- 
fugalne  sile  delovaee  centripetalna sila. 

Gospodo narodni poslanici, mi nikada nismo bili 
za tri knee na jednome posedu, nego smo nvek bili 
za jednu kuću, a u loj jedinstvenoj kući, i Slovenac 
Srbin i llrvat da ima svoj stan, kako je pravo i kako 
on voli. Inače biče i ostače jedna knea, jedna jedin- 
stvena Jugoslavija. (Pljeskanje na desnici Mirko 
(Irošević: Lepo govoriš, ali Korošec ne misli tako!) 

Gospodo narodni poslanici, nemojte stvarati pro 
Nem onde gde on ne postoji, jer taj problem koga vi 
postavljate U stvari ne postoji. Gospodo narodni po- 
slanici, u ovoj budžetskoj diskusiji i u Finansljskom 
odboru pa i u plenumu Narodne skupštine, čuli smo 
više   puta   reči   pop   Korošec,   dr.   Korošec,   Vatikan 

komanduje itd. Gospodo narodni poslanici, ovakav 
način razgovora izbacile su sve države, samo je kod 
nas ostao ovaj srednjevekovni rečnik. To nije do- 
stojno za ovaj visoki Dom. Ja ovde kažem da žalim 
što nijedan od gospode opozicionih poslanika nije 
prikazao jedan lep slučaj iz istorije koja nam potvr- 
đuje da su katolici dobre patriote, i da katolici u po- 
litičkim stvarima ne dopuštaju, da im se komanduje 
ni od koga, pa ni od Vatikana. Gospodo narodni po- 
slanici, da vam kažem jedan primer iz vremena Bis- 
markovog. Za njegovo vreme postojala je u NemačkoJ 
kulturna borba. N'emačke katolike vodio je poznati 
Vindhorst. Ta borba katolika na kraju krajeva išla 
je na nerve Bismarku pa je on jednoga dana rekao 
da će maloga Vindhorst a strpati u džep, našta mu je 
Vindhorst rekao, da će onda u džepu imati i više 
pameti nego u glavi. Ta kulturna borba se nastavila 
i dalje, tako da je dosadila Bismarku pa se on jedan- 
put obratio Papi Leonu XIII i zamolio ga da utiče na 
nemačke katolike da budu umereniji u svojim zahte- 
vima. Vindhorst je bio dobar katolik, ali je odgo- 
vorio da u verskim pitanjima katolici slušaju Papu, 
a U političkim stvarima neće da slušaju Papu već će 
da nastave borbu za ono što im je potrebu:;. Gospo- 
din dr. Korošec je dokazao, da je on Jugoslovenski 
Vindhorst, da je on iskren i beskompromisan kad se 
radi 0 interesima ove zemlje. 

Ja mislim, gospodo narodni poslanici, da je u na- 
5oj Istoriji mnogo veća i značajnija uloga g. dr. Ko- 
rošca, nego što je bila samoga Vindhorsta u Ne- 
mačkoj. Л kako bi drugačije moglo i biti kad u 
našoj državi ima oko 5 miliona katolika? Ako bi nji- 
ma komandovao Papa. ili ako bi postojala mogućnost 
da im komanduje neko drugi, onda ne bi mogla da 
postoji Jugoslavija. A Jugoslavija postoji jer ima 
patriota, između katolika. Muslimana i pravoslavnih. 
(Jedan glas sa levice: Ali dr. Korošec ne pretslavlja 
svih 5 miliona katolika!) Pa jedan poslanik iz opo- 
zicije je rekao da dr. Korošec hoče da pretstavlja svih 
5 miliona katolika u Jugoslaviji. Ako hoćete da vagate 
rad dr. Korošca onda vas molim da budete objektiv- 
niji jer inače je to žalosna stvar, da ne poznajete 
njega i njegov rad. Budite objektivniji pa kad me- 
rite i ocenjujete njegOV rad vi metnite na vagu i po- 
zitivne strane njegovoga rada. Treba da znate da je 
dr. Korošec u Bečkom Parlamentu branio srpske 
pravoslavne sveštenike, pred Austro-Ugarskom mo 
narhijom tako junački i dobro, kako nije niko. 

Da, g. Sonkup, Pretsednik Cehoslovačkog Senata, 
socijal-demokrala, koji je bio ovde za vreme zase- 
danja Interparlamentarne Male Antante, evocirao je 
ovu veliku ulogu g. Korošca, rekavši da je dr. Korošec 
tražio i ZV) svetu BOŽJU na Austro-Ugarsku monar- 
hiju zbog progona srpskog pravoslavnog svešteustva. 
[Odobravanje u centrumu • na desnici). Neka bi i u 
analima  ove  skupštine  to  takode bilo  zabeleženo. 

Gospodo narodni poslanici, jedan od opozicionih 
govornika rekao je, da su slovenačk', žandarmi psovali 
Srbima majku. Gospodo, to pogotovu nisu bili Slo- 
venci. 1 ako mi imamo dosta loših osobina, mi Slo 
venci ove zaista nemamo, i Io Slovenci nisu mogli 
da rade. 

Sada ću, gospodo, da vam iznesem jednu malu 
sličicu. Opozicioni poslanik g. Ješa Protić rekao je da 
smo mi Slovenci dobili iz. Beograda 63 miliona dinara 
/a sanaciju našeg zadru^arstva. To je rekao i jedan 
drugi gospodin. Išlo tako čitali smo u »Jutru da Će 
ovih  63  miliona  dinara   da  plati  poreznik.   1/  OVOga 
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vidite poglede unitarističkog shvatanja g. Jese Pro- 
tića, kao i shvatanje »Jutra«. Jeste, gospodo, dobili 
smo 63 miliona dinara. Ali ako ko ovo bude čitao u 
novinama u Beogradu, reći će: »Slovenci opljačkaše 
Beograd za 63 miliona dinara«. Na drugoj strani ko 
bi čitao »Jutro« mogao bi reći: »Beograd nije ništa 
dao Sloveniji«. Međutim stvar stoji ovako: Mi smo 
dobili 63 miliona dinara zajma za sanaciju i likviditet 
našeg kreditnog zadrugarstva. (Dr. Vojislav Došen: 
Ko je dobio?) Svi. I na to ću vam odgovoriti. Mi smo 
dobili 63 miliona dinara za sve. Takode »Zveza slo- 
venskih zadruga« može lombardovati seljački portfelj 
u iznosu 142 miliona dinara i isplatiti članovima nji- 
hove uloge na štednju, koji iznose 22 miliona dinara. 
T?me je postignut likviditet »Zveze slovenskih za- 
druga«. 

Sto se tiče samog sanaclonog kredita »Zveza slo- 
venskih zadruga« ga nije ni tražila, jer ima aktivan 
bilans. Ali, gospodo, stvar nije u tome. Stvar je u 
tome da je bila dužnost države da priskoči u pomoć 
zadrugarstvu. 

Gospodo narodni poslanici, kada je 1931 godine 
naišao veliki val nepoverenja koje je postojalo već 
od 1929 godine, unutra preko Amerike, Engleske, Ne- 
mačke, Čehoslovačke, Austrije ka nama, onda su bili 
na primer šalteri Nemačkc banke D.D. zatvoreni samo 
14 dana, pošlo je Nemačka mobilisala tolika sretstva 
da su Banke bile opet otvorene. Čehoslovačka Repu- 
blika je votirala odnosno mobilisala oko 2 milijarde 
i spasla novčarstvo ч Čelioslovačkoj. 

Mala Austrija je donela t.zv. Kreditanstaltgesetz 
da pomogne i spase novčarstvo. Samo se kod nas ra- 
dilo jio principu skršfcnih ruku: sedimo i čekajmo. 
Gospodo, istina je, da smo mi imali stanje t.zv, otseva 
svetske krize ; da smo osećali posledice te svetske 
krize, ali s druge strane isto je tako istina da smo mi 
imali t.zv. jugoslovenski specifikum u toj krizi, da smo 
imali naše novčarstvo potpuno stropoštano, zbog 
totra, jer se nije pokušalo ništa da uradi. To je bila 
velika mšna bfvšee; režima ma koliko on eovorio da 
je nešto učinio, i da bi kod nas bilo još lošije da nije 
ništa učinio. Ja ĆU da iznesem još iedan konkretan 
dokaz: da se kod nas sa ПОП.ППП.ППП ili možda i još 
mantom sumom moglo blagovremeno da soreči kata- 
strofalno sledivanje novca i zatvaranje Šaltera kod 
naSih novčanih zavoda. Ako je danas Kraljevska vlada 
tome doskočila, onda je to samo dokaz da je Vlada 
izišla na krai sa ovom specifično jueroslovenskom kri- 
zom i tako krenula u pravcu pobolišania. Ma koliko 
se kritikovalo. istina le, da nijedna Vlada nije toliko 
učinila za пабее seljaka kao baš Vlada gr. Milana Sto- 
jadinovića. ako se- vodi računa o faktičkim moguć- 
nostima. 1. eroepodo. oni isti koji su nas zhoe reSa- 
v.-mja pitanja seljačkih dubova nazival' erobarima 
zadrtigarstva, ti isti danas vide da se ide ka pobolj- 
šanju zadrugarstva. 

Gospodo narodni poslenici, mi smo u ovoj Skup- 
štini i ove godine više puta čuli da se nama Iz Jugo- 
slovanske radikalne zajednice U Slovenačkoj preba- 
cuje da smo protivdržavni i protivnadonalni. Go- 
spodo, ju se namerno nisam koristio pravom koje mi 
ie dato po Poslovniku, naročito Zibog toga jer žalim 
što se uopšte takve stvuri dešavaju i žalim Sto moram 
na takve stvari da Odgovorim. Gospodo narodni po- 
sj.iniei. n centralnom Parlamentu se nvek pere veš 
pokrajina, ali to može da bnde do izvesnili granica. 
Gospodo narodni poslanici, nemojte smatrati da Slo- 

venci to odobravaju. Ja smatram da će 99.9% Slo- 
venaca kazati da osuđuju takav postupak. Gospodo 
narodni poslanici iz J.N.S., nemojte govoriti da je 
većina Slovenaca protivdržavna i protivnacionalna, ja 
kažem da smo mi svi Slovenci dobri Jugosloveni, jer 
mi svi znamo da mi, moramo živeti svi u ovoj zemlji 
i da moramo raditi za dobro ove zemlje. Nama Slo- 
vencima podjednako kuca srce za svaki pedalj ove 
zemlje, pa bilo to kod Dojrana ili kod Triglava. A to 
značii, da smo istinski Jugosloveni a ako hoćemo da 
radimo na uređenju naših unutrašnjih prilika, to je 
ne samo naše pravo, nego i naša sveta dužnost. 

Dakle gospodo, može da bude samo diskusija o 
tome ko je bolji Jugosloven. Ja moram da priznam 
da su gospoda iz slovenačke opoz;cije bolji Jugoslo- 
veni na recima, a u faktima ne. Oni navode konkretne 
primere, a mi bismo im na svaki takav konkretni 
primer mogli da navedemo drugi primer i na svaku 
njihovu inkriminaciju da navedemo drugu inkrimina- 
ciju. Oni kažu na terenu da su unitaristi . . . (Žagor 
i prigovori sa levice). Ja sam obrazložio da smo mi 
za jednu jedinstvenu Jugoslaviju ;i za jednu kuću, a to 
je različito od tri kuće na jednom posedu. (Dr. Voji- 
slav Došen: Jeste li za autonomiju?) Gospodine, ja 
sam tačno opredelio naše stanovište. 

Prefsednik Stevan Ćirić: Molim vas, gospodo, ne 
upadajte u reč g. govorniku, vidite kako on lepo go- 
vori u slobodnoj reči. 

Dr. Jure Koce (nastavlja): Gospodo, sada se 
kaže da su unitaristi, međutim na terenu k?.d se radilo 
o opštinskim izborima onda su oni po čitavoj Slove- 
načkoj delili slike ljubljanske bolmce iz kojih se vidi 
kako pet bolesnika leže na jednom krevetu. Istina je, 
gospodo, da je to sramota, takva bolnica je skanda- 
lozna, ali oni imaju najmanje moralne legitimacije da 
nam to prebacuju, jer su imali to Ministarstvo 6 go- 
dina u rukama. Ministar g. Cvetković je s pravom re- 
kao, da je sramota što su Slovenci imali to Ministar- 
stvo 6 godina. 

Gospodo, mi smo juče čuli da je kod nas jak 
inostrani kapital, a ja kažem da nikada taj kapital 
nije bio jači i da nikada nije bila veća najezda stra- 
naca nego baš za vreme J.N.S. režima. Gospodo, ja 
sam imao prekjuče sreću da govorim sa jednim ge- 
neralom, koji mi je kazao sledeće: pre tri godine 
zamolio me je moj rođak koji ima jednu Poljkinju 
za ženu za državljanstvo njegove žene. Međutim pod 
bivšim režimom to se mje moglo dobiti i ako sam 
slučajno u Zagrebu sreo jednog Jevrejina koji je 
kazao: »Rs gibt hier ganz neue Ervverbsmoglich- 
keitcn«, a koji je svega tri nedelje bio u Zagrebu 
i već dobio državljanstvo. E, sad pod režimom Mi- 
n'stra unutrašnjih poslova g. Korošca sad je iz os- 
nova to izmenjeno i nema više državljanstva stran- 
cima i Jevrcjima. To je poznato, gospodo, to je 
jedna činjenica. 

Gospodo poslanici, na drugoj strani mi znamo 
da se kod nas od strane J.N.S. vodi t.zv. agitacija 
lobož. zato što je Skoplje dobilo 60 miliona dinara 
za podizanje slanice. U stvari ono dobija oko 15 mi- 
liona dinara. 

Gospodo, ja nisam protiv toga. Naprotiv, ja 
sam u načelu da svaki dobije ono što mu treba, tako 
da se naša zemlja podigne organski po svima kra- 
jcvina. Moja je koncepcija, i smatram da se i svima 
drugim pokrajinama da što im je potrebno, kako 
bi naš organizam bio jači, tako da pokrajine imaju 
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jači kapacitet, ali isto tako tražim da se i nama da 
što je nama potrebno. Navešću jedan konkretan slu- 
čaj. Ako uzmete u ruke »Jutro« videćete da sam ja 
od^ovorO u »Slovencu« jedanput i ustvrdio da je 
nesumnjivo pruga Černomelj—Vrbovsko, važna sa 
gledišta tranzitnog i državne saobraćajne politike i 
da će se sigurno početi graditi. Međutim, gospodo, 
»Jutro« piše: Gradit će se železnice kao što je že- 
leznička pruga Cačak—Dcboj—Banja Luka, za koje 
je već zaključen ugovor sa Srednje evropskm dru- 
štvom, a o gradnji železnice Černomelj—Vrbovsko 
nema ni govora. Međutim, gospodo, to nije istina, 
za prugu Doboj—Banja Luka nije sklopljen zajam 
sa Srednje evropskim društvom, međutim, istina je, 
da se od strane Vlade ozbiljno tretira pitanje izgrad- 
nje pruge Černomelj—Vrbovsko i da je dato obe- 
ćanje da će u toku ove budžetske godine doći do 
ostvarenja ove pruge. 

Gospodo, kad bih hteo još dalje da idem, onda 
bih morao da navedem mnogo takvih slučajeva, ali 
ja neću to da činim jer nema smisla, no kažem, 
ostavimo ove efemerne stvari i prepirke i skupimo 
se i sjedinimo svima našim snagama za dobro ove 
države. 

Gospodo, uvek se govori o slovenačkom kleri- 
kalizmu. Mi kažemo da smo u Jerezi, a oni kažu, vi 
ste slovenački klerikalci. Pa, gospodo, uzmite da smo 
zaista slovenački klerikalci. Gospodo, u čemu je 
stvar? Sudbina slovenačkog nareda životno je po- 
vezana sa našim sveštenstvom, i ja kažem da slove- 
načkog naroda ne bi bilo da nema sveštenstva. Go- 
spodo, dok je Episkop dr. Antun Slomšek spasao 
Štajersku, Episkop Bonavantura Jeglič poznat je po 
radu za Jugoslaviju, pa gospodo, dr. Janez Krek 
neosporno je najveći Jugosloven. Sta je on kazao 
kad je otišao na teren i uzeo plug u ruke kao čovek 
koji radi za malog čoveka i žrtvuje se? Sta je on 
kazao U Ljubljani? Gospodo, ako nećemo da pora- 
dimo na pojačanju egz'stencije maloga čoveka, ni 
vrapci na krovovima neće da zacvrkuću za nama. 
Prema tome, gde je rundamenat slovenačkog kleri- 
kalizma? Fundaraenal je u radu na podizanju seo- 
skog malog čoveka i na stvaranju zadruga koje štite 
maloga čoveka. 

Gospodo, treba, ako me opet izazivate da od- 
govorim na još jednu stvar na koju nisam hteo da 
odgovaram. Gospodo, u Zemaljskom ljubljanskom 
saboru 1905 do 1908, u ono doha kada smo mi imali 
U Zagrebu srpsko-hrvatsku koaliciju, onda u Lju- 
bljani revers de la medaille, imale pravu koaliciju 
medu Nemcima i bivšim liberaldma-naprednjacima. 
Protiv koga? Protiv »Slovenačkih kler kalaca« . . . 
(Milnn Mravlje: Ti su sada svi u Jerezil) 

Pretsednik Stevan ćirić:>Gospodin Mravlje, mo- 
lim da ne upadate u reč. 

Dr. Jure Koce (nastavlja): Nisu, gospodo narodni 
poslanici, uzmimo samo jedan princip, uzmimo samo 
jedno, fmamo i OVde mnogo činjenica koje to po- 
tvrđuju. Gospodo, ja neću da govorim o strancim.1 
i stranom kapitalu u Sloveniji i odnosu J.N.S. \ko 
me budete izazvali, onda ću morati i 0 tome d i go- 
vorim ali da kažem samo to, da ste u Kočevju, u 
nemačkom gradu pobedUi zato, što ste se kod iz- 
bora udružili sa Nemcima. 

Gospodo, da vam kažem o slovenačkom svešleu- 
stvu jednu Interesantnu stvar, koja će vam pokazati 
kako smo mi, odnosno naše sveštenstvo, zaista jugo- 

slovensko. Gospodo, u čemu je stvar? Stvar je u 
tome, da su u sveštenike odlazili samo seljački si- 
novi, a seljački sinovi su bili sveži i po inteligenciji 
jači pa su onda oni bili pozvani kao duhovni vodi. 
Najjači genij1 medu njima, i kolikogod su Slovenci 
imali velike muževe, oni su svi izašli iz seljačkih 
kuća. A tada smo imali u varošima i varošicama au- 
strijski-purgerski liberalski mentalitet. Kada smo mi 
seljački sinovi pošli u gradove onda se na nas gle- 
dalo po strani kao na seljake. Jednak i,3 bio va- 
roški elemenat nemački i naš varoški elenienat t?ko 
zvani naprednjački. Jedini koji su ostali verni svome 
narodu bili su ovi seljački sinovi, koji su se kao sve- 
štenici vratili natrag u narod i za narod radili, pa 
prema tome samo u pozitivnom radu treba tražiti 
njihovu jačinu i na taj pozitivni rad se može odgo- 
voriti pozitivnim radom, a ne jaukanjem da kroz 
centralizaciju u provinciji manjina vlada nad ve- 
ćinom. 

Da vam kažem nešto drugo. Nikolaj Velimirović, 
žički vladika, i§ao je 1916 srodine u Sjedinjene Ame- 
ričke Države da tamo traži pomoć za Srpski crveni 
krst. 

Gospodo, on je u Pitsburgu održao jedan veliki 
zbor i na njemu je između ostaloga kazao i ove lepe 
reči: Ako su suze vino anđela, svi anđeli moraju da 
budu u Srbiji, jer se sve suze i svi bolovi nalaze1 U 
Srbiji. On vam, gospodo, može potvrditi da je kato- 
ličko sveštenstvo u Americi bilo to, koje je kazalo 
da nas vera ne može deliti kad se radi na tome da 
Hrvati i Slovenci pridu jugoslovenskoj liniji i državi, 
Pa molim vas, gospodo, da se i ovo što sada čujete 
eskontira na pravi način. (Burno odobravanje i 
jil ješka nje). 

Pa, gospodo, i sam Vilzon slao je jednog ame- 
ričkog majora iz Crvenog Krsta, koji je po narod- 
nosti naš Slovenac, Franc Jager, na solunski front. 
gde se, kap dobr-ovollac u srpskoj vojsci, borio i nie- 
gov rođeni brat. 1 još nešto da vam kažem, gospodo. 
Posle majske deklaracije koju je u Austrijskom par- 
lamentu pročitao dr, Korošec 30 maja 1917, posle te 
deklaracije održan je ogroman zbor u Americi. Od- 
mah posle te deklaracije Inspieler, nećak svežtenika, 
doneo je naročitim putem OVU deklaraciju i predao 
je jugoslovenskom odboru u Londonu, i to je tele- 
grafski saopšteno u Americi. Odmah sedam dana posle 
toga, održan je ogroman zbor u Americi i od tada SU 
svi naši Amerikanci znali potpuno o čemu se radi i od 
tada su sve više odlazili na francuski front. Niih je 
posle toga bilo mnogo tamo, pa medu njima i dva 
moja bratanca, sinovi od moga ujaka. Jednoga dana 
dobili smo jedim ceduliiru ne znam ko nam ie istu 
poslao, u kojoj ie stajalo: dva sina vašega ujaka bore 
se na francuskom frontu za vašu slobodu. Ta je ce- 
dulja bila na enerleskom jeziku, koji ja onda nisim 
poznavao, pa sam dao da mi se to prevede. Posle l"":l 

sam kazao da ću i sam da naučim engleski, pa sam 
lako i uradio. 

Cospodo, majska deklaracija ,i ako se i danas, 
sa po neke sirane osporava njen značaj, ona je jedna 
velika epopeja svih nas Slovenaca. Ta majska dekla- 
racija po SVOme postanku nije nikakav specifikum 
slovenački. Ona je Jugoslovenska. Dr. Korošec je nju 
pročitao u Austrijskom parlamentu kao pretsednik 
juvoslovensko;'- kluba, kao pretstavnik bivših au- 
strijskih Srba, Hrvata i Slovenaca. Pa, ipak, gospodo, 
ta deklaracija ima naročiti značaj za Slovence zbov 
toga, što je medu njima naišla na najveći odjek, jer 
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je zatalasala sva mesta u Slovenackoj, jer su naše 
žene i devojke bez razlike partija i pripadnosti sku- 
pile dve stotine hiljada potpisa, i time postavile naj- 
lepši spomenik naše političke historije. Jer iako smo 
mali, i dotle politički skoro i nepoznati bili, mi smo 
ipak time dali dokaza o svojoj političkoj zrelosti i o 
svome pravu, da medu ostalim slobodinm narodima 
kao samostalni egzistiramo. 

Gospodo narodni poslanici, ova Majska deklara- 
cija imala je za posledicu da su se održavali veličan- 
stveni zborovi i da su na tim zborovima ljudi davali 
izraza i oduške onim idejama i recima koje su bile 
izložene u Majskoj deklaraciji. 

U čemu je, gospodo, najveća zasluga Majske de- 
klaracije? U tome da je ona pripremila naš narod, 
bez razlike partije i pripadnosti, na ove. istoriske do- 
gađaje jer je poznato, gospodo, da je Pašić na Krfu 
poručio da Slovenci i Hrvati, koji su u Austriji, imaju 
sami da se izjasne hoće li ili neće u sastav Jugosla- 
vije, odnosno ove današnje države. Ja sam vam već 
kazao da je dr. Korošec tu deklaraciju napravio kao 
mandator svih Jugoslovena habsburške monarhije, 
nrema tome sporazumno i sa Srbima i Hrvatima kao 
i u sporazumu sa pretstavnicima svih slovenačkih po- 
litičkih partija. 

Međutim, gospodo, treba da gledamo na duh 
Majske deklaracije, a duh Majske deklaracije jasno 
je da je zaista u svojim posledicama težio za stvara- 
njem današnie države. Jer. srospodo, ne srne se zabo- 
raviti ni to da ie Majska deklaracija bila odmah pre- 
vedena na sve jezike i poslata u države Velike An- 
tante i Amerike i da je pri tome istaknuto da je dr. 
Korošec kazao da je to naš minimum. Ali gospodo, 
lo§ važnije je to da su naši ljudi radili sporazumno sa 
Česima i da su već onda, novembra 1917 codine, dali 
ponnva još jednu deklaraciju. Na kraju krajeva, 
s obzirom na ogromno oduševljenje, koje je zboz 
toefa zatalasalo narodne mase u Austriji. Austrija je 
zabranila održavanje zborova i skupljanje potpisa u 
narodu. 

Kao šio sam napomenuo, gospodo, najvažnije je 
pri (ome da treba gledati na duh koji je vladao u 
Majskoj deklaraciji. I faktički njeno istorisko zna- 
eenje je u tome da smo mi time pokazali nepoko- 
lebljivu veru za stavljanjem samostalne države. Maj- 
ska deklaracija bila je nesumnjivo deklaracija za 
stvaranje ove sadašnje države obzirom na sve što je 
se događalo, (Graja na levici). Molim vas. gospodo, 
malo strpljenja, ja en vam to i dokazati. Poznato je 
da je na Krfu pokojni Pašie izjavio da Englezi traže 
da se Srbi i Hrvati iz Austrougarske monarhije iz- 
jasne jesu li za ovu državu, i tada je Gregorin izradio 
memorandum u kome se kaže da sn rekli i dr. Ko- 
rošec i dr. Krek da je to minimum naših zahteva. Ta- 
da su i u Americi, kao što sam kazao, držani oni 
veličanstveni zborovi na kojima se govorilo da su to 
zahtevi za osnivanje samostalne Jugoslavije. 

Ja bih mogao da vam  navedem još   jedan slučaj 
n prilog toga. l' knjizi „Dobrovoljci u Jugoslaviji" 
koju imale ovde n Biblioteci Narodne skupštine imate 
napisano da je šuSterčiĆ došao u fivajcarsku i da je 
po nalogu fmmbiea i Pašića Ernest Klnlej poeetio 
ŠUŠterčtĆa i onda o tome piše sledeče: „Kad sam do- 
šao ц hotel... tamo me je čekao Suštcrčić i kad sam 
kazao da ostajemo na 'vananslriskom rešavanjn ju- 
goslovenskog lutanja onda se je njegova gospoda 
digla i kazala: kao naši mladi kod kuće. Tada je 
šušterčić očima ošvrkao na svoju ženu neka ćuti na- 

šta kaže Ernest: „Mada mi misija nije uspela ipak 
sam doneo jednu veselu vest za moje mandatore da 
se i na domu radi na stvaranju Jugoslavije kao i 
ovde.." A to „na domu" i „mladi" odnosilo se i zna- 
čilo je dr. Korošec i Krek. Šta, međutim, znači ono 
»Vesela vest za mandatore«? Vesela vest za manda- 
tore znači to da je Pašić dobro znao da su veliki dr- 
žavnici Klemanso i Lojd Džordž bili protivu potpu- 
noga rascepljivanja Austrougarske, pa je bilo od ve- 
likoga značaja kako misli jugoslovenski narod i kod 
kuće. To je. gospodo, istoriska činjenica. Nesumnjivo 
je, gospodo, da je naš pijemont Kralievina Srbija 
imala najveće zasluge za stvaranje Jugoslavije ali što 
smo mi teritorijalno toliko dobili koliko smo dobili 
to je nema sumnje u nekoliko i zasluga Majske de- 
klaraciie, jer vam kažem da ne bismo imali ni Triglav, 
ni Bohinj ni Bled da nije bilo Majske deklaracije. 
(Odobravanje na desnici). 

A sada ću, gospodo, da progovorim nekoliko reči 
o samome budžetu. Sam budžet, ja priznajem objek- 
tivno, ima jedno znatno povišenje. Ali. gospodo, mene 
ne interesira toliko samo povišenje koliko odgovor 
na jedno pitanje koje je sa tim u logičnoj vezi, a to 
je ko će da snosi, ko će da plati ovo povišenje? Za 
mene je u tom pogledu merodavna izjava sr. Ministra 
finansija koji kaže da neće uvesti nove dažbine niti 
povisiti postojeće. Prema tome on oslanja svoj opti- 
mizam na samu privredu i na pojačani prosperitet. 
Gosoodo narodni poslanici, ja priznajem da se može 
analizirati kritika budžeta i da se može kritikovati, 
i da ta kritika analize može biti dobronamerna i da 
ta analiza može biti čak i subjektivno opravdana, ja 
ću ići i dalje, možda čak i objektivna. Ali analiza 
budžeta je nešto drugo, a konstrukcija budžeta je 
nešto druiro. Pravilnost analize se vidi tek unatrag 
onda, kada je proteklo doba za koje je budžet dat. 
Međutim, šta mi vidimo? Mi vidimo da je opozicija 
već dvaputa kod dva budžeta govorila da ćemo imati 
deficitarne budžete, da ćemo imati čak inflaciju i tako 
dalje. Pa, gospodo, ova Vlada je ona, koja može da 
kaže da ie nosle dugog niza godina prestao period 
deficitarnih budžeta. 

Gospodo, period deficitarnih budžeta je prošao. 
Ali, gosoodo, ja ioak ovde u načelnoj diskusiji kažem 
da apsolutno molim Gospodina Ministra finansija da 
vodi računa o sledečem. Mi smo juče čuli od profe- 
sora dr. Košića njegova razlaganja o stranom kapi- 
talu. Gospoda narodni poslanici, ja sam već u Fi- 
nansijskom odboru kazao da je Ministar finansija 
pokazao u tom pravcu dobru volju i ispravio već neke 
greške. Treba pregledati samo Finansiske zakone za 
ove dve godine unatrag u koliko se Zakon o nepo- 
srednim porezima ispravio. Međutim ja molim g. Mi- 
nistra finansija da tu stvar upotpuni i to tako, da se 
jasnim nropisima i zakonskim tumačenjima zakače 
strana društva i firme koje se služe tako zvanim 
jugoslovensklm Л, П; Gospodo, treba da se zakače 
strana društva koja se služe takozvanim jugosloven- 
sklm A. П. i jugoslovensklm inokosnim firmama, pa 
rade bez plaćanja leđnog pravednog poreza, jer se 
često noslnže imenima naših ljudi kao članovima 
upravnih odbora, kako bi izgledala zaista jngosloven- 
ska. Ova društva radi' tako da samo jedan dio pro- 
meta svog matično,!': društva pokažu kroz svoje knjige 
i samo malu dobit u vidu provizije, a najveći deo pro- 
meta se obavi preko tih domaćih društava ili firmi 
za direktan račun stranih preduzeća. Taj promet i 
tako obavljeni promet treba efikasnim zakonskim me- 
rama oporezovati isto tako kao što se čini sa priho- 
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dima domaćih preduzeća i nacionalnih društava kao 
i lojalno? strano? kapitala, jer priznajem da ima 
i lojalno? strano? kapitala. 

Zbo? to?a strani kapital neće da beži iz zemlje, 
jer će on iz jasnih zakonskih propisa znati tačno 
poresko opterećenje, i prema tome tačnu kalkulaciju, 
pa neće biti potrebno, da posuđuje imena naših do- 
maćih ljudi. Ла tvrdim i kažem, da zbo? to?a strani 
kapital neće da beži, naprotiv, on će da zna šta ima 
da kalkuliše. (Pljeskanje na desnici). 

Ла bih ovde hteo da još dam samo naročitu 
važnost na načelnu diskusiju, pa da ?ovorim o pro- 
metu stranaca. Gospodo, ja to činim zbo? to?a, jer 
promet stranaca pretstavlja naš najvažniji eksportni 
artikal. to je exportation en Invisible. Mi imamo 
samo dva komponenta naše? platežno? bilansa a to 
su naš tr?ovinski bilans i naš promet stranaca, jer 
nam emi?racija ništa ili samo malo daje. I, ?ospodo, 
promet stranaca pretstavlia jedan važan faktor za 
izvoz naših zemljoradničkih produkata iz Vojvodine 
pa je to par excellence pitanje nacionalne privrede. 
I ja molim samo konstruktora budžeta Gospodina 
Ministra finansija, ?de ?od će moći da dobije kakav 
?roš, da alimentira adekvatno i tu privrednu ?ranu, 
jer o tome treba voditi računa. Ла mu zahvaljujem 
na tome, što smo već danas na putu sanacije naše? 
hotelijerstva, jer su dva faktora, koji su stožer tu- 
rizma, a to je: dobro hotelijerstvo i saobraćaj. Ja 
smatram da će ova Vlada učiniti istorijski čin ako 
ovo pitanje reši. 

.Tuče je bilo ?ovora o kapitalu. .Ta smatram da 
se ne može kazati, da je pod ovom Vladom zaista 
zadominirao kapital u ?nibom smislu reči. Naprotiv, 
mno?o više pod bivšim režimom. Ali, ?ospodo, po- 
vodom ono? što je ?. dr. Košić kazao, da treba 
imati tehnički kapital, da treba imati strojeve i ma- 
šine, kao što se ima u Sovjetskoj Rusiji, moram da 
kažem, da ako je ?. dr. Milan Stojadinović radio na 
podizanju velikih fabrika, koje će služiti interesima 
Narodne odbrane, da je tako isto apsolutno potreban 
i kapital za našu narodnu odbrnnu. Gospodo, mi smo 
potpuno za to, da se ona industrija, koja je u di- 
rektnom interesu samo narodne odbrane, vodi tako, 
kako to interesi narodne odbrane traže. Ali mi 
imamo tu spisak industrijskih preduzeća iz ?odine 
1933 od bivše? režima, ?de se traži koncesija od 
Ministarstva za svako preduzeće makar da ima samo 
motor, recimo više od 15 konjskih sna?a. Pa, ?ospo- 
do, ja smatram i ja sam si?uran. da će ova Vlada 
poraditi na tome, da se omo?ući podizanje malih 
zanatskih i industrijskih preduzeća, pa da se takve 
dozvole daju u kompetenciju banova da se omo?ući 
or?anski razvoj sve naSe zemlje i svih naših pokra- 
jina, jer je to jedino pravilno. 

Gospodo, pre ne?o završim hoću da napomenem 
samo jednu stvar, a to je, što se tiče ukratko spoljne 
politike. 

Gospodo, ja mislim da ?. dr. Milan Stojadinović 
vodi jedino ispravnu spoljnu politiku, jer je cilj prave 
spoljne politike, da se što duže održi i za?arantiije 
mir. Kad je ?. dr. Milan Stojadinović bio u Parizu, 
onda je »Dailv Mail« najveći engleski list, koji se 
štampa u 2 miliona primeraka pisao o poseti ?. Sto- 
jadinovića Londonu. O putu, na koji je pošao piše 
sledeće: da je ?. Stojadinović nosetio Pariz, i da je 
Vlada Velike Britanije smatrala za potrebno, da ?a 
pozove, da poseti takode i London. Gospodo, en?le- 

ske novine ne može niko da prinudi nikakvim sret- 
stvima da tako pišu, pa je istina da su oni pozvali 
?. Stojadinovića neka iskoristi priliku i neka dođe u 
London. 

Ja mislim da je danas svrha en?leske politike u 
tome da se po svaku cenu za?arantuje mir u Evropi. 
Ja mislim da i ?. dr. Stojadinović isto to radi. 

Gospodo narodni poslanici, ja ću da završim. 
Govori se da se stanovništvo u Slovenačkoj udaljuie 
od ?. Korošca. Gospodo, to nije istina, naprotiv 
nje?ov u?led raste. Mno?a ?ospoda iz opozicije go- 
vore već tri ?odine da će Vlada da padne, a mi 
vidimo da je sve čvršća.'Opozicija nije predvidela 
jedno. Uopšte od oslobođenja do danas nije bilo 
Vlade da bi tri najvažnija faktora bili u takvo i har- 
moniji u kakvoj su danas. Gosnodo, ovo je dokaz da 
ova partija nije samo politička kombinacija, ne^o 
jedna or?anska formacija. (Odobravanje"). G. dr. 
Stojadinović preuzeo je tešku zadaću da kod nas 
stvori konzervativnu partiju. Po svome poreldu on 
si?urno nije konzervativac. On je bio u En?leskoi i 
Americi, u zemljama velike demokratiie, ^de se mo- 
gao da napoji duhom demokracije. Kad je došao 
ovde video je da mu fali osnova, a ta osnova ie 
skupljanje i ujedinienie konzervativnih sna?a sve- 
ukupno? naše? naroda. G. Stoiadinović se žrtvovao 
i stvorio JugOŠlovensku radikalnu zaiedniru, kao 
osnov naše? duhovnom i privredno? života kao što 
imamo u velikim zemliama demokrati ie u Engleskoj 
i Americi. Jueoslovenska radikalna zaiednica ie vHi- 
ka konzervativna partija. Ona ie odraz naše hetero- 
genosti, ali ta heterogenost liči na roditelje i decn. 
Oca i majku ne možeš da snojiš u iedno telo ali sin 
ie niihov faktički zajednički sin. On ie jedno kao 
što ćemo mi biti  jedno. (Odobravanje"). 

Gospodo narodni poslanici, ko ne noštuie du- 
hovne vode svo?a naroda, nne dostojan svo?a na- 
roda. Danas bismo hteli da živimo bržim životom. 
danas bi hteli da preskočimo sve etane jer nam ie 
izravnat put u budućnost. Međutim, život treba izži- 
veti i ne mo?u se etane tako lako preskakati TI toj 
borbi veći su on! koii se ne stide svoie prošlosti a 
ioš veći oni koii u prošlosti vide parancilu boUe 
budućnosti Mi. fospodo, nemamo mhoco takvih 
Hudi i zato Ih ne smemo rušiti. Mi nemamo autori- 
teta i nismo pozvani da sudimo iu"os!ovenski nacio* 
nalizam (ednoca dr. Korošca, ier |e on to dokazao. 
(Odobravanie  na  desnici"). 

Gospodo, kada sam inče išao na Kaleme^dan. 
a bio je lep i sunčan dan, čuo sam zvona i/ Patri- 
iaršiie i bio sam sretan. Peleno sam, to ie znnk m'ra 
i setio sam se roči veliko? Prijana 1П2П ?od. u Že- 
nevi, koji jo rekao: *A bas les fusils, & bas les mi- 
trailleuses, auiourd'hui c'est Ie jour de la Hoirc, 
le jour de la paix.« 

Danas je, gospodo, dan mira i ljubavi... (Plie- 
skanje i odobravanje na desnici)... i mi ćemo .Tu- 
?oslovenska radikalna zajednica, kao konstniktivnfl 
snaea svekolikog naroda, da poradimo za dobro 
Kralia Petra II, dobro naroda i veličinu jake, moćne 
i jedinstvene Jugoslavije. CRurno odobravanje i plje- 
skanje u centrumu i na desnici). 

Pretseđnlk Stevan Ćirić: Reč ima radi lično? 
objašnjenja ?. M:laii Ranić. 

Milan BanlĆ: Gospodo narodni poslanici, ja t>Ul 
hteo sa par reči, ukratko, da se osvrnem na izjavu 
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Ministra g. Vjekoslava Miletića, na jutrošnjoj sed- 
nici Narodne skupštine. 

Kako znate on je ustao u odbranu Sokola Kra- 
ljevine Jugoslavije. Vrlo lepo! Trebalo je to da bude, 
treba da on kao Ministar za fizičko vaspitanje na- 
roda brani Soko Kraljevine Jugoslavije. 

Ali, ja mislim, da je bilo vrlo nezgodno što je 
Soko Kraljevine Jugoslavije branio od mene, koji 
instituciju sokolstva, kao takvu, apsolutno nisam 
napao. (Povici sa desnice: Tako je!) Za mene je Soko 
Kraljevine Jugoslavije jedna dragocena institucija i 
ja sam jutros jasno i lepo rekao da tu instituciju 
treba usavršavati i unapređivati, i u koliko ima u 
njenom radu negativnih pojava — a, na žalost, u 
našem bolesnom društvu tih negativnih pojava ima 
па svima stranama pa i u Sokolu — da ih treba 
uklanjati. 

Ja sam jutros istakao jednu pozitivnu pojavu 
u Sokolstvu, naime to, kako je starosta moje So- 
kolske župe Sušak—Rijeka g. Ivan Polić, pozvao 
pred 1 decembar prošle godine sva udruženja i sve 
korporacije grada Sušaka, pa čak i »Hrvatsko srce«, 
koje je osnovala g-da Marženka Radić, kao i »Hr- 
vatsku ženu«, koja je »par excellence« ekskluzivi- 
stička organizacija, — i kako je tim pametnim ge- 
stom izdejstvovao da su svi Sušačani slavili i de- 
cembar, čak i separatiste, i postigao to, da je 1 de- 
cembar 1937 god. u Sušaku proslavljen kao nikada 
ranije, i da je, tom prigodom, formirana povorka 
od 1U.000 ljudi. 

To je bila, opetujem, pozitivna pojava, poziti- 
van postupak. 

Ali, gospodo, na žalost nije tako na svima stra- 
nama. Mene i te kako ushićava pojava jednog Milica 
kod Mostarske sokolske župe, jer to je nešto kolo- 
salno. Milić je jedini znan da Sokolstvo sasvim 
ukopča u naš savremeni nacionalni život ove zemlje, 
i ja ne mogu da imam za tu pojavu nego samo roči 
pohvale. Ali nisam valjda ja kriv da se u Sokolstvu, 
na više strana, nailazi i na negativne pojave. 

Sokolstvo, — kako sami znate, a znam i ja, jer 
sam bio član Sokola još davno pre rata, — na svoj 
barjak je zapisalo čak i ujedinjenje svih Slovena, 
panslavizam, — toliko je ono širokogrudo. Zato u 
Sokolstvu nema mesta uskogrudosti, lesnogrudosti.... 
(Jedan glas sa levice: 1 politici!)... zadrtosti i ne 
sine bili mesla parlijskoj politici. (Odobravanje). 

I moje je gledište, gospodo, to da funkcioneri 
sokolski, pogotovo oni koji su na istaknutim mc- 
stima u Sokolu, ne bi smeli biti pripadnici nijedne 
partije. Zašto? Zalo, što Sokolska organizacija ima 
za zadatak da čitav podmladak nacije vaspitava u na« 
cionalno-moralnom, opštenadonalnom duhu. (MIlan 
Mravlje: Kreku to kažite, zašto se ne upiše u Soko!) 

Gospodo, zar sam ja kriv ... 
Pretsednik Stevan Ćirlć: Gospodine govornice, 

pet minuta je isteklo. 
Milan Banić (nastavlja): Zar sam ja kriv da se na 

prošlogodišnjim opStinskUi Izborima u Sloveniji de- 
silo n.pr. i ovo: Znamo da u Sloveniji ima još jedna 
jedincata, poslednja nemačka oaza, koja se zove 
Kočevje. Sto se je na prošlim opštinskim izborima 
U Kočevju desilo? Postavili su svoju listu na opšlin- 
skini izborima takozvani klerikalci, ljudi g. Korošca, 
i imali su izgleda da će tu opštinu dobiti u svoje 
ruke. Razume se, bivši liberali, a današnji JNS-OVd, 
imali su takode prava da postave svoju listu i  da 

uznastoje da upravu opštine uzmu u svoje ruke. Ali 
desilo se to, da se je starosta Sokola u Kočevju i 
istaknuti JNS-ovac Anton Lovšin, na tim opštinskim 
izborima u Kočevju, koalirao sa Nemcmia, a protiv 
svoje jednokrvne braće -Slovenaca. I samo tako po- 
stao je pretsednikom te opštine. 

Gospodo,, izvinite me, ali moje je mišljenje da je 
to profanacija Sokolske misli i intencija onih, koji 
su osnovali Soko. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine govornice, 
to više nije lično objašnjenje, to je dokazivanje 
jedne teze! 

Milan Banić (nastavlja): Gospodo, ja sam do- 
živeo to da sam glasao, kod Senatskih izbora u Sav- 
skoj banovini, za listu JRZ, pa me je organ JRZ na 
Sušaku napao. (Graja i prigovori na levici: Tako ti 
i treba!) Svojim jutrošnjim govorom, ja nisam bra- 
nio Vladu, ja sam bio nepnstrasan, i prema jednoj 
i prema drugoj strani.... (Glasovi na levici: Branio si 
je, branio!).... i rekao sam neobično teške reči na 
adresu i na račun Log režima. (Graja na levici). Ali, 
ШОГаш da konstatujem da je najefikasniji atak na re- 
žim Jugoslovenske radikalne zajednice, a u vezi s mo- 
jim govorom, jutros izvršio njen aktivni Ministar, a 
lo je Vjekoslav Milelić. (Graja i prigovori u centru- 
mu i na levici). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Joco Kašanin. 

Јоцо Кашаннн: Господо народни посланици, 
буџет може да се критикује са стварие односно 
фактичне стране т.ј. да ли je буџет рсалан или фик- 
тпвап, са привредпе стране n ca политпчке стране. 
Господа из опоЗИЦИЈе у onoj буџетској дебаги у 
снојој критици нису се оаш миого бацали ни na 
једпу страпу, оспм na полптпчку. Можда je разлог 
mro се буџет који je cacramio Јсдап Душап Летица 
ne иоже mi критиковати да ли je реалан или фик- 
тивап, jop je доказано да су приходи у прошлој 
годнпи далоко превазншли цифру која je у буџету 
била предвиђена као цифра прихода. Према томе 
ио можо oimi крптпко, im ca прпвродпо črpano jop 
jo nama пародпа приврода учпппла тај прплпв у 
приходу прошло годипо. Господп из опознцијо 
остао јо само неки трећи пачпп критике Владппога 
рада a то je политички. 11a je опозпција и код тога 
пачипа критпке изгубпла СКОрО све адуто. У ру- 
ка.ма јо прво имала све јако карто кочово n досотко 
na су joj после осгало содмпцо n осмицо, a мп знамо 
да се са гакипм адутпма бапка губп. (Гласовп са 
левице: Охо, Јоцо, ти нам овде говориш o коцки). 

ГоопОДа пз опозпцпјо у својим говорпма жо- 
ло.ш су да изразе да не признају овој Влади ни 
колико црно испод нокта. Ми смо, господо, од осло- 
бођења до данас имали много влада, и то куд и 
камо ГОрих noro mro jo оиа Влада дапашп.а, na je 
илак таквим владама прпзиавано да су нешто учн- 
пиле, a господа ИЗ ОПОЗИЦИЈе данашњој Илади no 
прпзпају mmiia, n поред iora mro jo ona стварпо 
нешТО учпппла Omi onoj Иладп no ii])ii3najy баш 
niiinia. Опозиција све успехе ono Владе и њ&нога 
i [ретседника припнсује случају, a све случајеве, 

који за сооом осгаил.ају noianinno розултатс, 
желп да прикачи Kp. Владм. 11a пример наш дана- 
nni.n прпиродпи просперитет то je ствар случаја. 
Снижење пореза to je ствар случаја. Подиаање 
lU'na пољопривредних производа, то je ствар слу- 
чаја. Ликвидација зешворадничкиХ дугова, то je 
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cruap случаја. Наш данашњи Ao6aip ме1)ународни 
положај и углед наше државе са којом жели да 
дође у везу многа држава из Европе, то je случај. 
A шта није случај. 

Није случај на прн.мер када се излије Сава 
na потоии целу Иосавину, то није случај, него je 
кривица до др. Милана Стојадииовића, no схва- 
тању опозиције. Није случај ни то, кад подго- 
liopena рул>а, у па.мери да изазове перед у свима 
крајевима, јури na стапове народних послапика, 
који врше у овоме Дому своју дужпост no својој 
чистој савести, a полиција, која je позвана да чува 
n обезбеди личну и имовну безоедност својих гра- 
ђана употребљава оружје, a њен Мпнистар уну- 
чрашњих дела др. Корошец, који пије у том мо- 
меиту у земљи него je у иностранству, пазива се 
крвавим Корошцем, a илада крвавом Владом. Л 
зар она Влада пије онла крвава, која je крвљу угу- 
шила оуну у Лици. (Жагор n прпговори na левици. 
— Јосип Цветић: Ниједан човек није тада nao! 
Ko каже да je крвљу угушепа, raj ne говори 
истину!) 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo, molim vas da 
пс upadate u reč. 

Јоцо Кашанин (наставља): To није била кр- 
Влада, али зато шго то није била Влада др. 

Милаиа Стојадинавића, пего влада Јпсоваца. 
Господо народни посланици, прошлогодишња 

буџетска дебата кретала се у много иштријем тону, 
a то nuje im чудо, јер зпамо да je прошле годипе 
стојала нераздвојена гројка, која je била позиата 
под пмопом „скупштппска трп мускегара". Данас, 
КЗО што зпа.мо та три мускетира стоје тако, да je 
један још na левици некако, други je BOII na epe- 
Д1 , a трећи je neli на деоници. (Иикола Соколо- 
вић: Гослодине Претседниче, зашто доавољавате 
Minaibc говора?) 

l'iclscdiiik Stevan Ćirić: Gospodo, ja vas molim 
da ne upadate u reč. (Glasovi na levici: Opomenite i 
desnicu!) Moje piimedbc se odnose ujedno i na levu 
i na desnu stranu. 

Јоцо Кашанин (наставља): lio мвсто та гри 
мускетара, Један од господе из опозиције недавно 
рече, да опозиција данас има гри „тешке хаубице" 
na сам ja ca нелпкпм очскпиап.см и запушеиим 
ушима, очекивао, да he ги тешки мерзери збил>а и 
одјвмнути сиојом страдшоАЈ дстопацијом, a ono ти 
мерзери су «ечуј«о одјвмнули |ер су били иапу- 
ii.eiui „блинд" патронама. 

OBOI одишња дебата се мпого разликује од 
прошлогодишше и no својој садржиии. .lep про- 
шлогодишњој дебати je један од господе нз <mo- 
зиције наметнуо једну тему, омо које се мретада 
цела буџетска дебата, a то je хрватско пшање, na 
je цела Скупттина решавала хрватско питање беа 
Хриата, другим речима: цела Скупштнна je o томе 
mi ran.v правила рачун без бирташа, шш mro Ладе 
кажу:  „Млашлп  СМО  празпу  сламу". 

Pretsednik Stevan ćirić: Gospodine govornice, 
ovo uporedenje nikako se ne može odnositi na rad 
u Narodnoj skupštini. 

Јоцо KaniamiH (наставља): A ове године тај 
|осподпп joni до данас mije пам наметнуо join пи- 
KaKBO miran.е, да би се око n.era кретала дебата, 
a други noKii од господе И3 опо.шцпјс mije ;tino 
Да iia.\i наметне пеко друго im ran.е, nei'o су господа 

из опозиције ограничила се само на то да грде 
Владу и њеног Претседиика. 

A то je тако већ постало сувопарпо, да то већ 
нико не слуша na чак ни господа из опозиције, јер 
то je тако отрцана песма, исто као кад очекујемо 
од добрих свирача какву нову мелодију, a они нам 
паједаред запевају: „Ала смо се састали бећари". 

Обично увек опозиција даје тон буџетској де- 
бати, a ове године je опозиција као ono камен опал 
без боје, укуса и мириса.' Изгледа да на нашу ono- 
зицију утиче ово лепо пролетње време. (Јосип Цве- 
riih: Написали сте говор када je Оило супце, a ни- 
сте знали у какво.м here времену говорити! — Смех 
и жагор. . .) 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo, ja vas molim 
da u miru saslušate g. govornika. 

Јоцо Кашанин (наставља): Ja бих оно мало 
опозиције могао поделити у три категорије. У прву 
категорију мира.мо убројатп one, који су у опози- 
цпјп само још са једном ногом, a ca другом су ua 
пашој страпи, na сад само траже форму, како да и 
оном другом пого.м npeljy на нашу страну. 

У другу категорију опозиције морам убројаги 
one, који су у опозицији због тога, што им je ne- 
згодно да пређу па.ма сад, јер су увек мислили: да 
he nacrn Стојадппивпк, na ће они доћи. Али на 
њихову песрећу то „сад' отегло се у педоглед и 
ro тако да ra још ne могу ни са шајбољим телеско- 
пом да угледају, a пезгодпо им je због јавпости 
да признаду своју политичку погрешку. Али, го- 
сподо из опозиције, то je тако ко се бавп полити- 
ком, raj мора пекада n да погреши, само ту no- 
ррешку треба u аризтатш. У грећу кагегорију ona- 
дају ona господа пз опозиппје, који ocehajy да no- 
сле распуста ове скупштппе ппкада више пеће 
пмаги ro задоволЈСТво да учествују у буиетској де- 
бати im с левпце пи с десппце, na ко веле: ко зна 
хоћемо ли уграбити још једпу буџетску дебату na 
дај да се бар још 110след1В11 пут истресемо na 
Владу n њеног Претседника, jej) аосле ћемо имати 
прилпке да буцетску дебату пратимо или из no- 
внпа, пли ако будемо пмалп мало прслекције, да 
je  пратпмо са скупштпске галерпје. 

Дужпост пародппх послаппка иладппе иећппе 
према гоме у овој буметској дебатп je пезпатпа, јер 
немамо шта да одговарамо господи из опозицпје. 
Ja у моме говору ппак Uy се осирпутп углаипом 
само na једпог господппа пз опозпцпје. Taj roeno- 
ДИН, којп je до CBora onoi одпшњег говора n ме1)У 
пама послаппцпма са десппце, сиојпм 11еозбил>1111м 
гоиором nponipao je name спмпатпје Taj господип 
KOJU je ппаче no.mai као ВбЛИКИ хумориста и ша- 
л.ппчппл мео je да raj хумор упесе n у Иародпу 
скутпгппу na тгегу n углед r. ПретсеДНИКа Владе. 
Ои je то покушао али je употребио npn то.м гако 
пеолбпл.аи ion, којп im пај.мап.е ne прилпчп да 
се  упогреб.ј.аиа  у  ОВОМ  Дому,  nei'o  се  такаи   ion 
употребљава при седел>кама,   iii)ii вечерама|   или 
m i o Лале кажу у „Бпрцузу". Таквим топом je raj 
ГОСПОДИН памераиао да прскмо извргне руглу јед- 
пог акппшог премпјера,  КОЈИ ужпма дапас иелики 
ауторитет и поипчзвање свих еиропскпх држава, a 
rako mio noinionan.e, попу.шрпост n ПЈшлпап.е 38 
СВОЈ  крагак  алп  плодопоеап  рад na СВИМа  по/пима 
како привреде гако и политике од целог југосло- 
венСКОГ парода у namoj ЗбМЉИ. • 

Такипм сиојп.м ГОВОрОМ iaj locno.'Uin je П0Т« 
пупо   n.inmao  n:t  пајобпчппјег  ОббВИра  парламепга- 
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ризма, заборавио ce да он говори у Скупштини, 
него je вероватно мислио, да ce налази у једном 
приватном друштву где треба публику да иасмеје. 

Нека господа из опозиције поводом тог њего- 
• вог говора од срца су ce смејала, али апсолугаа je 
истина, да je десница остала потпуно хладнокрвна 
и саслушала тај говор, који je много више ком- 
промитовао говорника, него оно лице које je тре- 
бало тим говором да буде компромитовано. 

Да један члан Клуба ЈРЗ изнесе ствари ко- 
јима би хтео да извргне руглу претседника ЈНС г. 
Петра Живковића или претседника посланичког 
клуба ЈНС г. Боголзуба Јевтића ja, господо, нећу 
да претерујем, али верујем да би господа Јене- 
совци покушали да изазову у овоме Дому праву 
Кооовску битку. A, господо, ако ћемо да изврга- 
вамо руглу шефове странака у овоме Дому, онда 
ћемо ми овај Дом претворити у „бирцуз". 

Но ми, иако нећемо да узвраћамо том госпо- 
дину из опозиције истом мером, иако имамо куд 
« камо више штофа за омаловажавање његовог 
шефа сграпке, него што он има штофа против на- 
шег шефа, ипак, господо, мислим да би право било 
да изнесемо заслуге нашег вође, a затим заслуге 
шефа Јенесоваца, na да метнемо једне заслуге на 
једну страну, a друге заслуге иа другу страну ваге, 
na да видимо које he претегнути. 

Ja нећу овде износити заслуге нашег вође 
Претседника Краљевске владе др. Милана Стоја- 
диповића, које om као и његова Влада има «а свима 
пољима народне привреде и политике, јер то да- 
пас зпа цео паш народ, то данас знаде и ино- 
страпство. 

Ja ћу ce, господо, само мало осврнути унатраг 
v пашу скору прошлост да видимо и оживимо не- 
Ko.niKo лепих подвига, меколико цртица из поли- 
пичког живота швфа Југословвнске иациоталне 
стракке и то како овог парламентариог, тако и 
оиог ваппарламеитарног. 

Господа из опозиције желе да претставе да 
je дапапш.с уиутрашње стање у пашој землзи тако 
несређено, да влада потпупи хаос, да код nac влада 
ekc-лекс безвлашће и удружили би ce, што ce каже, 
,,са црпим цигани«ом" само да сруше Владу г. др. 
Стојадиповића na да дође. Али шта? Да место 
данашњег скс-лскса na пашим грапицама поново 
проговоре n проклокоћу бомбе и митраљези; да 
noiiona дође epa паклејмих машина на нашим жеље- 
зницама и у иашим надлештвима, да место дапа- 
iiiii>ci' ToniKor стања sa политичке слободе, «аступи 
штова epa шпијупирања, за време које na Tepa- 
hu јама пису смела два лица заједпо да чекају трам- 
вај, јер су их одмах 4 агента водила у Улраву прада; 
да паступи пошова epa у којој опозиционари иису 
могли да говоре »и надгробнб слово; да паступи 
efpa агената провокатора, који су једино остали на- 
mioiia.imi у onoj земљи, и који су својим лажима, 
подвалама и интригама себе подизали тиме, што су 
заслужне људе унижавали; да наступи epa у којој 
политички противиици иису смели ни мислити, a 
камо ли говорити; да наступи epa која je својом 
jyi ословенском демомратском диктатуром створила 
хрватско питање с тим у вези и сва друга питања; 
да дође Влада која je оглаоила цео хрватски народ 
аиационалним и дефетистичким, a Једини Хрват 
Koju je остао националаи ro je карло Ковачевић, a 
\ Војводин« Баи /IVMIIII и триумвират Половић; 
да дође iionoita схна epa, када су политички про- 
ппитци  тога  великог iije(|)a Јепесоиаца имали од 

два пута да бирају само један и то: или пут који 
води у Митровицу, или пут који води у емигра- 
цију; да наступи epa тога великог политичког ге- 
HHja, који je из земље протерао творца југосло- 
венске идеологије, који je стварањем хрватско- 
српске коалиције спремио пок. Аустрији глогов ко- 
лац, a кога je политички геније Јенесоваца npo- 
терао да би могао да ce окити његовим перјем, na 
да прогласи нашу земљу Југославијом. 

Ja господо, морам овде да изнесем леколико 
оригиналних примера како je најнационалнија и 
најауторитативнија Влада г. Петра Живковића ре- 
шавала наше националне проблеме. 

Морам да поменем овде у првом реду питање 
наших оптаната из Мађарске. 

Године 1930, октобра месеца, наши северни су- 
седи отказали су даље гостопримство нашим оп- 
тантима из Мађарске и тражили су да до краја ме- 
сеца октобра 1930 г. сви наши олтаити напусте 
територију Мађарске, јер he у противном бити сви 
пребачени у Југославију. Неки наши оптанти, који 
су даље од границе, a којих у оним местима није 
било много, продали су своја имања на брзу руку 
буд зашто и премели новац у нашу земљу, и да не 
ои новац држали код себе уложил.и су га у банку 

- и то у коју би другу могли Срби да уложе свој 
новац, него у „Српску балку" no onoj старој „Cp'- 
бин-Србипу", с тим да тај новац остане у банци 
док не нађу неке некретнине, na да потом новац 
изваде и купе себи овде кућу, зсмлјУ итд. 

Опи пак, који нису могли своја имања npo- 
дати, њихова су имања тамо остала и стоје још и 
дапас, a власпици ce и данас потуцају од немила 
до педрага, и од некадашњих добрих газда у Ма- 
ђарској постали су надничари у својој рођеној зем- 
л>и, a пред опима којл су свој повац уложпли у 
иаше иовчане заводе, ови су спустили своја че- 
личпа врата, затворили своје велике касе и «ису 
им исмлаћивали ни голико да очувају голи живот. 
Ta пациопалла Влада кад већ није била способпа 
да сама реши тај нациомалпи проблем, требала je 
да копира ono што су друге земље, које су паши 
суседи, у сличпом случају радиле. 

Требало ce угледати n.np. на Грчку. Грчка, која 
je после песретног para ca Турцима 1921/22 r. до 
nore потучепа и до земље поништена, зпала je 
да реши и лако и добро свој националпи проблем 
оптаната. 

Ona je била кадра да смести у своју земљу.З 
и no милиопа Грка из Мале Азије, учинивши при 
том од пеплодне Тесалије уметпички плодпу земљу, 
a nama пацпопалпа Илада поред толике паше пло- 
дне земље није могла да смести паше оптанте у 
Баран>и. /la их je паселила на једној пустари др- 
жавног имања „1Јел>е", она б,и тиме учпнила две 
ствари: појачала би паш пационалии елемепат у 
БаранхИ, који тамо и имаче није баш Bor зна како 
јак, и дала би колико толико сатисфакције машем 
националном олементу, који je из чисто нациоиал- 
пих потреба остлиио своја имања и гробове својих 
предака и дошао да живи у својој националиој др- 
жаип. 11ма ли већег злочина, него што je овај на- 
ционални злочип? 

H тако je тај nam пациоиални елемепат, који 
je доценијама србовао, мислио je да ће у нашој 
земљи omu од name Владе дочекап раширепих 
руку, a кад ono, ппко га пије пи приметио чкад je 
дошао него ce растурио no целој земл>'И као ono 
Јенреји после пропасти Јерусалима. 



566 XVIII REDOVNI SASTANAK — 23 FEBRUARA 1938 

Наши оптанти веома су захвални тој нашој на- 
циоиалној влади Пере Живковића, која их je оте- 
рала у просјаке. И као и сви проблеми, тако и овај 
очекује CBoje решење од садање своје Владе, код 
које je наишао na пошуно разумевање. 

C овим у вези, господо, морам да споменем 
још један проблем са којим се национална влада 
г. Живковића не би баш могла закитити, a то je 
иаше двовласничко питање. 

Наши двовласници су, према споразуму са Ма- 
ђарима имали своје односе да регулишу у року од 
1U година тј. од 1921—1931 г. и то на тај начин 
што су за то време били дужни своја имања или 
продати или заменити са имањима мађарских др- 
жављана која су на нашој страни. 

Прошло je 10 година, наши држављани нису 
могли да те своје двовласничке поседе регулишу, 
јер Мађари пису хтели да купе, a заменити их нису 
могли, пошто наши држављани имају миого више 
земље у Мађарској, него што нјИхови имају код 
пас. 

И ево шта се догодило? Наши двовласници су 
1932 до 1935 г. ишли на своја нмања у Мађарску 
да их обрађују, a кад дође време вршидбе они 
своје производе ne могу да увезу у своју рођену 
ас.мл.у, јер морају да плате цармну, пошто je тај 
рок од 10 годипа прошао. 

Иаши граничарн и царииици тражили су ца- 
рину na све поЉопривредне производе наших дво- 
иласиика, a када би се та царипа платила, онда би 
наши двовласници своје сопствеие производе ку- 
пили. Да би избегли плаћање те царине, јер нису 
имали im иоиаца да je плате, опи су морали своје 
пронзводс да оврше у Мађарској, да тамо продају, 
na су Ма1)ари пајире иаилатили порез и све ири- 
резе, и io колико су хтели, a остатак су дозпачилн 
преко Мађарске Народие банке на адресу паших 
двовласпнка, од кога повца наши двовласиици до 
даиас иису иримили ни пребијопе nape. 

Три године iianni norpaiiiiMiin двовласници жи- 
иели су без својих пољопривредних производа, a 
стока у наших сел.ака три годппе mije имала сламе, 
mini кукурузопапе, питп осталс сточпе храпе. 

За те три годипе iianni двовдаоници су потпуно 
кспропадали и требало je да 1936 г. дође за ми- 
нистра фнналсија г. др. Стојадиновић, na да јед- 
пим потезом пера peimi и raj imni дионласпичкп 
проблем. Национална Влада г. г. Јенесоваца није 
i a решила, neli je тај проблем морао да чека „ana- 
циопалиу" владу др. Стојадиновића, да га она 
реши. 

Ilainn двовдаоници веома се радо сећају на- 
ционалне владе г. г. Јенесоваца и веома ■су joj за- 
КВалНИ иа гомс, mio су СВИ, поред гога mro су 
ii.nioM  милошКу ДРШЛИ ДО  ПрОСЈвЧКОГ  mrana, још 
проглашени и за тпијупе, неповерлЈИве и анги- 
државне. 

У момс срезу na самој граппцп има једно ме- 
сто које се &ове ^1уч, a које има у Мађарској око 
900 јутара првокласне земље, на којој роди нај- 
бол.п пиљарски јечам у mimoj земл>и. када je 1935 
године др. Стојадиновић као Министар фииансија 
дозволио iiaimiM двовласншшма, да могу enoje no- 
л.опјјциредпе   [ШОИЗВОДе   упесш   у   пашу  земл->\ 
својих имања беа маллате uapime, сгапоипицп on- 
штине Луч, којп су ришжатолици-шокци нооили су 
лпгпју око села за здравл>е др. Милана Стојади- 
nonnlia, КОЈИ nx je cnacao превелИКб милопи паци- 
опалпе Владе господе Јенесоваца. 

Не могу да прећутим, a да овом приликом не 
споменем како се у доба најнационалније Владе 
руковало са великим имањем ■— државним добром 
„Бељем", које се иалази у мом срезу. 

У то време, гоеподо, био je директор тога има- 
ња г. Тодор Бугареки из Солшора, који je уживао 
пуну подршку националне владе господе Јенесо- 
ваца. Taj господип директор, да би показао колики 
толики приход од тога имања, које je иначе било 
у сталном дефициту, on je толико снизио био плате 
и чиновницима и слугама, да су слуге, бироши ко- 
чијашн били право црно робље из старога века a 
управници Руси „товаришћи" које je он постављао 
на поједине дистрикте, направили су од тих др- 
жавних службепика праве „руске мужпке". 

У то доба један бирош-волар, без обзира, што 
у сваког од те сиротиње има више од пола туцета 
деце, нмао je осим неког бедног депутата у на- 
тури од кога су имали једва хлеба, у готовом само 
50 динара месечпе плате, што није било довољпо 
пи за со, петролеј и шибпцу, a o куповини одела 
није могло бити ни дивана. 

Деца тих службепика ишла еу у школу у сред 
зиме гола и боса, али то није сметало да raj го- 
сподин за себе прима плату већу него наш Прет- 
еедпик Владе и да добија тантијеме na стотппе 
хиљада. Требало je да дође Влада др. Стојадшш- 
вића, na да донесе Уредбу којом се регулпшу плате" 
чпповника a сада се налази na раду Уредба o регу- 
лпсаљу плате осталих службеника и слугу, na 
оонову које he им бити одређвна како пристојпа 
плата, тако и у случају изнемоглости и пепзија, 
К0ЈУ je тај господпн Вугарски био иотпупо укинуо, 
те су слуге тога имања после проведепих 50 година 
службе, у случају изпемоглостп, морали узимати 
у руке просјачки штап. И ако су те слуте, све наш 
нациомални елемеаат, ипак je та национадна влада 
Јенеоаваца здраво водила брнгу o п.пма! 

Господа Јенесовци стално желе да докажу 
како je Јереза уметпичка твореиипа и како пема 
miKora у народу, е na, господо, да ипдимо како 
стоје у народу та господа Јвнесовци. Ево како: они 
стоје у Окупштини jom некако, у Сенату како, тако, 
a  у  пароду  баш  ипкако   (Плзескап.е  na  депжци). 

За оио je иајпол.и доказ то, mio гогпода Je- 
несовци ппсу пи покушали да са СВОЈИМ лпсгама 
иду miTii na општинске нити на сенатске изборе, 
na n за ово што у Скутптипп стоје још пекако, 
имају да ваблагодаре ппкоме другом, nero баш Др. 
Стојадиновићу. Они из захвалности према њему, a 
као добри православци, који су ее здраво борили 
за православлЈе и орпство удружепп са оним који 
je даиио обссио мапгпју o тл.ииу и са сиојим жи- 
иотом дао доиол.по доказа o том.', да je прекинуо 
са еиаким иерским наравоученијем, како Доситеј 
тктиа верски морал, греба свако јутро да запоју! 
„Заутра услиши глас мој Царју мој и Боже мој", 
„Уелитптс до пдследњи звмљи. . ." тј. до пбслед- 
и.ег часа, a raj посдедњи час je, кад се ова Скуп- 
штина paciivrni, јер код идућих избора од господе 
Јемеооваца неће остати mi писма да нам кажу како 
iiM je бпло. До Младе г. др. Стојадиновића O IKI- 
paii.n miKo mije ВОДИО рачупа. Да нема тамо ;ip- 
жаипог добра ,,1нм.е", да пема тамо »ЛОВа јунач- 
КОГ" He on miKoMc пало na паиет да llapama 
iiociojii. 

Због  тога   mio  се   У   Дардп,   КВКО   ио. m.K'Ko, 
гако и судско чнновииштво, увек слало само no 
Ka.iim, ona je од тпх чиповпика палвапа „Лугоело- 
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венска Сибирија".  a  пок. Павле Радић je назвао 
,,Камчатком". 

Од уједињења, односно од нашег разграни- 
чења са Мађарском показала се потреба да се над- 
лештва из Дарде са периферије Барање пренесу у 
центар Барање, како би сва надлештва била при- 
ступачнија народу, али то.је само била жеља коју 
опет неће оствар-ити нико други него др. Сто- 
јадиновић. 

Тако ће наша мала a национална Барања, која 
je сама српској војсци дала један батаљон добро- 
вољаца, престати за чиновнике да буде „Југосло- 
венска Сибирија" пошто ће се чиновницима омо- 
гућити да добију пристојне станове и да не станују 
у низини, у риту на мочварном терену. Ha тај на- 
чии Барања ће престати да буде пасторче у држави, 
o коме нико није водио рачуна осим онда када 
ДОђе сезона за лов. 

A сада. господо народни посланици, мислим да 
би право било да проговорим коју реч и o другом 
шефу Јенесоваца, који je у Парламенту, a то je г. 
Богол^уб Јевтић. Један од господе Јенесоваца ба- 
цио je на нас дрвл^е и камење. што смо ми оста- 
вили г. Богол^уба .Тевтића a кандидовали се на ње- 
говој листи na га напустили и пришли др. Стоја- 
диновићу. У томе нашем акту види тај господин, и 
ако je on велики Југословен, као и ми што смо, 
глмо се разликујемо no томе гато je он патентиран, 
n ми jom тај патент нисмо умели ла добијемо, али 
ипак mi господин признаје да ie Хрват, да постоји 
хрватскп питање и да оно треба одмах, још данас 
ла сс pcnm, јер cvrpa je касно, a прекосутра ic 
преклспо, a и ако je on то још лане рекао, na сви 
знамо да тп ioni и данас пије касно, ни прекаспп, 
a када наш Претседник Нпродие скупштипе г. Ћи- 
ovA Стеван v Ноппм Саду, v Сппској Атини, гле се 
ic грбоппло сталпо 250 година, када позпва Србе 
да сс oKvne v јелпу страпку, онда то здраво револ- 
тира хрвптски дсо патептираних .Тенесоваца, јер 
nmi кпо Југословени Morv бити Хрвати, a ми Луго- 
слаиеии Гчбп no омемо бити С5оби и не смемо оо 
окупити, али Хрптп и Словрппи n Муслимапп кпд 
m oKvn.n.niv то Je on-m ником ништа. Кад ie већ то 
гаитање нашега напуштања г. .Тевтића подтакнуо 
rai госполпн те сматра да гмо ге ми огрешили o 
неко политичко пачело, a on го nnjc пгррптпо o 
rnnic пачелп када io бпо ппотии Копкпрлпта a када 
ic лптло чо гласап.п a on „плећи даде, a бјежати 
стаде". (МппФпсд Ппттропић: Онда сте Пи меви 
захвал>ивали, тпто сам се лржап пппко, п сада ка- 
жоте да сам бpжпo!,) Роч je n пачолу. 

Дпзволптс, гпсподо, ла со мало псврнем и na 
TV ствпр, али мислим ла би бпло бпл.е лп тај го- 
гпплпп Tmio то гтитање ни пптсзпо, a ia no бих on- 
гопарао. Господо, nmnra ie ла сам со ia кандидо- 
nan на листи г. Богол)уба Левтића. Истина je и то, 
да co na други начин ииједа« пд nno иије ни Mo- 
rao капдидовати. 

Истппа io. гпопплп, n то; лл je листа г. Богп- 
л.убп Јеатића била ванпартијска листа, a ne лиота 
Јенесоваца, пошто io nn сам, баш за време изборне 
кпмипп.о, n Mfi.fa, баш сам уппштпо Југословеиску 
националну странку. Истппа je и то, ла ja нисам 
riiin ,,соло" кбндидат na лпсти г. Богол.уба ,Ten- 
тића v MOMO opo?v noro^io бпло nao, nn мап.о пи 
umno него fiani nn броЈу, четВОрИЦа. Истппа je и то 

\ni НИСМО билп СВИ, Knin гмп nn лиотп, прома 
његовим објављбним речима, били п>сму „једпако 
иили n драгп", noro je истина да je један мој про- 

тивник носио собом «а збор писмо г. Б. Јевтића у 
свако место и читао га на зборовима. A тим се 
писмом тражило од бирача да гласају само за тога 
кандидата са писмом у руци, јер je то била жеља 
г. Јевтића. Истина je то да нам je наш носилац ли- 
сте омогућио, да се кољемо међу собом као жути 
мрави, a na опозицију нико није ни мислио. Е na, 
господо, кад je то све истина онда ja питам вас: 
ко je кога више задужио, или г. Б. Јевтић мене 
тиме. што ме je примио на листу, или ja њега што 
сам и поред таквих околности, извукао мандат. По- 
ред околности, ^што je и сам господин Јевтић фаво- 
ризирао мога једног противника, другог je фаво- 
ризовао један други господин, a трећи je био пун 
napa, a ja и без napa и без обећања! A за време 
изборпе борбе да бих уништио опозицију, хвалио 
сам г. Б. Јевтића, дизао сам га -небу под облаке. 

Друга једна истпна je ова: Ja никада нисам ви- 
лео господина Богољуба Јевтића до 4 или 5 јуна, 
када смо се први пут састали у скупштини. Ja сам 
очекивао. да ће господин Јевтић na тој npBoi скуп- 
штини која му je допела ни мање ни више него 
три стотине мандата. да ће се тако испрсити, да 
ће распалити такву roBopannniy, што ono кал<у: 
ла се и црна земља загресе. Ja сам очекивао, ла ће 
се г. Бпгол^уб Јевтић na тој повој скупштиии са 
својих три стотиие мапдпта noiaBnrn већи ол Ава- 
ле плапипе, велики као Ловћен пли Дурмитор! Али 
ава^ нама! Када оам ra вплео за гопопнипом. и 
чуо, опда сам одмах био начисто, зашто смо ми 
v Женеви после марселуске трагедше имали бра- 
пиопа a ne тужиоца и био сам начисто са тим, ча 
нам пије било наших савезпика др. Бенегаа и Ти- 
тулеска, Koin су били ivnann дана и који су нам 
осветлали образ, да би без њих ^и пспали ioni 
кпивпи за марсел.ску тпагелшу. СЛо. Јанко Барп- 
Ucnuh: Кал сте се разочапали. зашто опда нисте 
лпли оставку на манлатП И Rn no се. гоополиио 
Баппћовпћу. такоће разочапали. ien сто ичишлч из 
1ћеговог клуба и осповали посебан клуб. (Цр. Јанко 
BapMhenuh: Ja се у господипу Јевтпћу нисам 
разочараоЛ 

Pretsednik Stevan Ćirić: Molim vas, cfospodo, da 
ne prekidate gospodina govornika. 

Лопа Капшнин (насгавља): Одајем пупо при- 
анање Крал.евској влади и господипу лр. Мплану 
Стојадиновићу који je досад за наш националпи 
прогрес n nam просперитет учипио вигае «его ма 
Koin претселипк владе после уједињења. И нада- 
jvhn се да ћо on у будућносли учинити v томе 
правцу jom и више, ja изјавллчем са одушевљењем 
да iiy гласати за овај буџет. (Бурно пл^ескање у 
цсптруму и na деспициУ 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo naTodni posla- 
nici, lista govornika je iscrpena. ReC ima još samo 
i/.vcstilac manjino narodni poslanik g. Ivan Mohorić 
i posle njega Ministar finansija g. Dušan Letica. Time 
ćemo današnju sednicu zaključiti, a sutra će u ime 
Kraljevske vlade govoriti Ministar socijalne politike 
i narodno!' zdravlja g. Dragiša Cvdković. Sutra pre 
podne biće i glasanje. 

Roč Ima izvestilac munjine narodni poslanik g. 
Ivan  Mohorič. 

Izvestilac manjine Ivan Mohorić: Gosipodo na- 
rodni poslanici, kao izveslilac manjine imam dužnost 
i veliki interes na lome da se na krnju rasprave naj- 
zad vratimo na onaj predmet koji je na dnevnome 
redu, a o kome će imati svi, ne samo oni koji sede u 



568 XVIII REDOVNI SASTANAK — 23 FEBRUARA 1938 

klupama, necfo i oni koji sede iza naših leda, polagati 
jednoga dana računa narodu. 

Gospodo, ja moram unapred da izjavim da opo- 
zicija u celosti podržava svoj izveštaj. Cela obimna 
četrnaestodnevna načelna debata, koja je vodena sa 
mnosro ekstratura, a u kojoj se je vladina većina tru- 
dila da dokaže kako opozicija nema nikakvih ozbilj- 
nih, i opravdanih argumenata i kako zapravo i ne za- 
služuje da se čovek osvrne na njene navode. — pored 
svecra toea vlada u vladinim redovima jedan nevero- 
vatan strah od opozicije. Ako ne bi bilo toga zašto bi 
se onda nreduzimale sve ovo mere da se sa iskrivlje- 
nim napisima i sa imputiranim stvarima udara na 
naše •'ovornike. da se iskrivljeno prikazuju njihovi 
govori u štampi, da se i lično izlažu napad'ma. kada 
se zna da u današnjem režimu, režimu slobodne de- 
mokratske štampe ne može nijedan od njih da brani 
svoju čast i da dobile satisfakciju. 

Gosnoda vladini govornici trudili su se da do- 
kažu kako je zaslužna ova Vlada, koliko ona čini za 
narod, kako c:a ona svestrano pomaže, koliko je 
oživela privredu i koliko tra zadužuje. Pa. srospodo, 
п tome i jeste stvar, ona sra doista zadužuje, zadu- 
žuje ira uveliko i svakoga dana sve više. (Živo odo- 
bravanje na levici-). Ali, gosnodo, narod to dobro 
razume i zato iK^mojte da se čudite da on nije zahva- 
lan ovoj Vladi, koia tolika korisna dela za njesra vrši, 
jer on dobro zna da nijedna vlada nije platila zajmo- 
ve i dueove koje je nanravila, da se režimi menjaju a 
dug države najzad treba da plati narod. 

Tako stoji stvar, srospodo, i zbop toera i sve te 
mere koje su nredu/imane nrotiv onozicije; a sva nvn 
tvrdenia koja su ovde i/nošena pokazuju da postoji 
iedna bojazan, bojazan pred argumentima i pred na- 
vodima opozicije. 

Gospodo, kakve ima karakteristike budžet koji 
se nalazi pred nama? On ima četiri karakteristike. 
Prvo. povećanje rashoda; drugo, velika nova ovlašće- 
nja za Vladu za sklapanja novih letec'ih zajmova, za 
nabavke na kredit itd,, dalje, ozakonjenje ni/a Ure- 
daba, pravlnika i zaključaka Vlade i najzad kart 
blaiiš za njen zakonodavni rad u budžetskoj 1938/39 
POdini. Vladina većina ka/e da je to što radi Vlada 
dobro, uputno, uiuesno. Izvršljivo, dapače i potrebno. 
Ako se upita zašto i kako, odgovara nam se:  ier smo 
u prosperitetu, privreda ie u poletu a to je naš usoeh. 
Imuno jednu milijardu viška, uspeli smo da stvorimo 
suficit u budžetu, smanjuje se opterećenje naroda, 
nema više nezaposlenosti U zemlji, mobilizovali smo 
novčane zavode i potpuna likvidnost vlada na tržištu! 

Pa, gospodo, ako je to sve tako istina neka mi 
bude dozvoljeno da se malo pozabavim tun navodima. 
da malo cifarski proverimo te navode kako onda iz- 
gledaju. Ja ću se u tu svrhu poslužiti samo završnim 
računima i ^kspozeom g. .Minutni finansija i nadam 
se da mi neće g. izvestilac većine kazati da je i ovo 
falsifikat. 

Da počnem odmah sa završir'm računom. G. Mi- 
nistar finansija ove godine dao nam je na vreme za- 
vršni   račun.  To je  jedna  obimna  knjiga   puna  cifaia 
i mnogi si- već zbog toga plaše da ie detaljnije razšle 
daju i vide šta se u njoj nalazi. Kad prelistate samo 
prve stranice vi ćete odmah videti jedan spisak pred- 
meta i i/nose kredita gde je Glavna kontrola dala 
vladi vizu sa rezervom. Gospodo, viza sa rezervom 
daje se onda kad kredMa nema ili je kredit iscrpljen 
ili kad ne postoji zakonsko ovlašćenje i zakonska 
osnova   za   taj   izdatak.   I,  gospodo,   kad   je   donesen 

zakon o Glavnoj kontroli on je u § 59 predvideo jednu 
sankciju koja je jedinstvena u našem zakonodavstvu 
i verovatno da nije bez razloga što je zakonodavac 
ovosja puta Ivo tako strog i predvideo takvu sankciju. 
U tim paragrafima se kaže: »Ako Glavna kontrola 
nade da je primedba neumesna onda se izdaje viza 
U protivnom usvojiće je i o tome izvestiti nadležnog 
ministra odnosno Bana. U slučaju da ministar, odnosno 
Ban ne usvoji mišljenje Glavne kontrole, doneće od- 
luku Ministarski savet. U takvom slučaju Glavna kon- 
trola dužna je odobriti vizu sa rezervom i preko Pret- 
sedmka Ministarskog saveta slučaj dostaviti Njego- 
vom Veličanstvu Kralju.« 

Gospodo, to je jedini primer u zakonodavstvu da 
se jedna stvar mora dostaviti Njegovom Veličanstvu 
Kralju. Ta je sankcija bila potrebna zato da se za- 
brani upravo onemogući -trošenje novca na kredit 
države iz javnih sretstava za stvari koje nisu osnovane 
na zakonu i koje se ne nalaze u budžetu. 

Gospodo, ako napravimo zbor svih ovih cifara na 
tom spisku kojima je stavljena viza sa rezervom, vi 
ćete videti da ukupan iznos tih cifara iznosi preko 
pola milijarde dmara. upravo 524 miliona na koje ie 
sve kredite stavljena viza sa rezervom od strane Glav- 
ne kontrole. I, gospodo, poslednjih rodina postoji 
iedna praksa koia se proširuje svakim danom sve više, 
da se zakllučkom Ministarskog saveta odobrava izda- 
tak za koji nema nokrića, njeea se savršeno ne tiče 
ni Glavna kontrola — jer misli da su to nlecovl 
podređeni činovnici — koji moraju slušati i na taj 
način se notmino i izigrava ova najviša državna instv 
tuciia. Onda se strna sve to u iedan paragraf, koji se 
onda u idućem budžetu prima k znanju i OZakoniavfl 
Gosnodo. to mio dobro, naročito ako se vidi da ie 
ovakvo visoka cifra U nitnniu. Drugo, ako razsdedimo 
taj Završni račun koji ie nama nredložen vidimo da 
on рокгг/uie pored izdatka no cifarnom delu biul/eji 
ioš po FJnans'iiskom такопи rashoda u iznosu od mi- 
liiarde i Se»1 Stotina i iedanaesi miliona dinara. Go- 
snodo. i to ie iedna krunna cifra koia sa ukunnim 
ooterećertiem države u toku one budžetske "odme 
znatno novećava nivo budžeta. Mi smo i prošlih (ro- 
dina Dokazivali Па to i <т. Ministar FinansUa obećao  ie 
da će prekinuti sa tom nraksom, ali nije usneo. Ja 
veruiem da SP o'n bor'io. bori se i ovofa mita. ali nema 
te snace ni te otpornosti da bi svoHm ministarskim 
kolecrama ovde kazao da ta nraksa ne može ovde da 
s(» nastavi Dakle, treba da uoamtlmo i to da nrošU 
budžet za koii !<■ noložen Završni račun nije stao na 
in mllilardi .^o milVma dinara netro da Uma ioš iz- 
d-iPik-i n toku istoga, jednu milijardu i ПП miliona 
dinara, 

Treće što je interesantno na tom '/avršnom ra- 
čunu, a koii ie sada ujedno predmet našeg rasina- 
tianja, to je taj suficit. On je prikazivan i shvaćen 
od BfOVOmika vladine većine kao jedan vanredni 
uspeh veštine sadašnje Vlade, koia se tako dobro 
snašla u sadašnjim Finansijskim prilikama da odmah 
kako PC pojavile na vlasi već imamo ovde jedan su- 
ficit. Gospodo, i ova veština sa siificilom treba di 
bude objašnjena, a objašnjena ona /vleda odmah 
Vrlo jednostavna i prosta. Odobren je bio od Skun- 
Stine bud/el u IznOSU od lt) milijardi i 320 miliona di- 
nara, ali od njega izvršeno je samo 10,05,4 miliona 
dakle za 2Г)0 miliona dinara manje. Postignuti su 
zatim   prihodi   u   Iznosu   od   10   milijardi   571   miliou, 
dakle, za 248 miliona više, a ako učinimo zbir ovih 
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dvcju cif ara, onda to iznosi ukupno 512 miliona di- 
nara taman toliko koliko iznosi suficit. A kako je 
nastalo ovo povećanje prihoda? Gospodo, nemojte 
zaboraviti, da se u poslednjem momentu kada se izgla- 
sava Finansijski zakon događaju vrlo važne stvari. Tu 
smo mi u poslednjem momentu doživeli, u jednoj 
uzbuđenoj atmosferi, bez mogućnosti stvarne disku- 
sije, povećali porez na poslovni promet za 25%. Go- 
spodo, sama ta cifra treba da da 200 miliona dinara 
a nemojmo se čuditi ako je ovde priliv prihoda po- 
većan sa 250 miliona dinara, jer je osim povećanja 
poreza na skupni promet povećana bila carinska 
ažija, uvedene su nove skupne trošarine, uvedene su 
i povećane takse, dakle tu je bilo dovoljno elemenata 
к()ј-: pravdaju taj veći priliv prihoda i nema ništa van- 
rednog što bi se moglo osnovati da proističe iz pro- 
speriteta zemlje. Toliko, gospodo, da vam kažem o 
Završnom računu, a sada da predem na sadašnji 
budžet. 

U prvom redu tvrdi se da sprovodi sadašnji režim 
politiku poreskog rasterećenja naročito u pogledu 
rasterećenja poreskog seljaka. Ja, gospodo, hoću da 
nadovežem na ono što je g. dr. Košić ovde juče 
opširno obrazložio i konkretnim slučajevima na te- 
renu dokazao kako to u praksi izgleda. Ja ću opet 
da se poslužim sa Završnim računom i da vam na- 
vedem da su neposredni i posredni porezi i monopoli 
ukupno iznosili u onom režimu, koji je toliko osuđivan 
od strane vladine većine, 1934 i 1935 godine ukupno 
6 milijardi 591 miliona dinara. 

Po završenom računu za godinu 1936/37 koji je 
predložen, popelo se na 7.040,000.000 a u predlogu 
budžeta 1938/39, koji je sada pred nama, penje se 
na 7.910,000.000 dinara. Dakle raspon između 1934/35 
i novog predloga iznosi 1.319,500.000 dinara. Go- 
spodo, to nije post?gnuto možda povećanjem pore- 
ske podloge, to je postignuto merama poreskim i to 
vrlo jakim fiskalnim i oštrim, koje su bile poslednjim 
Finansijskim zakonom donete. To su dva puta po- 
većana ažija, povećanje trošarina, to su bile" i pove- 
ćane takse i naročito jedna oštra fiskalna praksa a 
osim toga povećanje podloge za skupni promet. A 
kako, gospodo, izgleda sliku kod seljaka? O njemu 
se toliko govori da je za njega mnogo što šta uči- 
njeno. Gospodo, zemljarina naplaćena u režimu 
1934/35 godine iznosila je za ćelu zemlju 441,000.000 
dinara, prema završnom računu za prošlu godinu iz- 
nela je efektivno naplaćenih 434 miliona dinara, a 
prema predlogu, koji sada uzakonjavamo i usvaja- 
mo, iznosi 400 miliona dinara. Mi smo, međutim čuli, 
da Ima još i jedna druga interesantna stvar, a ako 
ne bude donet amandman, onda će u efektu, zem- 
ljarina doneti još mnogo više. A čuli smo juče i to 
u loku diskusije, da nije problem samo u tome, ko- 
liko iznosi čista državna zemljarina nego da je pro- 
blem u tome, da se seljak spasi i odbrani od onoga, . 
što je takode dužnost naše finansijske uprave i ne- 
sumnjivo i njezinog vrhovnog šefa, od preteranih 
Samoupravnih prireza i dažbina. 

Gospodo, ali to, što sam sada govorio, nije još 
sve. Nas očekaju i ovoga puta izvesna iznenađenja. 
I neka mi g. Ministar građevina i g. Ministar finaii- 
sija ne zamere, što sam malo indiskretan, da govo- 
rim o stvarima, koje oni spremaju za završnu fazu 
naše budžeteke debate To su iznenađenja sa amand- 
manom o putnom fondu, kod koga se sada samo 
vodi borba, kolfko će biti visoke nove dažbine. To 
je interesantan i veliki duel između Ministra finan- 

sija i Ministra građevina, koga je angažovao g. 
Pretsednik vlade sa velikim programom radova, o 
velikim milijardama, koje treba da se u tu svrhu 
mobilišu i daju. A, gospodo, mi imamo i drugih 
amandmana, naročito amandman, koji se tiče zavo- 
đenja minimalnog poreza za inokosne i društvene 
firme. 

Gospodo, u ekspozeu pomenut je § 7 kao jedna 
odiozna stvar u prošlosti, kao jedna stvar, koja je 
bila za odbacivanje, jedna stvar, koja nije bila do- 
bra. Ali mi se vraćamo na jedno pogoršano izdanje 
famoznog § 7 zavođenjem progresivnog opterećenja 
minimalnog poreza na ukupni obrt. I ja moram una- 
pred da kažem, da interesovani krugovi, sa mnogo 
uznemirenja, govore i raspravljaju o tome, kako će 
ta stvar u svojim posledicama da izgleda. Gospodo, 
ni to nije još ukupna slika i reljef onoga što pri- 
mamo sa sadašnjim Finansijskim zakonom i bu- 
džetom. 

Vi znate, gospodo, da su prihodi Ministarstva 
saobraćaja povećani za 340 miliona dinara. Gospodo, 
za onoliku tonažu kolika je bila navedena da je po- 
većana, ne mogu se od te povećane tonaže prihodi 
toliko povećati. Od povećane tonaže mogu prihodi 
da budu povećani najviše za 150 miliona dinara, a 
ovde imate pored toga još 200 miliona dinara, kal- 
kuliranih i verovatno očekivanih iz drugih razloga, 
t.j. iz tarifske reforme. 

Gospodo, ja sam hteo da dokažem, a mislim da 
ste se i vi uvedli na osnovu svih zvaničnih podataka, 
da ne postoji nikakvo rasterećenje, nego da su ovde 
nova opterećenja vrlo jaka i osetna, koja pogađaju 
i one o kojima se ovde govori da se o njima vodi 
briga i da se o njima najviše stara. Gospodo, mi smo 
juče čuli odgovor g. Ministra finansija na pitanje 
poslanika g. Nikolića, u pogledu egzekucije koja se 
vrši kod seljaka na terenu. Gospodin Ministar finan- 
sija odgovorio je da zaista poreski organi naplaćuju 
i uzimaju stoku i drugi alat seljacima, da dolazi do 
prepirke i nemilih scena, ali da nisu tu porez ili 
drugi tereti u pitanju, nego naplata dužnih anuiteta 
seljačkih dugova. Gospodo, u tome jeste stvar. Mi 
smo čuli kako se govori i hvali famozno rešenje 
ovoga pitanja ali već kod prve naplate anuiteta vi- 
dimo šta se dešava i ja se pitam da li će se moći 
da održi ovakvo rešenje, naročito u Bosni, gde smo 
videli da je zaostatak po plaćanju anuiteta najveći. 

Gospodo, sva opterećenja pravdaju se time da 
je nastupio prosperitet pa treba da ispitamo i tu 
stvar. Ja se služim onim ciframa koje g. Ministar 
finansija dao sam u ekspozeu stavio nama na ras- 
ploloženje i prema njima izgleda ovako: Od zemlja- 
rinc prihodi u 1937 godini bili su za jednu mili- 
jardu 253 miliona dinara manji nego prethodni; od 
stočarstva prihodi su bili za 244 miliona veći. Od 
pčelarstva, svilarstva i drugih sporednih grana pri- 
hod je bio 9 miliona dinara veći. Kod ribolova i lova 
prihod je bio za pola miliona dinara manji; kod 
kućne radinosti za 50 miliona dinara manji. Ukupna 
rezultanta ovih promena kod najširih slojeva naroda 
jeste 1.050 miliona dinara manje. Ja bih očekivao 
da će se li ovoga napraviti jedino mogući logičan 
zaključak, da će se zemljarina seljaku smanjiti za 
100 miliona dinara, jer bi onda u tom slučaju na- 
knadio barem 10% od onoga što mu žetva nije do- 
nela na nacionalnom prihodu. Ali ne samo što se ne 
rasterećuje nego mu se na drugoj strani poskupljuje 
život, — jer sa povećanjem skupnog poreza, sa po- 
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večanjem trošarine i ažije, sve to pada na leda po- 
trošača, — to je jasna stvar. 

Druga stvar kaže se da je poreska praksa milija. 
Koliko je milija, o tome već su govorili mnogi pred- 
govornici. Ja ču govoriti o Dravskoj banovini. Ako 
se u ovoj cenzuri dogodi da listovi donesu sudske 
statistike, onda znači da je i sam cenzor našao da to 
može da bude objavljeno. 

Dakle, listovi pišu, da je bilo u prošloj godini 
72 hiljade sudskih predloga za ekzekuciju, a to pre- 
težan deo za neplačene javne dažbine. 

Prosperitet izgleda u Dravskoj banovini ovako: 
U 1936 godini bilo je 41 milijon 900 hiljada intabu- 
lacija, a u 1937 god. 172 milijona dinara. Dakle, 
ukupno ima 214 milijona intabulacija, u jednoj pro- 
vinciji, za koju svi pretpostavljate, pošto ima u indu- 
striji svoje dobre potrošače, a imaju relativno i veći 
standard, ima veće cene, pa bi se prema tome moglo 
zaključiti da ima i bolje blagostanje, nego u ostalim 
krajevima koji nemaju toliku industriju, koji ne- 
maju veće gradove i tolike mogućnosti prometa. 

Gospodo, ja sam vam rekao kakav je efekat kod 
zemljoradnje u pogledu nacionalnog" prihoda. Ali, mi 
vidimo da je ne samo budžet za 1230 milijona ove 
godine povišen kod jednog povišenja nacionalnog 
prihoda od 1900 milijona, da se dakle u cifarskom 
delu apsorbira od većeg nacionalnog prihoda 2/3, 
tako da ostaje za ostale svrhe svega 647 milijona. 

Tvrdi se mnogo o konjunkturi i prosperitetu, 
pa, kada postoji ovakva konjunktura u našem šu- 
marstvu, zašto se ona ne ogleda kod Ministarstva 
šuma i rudnika? Vi znate iz ekspozea Ministra šuma 
i rudnika da je država od prilike posednik jeciiic dva- 
desetine celokupne površine Kraljevine, dakle, 50% 
šuma pripada državi. A, gospodo, kakav je bilans u 
tekućem iskazu prihoda i rashoda, koji nam svakog 
meseca daje Ministar finansija? 

Tu ima za 6 meseci tekućeg budžeta od šuma 34 
milijona rashoda, a 46 milijona prihoda, dakle, svega 
jedan višak od 11 miliona; to je ova basnoslovna 
konjunktura, na kojoj se bazira povećanje budžeta. 

Gospodo, mi smo čuli indeksne cifre i u pogledu 
našeg rudarstva i povećane produkcije. 

Zašto državni rudnici ne pokažu to u budžetu? 
Ja hoću u prvom redu da isprobam stanje konjunk- 
ture kod državnih preduzeća, gde bi najjasnije moglo 
doći do izražaja, jer ne plaća kamate, oslobođeni su 
od poreza, a pored toga imaju i mnoge druge kon- 
cesije, pa bi svakako efekat morao biti nesrazmei no 
više potenciran nego kod drugih preduzeća. 

Za prošlih 6 meseci od aprila do septembra ra- 
shodi SU iznosili 129 milijona dinara, a prihodi 146 
milijona, dakle, jedan višak od svega 17 milijona 
dinara. A, gospodo, tu je i Zenica, tu su mnogobrojni 
rudnici, Ugljenokopi, tu SU sve talijoniee, koje pot- 
padaju pod taj resor i ovde vidite u kako neznatnoj 
srazmeri te cifre obistinjuju postojanje konjunkture. 

Mnogo puta je spominjano u govorima vladine 
većine, i u samom ekspozeu, da postoji jedan plan 
po kome se radi. Ja vas pitam, da li je i to jedan 
plan, kada se odlaže nabavka telefonskih kablova /a 
međunarodni promet, za koje je g. Ministar pošta 
rekao, da će imati samo od tranzita 25 milijona di- 
nara godiSnje čistog prihoda? Zašto se to odlaže 
kada imamo bakra u izobilju, imamo dovoljno devi- 
za i jednu milijardu gotovog novca U Poštanskoj 
štedionici. 

Ja vas pitam kad postoji plan zašto g. Ministar 
saobraćaja ide po nabavke u Poljsku, zašto ide u Ne- 
mačku i u Italiju, kad možemo da proizvodimo to u 
zemlji? (Odobravanje na levici). Pa valjda nije zato 
učinjena investicija, potrošeno nekoliko stotina mili- 
ona dinara, da dobiju naši spoljni prijatelji liferaciju 
a kod kuće nemamo dovoljno zaposlenja za iskori- 
šćenje kapaciteta sa kojim je Zenica postrojena. Za- 
što dozvoliti ako mislimo na zemaljsku odbranu da 
jedno srtano društvo, koje je višestruko već zaradilo 
svoj kapital, koji je uložio u našoj zemlji, izveze i 
poslednje količine bakra, jer svi znate da su preostale 
zalihe već ograničene i da je to najveća tekovina, 
koju u zemlji imamo i koju bi trebalo da sačuvamo 
za našu zemaljsku odbranu. 

Je li to plan i prosperitet kad leži u Poštanskoj 
štedionici preko milijarde nezaposlene gotovine stal- 
no, i kad sam g. Generalni direktor u svome izveštaju 
upućenom g. Ministru finansija kaže da postoji preko 
dve milijarde nezaposlenog novca samo u javnim 
zavodima, i da je to jedan od najtežih problema za 
našu privredu. Zašto se onda dozvoljava da kod Na- 
rodne banke na žiro računu leži 1,600.000.000 dinara 
novca nezaposlenog? Zar to nije dokaz da nema uslo- 
va da ulazi u poslove, da nema za njega plasmana? 

Nije to, gospodo, izobilje, ja ću odmah i dokazati 
kako obim poslova pada naročito kod privatnih ba- 
naka, koje su bile do sada nosioci privatne inicija- 
tive i koji treba i u buduće da budu glavni faktor 
dinamike privrednog života. Stanje privatnih bana- 
ka ogleda se u tome, — ja se tu pozivam na tabele 
koje izdaje Svakog meseca odeljenje za naučno istra- 
živanje Narodne banke, a koje stoje ovde svakome 
na dispoziciji da ih vide i moje navode provere; da je 
slanje uloga na štednju u 1934 ц-odini kod privatnih 
banaka bilo 3.176 miliona a n 1937 godini nakon 
Gfoleme mobilizacije 3,247.000.000 dakle svega za 
71,000.000 više nego tri godine ranije. 

Gospodo, ove privatne banke pale su u ne- 
volju baš pod ovim režimom naročito što su morale 
da povećavaju svoje kasene gotovine. U novembru 
mesecu 1934 godine te banke imale su 201,000.000 
dinara kasene gotovine a u novembru 1935 godine 
ona sr penje na 403.000.000, a juna 1937 godine 
iznosi  dapače  476,000.000 dinara. 

Goepodo, držati neplodnu polovinu bez kamati1, 
vi znate, nijedan bankar sr ne bi usudio jer mu je 
preča zarada i posao sa tim novcem nego da ga drži 
mrtvog i nezaposlenog u kasi. 

I zajmovi također opadaju kod vodećih banaka. 
П 1934 godini oktobra bilo je 4.823 miljiona dinara 
zajmova, a U  1037 godini 4.142 miliona dinara. 

Kamatna Stopa nije u skladu sa mogućnošću za- 
rade i renlabiliteta, prema tome nema ni uslova za 
poslove. Jeste, gospodo, Ima banaka koje rade. To 
su strane banke, to su: Viner bank l'erajn, branko 

• Serb Kredit anštalt. Banka Komerciale Italijana, ma- 
džarska hitelbanka sa svojim al'iliaei jama itd., itd. 
Gospodo, zar je tO nacionalna dobit da strane banke 
otimaju glavne poslove, koje mogU da rade domaće^! 
Za/t je to dobro ako samo sirane banke svršavaju 
poslove. Sve ono Što je uloženo u domaćim bankama 
danas je nmrtvljeno, a naročito sada u problematič- 
nom stanju da li ee uopšh- mori pod ovakvim uslo- 
vima  da bude oživljeno. 

Gospodo, ovde je mnogo govotfeno <• zaposlenju 
radni- smme. Navadane su eifre koliko se je povećao 
broj radnika koji su zaposleni kod Središnjeg meda. 
Ali, gospodo, zaboravljena je jedna i to glavna stvar. 
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Naime, ako pogledamo u statistički godišnjak, vide- 
ćemo da je u našoj zemlji veliki priraštaj stanovni- 
štva. Broj novorodenja iznosi prosečno 450.000 duša 
svake godine. Prosečno, međutim, umire samo oko 
250.000 ljudi. Na taj način stvara se jedan višak od 
200.000 duša, od kojih se najveći deo ne može ishra- 
niti ipod rođenim krovom nego traži drugde posla. 

Vi vidite, zatim, u jednoj publikaciji, koju izdaje 
institucija koja potpada pod Ministarstvo socijalne 
politike, u publikaciji »Socijalni arhiv« cifre od Sre- 
dišnje uprave berza rada. Tu se citira statistika berza 
rada o nezaposlenim radnicima, i to samo onoliko 
koliko je bilo na šalterima berza raida nezaposlenih, 
koliki je njihov priliv. 

Godine 1933 bilo je prijavljeno 34.588 duša, a 
godine 1937 bilo je prijavljeno 57.603 duše. Gospodo, 
vi vidite da je ovde od prilike ipovećanje za 70% 
broja registrovanih nezaposlenih radnika, i to u jeku 
one periode kada se izvode najveći javni radovi, za 
koje se troši poslednja gotovina. Mi se onda pitamo 
kako će biti tek onda, kada prestanu ti javni radovi. 

Gospodo, od ovih 57.000 duša svega je ukazano 
pomoći 10.397 licima u iznosu 1,235.000 dinara. 
Vidite, gospodo, kako je to neznatna suma prema 
potrebama koje ovde postoje, a za čije rešavanje 
nemamo nažalost jedan plan, nemamo pored sviju 
naglašavanja od strane gospoidina Ministra finansija 
i ostale gospode od Vladine većine, i nismo mogli da 
primetimo jedan plan. Gospodo, je li to plan ako se 
novac, koji ise stiče kod Poštanske štedionice, koji 
je ona imala u jednom prometu od trista milijardi 
dinara godišnje, dakle jednu milijardu dinara dnevno 
u prošloj godini, da se tu planski sve rezerve uzi- 
maju za obrtni kapital, za državne obveznice, umesto 
da se on vraća u one redove iz kojih pristižu tj. 
u redove sitnili trgovaca i sitnili zanatlija. Gospodo, 
vi vidite da je gospodin Generalni direktor Poštanske 
štedionice sam konstatovao da je u prošloj godini 
bilo zatvoreno nekoliko stotina tekućih računa od 
strane privrednih preduzeća. Gospodo, retko jedna 
ritma zatvara svoj račun kod Poštanske štedionice a 
baš iz redova novčanih zavoda zanatlijskih i trgo- 
vačkih, naročito je opao broj računa inostranih 
firmi, koje su imale poslove u našoj zemlji. 

Tu je konstaitoVano da i iseljenički ulozi opa- 
daju. Mi vidimo da preko mora dolaze ozbiljne po- 
ruko da tamo nastupa jedna nova velika kriza. Mecju- 
tim, mi smo tek počeli da govorimo o ciklusu 
konjunkture. Gospodin Zuber bi mogao da vam kaže 
kako stoji sa parobrodima, koji se nalaze u Južnoj 
Americi, a koje on ne može da vrati krcate robom 
u domaće luke. 

Gospodo, ovde je govoreno kako indeks cena po- 
tvrduje da imamo ipak jedan prosperitet, .luče je 
ovde dokazivano, sa ove govornice, da je pove- 
ćanje cena jedan nož koji seče na dve strane. Mi smo 
čuli da ima svega 82.000 velikih posednika koji su 
OŠetiH blagodeti povećanja cena, ali ima masa i zem- 
ljoradničkog proletarijata, jer postoji najveći broj 
seljačkih domaćinstava, koji nemaju ništa da nose 
na pijace — kojima je irelevantno, u njihovom unu- 
tarnjem gazdovanju, kakve su cene, a imamo ostalo 
stanovništvo, naročito činov nike'i radnike po gra- 
dovima, koji su svi s druge strane osetili "povećanje 
cena. 

Da vidimo Sta kaže zvaniran i/veštaj Narodne 
ibanke. Indeks biljne proizvodnje u decembru 1937 
godine Iznosio je 86,7, a u decembru 1935 godine 
iznosio  Je  83,7.   Dakle,  vidimo  jedan  napredak  i  to 

u mesecu decembru, kada je maksimalan napon cena 
od svega 2,7 poena. 

Indeks stočnih proizvoda u 1936 godini iznosio 
je 65 a u 1937 iznosio je 67 dakle napredak samo 
za dva poena. 

Indeks mineralnih proizvoda u 1935 godini iz- 
nosio je 81 a u godini 1936 isto tako 81, a u ovdj 
godini zbog naoružanja povećan je prolazno na 91. 

Indeks detaljnih cena u Beogradu u godini 1935 
iznosio je 85, a sad iznosi 90. Kakva je to razlika? 
To je razlika koja ne mora da baš obraduje gospo- 
dina Ministra finansija, jer on je već jedanput mo- 
rao činovnicima da poveća plate, a to ga je koštalo 
odmah preko 120,000.000 dinara i zato povećanje 
cena ne može da bude idealno za njega. 

U Americi, gde se vodi jedna mnogo jača dina- 
mična politika, sprovodi se politika kočenja cena, a 
Nemačka sprovodi jednu strogu politiku kontrole i 
stabiliziranja cena. Samo to je ideal i samo to bi 
bilo za nas poželjno. 

Gospodo, mi vidimo da i te cifre ne mogu da 
nam dokažu ono što bi nas uveravalo da je u srazmeri 
sa privrednim stanjem, da je u skladu sa našim mo- 
gućnostima rada i zarade ono što se namerava ovim 
Finansijskim zakonom. 

Ako mi »ove konstatacije iznosimo, mi to ne či- 
nimo iz pesimizma, niti možda iz jednostranog pri- 
kazivanja stvarnog stanja. Mi ne pravimo nikakvo 
uopštavanje, mi se služimo isključivo zvaničnim do- 
kumentima i ako danas dignemo svoj glas glasanjem 
protiv budžeta i protiv Finansijskog zakona, onda 
je taj glas dignut protiv raspikućstva i protiv sadaš- 
njeg načina gazdovanja sa javnim sretstvima i pro- 
tiv njihovog neracionalnog trošenja (Odobravanje 
na levici) u iznosu i na način koji nije u skladu sa 
mogućnostima  plaćanja  u  ovoj  zemlji. 

Ono što je u sadašnjoj finansijskoj politici na- 
ročito fatalno jeste to da dok se povećava na jednoj 
strani budžet a na drugoj strani uporedo izdaje se, 
kako smo videli, po Finansijskom zakonu za $2 mi- 
lijarde dinara nova transa blagajničkih zapisa. 

Onda se u tekstuelnom delu Finansijskog zakona 
daje ovlašćenje za milijardu i po novih zajmova, a 
osim toga se uporedno izdavaju srednjoročne obvez- 
nice za javne radove, a spremaju se, kako rekoh, 
još amandmani za putni fond. 

Gospodo, ako tome dodamo da nam je gospodin 
Ministar finansija u Finansijskom odboru saopštio da 
kada je stvorio Kontrolno odeljenje, pa se gospoda 
iiameštenici toga odeljenja samo malo prošetali po 
njegovom Ministarstvu da su odmah u samoj kući 
našli za stotinu miliona stvari na koje se je bilo već 
zaboravilo odnosno izgubilo se iz evidencije, a taj 
novac je bio takav da je trebao da ude u državne 
kase. I to pokazuje jedan maler u državnoj hijerar- 
hiji i administraciji. Suma od 100 miliona dinara je 
ipak novac koji kod nas nije na odmet. Eto, vidite, 
ovaj paralelizam kreditnih van-budžetskih operacija, 
to je ono što danas nama zadaje ozbiljne brige, nama 
koji želimo ovoj zemlji dobro, koji znamo da duu 
treba da se plati, koji znamo da Vlada može po za- 
konu samo do 1940 godine da obnavlja isplate bo- 
nova, i koji danas sa mnogo uzbuđenja mislimo na 
to kakva će situacija da nastupi, najdocnije do 1940 
godine, kada sve to jednoga dana ima da padne na 
glavu onoga Ministra finansija koji tada bude na 
vladi ih tačnije na glavu naroda koji će tada morati 
da terete podnese. Kako će se ti dugovi konsoli- 
dovati, sa kakvom kamatnom stopom, ko će da pod- 
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nese onda toliko povećanje budžeta. To je ono što 
pretstavlja našu glavnu brigu, i što nam daje legi- 
timaciju i puno pravo da mi ovde kažemo svoju oz- 
biljnu reč prigovora protiv ovoga budžeta. (Pljeska- 
nje na levici.) 

Gospodo, lako je danas iscrpljivati te državne 
zavode koji imaju toliki promet i ćelu privredu do 
krajnosti putem tih kreditnih operacija, koje pravda 
i naziva Vlada politikom kreditne ekspanzije. Ovo 
što se radi sada prelazi međutim granice kreditne 
ekspanzije, ovo ide u dimenzije kreditne inflacije. 
Narodna banka u prošloj godini morala je da kon- 
statuje u svom izveštaju da od kako je ovaj režim 
da je cirkulacija novčanica za godinu i po dana po- 
većala opticaj inovčanica za 1 milijardu i 700 miliona 
dinara. Paralelno idu druge operacije i mi vidimo da 
sve te kratkoročne obaveze jednoga dana mogu biti 
prezentirane i mi se pitamo do kakvoga kraha će 
morati sve da dovede. 

Sad da vam predočim samo ovo ovlašćenje koje 
će dati izglasavanje Finansijskog zakona. Kazao sam 
da je u § 11 Finansijskog zakona sadržano ovlašće- 
nje za 400,000.000 dinara. Zatim Ministar finansija 
se ovlašćuje da može od Državne hipotekarne banke 
zaključiti zajam od 20 miliona dinara. U § 16 postoji 
ovlašćenje za 80,000.000 dinara za investicije mono- 
pola, u § 29 ima 67 miliona dinara rasho'da za zlatne 
franke, u § 47 ovlašćuje se Ministar saobraćaja da 
sklopi nove ugovore za gradnju železnice u iznosu 
od 500 miliona dinara i ovlašćenje za 400 miliona 
dinara za nabavku šlipova za železnice. § 48 dva kre- 
dita od 10 milijona i 15 milijona za saobraćaj i § 50 
zajam od 60 milijona dinara za silose, rashod od 
5.6 milijona za vodne zadruge, § 6 80 milijona za 
šume i rudnike što ukupno iznosi 1632 miliona an- 
gažovana državnog kredita. 

Vi ćete meni kazati, pa to nije sve novac koji 
treba da se odmah da. Gospodo, ne mora odmah da 
se da, jer tu su ovlašćenje za nabavku na kredit, 
,t,rde se angažuje državni kredit s time da se vrši pla- 
ćanje iz budućih budžeta, tu se sklapaju zajmovi 
s tim da se anuJteti unose tek u buduće budžete, sve 
su to, gospodo, eskontacije budućih budžeta, ali ja 
pitam da li iimuno prava da toliko godina unapred 
opterećujemo državni budžet i opterećujemo državni 
kredit. Ja mislim, da se treba ozbiljno zaustaviti kad 
se cifre penju do tolike visine. Ja razumem da je g. 
Pretsednik vlade kao bankar i berzijanac vrio ekspe- 
ditivan i da nije mnogo skrupulozan, ali za naše pri- 
like to su prilično velike dimenzije i ja nalazim da 
nećemo moći sa izgledima koje imamo u pogledu 
budućeg razvitka naših prilika to da podnesemo. Ako 
dodate 12 milijardi i 180,000.000, koliko iznosi ci- 
l'arski deo budžeta još i ovlašćenja iz. I'inansiskog 
zakona navedene cifre onda dobijamo cifru od 13 
milijardi i S 12,000.000, taman toliko koliko su izno- 
sili resorni zahtevi protiv kojih se g, Ministar borio, 
i ja poznajem njegovu muku, ali nažalost on nije 
uspeo, i najzad je morao da na to pristane. 

Gospodo, ako pored toga još dodamo onaj fi- 
nansijski deo iz § 76 što primamo k znanju i odo- 
bravamo a koji iznosi 792.5 miliona dinara onda 
zbir cifara iznosi 792 i po miliona i to treba da se 
doda onoj globalnoj cifri onda dodajemo do iznosa 
14.604 miliona dinara. Gospodo, § 76 to su već Stvo- 
reni angažmani, Izložene operacije i to su stvari koje 
već postoje, pošto je izigran zakon o Glavnoj  kon- 
troli  \ mi smo stavljeni pred svršen čin. 

Gospodo, ja nisam bio u stanju da vam otkri- 

jem tajnu koju vam je otkrivao juče izvestilac veći- 
ne; ja sam bio u stanju da vam citiram samo zva- 
nične cifre. Ja verujem da su te cifre dosadne i vama u 
klupama a i onima koji sede iza mojih leda. Ali, go- 
spodo, sve te cifre nam diktiraju ozbiljnu zabrinu- 
tost zbog današnjeg stanja državnih finansija. One 
sa svojim posledicama iziskuju, da se udubimo i za- 
mislimo nad njima o tome da li imamo prava da tako 
radimo sa državnim kreditom kad znamo da ima 
niz pouzdanih pojava koje nam diktiraju opreznost. 

Ja sam se služio zvaničnim podacima. Oni su 
vam ovde na dispoziciji, svak može da proveri, ne- 
ćete valjda tvrditi da je opozicija poručila ove cifre 
kod Središnje uprave Berze rada, kod Narodne banke, 
i u ekspozeu Ministra finansija i završnom računu. 
Prema tome ja se nadam, da neće bar o ovim cifra- 
ma kazati izvestilac većine da je to lažna statistika, 
jer bi rdavu uslugu učinio samom g. Ministru finan- 
sija. I gospodo, to su i razlozi koji dovode, apstra- 
hujući od svih političkih trzavica i razmimolaženja, 
opoziciju do toga da ostajući pri svom manjinskom 
izveštaju mora da glasa protiv ovog budžeta. (Burno 
i dugotrajno odobravanje i pljeskanje na levici). 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima Ministar 
finansija g. Dušan Letica. 

Ministar finansija Dušan Letica: Gospodo narodni 
poslanici, kao i prošle, tako je i ove godine načelna 
debata o predlogu budžeta vrlo značajna i brojem 
govornika i dužinom korišćenog vremena. To je fa- 
kat, koji ja rado podvlačim, gospodo, ali s druge 
strane možemo konstatovati, da je od utrošenog vre- 
mena relativno malo korišćeno za rasmatranje eko- 
nomsko-finansiske politike Kraljevske vlade u vezi 
sa ovim budžetskim predlogom. Onaj drugi daleko 
veći deo vremena utrošen je u debati o našim ostalim 
unutrašnjim i spoljno političkim pitanjima. Ostavlja- 
jući svome ministarskom kolegi, koji će posle mene 
da govori i da po ovim pitanjima dade Narodnoj skup- 
st ini repliku u ime Kraljevske vlade, dozvolile mi, 
gospodo, da se ja osvrnem na napomene i primedbe 
koje su pale u toku načelne debate o budžetu u po- 
gledu ekonomsko-finansiske politike Kraljevske vlade. 

Pre svega moram da konsiatujem da se kritika 
ekonomsko-finansiske politike Kraljevske vlade ogra- 
ničila u glavnom na opšta gledanja na našu privred- 
nu i finansisku situaciju. Konkretnih napomena važ- 
nijeg značaja bilo je vrlo malo. I pre nego što bih 
zauzeo stav prema onoj glavnoj kritici, moram pret- 
hodno da reagiram na neke netačne konkretne tvrd- 
nje  iznete u ovoj debati. 

Narodni poslanik g. Jeremija Protić prigovorio 
mi je, da je državni završni račun za god. 1936^37 
nepotpun, jer u njemu nije pok;izano slaro dugo- 
vanje Narodnoj banci u 1.638.353.669 dinara. To je, 
gospodo, upravo ona cifra za koju je maločas sa 
OVOg mesta narodni poslanik g. Mohorič napomenuo 
da je baš imeta u državni završni račun. Prigovorio 
je g. Protić i tome, što su proknjižeue kao prihod 
kreditirane vozarine u Ministarstvu Saobraćaja i kre- 
ditirane vrednosti rudarskih produkata U Ministar- 
stvu šipua i rudnika. G. Protić smatra da ovi prihodi 
nisu realizovani i da se zbog toga nisu smeli unositi 
u završni račun medu prihode. G. Protić kaže da sam 
ja rekao još i to, da je ovo prvi završni račun od 
godine 1935, koji je pokazao aktivni saldo od di- 
nara 511',SOS.()()(), i da su njime pokriveni raniji bu- 
džetski deficiti, tako da na kraju budžetske godine 
1936/37 imamo saldo obrtnog kapitala 46,147.000. 
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G. Protić, govoreći ovako, nije imao u vidu da 
se naš državni završni račun sastoji prvo: iz završ- 
nog računa, koji registruje rezultate budžetskog gaz- 
dovanja, i drugo: iz opšteg državnog računa, koji 
registruje celokupno vanbudžetsko gazdovanje dr- 
žave, čiji su rezultati pokazani u računu obrtnog ka- 
pitala i računu izravnanja. Svi .su ovi računi, gospo- 
do, izloženi u završnom računu koji se nalazi pred 
Narodnom skupštinom. Ovu podelu i konstrukciju dr- 
žavnog završnog računa gospodin Protić nije uzeo 
u obzir i zbog toga je došao u kontradikciju sa či- 
njeničnim stanjem, konstatujući da završni račun za 
1936/37 godinu pokazuje prvi put od 1935 godine . .. 
(Jeremija Protić: Ne od 1935 no od 1931 godine!) 
Dobro, to ne menja stvar. Dakle, završni račun za 
1936/37 godinu pokazuje prvi put od 1931 godine 
aktivan saldo u iznosu 512 miliona dinara, i tvrdeći 
da sam ja kao Ministar finansija takvu izjavu dao. 
Međutim, gospodo, ja ovakvu izjavu nisam mogao 
dati, poznavajući tehniku našeg finansiskog gazdo- 
vanja i državnih završnih računa. Moja izjava u tom 
pogledu sasvim je jasna. Iz nje se vidi da je budžet- 
ska 1936/37 godina završena sa suficitom od dinara 
512,809.948.61, i da je taj suficit u smislu zakona 
upotrebljen-na sniženje pasivnog salda obrtnog ka- 
pitala iz ranijih godina. Gospodin Protić nije uzimao 
u obzir konstrukciju našeg državnog završnog ra- 
čuna i gospodin Protić smatra da je ovaj suficit prvi 
od 1931 godine, međutim, gospodo, budžetski sufi- 
cit postojao je i u 1935/36 godini u iznosu dinara 
438,621.007.94. Prema tome nisam mogao ni izjaviti, 
da je ovo prvi budžetski suficit posle 1935 godine 
kada je on postojao i u loj godini. 

Blagodareći baš budžetskom suficitu u 1935/36 
i u 1936/37 godini pokazuje se u računu obrtnog 
kapitala dakle u opštem državnom računu aktivan 
saldo. Ovde se, gospodo, može govoriti o aktivnom 
saldu a ne kod budžetskog gazdovanja, i taj saldo 
Iznosi 48,140.701.61 dinara, dok je ovaj saldo opšteg 
državnog računa iznosio u 1934/35 godini pasivu u 
iznosu od dinara 947,258.088.45. (Jeremija Prolić: 
Molim Vas, gospodine Ministre, da li ste kreditirali 
vozarinu?) O tome ću govoriti malo docnije. 

Uporedujući rezultate po budžetskom gazdova- 
nju sa rezultatima gazdovanja po obrtnom kapitalu, 
ntvrdićemo da je budžetska godina 1934/35 završena 
budžetskim suficitom od 379,605.585.41 din., a po 
obrtnom kapitalu pasivom od 530,627.624.38 dinara, 
5tO daje rezultat sa deficitom od 151,022.038.97 din. 
Kad uzmemo konačne rezultate ranijih godina vi- 
dećemo, da je konačni saldo bio pasivan za onu već 
pomenutu cifru u 947,258.088.45 dinara ukupno na 
kraju 1934/35 godine, kada je ova Kraljevska vlada 
došla na upravu zemlje. 

Dalje, gospodo, godina 1935/36, to je prva bu- 
džetska godina ove Vlade, ona je završena budžet- 
skim suficitom od 438,621.007.94 dinara, a po obrt- 
nom kapitalu pasivnim saldom od samo 2,179.211.38'. 

Dakle, pošto imamo tamo aktivu od okruglo 438 
miliona В Ovde pasivu od okruglo 2 miliona, krajnji 
rezultat prve naše budžetske godine je ukupni suficit 
od 486,441.796.66. — Sa ovim suficitom mi smo, 
gospodo, reducirali onu sumarnu pasivu ranijih 
godina od 947 milijona dinara i imali smo na kraju 
naSe prve budžetske godine, koja se ovako lepo svr- 
šila, јоб uvek n ukupnosti, s obzirom na raniji deficit, 
jedan deficit koji se krajem godine 1935/36 snižava 
na 510,816.291.89 dimna. Godina 1936 37, gospodo, 
čiji se završni laeun iiala/.i pred vmna, /..ivršena je bu- 
džetskim suficitom od 512,809.948.61 dinara, ali ovoga 

puta završeno je i poslovanje po obrtnom kapitalu, sa 
aktivnim saldom od 46,147.044.89 dinara. Ovu godinu 
završili smo dakle sa ukupnim suficitom po svima za- 
vršnim računima u iznosu od 558,956.993.50 dinara 
ili kažimo okruglo 558 milijona dinara. Ali kako nam 
je ostao konačni rezultat ranijih godina u pasivi od 
510 milijona, ostaje nam konačni suficit danas u obrt- 
nom kapitalu od dinara 48,140.701.61, i on nam pret- 
stavlja rezultat celokupnog državnog finansiranja na 
kraju računske 1936/37 godine tj. ЗГ avgusta 1937 
godine kada je završena računska godina. (Živo odo- 
bravanje u centrumu i na desnici). 

Prema tome, gospodo, naše loše finahsijsko sta- 
nje, pretstavljeno u završnom računu od godine 
1935/36 danas je ispravljeno i možemo kazati da da- 
nas imamo uredno finansijsko gazdovanje (Na desnici 
burni poklici: Tako je! — Dugotrajno pljeskanje). 

Ni po pitanju kretanja vozarine, na koju želim 
sada da se osvrnem, kod Ministarstva saobraćaja kao 
i knjiženja rudarskih proizvoda, gospodin Protić vi- 
dim da nije dovoljno upućen. Jer, gospodo, sve do 
sastava budžeta za godinu 1936/37, kreditirana voza- 
rina nije nikako predviđana u budžetu. Radi se o vo- 
zarini koju treba da naknadi Ministarstvo vojske i 
mornarice Ministarstvu saobraćaja za upotrebu pre- 
voznih sredstava za vojne potrebe. Ranije se u držav- 
nom budžetu nije, gospodo, predviđalo za ove po- 
trebe u cifarskom delu nikakav kredit. Ministar sao- 
braćaja stalno beleži i opterećava u svojim knjigama 
Ministra vojske i mornarice. To nije dolazilo u zavr- 
šnom računu do izražaja ali je ostalo zabeleženo u Mi- 
nistarstvu saobraćaja kao potraživanje Ministarstva 
saobraćaja od Ministarstva vojske i mornarice. Račun 
se je morao izravnati a nije se imalo odakle jer nije 
bilo kredita. I, gospodo, da bi se stvar uredila, za bu- 
duće vreme, ja sam uneo u budžet ono što Ministar- 
stvo vojske treba da plati Ministarstvu saobraćaja na 
ime vozarine u godišnjoj paušalnoj cifri od 60 mil. 
Tako se danas vojska prevozi, odnosno Ministarstvo 
vojske i mornarice koristi se za sve vojne potrebe 
prevoznim sredstvima Ministarstva saobraćaja za pa- 
ušalnu sumu od 60 milijona dinara, i Ministar finan- 
sija odobrava svakoga meseca Ministru saobraćaja po 
5 milijona dinara, koje on zadržava od efektivno na- 
plaćenih vozarinskih taksa, koje čine sastavni deo dr- 
žavnih budžetskih prihoda. 

Kao što vidite gospodo, to se danas efektivno 
plaća državi i zato prigovori u ovom pogledu od 
strane g. Protića nisu opravdani. 

Sličan je odnos danas, gospodine Protiću, i u 
pogledu kreditiranja uglja od strane Ministarstva 
šuma i rudnika, jer se danas i zato predviđaju u od- 
nosnim budžetima krediti, koji ranije nisu bili pred- 
videni. Л šta je bilo posledica svega toga? Posle- 
dica nepokazivanja- državnih obaveza u računskom 
delu budžeta bila je ta, da su se gomilale knjiški ne- 
pokrivene obaveze pojedinih Ministarstava koja su 
kor stila državne institucije, a nije bilo obračunava- 
nja, niti je to dolazilo do izražaja u završnim raču- 
nima, koji se podnose Narodnoj skupštini. E, vidite 
gospodine Protiću, mi sada podnosimo, mi baš pola- 
žemo račune 0 tome, i mi smo prvi koji smo to ura- 
dili. (Pljeskanje i burno odobravanje). 

1 kada se je gospodin Ministar saobraćaja U 
toku prošle god ne javio sa jednim zalitevom od 
nekih osam stotina miliona dinara [potraživanja što 
je prevozio našu vojsku, ja sam se zapitao: pa kako 
ćemo to da pokrijemo? Sad, pošto dugujemo sami 
sebi, država državi, nećemo raditi sa parama, ali mo- 
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ramo računski to nekako dovesti u red i izneti pred 
Narodnu skupštinu. Kao što vidite, gospodo, ovde 
leži tajna od one milijarde, i šest stotina miliona di- 
nara, koju ste pomenuli vi, gospodine Protiću i go- 
spodin Mohorič. Tu milijardu i šest stotina miliona 
dinara mi smo našli u Narodnoj banci kao dug države 
po ranijim avansima, kao jedan dug koji je po sa- 
mom zakonu o Narodnoj banci priznat državi kod 
Narodne banke, i za koji je predviden jedan specija- 
lan način otplate po zakonu o Narodnoj banci. Samo, 
ova norma u zakonu o Narodnoj banci nije onda do- 
šla do izražaja u državnim računima, ma da je dr- 
žava još odavno od Narodne banke uzda tu sumu od 
milijarde i šest stotina miliona dinara i potrošila je 
još prvih godina posle oslobođenja, samo kao što 
rekoh to nije nigde u završnim računima sprovedeno. 
Vodena je samo u računu izravnanja kao dug drža- 
ve, i tu smo sumu mi upotrebili da ono potraživanje 
Ministarstva saobraćaja i ostala slična potraživanja 
izravnamo sa ovom cifrom od jedne milijarde i šest 
stotina miliona dinara duga kod Narodne banke. I tu 
je, kao što vidite gospod.ne Protiću, ova cifra u za- 
vršnome računu. (Jeremija Protić: Imate i danas dug 
kod Narodne banke!) Ja Vas samo molim da me tačno 
razumete, pa ćete uvideti da su ove operacije knjiško 
tehnički sasvim tačne. 

Mi smo, gospodo, u završnim računima izneli i 
naše dugovne odnose, koji postoje i sa Poštanskom 
štedionicom i sa Državnom hipotekarnom bankom. 
Nije ništa izostalo. Izvolite se potruditi i pregledati 
račune izravnanja, pa ćete naći tamo sve tačno. I u 
računu obrtnog kapitala naći ćete i ovu cifru od jed- 
ne milijarde i šest stotina miliona dinara. 

Pored ovih napomena u odnosu na završni ra- 
čun, pala je još sa dve tri strane primedba da je po- 
rcski eg2ekutivni aparat prošle poreske godine .bio 
neumitan. 

Ja sam kao i ranije dve godine od kako sam na 
položaju Ministra finansija, i prošle godine zadržao 
isti pravac i davao iste direktive koje se sastoje' ц 
lome: postići dobre rezultate ali sa osobitom paž- 
njom prema privredi i privrednicima. Broj izvršenih 
popisa u 1934 godini bio je 1,820.232 dok' |e u 1936 
godini bio 1,439.161, a u 19:57 još niži 1,382.033. Broj 
izvršenih prodaja — ovo je još značajnije jer ovo 
boli — broj naplaćenih javnih dažbina 1934 godine 
bio je 20.867. Dakle prodavali se popisani predmeti 
zbog neplaćenih javnih dažbina u 2().HCu slučajeva u 
1934 godini. To je bila ona godina kada je poreski 
šaraf bio jako težak. Dok je 1936 godine taj broj 
spao na 4.025, dakle za više od 8058. (živo odobra- 
vanje i pljeskanje kod većine.) Л prošle 1937 godine, 
kada gospoda kažu da je poreski šaraf radio neu- 
mitno, broj prodaja bio je još niži, SVega 8.935. (Odo- 
bravanje u centrumu i na desnici. — Prigovori na 
levici.) 

Gospodo, ova statistika cifara uverava nas naj- 
bolje da su moje instrukcije i na terenu bile respek- 
tovane i da je poreski aparat, oprenilo govoreći (kon- 
kretno može biti po neki izuzetak) još opreznije po- 
stupao no i ranije 1936 godine koja je zabeležena kao 
blaga. (Čuje se: A sekvestre ne računate!) Ovde su 
vam izneti, gospodo, popisi a i prodaje koje su u 
tim godinama izvršene. (Prigovori na levici.) Ja ra- 
zumem da vam je možda, gospodo, žao Sto ja nisam 
mogao 0 tome izneti teže cifre nego ove koje sam 
izneo. (Odobravanje i smeh kod većine, Volislav 
Lazič nešto dobacuje, našta mu dobacuju i/ većine: 
Ćuti ti, Vojo, ti to ne razumeš!       Graja i objašnjenje 

između Vojislava Lazića i poslanika iz većine. — 
Vojislav Lazić žučno protestuje. — Graja i objašnje- 
nja i dalje se nastavljaju.) 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine Laziću, 
to su Vaši poslanički drugovi i nije red da ih tako 
nazivate, tim pre što ste ih Vi izazvali, a za upotrebu 
ovog neparlamentarnog izraza kažnjavam Vas zapi- 
sanom opomenom. 

Ministar finansija Dušan Letica (nastavlja): Go- 
spodo narodni poslanici, narodni poslanik g. Moho- 
rič izneo vam je maločas jednu cifru ... (Radivoje 
Nikolić: Koliki su bili egzekutivu! troškovi?) Ja ža- 
lim što nemam pri ruci sada tih podataka, a mogu 
Vas uveriti da su ti egzekutivni troškovi danas niži 
nego što su bili pre dolaska ove Vlade na upravu 
zemlje. Zašto? Zato što je to bila takode jedna od 
poreskih mera Kraljevske vlade od godine 1935 koje 
je ona preduzimala da bi poreske terete, poreske 
obaveze narodu, posle one velike krize, što više olak- 
šala. 1935 godine Kraljevska vlada je znatno redu- 
cirala stope poreskih troškova, koji su dotle bili vrlo 
visoki po Zakonu o neposrednim porezima. 1 zbog 
toga što ih je Vlada reducirala, zbog toga je cifra 
egzekutivnih troškova danas znatno manja nego ona 
koja se naplaćivala do 1934 godine. 

Sad mi dozvolite, gospodo, da se obazrem sa 
par reči na jednu napomenu g. Mohoriča. On je iz- 
voleo napomenuti da Kraljevska vlada pored izdataka 
predvidenih u budžetu u toku budžetske 1936/37 go- 
dine, prema završnom računu koji se nalazi pred 
Skupštinom, da je preduzimala još obaveza za držav- 
nu blagajnu, koje se penju na preko 500 miliona 
dinara. 

Gospodo, ja bih se radovao doista, kao Mini- 
star finansija, a radovao bi se i svaki drugi Ministar 
finansija, kad mu se ne bi u toku izvršenja budžeta, 
U snabdevanju potreba državnog života, javljali ni- 
kakvi novi slučajevi sem onih koji su predvideni u 
samom državnom budžetu. Ali, gospodo, svi mi zna- 
mo da se ne mogu, pa ni ovako opsežnim zakonom 
kao što je budžetski potpuno da predvide sve potrebe 
državne, i ne mogu često da se predvide U onome 
obimu koliko su one stvarne, i da treba u toku go- 
dine činili dopunjavanje kredita koji su predviđeni u 
budžetu odnosno da za potrebe, koje nisu predvidene 
u budžetu, a koje su docnije nastale, treba stvarati 
nove kredite. 1 vidite, gospodo, u 1936 i 1937 godini 
meni su kao Ministru finansija izuete te potrebe u 
iznosu od preko 500 miliona dinara. Ja sam se morao 
pred njima pokloniti. Medu njima na pivom mestu 
vidimo cifru od 10 miliona dinara za nabavku brane 
za pasivne krajeve. Druga, gospodo, krupna zlatna 
Cifra, koja iznosi sama za se 400 miliona dinara... 
(Čuje 5e: Zašta je ta cifra?) . . . odobrena je za nabav- 
ku i izradu nedostajuće spreme za našu vojsku i 
mornaricu. (Odobravanje i pljeskanje kod većine). 

Odobreno je i 30 miliona dinara za izdržavanje 
vojnika koji će pri otsluženju vojnog roka biti zadr- 
žani u kasarni u toku zimskog perioda. Opet vojna 
potreba. To vam je dakle, gospodo, već 440 miliona 
dinara. Za povećanje kredita bolničkih i zdravstvenih 
ustanova 4,460.000 dinara, i za povećanje materijalnih 
rashoda i izdataka na radničke nadnice državnih ru- 
darskih preduzeća 46 miliona (Pljeskanje kod većini'). 
Narodnim poslanicima, po 60 dinara dnevno za vreme 
Od 1 aprila 1936 do 31 marta 1937 godine, 4,612.000 
dinara.   (Smeli. Povici   iz.  većine   manjini:   1   niste 
hleli primitil) I za opravke telefonskih  i telegrafskih 
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linija 3 miliona dinara. Ja, gospodo, nisam mogao 
znati da će Narodna skupština zaključiti da se po 50 
dinara više daje narodnim poslanicima, ali ja sam se 
tome zahtevu Narodne skupštine pokorio i izvršio ga 
jer je to za mene zakon. Istu takvu vrednost, go- 
spodo, imadu i oni drugi zahtevi, koji su mi dolazili 
i postavljani bili od strane mojih poštovanih kolega 
ministara, koje su oni postavljali i isključivo za pod- 
mirenje neophodnih državnih potreba i zadovoljenje 
visokih državnih interesa. 

Gospodin narodni poslanik dr. Mohorič pomenuo 
je maločas da se ova Vlada samo zadužuje i ostavlja 
za sobom jedan težak trag dugova i zaduženja. Pa, 
gospodo, ja bih želeo znati, koji su to dugovi koje je 
ova Vlada napravila. Mi ćemo ih brzo saznati. Ja ću 
ih sad pustiti da se prošeću ispred nas. Mi imamo, kao 
što znate poznatu cifru od 1 milijarde, koja je odre- 
đena 1935 godine za potrebe javnih radova. Ta mili- 
jarda nije još ni danas u potpunosti iskorišćena. Vi- 
dite, gospodo, kako se postupno i oprezno radi. Kada 
se kaže 1 milijarda odobrenog kredita, to ne znači, da 
će se izvaditi 1 milijarda i odmah prosuti. To se čini 
postupno, kako se javni radovi izvode, i mi smo od te 
milijarde dinara dosad efektivno isplatili tek 615 mili- 
ona dinara. Verujem, gospodo, da će se do kraja ove 
trodine iscrpsti cela ta milijarda ali ćemo za tu mili- 
jardu naći i imati objekte koji će nama i našoj pri- 
vredi korisno poslužiti. (Pljeskanje). Kao što znate, 
gospodo, mi imamo i oko 250 miliona dinara izdanih 
novih obveznica za regulisanje našeg agrarnog pita- 
nja u Bosni i Hercegovini. Sem toga izdali smo nešto 
za severni agrar, a nešto smo izdali i za dalmatinski 
agrar. To su naše zakonske obaveze, koje su se mo- 
rale daleko ranije pio nas izvršiti. Sem toga, gospo- 
do, po pitanju rcgulisanja zemljoradničkih đulova 
Kraljevska vlada imaće da izda oko 800—900 miliona 
u 3% državnim obveznicama za likvidiranje zemljo- 
radničkih dugova. Definitivna suma ioš niie utvrđena. 
Do sada smo izdali i stavili na raspoložen ic Privilcgo- 
vanoj agrarnoj banci lili obveznica za pola milijardo, 
ali bauka nije još ni blizu toliko izdala koliko je do- 
bila, jer još nisu pročišćeni portfelji, koje je ona pri- 
mila od pmcrilačkih ustanova. 

Gde su, gospodo, dalja naša Zaduženja? — Po- 
momiou blagajničko zapise. Ali, gospodo, ja odbijam 
da kažem, da su u njima pretstavljeni dugovi, koje 
je prouzročila ova Vlada. Vi znate, kada smo o bla- 
gajničkim zapisima reSavali i izdavali ili 193в godine, 
da smo ili namenili za iačanje državno blagajnice, 
zbog i/vršonja noizmirouih obaveza i/, ranijih godina. 
Izdavaiući te zapise, mi smo postigli ono štff smo o- 
ookivali. Ovo je jodna od najznačajnijih kreditnih o- 
peracija u našoj državi posle oslobođenja naovamo, 
jer smo mobillsanjetn te milijardo izravnali potraži- 
vanja naSlh građana od državne blagajnice. Vi /nato, 
gospodo, da je OVa jodna milijarda brzo upisana, 
brzo ušla u promet, i brzo dala u povoljan ofokat 
našoj privredi. ''Plieskanjo u  centru i na dosniciV 

Gospodo, ovih poslodujili dana izašla jo takodo 
jodna uredba Kraljevsko vlado 0 izdavanju blagajnič- 
kih zapisa u 500 miliona dinara. Ovdo je, gospodo. 
Kraljevska vlada otvorila novo zaduženje državo. Ali, 
gospođo, u Sta ido to zaduženje? Ja sam maločas 
pročitao cifru Od 400 miliona dinara u završnom 
računu 1936/37 godino, snimi od 400 miliona dinara, 
koja jo Odobrena 1936/37 godine kao naknadni kre- 
dit Ministarstva vojsko i mornarice. Tili -100 miliona 
nije još utrošeno, п, ukoliko jo ulrošono, mi smo op- 
terećivali kurentne prihode državno blagajnice, priho- 

de, koji su predvideni zakonom za potrebe ove go- 
dine. Prirodno je da se vanrednim prihodima pokri- 
vaju vanredni izdatci, i zbog toga da bi pomogli dr- 
žavnu blagajnu, da uzmogne održati pravilno snab- 
devanje državnih potreba u ovoj budžetskoj godini 
emitovano je ovih novih 500 miliona dinara zapisa, 
koji će se upotrebiti za one vanbudžetske izdatke, 
izazvane hitnim potrebama vojske i mornarice. 

Dozvolite, gospodo, da se sad osvrnem na onu 
kritiku, koja je upravljena na ekonomsku i finan- 
sijsku politiku Kraljevske vlade sa  opšteg gledišta. 

Podvučeno je, gospodo, pre svega da je do do- 
laska ove Vlade državni budžet iz godine u godinu 
planski snižavan, a današnja Vlada od godine do go- 
dine povećavala. Vi ćete se, gospodo, setiti mojih iz- 
vesta ja koje sam podnosio Narodnoj skupštini pri 
pretresu budžetskih predloga za godinu 1935/36 
1936/37. Ja sam onda u nekoliko puta iznosio, kako 
su ti budžeti, pre današnje Vlade, bili a priori neu- 
ravnoteženi, jer su pored cifarnog dela, sadržavali još 
ogromne prihodima nepokrivene izdatke predvidene 
u finansiskim zakonima. Kao što znate, gospodo, mi 
smo te izdatke, koji su uodizah budžet iščistili iz Fi- 
nansiskog zakona i uneli ih bilo u budžet ili smo se 
postarali da ih na drugi zgodan način namirimo 
Prema tome za svu vrednost tih prekobudžetskih oba- 
veza po finansiskim zakonima treba smanjiti dife- 
renciju, kad se uporeduju budžeti ove Vlade sa bu- 
džetima ranijih vlada. A te su diferencije išle čak i 
do 700 miliona dinara. Poznato je Narodnoj skup- 
štini, da je ova Kraljevska vlada morala velike sume 
tih starih prekobudžetskih obaveza po finansiskim za- 
konima izvršivati i podmirivati iz prihoda svojih bu- 
džeta. Ove činjenice narodni poslanik ег. dr.' Košta 
Popović nije hteo da se seti kad je kritikovao bu- 
džet, niie hteo da ie podvuče oa da so kaže. budžetska 
povećanja ove Kraljevske vlade zbilja nksu znatna 
s obzirom na nedovolinu budžetsku otvorenost ra- 
nijih vlada. Gospodin Popović mogao se setiti da su 
redukcije budžeta 1932/33 1933/34 vršene sa najve- 
ćim poteškoćama, a to stora što ie ovakva operacija 
oprečna prirodnom toku životnog razvoja. Nije se 
Iako opirati uopšte potrebama života bilo privatnog 
bilo javnog, a naročito potrebama koje uslovljava 
u javnom životu i prirast stanovništva, koji ie kod 
nas, hvala Rotru, povoljan. Tako se nomenutih o-o- 
đina. zbog oronule potrošačke sna^e mora'o ići u 
sukob sa ovim prirodnim životnim snngama. zašto, 
"■osnodo. da se danas oniremo tome? Ja sam kazao 
dn povećanim budžet ima možemo samo da se radu- 
jemo kad su ovi eho bolio"- privrednocr i sociia1no<r 

oolo/aia naroda. A rta i'1 kort nfls и borne t>ogled4 
holle. ne mocru nas. gospodo, razuverltl ni sva opreč- 
na mišlienia Iznesena u ovoj debati pa ni ona o sla- 
bom ličnom  i n.'inonalnom  dohotku. 

Gospodin Sokula Zečević u svome govoru tvr- 
dio Ie da le budžet za 193R/39 codinu dva nuta veći 
nego budžet Kraljevine Srbije za 1907 godinu, uzl- 
maiućl u obzir kocficiient deprecijacije novca od 15 
nuta. kao i razliku u veličini zemlje između ova dva 
datuma. Ja sam imao prilike da povodom leđnog 
sličnog unorodonin, koio io vršio ц, Voja Lazić kada 
Ie unorodivao nacionalni dohodak i budžet u 1926 
i 1937 godini ukazem na svu teškoću i nepreciznost 
ovakvo? uporodivanja. 

Ali kada io voć vršeno uporodonjo između ovoga 
oređloga budžeta i leđnog budžeta ranije Kraljevine 
Srbijo, ja ĆU da učinim takode jedno uporedenje, 
držeći   se koeficienta kojim  se  poslužio  g,  Zečević. 
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Videćete da to uporedenje daje sasvim obrnutu sliku 
od one g. Zečevića. 

Po budžetu Kraljevine Srbije za 1912 godinu sve 
dažbine (neposredni i posredni porezi i monopol, sem 
na duvan) iznosili su oko 80 miliona dinara. Mno- 
žeči ovu cifru sa 15 i vodeći računa o petostrukom 
povećanju zemlje, ovoj cifri odgovara suma od oko 
6 milijardi dinara. 

Međutim, po predlogu budžeta za 1938/39 go- 
dinu sve ove dažbine iznose 5.391 milijona dinara, 
ili preko 600 milijona manje nego u 1912 godini. 
Ovo potiče otuda što je po budžetu za 1938/39 uloga 
prihoda od državnih privrednih prec|uzeća mnogo 
značajnija, nego po predratnim budžetima Kraljevine 
Srbije. Usled toga je pre rata udeo fiskalnih prihoda 
u opštim državnim prihodima morao biti veći nego 
danas. 

Kod ovog uporedenja nisu uzeti u obzir prihodi 
od monopola duvana zato, što duvan — i ako arti- 
kal široke potrošnje — nije artikal nužne potrošnje: 
nije namirnica; s druge strane, duvan ima najveći 
značaj za nacionalnu proizvodnju, tako da povećanje 
prihoda od monopola duvana nema isključivo fiskal- 
ni značaj. 

Ipak, gospodo, bilo ovako ili onako, ovakva upo- 
redenja mogu biti samo interesantna, ali u svojim re- 
zultatima ne moraju biti i merodavna u onom po- 
gledu, kako hoće da istakne g. /ečović. Potrebe na- 
šeg narodnog života pre 30 godina ne mogu da se 
uporeduju sa današnjim. Ta tri decenija zarezala su 
i u našem privatnom i u našem javnom životu takvu 
snažnu razliku, da se mi sa današnjim društvenim i 
javnim potrebama, ne možemo ni u kom pogledu 
upravljati i meriti sa ondašnjim. Koliko se onda tro- 
šilo na železnice u Srbiji i koliko se i zašto troši ovo- 
liko danas? Koliko na škole, koliko na lckarc i bol- 
nice? Koliko na puteve i javne, građevine itd.? Što 
nam javni život više kreće unapred, mi ćemo imati 
i veće javne izdatke, a, prirodno, da ćemo imati onda 
i veća javna primanja, jer će nam biti snažnija i pro- 
duktivna i potrošna snaga. 

Neka gospoda narodni poslanici ukazivali su ko- 
liko je veliki procenal našeg naroda upućen da vodi 
još i danas život, koji doista znači oskudevanje s ob- 
zirom na današnje zahteve i današnji način života 
u proKvećenom svetu. Niko to ne osporava, gospodo. 
Svi mi to podvlačimo, ali se za to, koliko nam sna- 
ge dozvoljavaju, i staramo da to stanje izlcčimo. U 
lome pravcu i vodena je, gospodo, sva dosadašnja 
politika Kraljevske vlade i privredna i socijalna i pro- 
svetna i kuli urna. Raš zbog takvog stanja našeg i 
jeste u prošeku slaba i potrošačka i kupovna snaga 
našega naroda. Otuda je, gospodo, s obzirom па broj 
stanovništva, i budžet naš relativno nizak, a mogao 
bi da bude s obzirom na sam taj broj skoro kao če- 
hoslovački. Zbog toga mi i radimo da pridignemo 
te legije naših slabih potrošačkih snaga, a ako se i 
dalje bude OVakO radilo, kao ove dve poslednje go- 
dine, neće verovatno ni uspeh i/ostali, a onda, onda 
ćemo morali očekivati da će se prirodno i budžet 
podići još dalje. (Rurno odobravanje i pljeskanje u 
centrumu i na desnici.) I kad ie već reč o prigovori- 
ma zbog budžetskih povećanja Od strane Vlade, ja 
bih vas molio, gospodo, da se ovih prigovora selile 
kad budete u specijalnoj debati čuli i slušali prigo- 
vore, mnoge opravdane prigovore, kako su predvi- 
đeni suviše niski, ili nisu predviđeni nikakvi krediti 
/a  ove  ili  one  naše  hilne,  neodložne javne  potrebe. 

Tada ćete, gospodo, osetiti, kako se teško mogu 
da izmire ove dve želje: s jedne strane da se budžeti 
ne podižu, ili da se podižu neosetno, a s druge strane, 
da se obezbeduju puni krediti za dosad nezadovoljene 
kao i nove javne savremene potrebe. (Pljeskanje na 
desnici i u centrumu). Kad to osetite, gospodo, onda 
ćete opravdati i sva povećanja, koja sadržava ovaj 
budžetski predlog. 

G. dr. Košta Popović rekao nam je u svome go- 
voru i ovo: ,,Ja moram priznati da ja lično nisam odu- 
ševljen komprimiranjem državnih rashoda i nekom 
preteranom štednjom u izvršenju državnih zadataka, 
jer smatram da progres kulturnog i socijalnog života 
neminovno nameće državi nove obaveze i izdatke u 
oblasti ovoga staranja, ali osuđujem i protestvujem 
protiv toga što se državni rashodi bez neophodne po- 
trebe stalno povećavaju, da bi se državne pare i ša- 
kom i kapom delile." 

Vidite, gospodo, i sam gospodin dr. Košta Popo- 
vić nije protivan budžetskom povećanju, jer posve u- 
mesno smatra, da progres kulturnog i socijalnog ži- 
vota nameće državi nove obaveze i nove Izdatke, koji 
se ne mogu izbeći, koji su neminovni — kako to on 
veli. Ali on samo osuđuje i protestuje što se državni 
rashodi ,,bez neophodne potrebe stalno povećavaju, 
da bi se državne pare i šakom i kapom delile." 

Sta da kažem na ovo, gospodo, u vezi sa ovim bu- 
džetskim predlogom? Ла sam budžetsko povećanje 
sa 1.270 miliona dinara, baš zbog lakšeg uočavanja 
potrebe i svrhe budžetskog povećanja, svrstao u tri 
grupne cifre: prva 660 miliona za potrebe državnih 
privrednih predu/.eća. Ovde, gospodine Popoviću, ne 
reflektujemo na narodni poreski džep. Ovde, za ovih 
660 miliona priliv državnoj blagajnici osiguran je iz 
državnog privatno-poslovnog delovanja, i/, plativih 
usluga, koje ona vrši u saobraćaju i na pijaci pro- 
metnih dobara. 

Drugo, gospodo, naš je budžet podignut za 313 
milijona dinara za potrebe Narodne odbrane, a tek 
ostatak od 297 milijona dinara namenjen je za sve, 
kažem za sve, toliko ostale naše državne i narodne 
potrebe. 

I sad, gospođo, kad mi u današnje vreme privred- 
ne utakmice, privrednih autarhija, najupornijih utak- 
mica u svetu u modernom organizovanju narodne U- 
bojne snage u najširim koncepcijama savremene na- 
uke i progresa, imamo i moramo da brigu brinemo 
šla ćemo i kako ćemo i mi da uradimo, da nas vreme 
i događaji ne zalcku i ne udare na nas nespremne; 
kad mi, gospodo, u takvom vremenu saobraćajni- i 
prometne ustanove, naše železnice i naše brodarstvo, 
našu poštansku, telegrafsku i telefonsku službu ho- 
ćemo da proširimo i usavršimo; kad mi, gospodo, ho- 
ćemo u našim rudnicima da razvijemo uvećanu pro- 
izvođnju, koju zahteva današnja potreba; kad mi, go- 
spođo, našu narodnu odbranu na suvu, na vodi i u vaz- 
duhu hoćemo bolje da obezbedimo, kako se mo/e reći 
i čak protestVOVati, da je lo deljenje državnih para 
„šakom i kapom"... (Pljeskanje na desnici i u cen- 
trumu), to nije deljenje »šakom i kapom- nego zbri- 
njavanje primarnih državnih potreba. 

Gospodine Popoviću, to sve nisu dakle za Vas 
neophodne potrebe, (ha Vlada, g. Popoviću, zna da 
su to baš »neopohodne potrebe«, ona zna da je ono 
što je u budžetskom predlogu za njih namenjeno ne- 
dovoljno prema onome, kolike su te potrebe i kako 
su one i hilne. 1 ona zna, g. Popoviću, da će ovi po 
većani krediti, koliko su narodnoj privredi, a name- 
njeni su u njihovom većem delu, biti čak i novi kva- 
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sac za dalje privredno napredovanje, i da ćete Vi opet 
tada kazati: To je posledica konjunkture, to iiije po- 
sledica delovanja ove Vlade. (Plje^kanje u centrumu 
i na desnici.) Vidite, gospodo, u povećanju ud 1.270 
nuliona dinara nalazi se i citra od 236 nnhona dinara, 
koliko se iz državne kase ima da izdaje više za pri- 
nadležnosti aktivnih državnih službenika zbog pove- 
ćanja dodataka na plate. Prušie godine je cela iNa- 
rodna skupština jednodušno tražila, da se državnim 
službenicima povise dodaci, i danas, kada ih je Kra- 
ljevska vlada povisila, danas guspudin Košta Popo- 
vić, u ime kluoa poslanika Jugoslovenske nacionalne 
stranke protestuje, što je Vlada »bez neophodne po- 
trebe« povisila budžet. A ova potreba sama penje se 
skoro na četvrt milijarde dinara. 

Ja držim, gospodo, da smo mi svi u duši uvereni, 
da su sve ove veće naše budžetske potrebe opravdane. 
Uvereni smo da ih opravdavaju naše stanje današnje, 
onakvo kakvo je, i vreme i prilike u kojima danas ži- 
vimo. Mi njih ne smemo izbegavati, prenebregavati, 
jer su sa .njihovim zadovoljenjem vezani naši visoki 
državni i narodni interesi. 

1, ako se Kraljevska vlada, predviđajući ove po- 
trebe u budžetskom predlogu, u ekspozeu Ministra 
linansija poziva na činjenice, koje statistika beleži 
i iznosi, kao sadašnje slanje u našem privrednom i 
fiiiaiisiskom životu, ona to čini, gospodo, da bi poka- 
zala, kako ćemo mi i ovaj uvećani program naših 
jasnih potreba izvršiti naredne budžetske godine, sa- 
vladati ga, a da nećemo morati tražiti zbog njega 
neka naročita posebna povećanja, postojećih ili uvo- 
đenje novih dažbina. To je, gospodo, glavna svrha 
iznošenja tih statističkih podataka. Njima želimo 
opravdati pretpostavku da će naša privreda automat- 
ski bez novih kakvih većih napora, podneti i ovaj 
uvećani budžet. 1 sad, gospodo narodni poslanici, od 
sirane opozicije čas se negira vrednost tih statistič- 
kih podataka, kaže se za izvesne privredne rezultate, 
pored sve pozitivnosti statističkih cifara, da su nepo- 
\oiiiii; čas se opet odriče Kraljevskoj vladi svaki udeo 
u privrednom progresu našem. Gospodin dr. Košta 
Popović reče na jednom mestu u svome govoru, »i 
ovaj neviđeni prosperitet i napredak samo je priča, 
jer ga niko ne može da vidi i osetic. A malo docnije 
stoji na oprečnom gledištu kad veli: »ja dozvoljavam 
da je u poslednje dve godine nastalo izvesno materi- 
jalno poboljSanje kod nas i u čitavom svetu, ali od- 
lučno poričem da u lome pogledu današnjem režimu 
pripada ma i približno ona zasluga, koju sebi vin- 
dicira«. (Dr. Kuslu Popović: Ali pročitajle dalje moje 
reči!) 

Kako vidite, gospodo, to je jedno natezanje i ci- 
fara i činjenica. Ali n telo j ovoj debati, ukoliko 
odnosila na privredu i linansije, možemo konstalo- 
vatl jednu nit, kojom je ona protkana, a to je či- 
njenica da smo mi privredno i t'inansijski krenuli 
napred; tO svi zapažamo. (Živo odobravanje u cen- 
trtimn i na desnici.) Kraljevska vlada nije ni očeki- 
vala od opozicije da JOJ ona laj napredak pripiše U 
zaslugu. Glavno je da ona taj napredak priznaje; i 
važno   je   da   se   taj   napredak   razvija   pred   nama   u 
vreme Vlade  ^,  dr.  Stojadinovlća.  (Đurno  i  du 
trajrio odobravanje u centrumu i na desnici.) A, Kra- 
ljevska vlada, bez obzira na priznavanje ili nepriz 
navanje, kao i do sad i od sad će produžiti da radi 

i vodi svoju sistematsku privrednu i i'inansijsku po- 
litiku — a ona se sastoji u stalnom pokretanju pri- 
vredne poluge, znajući, da nam neće zreo plod sam 
od sebe da padne u krilo. 

Mi nećemo upuštati, gospodo, dosadanje inten- 
zivno staranje, da se održi i ojača tražnja naših pri- 
vrednih proizvoda s onu stranu granice. Mi ćemo to 
uciniu zoog loga sto znamo da ćemo ovako postići 
i održati povoljnu cenu naših izvoznih proizvoda i 
povećati ; ojačati radinost u našoj državi, makar 
nam opozicija i negirala udeo u koristi koju otud 
ima narodna privreda. Mi ćemo, gospodo, još inten- 
zivnije nastavni da izvodimo i nove krupne javne 

Ove u zemlji sa sretstvima, koje ćemo naći baš u 
rezultatima dosadašnje naše privredne politike. (Bur- 
no i dugotrajno odooravanje u cemrumu i na desnici.)' 
Služićemo se njima i plasirati ih postupno u toku 
pet-šest narednih godina, da tim javnim radovima 
stvorimo zemlji i narodu opšte korisne objekte, koji 
će služiti i našem i međunarodnom saobraćaju put- 
nom i žeieziiičkom, objekte, kojima ćemo osposobiti 
za kulturnu obradu velike površine zemljišta, koje 
danas kao neplodno neiskorišćeno leži; objekte koji 
će poslužiti za bolji smeštaj mnogih naših javnih nad- 
lešiava. Stvarajući ove opšte korisne objekte, ini 
ćemo, gospodo, u toku tih pet do šest godina u unu- 
irašnjosii zemlje održavati i jačati tražnju potrebnog 
materijala i radne snage, dakle jačaćemo proizvodnu 
i kupovnu snagu naroda, mada znamo da će pošto- 
vana opozicija reći, nije to vaša zasluga, lo je po- 
sledica konjunkture. 

1 kad se, gospodo, budemo ovako svestrano sta- 
rali za snažno pulziranje privrednog života, mi ćemo 
moći, gospocfo, da očekujemo, da će onda i državne 
rinansije neminovno beležiti paralelne pozitivne uspe- 
he, i da ćemo onda i ovaj povišeni budžet bez kakvih 
naročito osetljivih tiskalnih operacija, moći izvršiti 
kako je on i projektovan. 

Tu, gospodo, u ovakvom radu, leži tajna uspeha 
privredno-l'mansijske politike Kraljevske vlade. Bez 
ovakve privredne politike svetska konjunktura, koju 
niko od nas ne odriče, sama po sebi, nikad, gospodo, 
no bi mogla da stvor: ovo naše sadašnje stanje. 1 zato, 
gospodo, Kraljevska vlada će produžiti da' ovako i 
dalje radi i Inče zadovoljna, ako bude mogla sa će- 
lom ovom poštovanom kućom, dakle, i sa opozici- 
jom, i docnije konstatovati da se privredni progres i 
dalje razvija, a s njime da se paralelno snaže i dr- 
žavne  linansije,  makar joj zato  poštovana  opozicija 
i ne odavala priznaje. (Burno i dugotrajno odobra- 
vanje U centrumu i na desnici i usklici: Žheol)! 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodo, vreme je 
prilično poodmaklo. Ja mislim da ćete se složiti sa 
mnom   da   ovu  sednicu  zaključimo.   (Odobravanje.) 

Dozvolite da vam predložim kao dnevni red idu- 
će sedniee; Produženje pretresa U načelu izveštaja 
Pinansiakog odbora o predlogu budžeta državnih ras- 
hoda i prihoda sa predlogom Finansiskog zakona za 
budžetsku 1938/39 godinu. Prima li Narodna skupština 
predloženi dnevni red? (Prima!) Utvrđujem da je ovaj 
dnevni  red primljen. 

Sledeću sednicu zakazujem za sutra, 24 Februara, 
U R časova pre podne, a ovu sednicu zaključujem. 

(Sednica   je  zaključena u  21   čas.) 
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